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Uvodnik

Moderno politično stranko dolo-
čajo vsaj tri izhodišča: voditelj, eki-
pa, ki jo vodi, in program stranke. 
Mediji, analitiki, javnost se veliko 
ukvarjajo s prvima dvema, bistveno 
manj pa s tretjim izhodiščem - s pro-
gramom. V to sem trdno prepričan, 
tudi spričo dejstev, da sem aktivno 
politiko vedno doživljal kot »prio-
riteto programskih orientacij«, da 
je prihajajoči redni kongres za nas 
v Slovenski ljudski stranki odlična 
priložnost, da poživimo tudi pro-
gramsko razpravo, da bo to tudi 
(predvsem) programski kongres. 

Kaj se dogaja v slovenskem pro-
gramskem političnem prostoru? 
Ugotavljam, da prostor desnega 
centra, ki ga pokrivamo tri stranke 
- članice Evropske ljudske stranke, 
v programskem smislu bolj ali manj 
spi. Zadnja kongresa SDS in NSI 
nista predstavila večjih program-
skih novosti. Ta ugotovitev daje 
dodatno spodbudo SLS, da se na 
naš kongres resno programsko pri-
pravimo. Izkoristimo ta čas in se 
znova vprašajmo, kje smo, kakšni 
smo in predvsem - kaj smo? Ne-
nazadnje, temeljno programsko 
izhodišče, sprejeto na kongresu 
Evropskih ljudskih strank v Berli-
nu, nosi naslov »Union of values«, 
Zveza vrednot. 

V politiki štejejo predvsem ideje, 
izvirnost in inovativnost. Kako se 
odzivati na novosti in kako ljudi 
prepričati oz. navdušiti za nekaj no-
vega? SLS je pred izzivom, da prese-

Nova SLS

neti z izvirno inovacijo modernega, 
jasnega in kratkega programa, ki 
pa ne bo spreminjal temeljnih pro-
gramskih izhodišč stranke. Odzvati 
se moramo na nekatere spremem-
be, ki so se v življenju naroda, 
družbe in predvsem ljudi zgodile 
v zadnjih letih - tako z globalne 
kot evropske in slovenske perspek-
tive; če omenim vsaj podnebne 
spremembe, podaljšano življenjsko 
dobo ljudi, kakovost življenja, traj-
nostni razvoj, članstvo in nove od-
govornosti v Evropski uniji… Ali pa 
dejstvo, da smo Slovenci doživeli 
izjemno spremembo v odnosu do 
privatne lastnine. Ljudje so postali 
delničarji; kakšen bo naš odnos do 
delničarstva, do malega delničarja, 
do kapitala, do profita… 

Poudariti želim pomemben seg-
ment družinskega podjetništva. 
Družinsko podjetništvo nosi v 
sebi poleg vztrajnosti tudi vizijo, 
načrte, nove investicije. Družina s 
tradicijo ima izgrajen svoj sistem, 
ki vzdrži različne zunanje pretrese 
oz. »sunke«, zato je pomembno ve-
deti, kakšen je vpliv globalizacije 
na družinsko podjetništvo. Pa tudi, 
kakšen je bil vpliv hitre privatizaci-
je, ki se je zgodila med letom 1992 
in 1996, in se danes zaključuje. Ta 
je povzročila, da so se nekatera ra-
zumna razmerja in pričakovanja se-
sula, včasih tudi izrodila. Družinski 
podjetniki in obrtniki so podjetja 
in svoj kapital postopno gradili dve 
ali tri generacije, potem pa se poja-

vi mlad finančnik - podjetnik, ki v 
10 letih pridobi toliko premoženja 
kot desetine takih družin! Kako to 
vpliva na spodbudno podjetniško 
klimo in splošno motivacijo za dru-
žinsko podjetništvo? 

Bistveno vprašanje je po mojem 
naslednje: kako ljudje vidijo SLS, 
kako jo doživljajo, v čem je zanimi-
va, v čem pa neprivlačna? Veliko 
sem med ljudmi. Čutim, da se ne-
kateri morda zakriti in neizraženi 
potenciali SLS znova prebujajo. Te 
potenciale programsko opredeliti 
in politično artikulirati ostaja veli-
ka naloga bližnjega kongresa.

To, kar nas določa v političnem 
delovanju, izhaja že iz naših do-
sedanjih programskih usmeritev. 
Vprašati pa se moramo, kako te 
programske usmeritve vidijo ljudje: 
mladi, študenti, podjetniki, ženske, 
delavci, kmetje, ljudje s podeželja, 
zaposleni v javni upravi, družine 
kot celota,…? 

Premiki na levi politični sceni v 
Sloveniji so presenetljivo odprli pra-

vo razpravo o odnosu kapital – po-
litika. Prav v napetih situacijah, ko 
se izkristalizirajo različni interesi, 
je z vidika stranke pomembno, kak-
šen je tvoj vrednostni temelj. SLS 
se kapitala ne boji. Kapital mora 
imeti možnost, da se oplaja in da 
pri tem deluje po zakonih; če de-
luje drugače, naj njegove lastnike 
sankcionirajo sodišča. Demokra-
tičnost stranke in njenih organov 
ter jasna programska izhodišča pa 
so varovalka, da stranka ni plen ko-
garkoli, pač pa na temelju svojega 
programa deluje v dobro ljudi in 
ne privatnih interesov.

Zato je čas za »novo SLS«. Ki bo 
presenetila z svežo vsebino, ki bo 
bedela nad svojo izvirno identiteto, 
ki bo ponosna na svojo zgodovino 
in ki bo jasno usmerjena v prihod-
nost.

Ki se bo dosledno zavzemala za 
dvig standarda in kakovost življenja 
slovenskih družin; ki bo cenila spo-
sobnost in trdo delo. Ki bo verjela 
v decentralizirane in nebirokrat-
ske institucije politične moči (od 
države do pokrajin in občin); ki se 
bo zavzemala za aktivno in samo-
zavestno zunanjo politiko Sloveni-
je. Ki bo ponudila bolj trajnostni 
model razvoja slovenskega kmetijs-
tva in podeželja. Ki bo negovala 
slovenstvo, ki bo odprta za mlade, 
ki bo znotraj sebe delovala na prin-
cipu medgeneracijske solidarnosti. 
Ki bo vztrajna pri zavzemanju za 
narodno spravo in povezovalnost 
med vsemi. Ki bo ohranila pristen 
odnos in občutek za malega člove-
ka…

Je v tem kaj »novega«? Je! Ta no-
vost bo tudi zmagovita! 

Janez Podobnik,
predsednik Slovenske ljudske stranke
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obveStiLa SLovenSke LjudSke Stranke

Jeseni o programu in ekipi,
ki bo kos novim izzivom 

Podobnik: Ideja o klubu znanstvenikov pri SLS je prišla 
od spodaj navzgor

Na seji so tudi podprli ustanovitev kluba znanstvenikov pri SLS. Ini-
ciativni odbor kluba bo vodil Franci Demšar, ki ima aktivno pozicijo 
v agenciji, ki se ukvarja z znanostjo in tehnološkimi raziskavami. “Po-
membno je, da ima vsaka stranka poleg drugih substanc tudi močno 
intelektualno zaledje,” je povedal Podobnik in dodal, da je ideja prišla 
od spodaj navzgor, saj so si člani in simpatizerji stranke želeli, da bi 
se oživil klub znanstvenikov. 

Tudi o KGZS

Člani IO so ob obravnavi aktualnih vprašanj na pobudo predstavnikov 
SKZ pri SLS spregovorili tudi o predvidenih spremembah zakona o 
Kmetijsko gozdarski zbornici Slovenije. Predstavnik SKZ (Igor Hro-
vatič?) je povedal, da imajo nekatere vsebinske spremembe zakona, 
kakršna je npr. dvig praga za članstvo v zbornici, tudi podporo SKZ; s 
to spremembo dosedanji člani z najmanjšimi kmetijskimi površinami 
ne bi bili več obvezani za članstvo v zbornici. Sprejet je bil tudi sklep, 
da bodo predstavniki SKZ aktivno sodelovali pri usklajevanju predlo-
ga zakona v okviru koalicije.

Kje bo na morju, v Istri in ob Muri potekala schengen
ska meja?

Na pobudo predstavnika Slovenske narodne zveze pri SLS so člani 
IO SLS podprli stališče, da SLS preko svojih ministrov, poslancev in 
državnih svetnikov, po možnosti že v okviru kolacijskih pogovorov, 
zahteva jasen odgovor na vprašanje, kje bo po 1. januaraju 2008 
potekala schengenska meja na območjih, kjer meja še ni določena. 
Posebno so izpostavili vprašanje slovensko-hrvaške meje na morju, 
v Istri in ob Muri.Predstavnik SNZ pri SLS je opozoril, da bi more-
bitno pristajanje Slovenije na schengensko delitev Piranskega zaliva 
in s hrvaške strani izsiljene mejne črte na drugih delih meje lahko 
odločilno negativno vplivalo na dogončno rešitev, zato Slovenija na 
to ne sme pristati.

Ljubljana, 3.6.07  Na redni 50. seji Izvršilnega odbora (IO) SLS so 
se člani seznanili s postopki izvedbe rednega volilnega in program
skega kongresa SLS, ki bo potekal v jeseni.

Seznanili so se s podrobnostmi organizacije Tabora SLS, 9. septem-
bra 2007 v Postojni. Podprli so ustanovitev Kluba znanstvenikov pri 
SLS. V okviru točke dnevnega reda o aktualnih političnih temah sta 
Janez Podobnik, predsednik SLS in Jakob Predsečnik, vodja Poslanske 
skupine SLS člane IO SLS seznanila s stališči SLS do vseh aktualnih 
zadev, člani IO SLS pa so sprejeli, da se pridobi odgovore na vprašanji: 
kod bo potekala Šengenska meja in v katerih delih se bo spreminjal 
Zakon o Kmetijsko gozdarski zbornici Slovenije. Predsednik UZ pri 
SLS je člane IO SLS seznanil s sklepi zanje seje Upravnega odbora UZ 
pri SLS in da se predstavnki UZ pri SLS udeležujejo kot povnopravni 
člani kongresa Evropske zveze senjorjev v sklopu EPP. Nada Skuk, 
podpredsednica SLS in predsednica Slovenske ženske zveze pri SLS 
je bila močno podprta pri izjavah podanih na temo, da je SLS proti 
graditvi megazabavišča v Sloveniji.

Jeseni o programu in ekipi, ki bo kos novim izzivom 
Janez Podobnik, predsednik SLS je medijem med sejo IO SLS med 

drugim povedal: “Če me kongres podpre, sem stranko pripravljen 
voditi še naprej,” ter dejstvo, da o kandidaturi razmišlja tudi pod-
predsednik stranke in celjski župan Bojan Šrot, označil kot dokaz 
velikega potenciala SLS. Dogovorjeno je bilo, da se bosta svet stranke 
in IO sestala v prvi polovici septembra, v času pred taborom. Kon-
gres stranke, ki bo letos oktobra ali novembra, bo tudi programski, 
zato bo jesen čas odprtih razprav, kakšno ekipo potrebuje SLS za 
nove izzive.

V programu brez sprememb, le posodobitve
Glede spreminjanja programa stranke je predsednik SLS dejal, da 

“ne bomo spreminjali naših temeljnih programskih izhodišč ampak jih 
le posodobili”. Besedilo novega programa bo dokončno uredila ožja 
programska skupina pod vodstvom Zvoneta Ivanušiča, uporabila pa 
bo zelo jasno govorico, prek katere se bodo v programu našli različni 
slovenski stanovi. Trenutni program je še tako imenovani združitveni 
program iz leta 2000, zato je po sedmih letih čas, da gremo v notranjo 
programsko poživitev.

Pripravil Rok Ravnikar, odnosi z javnostmi SLS
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SŽZ pri SLS proti graditvi 
megazabavišča v Sloveniji
Ljubljana, 18. junij 2007 – Članice novoizvoljenih organov Slov
enske ženske zveze pri Slovenski ljudski stranki so na svoji prvi 
konstitutivni seji sprejele izjavo za javnost o nestrinjanju z gradnjo 
megazabavišča ter sprejele program zveze za prihodnje obdobje in 
imenovale novo sestavo programskega sveta SŽZ, ki ga odslej vodi 
dr. Marta Ciraj.

Slovenska ženska zveza pri SLS izraža zaskrbljenost in nestrinjanje 
z namero o graditvi megazabavišča v Sloveniji. Napovedi o velikih 
dobičkih in številnih delovnih mestih ne morejo odtehtati dejstva, da 
zabavišča povzročajo naraščanje in koncentracijo nasilja na takem 
področju in v okolici, nevarnost povečanja prostitucije in trgovine z 
belim blagom, katerega žrtve so predvsem ženske in otroci, zlorabe pre-
povedanih drog in nenazadnje splošen negativni vpliv tako na družinsko 
življenje kot na družbo v celoti. 

Nerazumljiva in nesprejemljiva je za SŽZ tudi namera ministra za 
finance in vlade, da je pripravljena celo znižati davek pod nivo davka, 

ki ga plačujejo družine npr. za izobraževanje ter obleko otrok ali za 
stanovanjsko gradnjo ob dejstvu, da ima vlada podporo družinski poli-
tiki zapisano celo kot svojo prioriteto. Mladim in nezaposlenim bi 
morala država s svojo davčno politiko omogočiti in jih vzpodbuditi k 
čimprejšnji zaposlitvi in k urejenemu družinskemu življenju s podporo 
razvoju podjetništva in odpiranju kvalitetnejših delovnih mest ter po-
nudbo stanovanj po sprejemljivih cenah.

Izjave, ki jih o Sovi daje Anton 
Rop nimajo ne „repa, ne glave”

Strankin poslanec Josip Bajc pa 
je komentiral predvsem aktualno 
dogajanje v zvezi s Slovensko obveš-
čevalno-varnostno agencijo (Sova). 
Izjave in informacije, ki jih v zad-
njem času daje nek-
danji predsednik 
vlade in sedanji po-
slanec SD Anton 
Rop po njegovih 
besedah nimajo ne 
„repa, ne glave”. 
Bajc pravi, da je 
kot član komisije 
DZ za nadzor ob-
veščevalnih in var-
nostnih služb imel 
možnost vpogleda v 
vso dokumentacijo 
v zvezi s prisluško-
vanjem in prisluhi v 

SLS je trden člen v vladni koaliciji. Tako deluje že od vsega začetka 
in namerava do konca mandata, je na novinarski konferenci 22. julija 
poudarjal vodja poslanske skupine SLS Jakob Presečnik. 

Presečnik je poudaril, da SLS ne 
razmišlja o izstopu iz koalicije

Vlada po njegovi oceni deluje 
dobro, glede na to, da se zelo hi-
tro približuje čas predsedovanja 
EU, pa sedaj ni čas za kakršno 
koli razmišljanje o interpelacijah 
in menjavah.

Presečnik je poudaril, da SLS ne 
razmišlja o izstopu iz koalicije

Za delo ministra za zdravje An-
dreja Bručana, ki mu v SNS napove-
dujejo drugo interpelacijo, Preseč-
nik ocenjuje, da so pri vsakem delu 
možne izboljšave, a po njegovem 
je delal dobro. Presečnik je pouda-
ril, da SLS ne razmišlja o izstopu 
iz koalicije, v poslanski skupini 
pa odločno demantirajo namigo-
vanja o kakršni koli podpori kon-
struktivni ali drugačni nezaupnici 
vladi. Stranka za naslednje obdobje 
pripravlja dober program, jeseni jo 
čaka redni kongres.

Na prihodnjih parlamentarnih voli
tvah si obetajo dober rezultat

Na prihodnjih parlamentarnih 
volitvah si obetajo dober rezultat, 
in sicer na podlagi dobrega dela in 
dobrega programa, ne glede na to, 
kdo bo strankin predsednik. Oba 
kandidata, ki se omenjata, sedanje-
ga predsednika Janeza Podobnika 
in celjskega župana in podpredsed-

nika SLS Bojana Šrota, je vodja po-
slanske skupine ocenil kot dobra, 
poslanska skupina pa ne navija za 
enega ali drugega. Presečnik je pre-
pričan, da bo do kongresa v stranki 
glede bodočega predsednika dose-
žen ustrezen dogovor.

Nobena firma ni zadolžena za 
SLS

Nobena firma ni zadolžena za 
SLS, stranka ima svoje organe, ki 
sprejemajo ustrezne sklepe in po 
njih se ravnajo, se je Presečnik od-
zval na nekatere namige v zvezi s 
Pivovarno Laško. Komentiral je 
tudi izjave predsednika republike 
Janeza Drnovška ob srečanju s 
celjskim županom. Drnovšek je 
po njegovih besedah na nekatera 
novinarska vprašanj odgovarjal 
dvoumno, kar se tiče našega sta-
tusa in bodočih ukrepov, tako da 
državljanke in državljani včasih 
ne vedo, ali se predsednik države 
vmešava v strankarske zadeve ali 
ne. Presečnik je prepričan, da se 
ne in da je popolnoma normalno, 
da obiskuje predvsem večje sloven-
ske občine. Po številu županov, ki 
jih ima SLS, pa bi se težko izognil 
občinam, kjer so župani SLS, je po-
jasnil Presečnik.

letu 2004 in iz tistih dokumentov ni 
bilo nikjer zaslediti tega, kar zatrjuje 
Rop v zvezi s prisluškovanjem pogovo-
rom med hrvaškim premierom Ivom 
Sanaderjem in Janezom Janšo, takrat-
nim vodjem opozicijske stranke, danes 
slovenskim premierom.

Bajc bo predlagal soočenje Ropa in 
Podbregarja

Če pa je Rop takšne informacije 
imel, bi človek pričakoval, da bo kot 
odgovoren predsednik vlade v letu 
2004 obvestil vsaj predsednika drža-
ve in komisijo za nadzor varnostno 
obveščevalnih služb. Bajc bo tako na 
seji komisije, če Ropove navedbe ne 
bodo dovolj argumentirane, predlagal, 
da soočijo njega in takratnega direktor-
ja Sove Iztoka Podbregarja. Pričakuje 
pa tudi, da bo vladna delovna skupina 
enkrat za vselej. prišla do končnega 
poročila. 

Presečnik: SLS trden člen koalicije
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Svet SLS podprl Peterletovo kandidaturo
Ljubljana  Svet SLS je na predlog izvršilnega odbora stranke soglasno podprl kandidaturo Alojza Peterleta za predsednika države na jesen
skih volitvah.

Drnovšek na obisku v Celju 
20. junija je predsednik države 

dr. Janez Drnovšek obiskal mest-
no občino Celje. Na vprašanje, 
ali bi bila SLS manj naporen 
koalicijski partner, če bi njeno 
vodenje prevzel celjski župan in 
podpredsednik SLS Bojan Šrot, 
je predsednik Janez Drnovšek v 
Celju odgovoril, da je malo poza-
bil, da bi bila SLS v njegovi vladi 
naporen koalicijski partner.

Glede jesenskih predsedniških 
volitev pa je dejal, da je treba po-
čakati na jesen, saj imajo stvari 
svojo dinamiko. O bodočih poli-
tičnih načrtih Drnovšek za zdaj 
ne razmišlja. „Naj se stvari zgo-
dijo in mislim, da se bodo zgodi-
le. Ne bi ugibal, ali bo ta vlada 
zdržala do konca mandata,” je 
poudaril.

Dodal je tudi, da je bil že skraj-
ni čas, da je Banka Slovenije dobi-
la guvernerja. Po mnenju Drnovš-
ka so očitno v DZ in še kje drugje 
spoznali, da je potrebno napraviti 
kakšno konstruktivno in državno-

tvorno potezo in da se ne gre iz-
življati na takšnih vprašanjih kot 
je kandidatura za guvernerja.

Župan Šrot je povedal, da je 
predsednika Drnovška seznanil 
s projekti, ki tečejo v občini, obu-
jala pa sta tudi spomine na nasta-
nek SLS. O svoji morebitni kan-

SLS: Potrebno 
je uresničiti 
določila 
avstrijske 
državne pogodbe
Ljubljana, 29. junij 2007 
– V Slovenski ljudski stranki 
obžalujemo, da avstrijska 
vladajoča koalicija ni us
pela doseči dogovora o 
predlogu za novo ureditev 
dvojezične topografije na 
Koroškem. Poudarjamo, da 
gre za notranjepolitično obv
ezo avstrijske republike in se 
čudimo, da ji po toliko letih tega 
vprašanja še ni uspelo rešiti.

SLS ponovno opozarja, da je 
vsebina dogovora že opredelje-
na v določilih avstrijske državne 
pogodbe; ta določila je zato 
potrebno samo uresničiti z us-
treznimi sklepi in izvedbenimi 
predpisi. 

Slovenska ljudska stranka poz-
dravlja zadnje izjave in nastope 
predstavnikov koroških Slovencev, 
ki kažejo, da so se poenotili in 
oblikovali skupno stališče glede 
odnosa avstrijske države do 
manjšine. 

Glavni razlog za podporo je v 
Peterletovi povezovalni osebno-
sti, je med sejo sveta novinarjem 
povedal predsednik SLS Janez 
Podobnik. Peterle, ki namerava 
kandidirati s podporo skupine 
volivcev, ima tako že podporo 
vseh treh pomladnih strank 
SDS, NSi in SLS.

Peterle: Podprla bi me tudi kak
šna druga stranka

Peterle je izrazil zadovoljstvo 
nad soglasno podporo članov 
sveta. S Slovensko ljudsko stran-
ko si Peterle, kot je povedal, deli 

enake temeljne 
vrednote, kot je 
na primer člove-
kovo dostojans-
tvo. Ob tem je 
napovedal, da bi 
ga znala, čeprav 
bo kandidiral s 
podporo voliv-
cev, podpreti 
tudi kakšna dru-
ga parlamentar-
na stranka, ven-
dar o imenih ni želel govoriti. 

Zavzemal se bo za malega in ve
likega človeka

Čeprav se zaveda pristojnosti, 
ki jih ima predsednik države, je 
napovedal, da se bo v svojem man-
datu zavzemal “za malega in veli-
kega človeka”. Pomembno se mu 
zdi, da bi se v slovenski politični 
prostor vključilo več žensk, zato 
je tudi pozval člane sveta SLS, 
naj omogočijo večjo participacijo 
žensk v politiki.

S podporo vseh treh pomladnih 
strank

V boj za predsedniško mesto 
se bo tako podal s podporo vseh 
treh pomladnih strank. Njegova 
matična stranka NSi ga je pod-
prla že marca, največja vladna 
stranka pa je prvega predsedni-
ka vlade v samostojni Sloveniji 
podprla maja.

Evropski poslanec ter predsed-
nik prve demokratično izvoljene 
slovenske vlade in dvakratni zu-
nanji minister Alojz Peterle je 
svojo kandidaturo na volitvah 
za predsednika republike napo-
vedal že novembra lani.

Spregovorili tudi 
o temeljnem pro
gramu SLS

Člani Sveta SLS 
so v vsebinski raz-
pravi podprli pred-
stavitev izhodišč 
za pripravo temelj-
nega programa 
Slovenske ljudske 
stranke. Poenotili 
so se, da se izpusti 
besedica temeljni, 

ker gre za nadgradnjo obstoječe-
ga programa, samo s posodobi-
tvami in uskladitvami.

Podpora resoluciji Nove gene
racije SLS na področju kmetijs
tva.

Predsednik NG SLS Rok Rav-
nikar je člane Sveta SLS sezna-
nil s resolucijo NG SLS, poveza-
no s izplačili v kmetijstvu, ki so 
jo le ti sprejeli ob oblikovanju 
komisije za kmetijstvo NG SLS. 
Člani Sveta SLS so navedeno re-
solucijo podprli.

didaturi za predsednika SLS bo 
odločitev sprejel jeseni. Ne zdi pa 
se mu smiselno in korektno, da bi 
SLS izstopila iz vlade v zadnjem 
letu mandata. „Ocenjujem, da ta 
vlada delo uspešno in ima dobre 
rezultate,” je še dejal Šrot. 



� iz dela in življenja SLS

Praznovanje dneva državnosti 

Tradicionalno kresovanje SLS na Jančah
Na Jančah se je v soboto, 23. junija, zvečer odvila že sedemnajstič tradicionalna prireditev Kresovanje. Dogodek je vedno povezan tudi s praznova
njem dneva državnosti SLS iz Ljubljane in Litije ter ostalih bližnjih občin. 

Letos so se člani in simpatizerji 
Slovenske ljudske stranke ter ljubite-
lji zanimivega dogodka zbrali v zelo 
velikem številu. Pričelo se je ob 19. 
uri z mašo za domovino v cerkvici 
sv. Nikolaja na Jančah, ki so jo obi-
skovalci napolnili do zadnjega kotič-
ka. Mašo je ob somaševanju duhov-
nikov iz domače in sosednjih župnij 
daroval stolni prošt in prelat Jožef 
Lap, ki nas je nagovoril z optimistič-
no praznično obarvano pridigo. Za 
verski del prireditve je tudi letos po-
skrbel predsednik upokojenske zve-
ze pri MO SLS Jože Bevec.

Prireditev se je začela pred Pla-
ninskim domom Janče po prihodu 
težko pričakovanih gostov - pred-
sednika SLS Janeza Podobnika ter 
kandidata za predsednika Slovenije 
Lojzeta Peterleta - ob 20.30 s himno 
Zdravljica ob izvedbi Nataše Lobo-
rec.

Slavnostni govornik je bil Janez 
Podobnik n na njegovo povabilo 
tudi Lojze Peterle, ki so ju navzoči 
z navdušenjem sprejeli.

Himno SLS Slovenec sem je od-
pel oktet Povodni mož s Prežganja, 
ki se je nedavno vrnil iz turneje pri 

Slovencih v Argentini.
Poleg Janeza Žagarja, ki je zbrane 

nagovoril v imenu MO SLS Ljublja-
na in je prireditev tudi povezoval, sta 
spregovorila še litijski župan Franci 
Rokavec in mestni svetnik in pred-
sednik Liste za čisto pitno vodo v 
MOL Mihael Jarc.

Drugi del prireditve je bolj zaba-
ven in namenjen ohranjanju običaja 
kresovanja. Tu na Jančah se kres izpe-
lje kot vrhunec večera. Kresna kopa 
je skrbno pripravljena in že sama po 
sebi nudi kuliso dogajanju. Kurjenje 
kresa pa je vedno nekoliko mistično 
obarvano. Ogenj so prinesle v belo 
ogrnjene kresničke, ki so pomagale 
prižgati kres predsedniku Janezu Po-
dobniku in ostalim soprižigalcem: 
Franciju Rokavcu, Janezu Žagarju, 
Mihaelu Jarcu in Dragu Čeparju.

Zabavno in razpoloženo je bilo 
še dolgo v noč. Ker nam je bilo 
tudi vreme zelo naklonjeno lahko 
rečemo: uspela nam je zelo dobra 
prireditev. 

Na Jančah nad Ljubljano je tradi
cionalno srečanje pripravil mestni 
odbor SLS Ljubljana. Osrednji 

govornik je bil predsednik Janez 
Podobnik, gostili pa smo tudi 
predsedniškega kandidata Lojzeta 
Peterleta.

Janez Podobnik je v nagovoru 
med drugim komentiral aktualno 
politično situacijo: “Gospodarski 
kazalci sicer kažejo, da se dobički 
podjetij povečujejo, dividende se 
izplačujejo, borzni indeksi rastejo. 
Veselimo se dobrih odločitev tudi 
aktualne vlade, ki so vsekakor pris-
pevale k tem pozitivnim kazalcem. 
Pa je to tudi dovolj? Mar ni eno od 
»znamenj časov«, da je potrebno 
ohraniti odprtost za vsakega člo-
veka, in da ni nikoli preveč priza-
devanj za dvig kakovosti življenja 
slovenskih državljanov? Slovenci ce-
nimo ljudi, ki spodbujajo ustvarjal-
nost ter kreativnost, in se zavzema-
jo za skupno dobro tako na lokalni 
kot na državni in mednarodni ravni, 
zato bodimo ob 16. obletnici pono-
sni na našo državo. Kot minister in 
predsednik ene od vladnih strank se 
zavedam pomembnosti vsake odlo-
čitve, ki jo sprejme vlada in potrdi 
državni zbor. Trdno sem prepričan 
o številnih pravih potezah sedanje 

vlade, ki se kažejo v dobrih posle-
dicah. A zatrjujem tudi, da je odpr-
tost za predloge in kritiko vedno na 
mestu. Napačni, premalo premišlje-
ni koraki namreč v ljudeh krepijo 
nezadovoljstvo, nezaupanje in celo 
apatijo.”

Predsedniški kandidat Lojze Peter-
le, ki je o svoji kandidaturi vnovič 
poudaril, da vse bolj prisega pom-
ladno opcijo, je med drugim pove-
dal:”Menim, da imamo s ponosom 
in samozavestjo veliko za praznova-
ti, pod črto slovenskih uspehov je 
čedalje več zadev.”

Peterle je odločitev predsednika dr-
žave, da se ne udeleži državne prosla-
ve, ocenil kot nenavadno. Sam bi si 
želel, da bi se predsednik proslave 
vendarle udeležil. Se pa strinja, da 
je v Sloveniji kar nekaj odprtih vpra-
šanj, do katerih imajo ljudje različna 
stališča. “Želel bi si, da bi se odprta 
vprašanja razčistila, da bi ne imeli 
problemov z našo državotvornostjo, 
da bi tudi SOVO uredili tako, da bi 
bila brez dvoma samo servis v ime-
nu države, servis za našo varnost, 
ne pa v interesu kakršnih koli že in-
teresov.” 

JŽ
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Po besedah Barbare Kvas, uredni-
ce E-demokracija.si, prvega spletnega 
portala, ki se ukvarja z elektronsko de-
mokracijo v Sloveniji in v tujini (preda-
vala je tudi na prvem kongresu piscev 
blogov, ki je bil 9. junija v Ljubljani) 
se »preko blogov oblikuje dvosmerna 
komunikacija med politiki in državljani 
 na osebni ravni, česar do pojavov blo-

Dnevnik občinskega svetnika na blogu

Nove internetne komunikacijske tehnologije in politika
Na spletnem naslovu http://rokravnikar.blog.siol.net kot občinski svetnik že nekaj mesecev redno zapisujem pravza
prav popolnoma pristranska poročila, komentarje, stališča in vtise iz aktualne občinske politike v občini Domžale. 

gov v politiki ni bilo v tolikšni meri, 
kot je na primer značilno za volilne 
kampanje, ko so politiki vsepovsod in 
poslušajo vse. Na drugi strani lahko 
posameznik z blogom opozarja na do-
ločene probleme, ki jih v svoji okolici 
zazna in s svojimi zapisi vpliva na živ-
ljenje in politiko v občini.« 

Po njenem mnenju politiki lahko 
s pisanjem bloga močno 
pridobijo. »Blog omogoča 
osebno komunikacijo z dr-
žavljani. Ko ljudje vidijo 
politika kot ‘enega izmed 
nas’, se med politikom in 
volivci vzpostavi - čeprav 
le navidezna - osebna vez, 
kar politiku izredno kori-
sti na naslednjih volitvah. 
Volivci zaupajo nekomu, 
katerega delo, misli in 
ideje spremljajo ves čas, 
tudi med volitvami, in ne 
le med volilno kampanjo. 
Politiki bi morali sami 
pisati prispevke in se 
izogibati želji predati to 
delo nekomu iz svoje eki-
pe, saj ljudje zelo dobro 
zaznavajo prevare. Prav 
tako bi moral tudi sodelo-
vati pri komentarjih in na 
komentarje bralcev sami 
odgovarjati. Mnogi politi-
ki mislijo, da je bloganje 

v času politične kampanje dovolj, pa 
ni.” Zaupanje in vez z volivci se tako 
vzpostavi šele s časom, v povprečju 
traja eno leto, da se blog “prime”. 

V tujini, predvsem v ZDA, so blogi 
tudi resni, referenčni viri. Uporabljajo 
jih za mobilizacijo ljudskih mas, za 
politični aktivizem ali pa v funkciji 
“watchdog” – »psa čuvaja«, da sprem-
ljajo določeno problematiko. V aktual-
ni predsedniški kampanji imajo kandi-
dati “MySpace” osebno stran in okoli 
100.000 prijateljev vsak!!! Sarkozy, ki 
je zmagal v Franciji, pa je celo sodelo-
val v »SecondLife-u« (znana spletna 
igra). V Sloveniji je sicer registriranih 
več kot 10.000 blogov, vendar naj bi 
bilo aktivnih približno1000 od teh, 
v splošni populaciji pa naj bi prevla-
dovalo mnenje, da gre za “otroške” 
dnevnike, bolj osebne zadeve,.... Pra-
vih političnih blogov praktično ni. 

In moja izkušnja? Že v prvih ted-
nih po izvolitvi na lokalnih volitvah 
2006 so me v mojem krogu znancev in 
prijateljev precej pogosto spraševali o 
dogajanju na sejah občinskega sveta, o 
občinski politiki, vsakodnevni aktual-
ni problematiki,… Lahko bi strnil vse 
to zanimanje v eno vprašanje: »Kaj 

Kaj je blog? 
Blog se najpogosteje opisuje kot spletni dnevnik, 
sam izraz pa je seveda angleški. Pravzaprav gre 
za skrajšano obliko, saj ga ena tretjina manjka 
(WEB+LOG = WEBLOG, skrajšano BLOG). Blog je 
torej dnevnik, ki ga pišemo na spletu. Njegova po
sebnost je, da za njegovo pisanje ni potrebno znati 
programirati, v bistvu ga lahko ima vsakdo, ki zna 
uporabljati splet in elektronsko pošto. (Vir: www.
ednevnik.si)

sploh delaš 
kot občinski svetnik?«. Lahko seveda 
vsakomur posebej in nič kolikokrat 
vse lepo razlagam in razložim (temu 
se sploh ne izogibam), lahko bi teden-
sko skliceval novinarske konference 
kot SLS,… Če pa pogledam, kaj v 
dnevnem časopisju ali ostalih medijih 
objavijo od posameznih pogledov na 
domžalsko občinsko politiko, seveda 
nima veliko smisla. Tudi v občinskem 
glasilu je prostor omejen, zato sem se 
odločil, da bom poskušal redno pisati 
»dnevnik občinskega svetnika v občini 
Domžale« na svetovnem spletu – tre-
nutno najbolj pogosta in preprosta 
zadeva je prav blog. 

Redno pisanje bloga sicer terja kar 
precej discipline, dobre volje, časa, 
dobrega spomina ali še bolje, rednega 
pisanja zapiskov na sejah odborov ali 
sveta. Dopušča pa poglobljen in razšir
jen pogled, veliko razmišljanja, razla
ganja lastnih oz. strankarskih stališč 
in seveda odziva kar številnih bralcev. 
Vabljeni k ogledu!

Rok Ravnikar

http://rokravnikar.blog.siol.net
PS: Svoj blog kot občinski svetnik piše tudi Andrej Napast iz 

občine Kidričevo na http://blog.napast.si

Ustanovljena Ženska zveza slovenske Istre
Končno  18. maja smo v Kopru ustanovile Žensko zvezo Slovenske 
Istre. Pobudnice ustanovitve smo bile članice SLS iz Mestnega odbora 
SLS Koper. Na ustanovni seji nas je prisostvovalo 13 članic. 

Uvodoma se želimo še posebej 
zahvaliti podpredsednici SLS in 
predsednici Ženske zveze Nadi 
Skuk za spodbude, podporo in ude-
ležbo na ustanovni seji. Seveda pa 
sta nam bila v podporo tudi predsed-
nik odbora SLS Izola Sandi Fran
tar in predsednik odbora SLS Pi-
ran mag. Bruno Potokar ter številni 
drugi člani SLS, za kar se jim vsem 
skupaj iskreno zahvaljujemo. 

Za prvo predsednico Ženske zve-
ze Slovenske Istre je bila izvoljena 
Vesna Starman, članica mestnega 
odbora Koper, za članici izvršilne-
ga odbora pa predsednica Mestnega 
odbora SLS Koper Olga Franca in 
članica istega odbora Ester Kapelj. 

Želimo, da bi se Ženski zvezi pri-
družilo še več članic SLS, še posebej 
iz izolskega in piranskega odbora, oz. 
ženske iz izolske in piranske občine. 
Ženska zveza je priložnost, da vanjo 
vstopijo neobremenjeno tudi nečlani-
ce SLS, simpatizerke oz. prijateljice 
SLS. Poveče-
vanje člans-
tva je tudi ena 
izmed stalnih 
točk našega 
programa de-
lovanja.

V svoj pro-
gram smo na 
ustanovni seji 
zapisale nekaj 

temeljnih točk in pobud, na prvi red-
ni seji pa smo ga skupno dopolnile 
in obogatile, podrobneje pa vam ga 
bomo predstavile v prihodnji številki 
Odmeva. 

Že na prvi seji smo izredno plodno 
obravnavale številne aktualne teme iz 
posameznih področij bivanja, ki za-
radi svoje narave skoraj zagotovo ne 
bi prišle do obravnave oz. na površje 
delovanja posameznih odborov SLS. 

Tako dobre 
razprave, so-
delovanja in 
medsebojne 
podpore si 
lahko želimo 
tudi v bodo-
če.

Konec me-
seca ali v za-
četku julija 

načrtujemo obisk slovenskega parla-
menta, Plečnikovih znamenitosti v 
Ljubljani, naše prvo »terensko« aktiv-
nost pa načrtujemo zaokrožiti s preda-
vanjem na eno od aktualnih tem. 

Na koncu velja zahvala našemu 
predsedniku stranke Janezu Podob-
niku, ki ima kot eden bolj redkih 
v naši stranki poseben čut do poli-
tičnega delovanja nežnejšega spola 
v stranki, še posebej pri delovanju 
Ženske zveze. 

Za razvoj demokracije v SLS je 
izredno pomembno, da se ženske 
lahko enakopravno uveljavimo na 
vseh področjih njenega političnega 
delovanja, da lahko pokažemo svoja 
hotenja, ambicije in zagnanost. 

Ženske smo polne energije, zato 
nam kolegi sočlani SLS dovolite, 
da jo namenimo tudi naši Sloven-
ski ljudski stranki.

N.I.
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Ponavljanje neresničnih dejstev o prvih demokratičnih organiza
cijah
Odziv na trditve Franceta Tomšiča v 
intervjuju z naslovom »Partijo smo 
presenetili na njenem terenu«; V tedni
ku Demokracija je bil 28. junija 2007 
objavljen daljši intervju s Francetom 
Tomšičem, prvim predsednikom So
cialdemokratske zveze Slovenije. Na 
žalost je med drugim v svojih izjavah 
nasprotoval prvenstvo Slovenske 
kmečke zveze kot prvoustanovljene 
demokratične stranke po drugi svetov
ni vojni. Odgovor, ki več kot jasno zani
ka te zmotne trditve, smo pripravili ob 
pomoči dr. Franca Zagožna, ki je od 
blizu in aktivno sodeloval v takratnem 
dogajanju. 

Ni dvoma, da je 
bila SKZ prva 
demokratična 
stranka!

SLS obžaluje spor o začetkih slo-
venskega strankarstva ob koncu 80-
ih let prejšnjega stoletja, ki je sam 
po sebi tragikomičen. Zgodovina ali 
bolje spreminjanje zgodovine kot po 
drugi svetovni vojni se ponavlja kot 
farsa. Žal se je temu priključil tudi 
France Tomšič, ki ima kot voditelj 
stavkovnega gibanja v Litostroju in 
prvi predsednik Socialdemokratske 
zveze Slovenije velike zasluge za de-
mokratizacijo Slovenije, ki je pripeljala 
do prvih demokratičnih volitev leta 1990. 
Do te demokratizacije pa ni vodilo samo 
stavkovno gibanje v Litostroju in iniciati-
va za ustanovitev SDZS. Demokracija je 
bila rezultat večletnih družbenih gibanj 
na različnih ravneh in krize vladanja edi-
ne stranke Zveze komunistov, ki je konč-
no vodila do razpada enostrankarskega 
sistema in do razpada države SFRJ. Naiv-
no si je predstavljati, da bi samo SDZS 
lahko »paralelno in enakopravno sode-
lovala z ZKS«, kot je načrtoval France 
Tomšič.

V teh letih je vrelo tudi med kmeti. Če 
je gospod Tomšič že pozabil ali takrat ni 
zaznal, naj si pogleda časopis Kmečki 
glas od l. 1985 do l. 1990, ki je bil po-
leg takratne Mladine in Teleksa najbolj 
odprt medij za družbeno kritiko. Tu je 
bila tudi Nova revija, zlasti 57. številka, 
pisateljsko društvo in še kdo.

Če gospod Tomšič ni zaznal, da je bila 
Slovenska kmečka zveza politična organi-
zacija in ne samo kmečki sindikat, potem 
je slabo razumel takratna dogajanje. Že 

Javna tribuna »Pokrajine v Sloveniji«

Bo Ljubljana združevala ali razdvajala?

Velislav Žvipelj, podpredsednik Mest
nega odbora SLS Ljubljana in predsednik 
uprave Javnega sklada RS za regionalni 
razvoj in razvoj podeželja, je na začetku 
javne tribune predstavil zgodovino prob
lematike pokrajin in delitve Slovenije 
na različne upravne oz. administrativne 
enote.

Tribune o pokrajinah v Sloveniji so se udeležili tako nekateri župani obljubljanskih 
občin kot tudi strokovnjaki s področja pokrajinske tematike.

Slika 15: Franci Rokavec, župan občine 
Litija, sicer pa nekdanji državni sekretar 
Službe Vlade RS za lokalno samoupravo 
in regionalno politiko, se boji razvojne 
premoči Ljubljane.

Slika 12: Dr. Dušan Plut, redni profe
sor na Oddelku za geografijo Filozofske 
fakultete v Ljubljani, se je s svojim pris
pevkom pomembno vključil v razpravo.

Minister dr. Žagar je prisluhnil različnim 
mnenjem o statusu Ljubljane pri delitvi 
Slovenije na pokrajine, obenem pa podal 
tudi svoje videnje te problematike.

V konferenčni dvorani Proprie je bilo 
v torek, 5. junija 2007, slišati kar nekaj 
mnenj za ali proti ljubljanski občini kot 
samostojni pokrajini. Mestni odbor SLS 
Ljubljana je namreč organiziral javno 
tribuno z namenom, da ne samo osvetli 
problematiko pokrajin v Sloveniji, pač 
pa tudi podrobneje predstavi vlogo ljub-
ljanske občine in Ljubljane kot glavnega 
mesta pri tem projektu. Uradni predlog, 
posredovan v 60-dnevno javno obravna-
vo, jo trenutno uvršča v Osrednjesloven-
sko pokrajino, obenem pa ne izključuje 
njene morebitne samostojnosti. Ta pa 
ima seveda tako prednosti kot slabosti, 
kar je poudaril tudi minister Službe Vla-
de RS za lokalno samoupravo in regio-
nalno politiko dr. Ivan Žagar. 

Poslanec SLS v DZ RS Stanislav Bren-
čič tako meni, da bi Ljubljano zaradi sta-
tusa prestolnice in njene razvojne premo-
či morali izvzeti iz predlagane delitve, saj 
so bile občine v tej statistični regiji že 
od nekdaj na nek način oškodovane, ker 
niso nikoli mogle doseči ustreznih para-
metrov za strukturno razvojno pomoč. 

Po drugi strani pa strokovnjak za tema-
tiko pokrajin dr. Dušan Plut opozarja, da 
Ljubljana kljub velikemu gravitacijskemu 
območju, ki se z gradnjo avtocest še širi, 

ne bi smela biti samostojna. Svarilo ute-
meljuje tudi z dejstvom, da je Ljubljana 
edina metropolitanska regija v Sloveni-
ji, ki bo nosilec prihodnjega razvoja. 
Pripominja tudi, da bi z delitvijo Ljub-
ljane naredili strateško nacionalno na-
pako. Tudi dr. Andrej Umek je svaril 
pred prekinitvijo dnevne migracije s 
pokrajinskimi mejami. Dejal je, da se 
vsak dan na delo in študij vozi okoli 
sto tisoč prebivalcev in vse te ljudi bi 
morali zajeti v eni regiji. 

Župan Litije Franci Rokavec pa se 
boji razvojne premoči Ljubljane. Če 
bo pokrajin 14, pravi, bo potemtakem 
verjetno potrebno iskati rešitev v sme-
ri zmanjševanja Osrednjeslovenske 
pokrajine. 

Popolnega konsenza obe strani tudi 
na tej tribuni nista dosegli, so si pa bili 
vsi udeleženci posveta edini, da je le 
izmenjava mnenj tista, ki bo pripomo-
gla h kompromisu in konsenzu, zato je 
takih posvetov potrebno organizirati 
še več. In kot je zaključil minister dr. 
Žagar: »Končno besedo bo vsekakor 
imel Državni zbor RS, največja ško-
da pa bi bila, če pokrajin sploh ne bi 
dobili.«

jf

Mestni odbor SLS Ljubljana je v torek, 5. junija 2007, organiziral javno tri
buno s predstavitvijo projekta »Pokrajine v Sloveniji«. Tribune so se poleg 
ministra za lokalno samoupravo in regionalno politiko dr. Ivana Žagarja 
med drugimi udeležili tudi župani nekaterih obljubljanskih občin in pred
stavniki stroke. Po predstavitvi problematike se je med udeleženci razvila 
živahna razprava.

iz dela in življenja SLS
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Ponavljanje neresničnih dejstev o prvih demokratičnih organiza
cijah

12. maja ob ustano-
vitvi SKZ v Union-
ski dvorani so bile 
izražene zahteve, 
da hoče imeti SKZ 
svoje zastopnike v 
parlamentu, takrat 
pač v skupščini 
SRS. V pravilih 
smo zapisali, da je 
SKZ stanovsko politična organizacija, ki 
je odprta za vse somišljenike, ne le za 
kmete. Res da smo morali ob registraciji 
na zahtevo notranje uprave črtati besedo 
politično, kar pa nas ni oviralo, da je SKZ 
vseeno od vsega začetka delovala politič-
no. Formalno pa so bile vse predhodno 
ustanovljene organizacije registrirane kot 
politične stranke šele po sprejemu Zako-
na o političnih strankah. 

SKZ je tisto uro ob ustanovitvi pristopi-
la v odbor za obrambo človekovih pravic, 
t.i. Bavčarjev odbor, ki je tako ob ustano-
vitvi že imel nekaj tisoč članov. Ob jav-
nih manifestacijah je organizirano zbrala 
na stotine in tisoče udeležencev iz vse 
Slovenije. Ker Bavčarjev odbor ni imel 
namena postati politična stranka, kar 
je razumljivo, saj je združeval ljudi zelo 
različnih političnih nazorov, smo v SKZ 
nestrpno čakali novih iniciativ za ustano-
vitev političnih strank. Jasno je bilo, da 
sama SKZ ne more paralelno in enako-
pravno sodelovati z ZKS. Predstavniki 
SKZ so bili tudi udeleženci sestanka v 
študentskem naselju, ki ga omenja Fran-
ce Tomšič, sodelovali so pri iniciativi za 
ustanovitev SDZ in z veseljem pozdravili 
ustanovitev SDZS. Na ustanovnem zbo-
ru SDZS februarja 1989 je to v imenu 
SKZ storil prav dr. Franc Zagožen, torej 
devet mesecev po ustanovitvi SKZ in en 
mesec po ustanovitvi SDZ.

Za demokratizacijo Slovenije so žal 
bila potrebna desetletja, pa potem leta 
različnih družbenih gibanj in prizadevanj 
za politične svoboščine in pravice, da je 
končno dozorel čas za hitre spremembe, 
ki ga Slovenija na srečo ni zamudila in je 
tako brez velikih žrtev dosegla osamosvo-
jitev in parlamentarno demokracijo. Mno-
gim gre zasluga za to, predvsem pa je 
takrat odločala enotnost in sodelovanje. 
V Slovenski ljudski stranki pa ne razume-
mo, zakaj bi bilo treba sedaj spreminjati 
dejstvo, da je od novih strank in gibanj, ki 
so nastopila na volitvah 1990, bila SKZ 
ustanovljena maja 1988, SDZ januarja 
1989 in SDZS februarja 1989, potem pa 
na srečo še druge, tako da je bila doseže-
na kritična masa. Naj še dodamo, če so 
drugi akterji pozabili, da je imela prav Slo-
venska kmečka zveza, predhodnica SLS, 
največ poslancev v Koaliciji Demos in je 
torej največ prispevala k zmagi Demos na 
prvih demokratičnih volitvah.

RR

Občin-
ski od-
bor SLS 
Kamnik 
je v sode-
lovanju z 
Mladin-
sko pobu-

do MOVIT (zavod za razvoj mobilno-
sti mladih) 20. junija 2007 organiziral 
okroglo mizo na temo »Kakšno vodo 
pijejo vaši otroci«. Nad kavarno Veroni-
ka v Kamniku so mladi raziskovalci, ki 
sodelujejo v okviru te organizacije in jo 
sestavljajo sedanji in nekdanji dijaki gim-
nazije Šolskega centra Rudolfa Maistra 
iz Kamnika, uvodoma predstavili svoje 
delovanje in dosežke, ki so bili izdelani 
in predstavljeni v obliki raziskovalnih na-
log in filma. Mladinska neformalna sku-
pina deluje v okviru programa MOVIT, 
ki ga sofinancira Evropska komisija, os-
tala sredstva pa pridobijo od lokalnih 
občin in sponzorjev. S povedanim in pri-
kazanim so predstavili svoje izsledke o 
stanju in ogroženosti naravnih vodnih 
virov v naši širši okolici. Opozorili so 
nas, da je stanje na področju voda bolj 
zaskrbljujoče kot se morda zdi, saj je pod 
Kamniškimi planinami neuporabnih že 
polovica studencev. Predstavili so tudi 
vpliv izkoriščanja podzemnih vodnih vi-
rov na spreminjanje vodnih poti in s tem 
ustvarjanja pogojev za onesnaženje teh 
najbolj varnih virov pitne vode, ki jih 
bomo v bodoče izkoriščali.

Med samimi predstavitvami in po 
njih se je razvil živahen pogovor o prob-
lemih vodooskrbe v kamniški občini in 

Kakšno vodo pijejo naši otroci
z njimi povezanim varstvom vodnih vi-
rov. Obravnavani so bili tematski sklopi 
o vplivu človeka na pitno podtalnico v 
občini Kamnik, splošno stanje voda v 
občini Kamnik in lokalni kras kjer sta 
svoje poglede podala državna sekretarja 
na ministrstvu za okolje in prostor, g. 
Mladen Berginc in mag. Mitja Bricelj. 
S strani občine Kamnik sta pri razpra-
vi aktivno sodelovala podžupan občine 
Kamnik g. Rudi Pfajfar in predstojnik 
oddelka za družbene dejavnosti Franc 
Kamin, s strani Komunalnega podjetja 
Kamnik pa g. Bojan Klemen. 

Razprave sodelujočih so pokazale na 
to, da je tematika zelo obširna in kom-
pleksna saj posega v praktično vse pore 
našega življenja. 

Ob zaključku okrogle mize je bilo jasno 
povedano, da bo na področju varovanja 
voda potrebno veliko storiti na samem 
izobraževanju mladih ter vključevanju v 
različne raziskovalne programe na teh po-
dročjih tako doma kot tudi v zamejstvu. 
Pomembno je vedeti, da so gorske verige 
v Sloveniji velik potencial pitne vode, ki 
ga ne izkoriščamo samo v Sloveniji, am-
pak ga izkoriščajo tudi naši sosedje na 
severu in zahodu. Tako je bila dana pobu-
da, da se oblikujejo mednarodni projekti 
v okviru katerih bi poskrbeli za varovanje 
teh vodooskrbnih območij in njihovo evi-
dentiranje.

V sami razpravi je bilo povedano tudi 
to, da ni povsem upravičeno kazati na 
kmetijstvo kot velikega onesnaževalca 
vodnih virov. Prav tu lahko rečemo, 
da se je v zadnjih letih z ozaveščanjem 
kmetovalcev o pomenu varovanja okolja, 

smotrni rabi gnojil in zaščitnih sredstev 
za varstvo rastlin naredil velik in obču-
ten napredek, ki ga lahko potrdimo s 
številnimi podatki, ki se zbirajo v ta 
namen. K izboljšanju stanja je veliko 
pripomogla tudi zakonodaja, ki ureja 
to področje skozi različne pravilnike 
dobre kmetijske prakse. 

Podpiramo tudi monitoring stanja 
voda in njihove kvalitete, ki se izvaja v 
Sloveniji, bi pa hkrati dali pobudo, da 
se ta sistem širi tako, da bo enakomerno 
pokrival celotno državo. Med drugim 
je bilo rečeno, da je pri načrtovanju 
gradnje vodovodnih sistemov potrebno 
slediti vodnim potencialom s katerim 
določeno okolje razpolaga. Pri tem je 
bilo mišljeno predvsem na takšno urba-
nistično zasnovo naselij, ki bi bilo vode-
no tudi skozi potencialno rabo vodnih 
virov in vpliva človeka na območja, ki 
so v bližini ali na samih vodooskrbnih 
območjih.

Ob tem je bila dana pobuda, da se 
razmisli tudi o vzpodbujanju izrabe me-
teornih voda v gospodinjstvih za rabo v 
sanitarne namene in za zalivanje vrtov. 
Razporeditev padavin je skozi leto zelo 
neenakomerno z akumulacijo padavin-
skih voda pa bi prispevali predvsem pri 
varčevanju z vodo v obdobjih, ko pride 
do pomanjkanja vode. Predvsem je bilo 
postavljeno vprašanje, ali ministrstvo 
za okolje in prostor že ima izoblikova-
no stališče o takšni rabi in načini stimu-
lacije potencialnih investitorjev.

Med ostalim je bilo nekaj razprav 
tudi o tem ali je voda prepoceni, kam se 
steka taksa za obremenjevanje voda in 

kakšna je poraba teh sredstev.
Okroglo mizo smo zaključili 

v optimističnem vzdušju s ko-
zarcem čiste vode.

Janez Jeretina
OO SLS Kamnik

Prometna umeščenost in urejenost Ptuja 
in spodnjega Podravja

Mestni odbor SLS Ptuj pozitivno 
ocenjuje zaključek gradnje Puhovega 
mostu kot ene od faz reševanja pro-
metne situacije na Ptuju in v Spod-
njem Podravju. 

Veseli nas, da so ministri SLS, pred-
vsem za promet mag. Janez Božič ter 
za okolje in prostor Janez Podobnik 
dr.med., kot najodgovornejša v vladi 
RS za izvedbo projekta, po več letih 
zastoja pokazali naklonjen odnos 

ter sprejeli zahteve našega okolja po 
nujnosti prioritetne izgradnje cestne 
infrastrukture regionalnega in držav-
nega pomena v našem mestu in v 
Spodnjem Podravju. 

Ker se zavedamo nujnosti pos-
pešene nadaljnje gradnje cestnega 
omrežja na našem območju, bomo 
ob otvoritvi Puhovega mostu sklicali 
sestanek regionalnega odbora in klu-
ba županov SLS Spodnjega Podravja 

s pristojnimi ministri SLS z osrednjo 
temo »Prometna umeščenost in ure-
jenost Ptuja in Spodnjega Podravja 
danes - jutri«, s posebnim poudar-
kom na Puhovem mostu in nadalje-
vanju Panonike ter začetku izgradnje 
Phyrnske avtoceste. 

Mestni odbor SLS Ptuj 

iz dela in življenja SLS
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PRIPRAVA NA VOLITVE SLS V DZ RS

SLS je dobra blagovna znamka!
Srečanje 8. volilne enote, 14. junij 2007, Kulturni dom v Lenartu

V Lenartu smo zaključili zadnje srečanje, ki je teklo po vsej Sloveniji na ravni volilnih enot. Srečanje je bilo 14. junija v prostorih kulturnega 
doma v Lenartu, gostitelj pa je bil tokrat poslanec SLS v DZ RS in župan občine Lenart Ivan Kramberger. 

odnosu do zemlje, slovenske 
kulture in je hkrati stranka, vpe
ta v simbiozo človek – narava!

Pomembna je strankarska kole-
gialnost!

Glede aktivnosti s področja mi-
nistrstva je izrazil pomembnost kli-
matskih sprememb, spregovoril je o 
biogorivih 2. generacije, poudaril je 
pomen krajinskih parkov, ki ne sme-
jo predstavljati razvojne blokade. 
Spregovoril je tudi o pomenu pro-
storskega načrtovanja, o obvoznici 
Ljutomer, o pomenu pitne vode in 
o t.i. ekoinovacijah. 

Glavni tajnik SLS Aleš Vehar je v 
nadaljevanju predstavil stanje po po-
sameznih volilnih okrajih 8. volilne 
enote in izpostavil vlogo aktivnosti 
v omenjeni volilni enoti.

Direktor Direkcije RS za ceste Vili 
Žavrlan je spregovoril o infrastruk-
turi v tej volilni enoti in o njenem 
pomenu za gospodarski razvoj, pred-
vsem pa je izrazil zadovoljstvo, saj se 
je situacija na tem območju izrazito 
izboljšala v primerjavi s prejšnjimi 
leti, čeprav tovorni promet še vedno 
predstavlja velik problem.

• Vili Žavrlan, direktor Direkci
je RS za ceste: Nujno je, da se 
prične razmišljati o novih avto
cestah, saj sedanje ne služijo 
več svojemu namenu!

Minister v Službi Vlade RS za 
lokalno samoupravo in regionalno 
politiko dr. Ivan Žagar je spregovoril 
o volitvah v pokrajine ter čemu so na-
menjene. Predvsem je poudaril, da 
ne bo novih davkov in obveznosti in 
spregovoril o predlogih glede imen, 
središč in številu pokrajin. Pokrajine 
so nujne, da bomo lahko govorili o 
enakomernem regionalnem razvoju, 
je še dodal.

• Ivan Žagar, minister v Službi 
Vlade RS za lokalno samoupra
vo in regionalno politiko: Stori
tve v okviru pokrajin se bodo 
nudile na istih mestih, kot do 
sedaj!

Poslanec SLS v DZ RS in župan 
občine Lenart Ivan Kramberger je 
poudaril pomen zdrave prehrane in 
skrb za okolje.

• Marjan Maučec, državni 
svetnik SLS: Največji kapital je 
v ljudeh, v županjah in županih, 
zato je prav, da pričnemo s pri

pravami na državnozborske vo
litve že sedaj!

• Franc Obran, podpredsed
nik SKZ pri SLS: Koncept dalj
novodov je pred volitvami lahko 
velik problem, saj so daljnovodi 
preblizu vasi!

•  Janko Halb: Projekta pokra
jin se premalo zavedamo!

Skupni kandidat na predsedniških 
volitvah pomeni nadaljevanje uspe-
šne koalicije!

Po razpravi so bili sprejeti nasled-
nji sklepi:

Do 15.7.2007 se ustanovijo OO 
Dobrovnik, OO Hodoš, OO Pod-
lehnik ter OO Velika Polana.

Do 15.7.2007 se preuči delo OO 
Apače, OO Destrnik, OO Gornja 
Radgona, OO Lendava, OO Ljuto-
mer, OO Murska Sobota, OO Or-
mož, OO Ptuj, OO Radenci, OO 
Središče ob Dravi, OO Sv. Tomaž 
ter OO Šentilj in preuči možnosti 
poživitve njihovega dela in pripravi 
predlog »rešitev«.

Do 1.8.2007 občinski odbori zno-
traj volilnih enot evidentirajo kan-
didata (kandidate) za poslanca za 
volitve v DZ 2008 in evidentirane 
predloge do tega roka pošljejo na 
tajništvo stranke.

Nosilec volilne enote najkasneje 
do 9.9.2007 (Tabor 2007) oblikuje 

»volilni štab VE« in se dogovori za 
način dela.

Predsedniki občinskih odborov 
so prejeli vprašalnik/tabelo. Tisti, 
ki tega še niso storili, zahtevane po-
datke v roku enega tedna pošljejo 
tajništvu stranke.

Dodaten sklep:
Oblikuje se koordinacijski odbor 

8. volilne enote, ki ga zastopajo Da-
rinka Fakin, Marjan Maučec, Tomi 
Nemec in Darko Fras.

Namen tega in vseh prejšnjih sre-
čanj je torej bil s sodelovanjem vods-
tva SLS, poslanske skupine SLS, 
ministrov SLS, tajništva stranke in 
drugih nosilcev funkcij v SLS aktivi-
rati aktivnosti stranke na nivoju vo-
lilnih enot. Cilji vseh srečanj so bili, 
da se določi nosilca odgovornosti za 
aktivnosti v posamezni volilni enoti, 
da se čimprej evidentirajo kandidati 
za poslance v vseh volilnih okrajih 
in navsezadnje, da se doseže čim 
boljši rezultat na državnozborskih 
volitvah.

S takšnim načinom dela se bo po-
skrbelo za načrtno, koordinirano 
in organizacijsko delovanje znotraj 
volilnih enot in volilnih okrajev, kar 
bo vsekakor pripomoglo k uspešne-
mu delu in pripravi na državnozbor-
ske volitve.

Tjaša Podergajs

Na samem srečanju je spregovoril 
Janez Podobnik, predsednik SLS ter 
minister za okolje in prostor, ki je 
poudaril pomen Slovenske ljudske 
stranke v političnem prostoru, kate-
rega nihanje naj bi bilo priložnost 
za stranko. Prav tako je spregovoril 
o pripravi na kongres, o programski 
usmeritvi stranke, o delovanju občin-
skih odborov, o simbiozi med pode-
željem in mesti, o predsedniškem 
kandidatu, predvsem pa je poudaril 
vlogo žensk in mladih v politiki. SLS 
mora ostati po njegovem stranka, na 
katero se je vredno zanesti.

• Janez Podobnik, predsednik 
SLS ter minister za okolje in pro
stor: SLS je zrela, da na letoš
njem kongresu v programskem 
smislu napravi korak naprej v 

Regionalni odbor Dolenjske je v soboto, 10. junija, združil prijetno 
s koristnim. Na pobudo OO Trebnje so se člani zbrali v Osilnici, deže-
li Petra Klepca, in se v čudovitem vremenu spustili z rafti po Kolpi. 
Pred tem pa jih je sprejel še župan Osilnice Antun Volf, s katerim smo 
spregovorili o razvojnih projektih občine in o načinu dela tamkajšnje-
ga občinskega sveta. Srečanje pa smo zaključili z delovnim kosilom, 
kjer smo se pripravili na obisk vlade in spregovorili tudi o pripravah 
na državnozborske volitve in oblikovanje pokrajin. 

Alojz Turk

Prijetno s koristnim

iz dela in življenja SLS
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Spoštovani,

v ponedeljek, 25. junija bomo praznovali…. Kaj že? Dan……….državnosti. 
Saj lahko pošteno priznamo, da še vedno razmišljamo, če nas za ime 
praznika na ta datum kdo vpraša nekje v začetku leta. In dokler se 
nam bo to dogajalo, je to znak, da je v nas še premalo zavesti, kako 
neprecenljivo je, da imamo kot številčno majhen narod svojo državo.

Nemalokrat kdo ob izpolnitvi svoje velike želje reče: imel sem tako moč-
no voljo, sanjaril sem, delal vse v smeri, da se mi želja uresniči in uresničila 
se mi je.

Če pogledamo v zgodovino slovenskega naroda, se močna želja po samo-
stojni državi izraža vseskozi, najmočnejša pa je bila takrat, ko nas je kdo od 
številčno močnejših narodov hotel utopiti v svojem jezikovnem področju. 
Kot majhen narod smo varovali svoj jezik pred Germani in Romani, se za 
nekaj časa zatekli v naročje južnih Slovanov, da smo končno lahko kot samo-
stojen narod ustanovili svojo državo.

Mnogi narodi, ki se utapljajo v velikih združbah, nam zavidajo, a upajo 
priznati: uspelo vam je to, kar nam ne bo nikoli. Se še spominjate, kakšen 
aplavz so slovenskim športnikom namenili Katalonci na olimpijskih igrah 
v Barceloni. Sam se ob priložnostnih pogovorih o naši majhnosti še vedno 
večkrat spomnim športnega komentatorja, ki je za nemško govoreče področje 
Evrošporta prenašal nogometno tekmo med Ukrajino in Slovenijo, po kateri 
smo se uvrstili na evropsko nogometno prvenstvo, ko je po zadnjem pisku 
sodnika dolgo, dolgo molčal, nato pa rekel: oprostite, ne najdem dovolj 
velikih besed za uspeh tako majhnega naroda – 2 milijona prebivalcev Slo-
venije proti 51 milijonom Ukrajincev. Zakaj navajam ta dva primera? Zato, 
ker kažeta, da se drugi narodi velikokratt bolj zavedajo naše veličine, kot 
pa mi sami.

In kdaj v zgodovini se pojavijo težnje Slovencev po samostojni državi? 
Najdemo jih že pri knezu Samu in svobodnih Karantancih, pri vseh inte-
lektualcih, ki so se borili najprej za slovenski jezik in potem za javno rabo 
slovenščine v šolah in cerkvah – od Primoža Trubarja, barona Žige Zoisa, 
Janeza Vaikarda Valvasorja, Antona Slodnjaka, Antona Tomaža Linharta, 
Valentina Vodnika, Janeza Bleiweisa, Frana Levstika, Josipa Stritarja - do 
pesniškega genija Franceta Prešerna. Ne smemo pozabiti na številne zaved-
ne slovenske duhovnike, toliko jih je, da ni moč vseh omenjati, zagotovo pa 
vedno pomislimo vsaj na zdaj že blaženega Antona Martina Slomška in 
goriškega slavčka Simona Gregorčiča ter nenazadnje domačina z Rudna 
Jakoba Šolarja.

Pomembna in pomenljiva za Slovence je bila Marčna revolucija leta 1848, 
v pomladi narodov, ko je nastal politični program Zedinjene Slovenije, v 
katerem celovški stolni kaplan in koroški narodni buditelj Matija Majer zah-
teva za Slovenijo avtonomijo z lastnim deželnim zborom, Fran Miklošič pa 
združitev vseh Slovencev v Kraljestvo Slovenija. Iskanje poti do lastne države 
je bilo moč čutiti tudi na taborskih gibanjih in v Majniški deklaraciji iz leta 
1917, ki je nastala po spoznanju našega rojaka Janeza Evangelista Kreka, ko 
je ugotovil, da je potrebna temeljna preureditev narodnopolitičnega položaja. 
Bilo pa je težko vsem pobudnikom za samostojno državo, saj se je bilo še 
pred sto leti treba pošteno boriti za pravico do uporabe slovenskega jezika 
celo v Ljubljani. Še pred nekaj desetletji pa so prišli v Beogradu na misel, 
da bi nam kar od tam določali, o katerih slovenskih pesnikih in pisateljih 
se bomo učili v slovenskih šolah. Naši predniki so sanjali, upali in molili, v 
pričakovanju možnosti za nastanek lastne države, a šele naši generaciji je 
bilo dano, zato se iskreno veselimo tega enkratnega dogodka.

In če hočemo dodobra spoznati dogajanja ob našem osamosvajanju in 
ustanovitvi lastne države, je nujno, da preberemo dokumente iz tistega časa. 

Zakaj? Samo z branjem dokumentov si bomo znali sami ustvariti pravo sliko 
o dogodkih. Nedvomno so pravi in začetni akterji razumniki, ki so se zbirali 
v krogu Nove revije. Prvo številko so izdali že v maju 1982. Takratna oblast 
je ob izidu zbornika poslala na tiskovno konferenco (pod narekovaji) svoje-
ga kulturnika, ki je z nastopom pred novinarji povsem izničil kakršnokoli 
vrednost zapisov. In morda so prav zaradi te poteze oblasti izdajatelji imeli 
mir kar do 57. številke. Slovenska Cerkev je sledila dogodkom in 20. junija 
1983 v Ljubljani ustanovila samostojno Slovensko škofovsko konferenco, 
katere predsednik je postal ljubljanski nadškof Alojzij Šuštar, ki je kasneje v 
najkritičnejših trenutkih osamosvajanja s svojo umirjenostjo, preudarnostjo 
in zvezami v tujini nesebično pomagal slovenskemu političnemu vodstvu in 
odločilno pripomogel k priznavanju Slovenije. 18. februarja 1987 je v Ljub-
ljani izšla znamenita 57. številka Nove revije s prispevki za slovenski nacio-
nalni program, v kateri Tine Hribar predstavi slovensko državnost, Dimitrij 
Rupel daje odgovor na slovensko narodno vprašanje, Jože Pučnik objavi 
prispevek o političnem sistemu civilne družbe, France Bučar pa s pravnega 
vidika osvetli položaj Slovencev kot naroda - če omenim samo najudarnejše 
članke. Kljub pritiskom iz Beograda se slovenska oblast omeji le na hudo 
kritiko - brez uporabe represije. 9. decembra 1987 stavkajoči delavci ljubljan-
skega Litostroja sprejmejo pobudo za ustanovitev neodvisnih sindikatov in 
socialdemokratske stranke. 12. maja 1988 se rodi prva politična stranka na 
slovenskih tleh po 2. svetovni vojni – Slovenska kmečka zveza, ki se kasneje 
preimenuje v Slovensko ljudsko stranko. Predsednik postane Ivan Oman. 
Oblast stranko prisili, da mora delovati pod okriljem Socialistične zveze de-
lovnega ljudstva. 31. maja 1988 Služba državne varnosti aretira Janeza Janšo, 
varnostna služba JLA pa Ivana Borštnerja, Francija Zavrla in Davida Tasiča. 
Slovenski narod se prebudi. Ustanovi se odbor za varstvo človekovih pravic. 
Čez tri tedne se v podporo četverici na Kongresnem trgu v Ljubljani zbere 
50.000 ljudi. Radio Ljubljana izčrpno poroča o dogodkih, televizija molči. 
Nov veter zapiha na ljubljansko televizijo šele v novembru, ko nepričakovano 
izvedejo neposredni prenos demonstracij pred zgradbo slovenske skupščine, 
kjer 10.000 ljudi protestira, ker obsojena četverica mora v zapor.

11. januarja 1988 je pod vodstvom Dimitrija Rupla ustanovljena Slovenska 
demokratična zveza, prva stranka, ki noče delovati pod okriljem Socialistič-
ne zveze delovnega ljudstva, 16. februarja pa še Socialdemokratska zveza 
Slovenije, ki jo ustanovi France Tomšič, a vodenje kmalu prepusti Jožetu 
Pučniku. 2. aprila 1989 gremo Slovenci prvič na prave volitve - voliti sloven-
skega člana predsedstva Jugoslavije. Oblast nam vsiljuje uradnega kandidata, 
vsem znanega Marka Bulca, a narod oblastno propagando dobro zazna in 
pokaže, da zna misliti s svojo glavo in izvoli takrat povsem neznanega in nič 
propagiranega Janeza Drnovška, ki že 15. maja, zaradi določenega vrstnega 
reda, postane predsednik predsedstva SFRJ. 

8. maja 1989 pesnik Tone Pavček na Kongresnem trgu v Ljubljani prebere 
besedilo Majniške deklaracije kot temeljni program strank nastajajoče opozi-
cije. Ko se vedno bolj nervozna oblast sprašuje, katera stranka po evropskem 
zgledu še manjka, Lojze Peterle ustanovi Slovenske krščanske demokrate, 
Dušan Plut pa Zelene. Začnejo se mučna dogovarjanja opozicije z uradno 
oblastjo o izvedbi večstrankarskih volitev.

27. septembra 1989 Slovenska skupščina ob burnem nasprotovanju iz Beo-
grada sprejme 81 amandmajev k republiški ustavi. V njih uveljavijo načelo 
narodne suverenosti in ustavne podlage za prehod v parlamentarno demo-
kracijo, kar Sloveniji omogoča nadaljnje postopke za pot v samostojnost.

4. decembra 1989 za kuhinjsko mizo v Zmincu pri Škofji Loki na kmetiji 
Ivana Omana ustanovijo Demokratično opozicijo Slovenije, imenovano De-
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Sožalje ob smrti bivšega 
ljubljanskega nadškofa in 
metropolita msgr. dr. Alojzija 
Šuštarja

Janez Podobnik izrazil sožalje 
ob smrti nadškofa dr. Alojzija 
Šuštarja
Ljubljana, 29. junij 2007 – Janez Podobnik, predsednik Slovenske 
ljudske stranke, je danes ob smrti nadškofa in metropolita msgr. dr. 
Alojzija Šuštarja msgr. mag. Alojzu Uranu kot ljubljanskemu nadškofu 
metropolitu in predsedniku Slovenske škofovske konference v imenu 
Slovenske ljudske stranke izrekel iskreno sožalje. Besedilo sožalja 
sledi v nadaljevanju. 

Spoštovani gospod nadškof 
msgr. mag. Alojz Uran,

ob smrti nadškofa in metro-
polita, msgr. dr. Alojzija Šuštarja, 
Vam, vsem škofom ljubljanske 
škofije in Slovenski škofovski 
konferenci v imenu Slovenske 
ljudske stranke in 
v lastnem imenu 
izrekam iskreno 
sožalje. 

Pokojni nadškof 
je bil skromen, a 
velik človek. Slo-
vensko cerkev je 
vodil v prelomnih, 
zgodovinskih ča-
sih. Njegova globo-
ka vera in pokonč-
na drža sta takrat vlivala Sloven-
cem, tudi tistim, ki niso katoliške 
vere, živo upanje na boljše čase. 
Tudi z njegovo veliko pomočjo 
je Slovenija danes samostojna 
in demokratična država. Sloven-

ska ljudska stranka ima svoje ko-
renine v krščanskih vrednotah, iz 
katerih je vse življenje črpal moči 
tudi nadškof dr. Šuštar. Njegova 
visoka moralna drža je in bo za 
nas zgled in obveza tudi pri našem 
nadaljnjem javnem delovanju. 

Prepričan sem, da 
bo pokojni nadškof 
dr. Alojzij Šuštar tudi 
pri Bogu še naprej 
zvesti priprošnjik za 
»ohranjanje sloven-
skega naroda, naše 
samobitnosti in zave-
sti«, kakor je zapisal 
tudi v svoji oporoki.

Prosimo, posre-
dujte naše globoko 

sožalje tudi svojcem pokojnega 
nadškofa. 

Z iskrenim spoštovanjem,

Janez Podobnik,
predsednik Slovenske ljudske stranke 

Predsednik Državnega sveta Re-
publike Slovenije Janez Sušnik je 
ljubljanskemu nadškofu in metro-
politu msgr Alojzu Uranu v imenu 
državnega sveta izrazil sožalje ob 
smrti bivšega ljubljanskega nadš-
kofa in metropolita msgr. dr. Alojzi-
ja Šuštarja. V pismu je zapisal: 

“Z žalostjo smo prejeli vest, da 
nas je v 87. letu starosti zapustil 
upokojeni ljubljanski nadškof in 
metropolit msgr. dr. Alojzij Šu-
štar.

V imenu Državnega sveta Re-
publike Slovenije izražam globo-
ko sožalje ob njegovi smrti, saj je 
bil velika osebnost, čigar delo in 
prizadevanje za samostojno Slo-
venijo bo za vedno ostalo v naših 
hvaležnih spominih. Njegova kariz-
matičnost, vizija in prizadevanja so 
pripomogla, da se je Slovenija raz-
vila v demokratično državo, kjer so 
spoštovane evropske vrednote.”

mos, kamor se vključijo vse prej omenjene novonastale stranke. Predsednik 
Demosa postane Jože Pučnik. Socialistični zvezi delovnega ljudstva sporoči-
jo, da pod njihovo marelo nočejo več delovati, zato SZDL ne preostane nič 
drugega, kot da se tudi sama preoblikuje v stranko – nastane Socialistična 
zveza Slovenije, ki ji predseduje Viktor Žakelj.

Slovenska skupščina pripravlja vse potrebno za prve večstrankarske voli-
tve in jih 8. januarja 1990 tudi razpiše. ZKS (Zveza komunistov Slovenije) 
ugotovi, da na volitvah ne bi bilo dobro nastopati pod tem imenom, zato 
doda k nazivu še SDP (stranka demokratične prenove). Predsednik postane 
Ciril Ribičič. Demos v nadaljevanju poda pobudo za ustanovitev slovenske 
vojske, sprejme Deklaracijo o slovenski samoodločbi in predstavi osnutek 
nove ustave, delo Franceta Bučarja in Petra Jambreka.

8. aprila 1990 Demos zmaga na večstrankarskih parlamentarnih volitvah, 
v drugem krogu predsedniških volitev, 22. aprila, pa zmaga Milan Kučan. 
V predsedstvo so izvoljeni še: Matjaž Kmecl, Ivan Oman, Dušan Plut in 
Ciril Zlobec. 7 maja za predsednika skupščine izvolijo Franceta Bučarja, 
16. maja pa za predsednika slovenske vlade Lojzeta Peterleta. Vlada začne 
pripravljati lastno državno upravo, učinkovit gospodarski sistem, lasten 
sistem javnih financ, lastne oborožene sile, neodvisno zunanjo politiko. 
21. novembra 1990 Skupščina Republike Slovenije razpravlja o pobudi za 
plebiscit in ustavno komisijo zadolži za pripravo zakona o plebiscitu, ki 
ga Skupščina Republike Slovenije 6. decembra tudi sprejme. Plebiscit je 
bil izpeljan 23. decembra 1990, na volišča je prišlo kar 93, 2% volivcev, za 
neodvisno in samostojno Slovenijo pa je glasovalo 88,5%. 25 junija 1991, 
dan prej, kot je bilo predhodno napovedano, Slovenska Skupščina sprejme 
Temeljno ustavno listino o samostojnosti in neodvisnosti Republike Sloveni-
je, dan za tem je na Trgu republike v Ljubljani na javni prireditvi slovesno 
razglašena samostojnost. Predsednik Milan Kučan na koncu govora izreče 
znameniti stavek: danes so dovoljene sanje, jutri bo nov dan. In nov dan 
prinese tisto najhujše: vojno za Slovenijo.

In v teh dneh slovenski narod dokaže neverjetno enotnost, zgodovina, za 
katero večkrat pravimo, da se ponavlja, se ni ponovila. Upoštevali smo rek, 
da je zgodovina učiteljica življenja in da smo se iz nje veliko naučili. Lojze 
Peterle kot predsednik slovenske vlade v času osamosvajanja v svojih zapisih 
iz tistega časa zapiše, da je občutek tistih dni neponovljiv, saj je vsak, ki je 
le lahko kaj pomagal, to tudi storil. Nihče ni nikogar spraševal, iz katere 
stranke je, oglašali so se vplivni Slovenci iz tujine in nudili svojo pomoč, 
predsednik Milan Kučan in nadškof Alojzij Šuštar sta bila v telefonskih 
pogovorih podnevi in ponoči, Janez Janša kot takratni obrambni minister, 
Igor Bavčar kot notranji minister in Jelko Kacin kot republiški sekretar za 
informiranje, so bili trojica, ki so pred novinarji cele Evrope delovali, kot da 
to državo vodijo že na leta. Praktično gledano, kamor si se obrnil, povsod 
je bila na mestu prava oseba in vsak je vedel, kaj naj dela.

Uspelo nam je torej ustanoviti lastno državo. Zakaj nam je bilo to dano? 
Po mojem trdnem prepričanju zato, ker smo skozi vso zgodovino ohranili 
tri vrednote slovenskega naroda: slovenski jezik, kulturo in vero. Veselimo 
se torej praznika Dneva državnosti in naj ponosno zavihrajo slovenske 
zastave z vsake hiše.

Janez Ferlan 

iz dela in življenja SLS; v spomin
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V spomin nadškofu dr. Alojziju Šuštarju

Spomin na nadškofa Alojzija Šuštarja

Dr. Alojzij Šuštar je v naši dru-
žini med slovenskimi duhovniki 
vedno zasedal posebno mesto. 
Rojen v isti fari kot Friderik Bara-
ga, naš svetniški kandidat, in krš-
čen ob istem krstnem kamnu, ki 
sem ga kot otrok in ga še zdaj ob-
čudujem v dobrniški cerkvi. Moja 
starša sta oba doma iz dobrniške 
fare, zato imam te kraje tudi jaz za 
svoje. Imeni teh dveh velikih mož 
se v našem koncu vedno izrekata 
z velikim spoštovanjem in pono-
som. Pomembno se nam zdi, da 
dva moža, ki sta se tako izkazala 
v svojem življenju, prihajata prav 
iz naših krajev – izmed nas.

Na dr. Šuštarja me veže tudi žal 
neizpolnjena obljuba moje stare 

mame. Bila je doma iz Belšinje 
vasi pri Trebnjem. Mimo te vasi 
je mali Lukatov Lojzek iz rodne 
Grmade hodil v šolo v Trebnje. 
Nekoč, ko je hitel mimo moje 
takrat mlade stare mame, sicer 
tudi njegove soimenjakinje, ga je 
vprašala, kaj bo, ko bo velik. Pa 
je izstrelil kot iz topa: »Gospud 
bom.« Stara mama, ki je bila zelo 
verna žena in je celo življenje zelo 
spoštovala duhovnike, mu je ob-
ljubila, da mu bo, če bo res postal 
duhovnik, dala en mernik ajde. 
Na novo mašo, na dan vseh sve-
tih 1946, ko bi bil najbolj prime-
ren čas, da bi obljubo izpolnila, 
je bil dr. Šuštar v Rimu, slovesno 
okrašena trebanjska župnijska 

cerkev, kamor sedaj spada dr. 
Šuštarjeva rojstna hiša, pa ni 
mogla pozdraviti svojega novo-
mašnika. Pozneje ne vem, ali je 
dr. Šuštar kdaj prišel v Dobrnič, 
ali ne. To bi bil skorajda edini na-
čin, da bi ga stara mama videla 
v živo, saj je v življenju zelo malo 
hodila naokrog. Ko je prišel kot 
škof v Slovenijo, pa je bila stara 
že več kot sedemdeset let, on pa 
tako visokega cerkvenega dosto-
janstva, da se mu očitno v svoji 
skromnosti ni upala nesti tistega 
mernika ajde - vse do smrti. 

Enkrat, ko je bil nadškof Šuštar 
v štepanjski župniji, jaz pa sem 
imel čast, da sem bil skupaj z 
mnogimi fanti in puncami njegov 

V mojem in moje družine življe-
nju je pokojni gospod nadškof 
pustil opazno in trajno sled, ki ni 
le spomin, ampak me tudi določa 
in daje oporo za naprej. Njegova 
vzpodbuda, naj se kristjani ne bo-
jimo prispevati k delu za skupno 
dobro, je pomembno prispevala 
k mojim življenjskim odločitvam v 
začetku devetdesetih let.

Iz osebnih stikov, ko nam je, tudi 
po upokojitvi in v letih pred smrtjo 
star in slaboten, domov odgovoril 
na vsako voščilo, sem od njega pre-
jel zgled in vabilo k spoštovanju vsa-
kega človeka. Srečeval sem ga na 
dogodkih Škofijske gimnazije, kjer 
je bil vedno prisoten, zadnja leta 
na vozičku, saj je bila ta gimnazija 
njegova velika ljubezen. Sin mi je 
kot njen dijak pripovedoval, da je, 
tako kot Prešeren otrokom fige, on 
na slučajnih srečanjih na hodnikih 
gimnazije dijakom rad podaril po-
maranče.

Prvo zame zelo pomembno do-
živetje in javno srečanje z njim je 
bilo v veliki predavalnici Teološke 
fakultete 22.marca 1990 zvečer. 
Po mojem uvodnem razmišljanju z 
naslovom Verujem v novih razme-
rah je približno 140 poslušalcev 
ostalo še na okrogli mizi, na kateri 
so sodelovali še gospod nadškof, 
Veselka Šorli- Puc in dr. Rudi Kon-
cilija. Ena mojih glavnih uvodnih tez 
je slonela na misli svetega Pavla, 

v Varese na Evropsko srečanje 
strokovnjakov s področja politike, 
zakonodaje in kulture v organiza-
ciji kardinala Trujilla kot zastopnik 
Slovenske Cerkve. Iz tega se je 
potem razvilo intenzivno sodelo-
vanje med Svetim sedežem in 
Slovenijo, tako da je kardinal, ki 
je bil predsednik Papeškega sve-
ta za družino, torej papežev mini-
ster za družino, leta 1994 v med-
narodnem letu družine obiskal 
Slovenijo. Obisk sem pripravljal v 
sodelovanju z nadškofijo po držav-
ni plati kot državni sekretar za dru-
žino. Gospod kardinal je namreč 
prejel vabilo tudi od države in obi-
skal Ministrstvo za delo, družino 

in socialne zadeve, ministrica pa 
se je udeležila tudi cerkvenih slo-
vesnosti. Intenzivno sodelovanje z 
nadškofom in sodelavci je bilo po-
trebno, ker je bil to prvi tak obisk 
tako visoke cerkvene osebnosti 
v Sloveniji in nekakšna generalka 
za papežev obisk. 

Pokojni nadškof je imel dve spo-
sobnosti velikih voditeljev: prepoz-
nati in pravi čas posejati žlahtno 
seme z obeti bogatih dolgoročnih 
sadov ter najti in vzpodbuditi vrt-
narja, ki bo zalival in obrezoval.

Dr. Drago Čepar

ministrant, sem plašno pristopil 
in ga vprašal, če se spomni ob-
ljube moje stare mame. Pa je k 
sreči že pozabil. Žal smo tudi 
mi pozabili izpolniti obljubo za 
časa njegovega življenja, zato 
jo bom izpolnil po njegovi smr-
ti. Ne z mernikom ajde, ker bi 
to bilo danes premalo, ampak 
v obliki, ki je primerna tedanji 
vrednosti obljube.

Spoštovani gospod nadškof, 
dragi rojak. Veliko ste naredili 
za našo Slovenijo in naše do-
lenjske kraje. Veliko nam pome-
ni in hvaležni smo, da nam vas 
je Bog dal. Počivajte v miru. In 
večna luč naj vam sveti.

Aleš Primc

»da smo božji otroci; če smo pa 
otroci, smo tudi dediči« (Rim 8,16-
17). Zavest, da smo božji dediči, 
nam mora dati v tem življenju veli-
kodušnost človeka, ki ve, da je nje-
govo premoženje neizmerno, zato 
mu ni treba vsakega dolga izterjati 
na tem svetu. Lahko smo torej ve-
likodušni, ne obrambni v nastopu, 
ampak samozavestni. Želel sem si 
nadškofove potrditve in je bil tudi 
deležen.

Potrditve in vzpodbudo sem 
skupaj s sodelavci prejel tudi za 
vodenje in razvoj Centra za multi-
medijsko podprto dodatno izobra-
ževanje na Inštitutu Jožefa Štefa-
na. Predstavili smo mu programe 
dodatnega izobra-
ževanja za sred-
nješolce - Etične 
osnove zahodne 
civilizacije (Vzgoja 
za mir in nenasilje, 
Spoznavanje same-
ga sebe, Temeljne 
človeške vredno-
te), Nauči se pod-
jetništva, Učinkovi-
to učenje, Metodo-
logija raziskovanja 
(na fotografiji). Teh 
programov se je 
udeležilo na tisoče 
srednješolcev. 

Povabil me je, da 
grem marca 1993 

Nadškof dr. Alojzij Šuštar s sodelavci v učilnici programa Etične osnove zahodne civiliza
cije skupaj s projektno skupino in vodstvom Inštituta Jožefa Stefana

v spomin
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PredLog zakona o SPremembah in doPoLnitvah zakona 
o nacionaLni StanovanjSki varčevaLni Shemi [...], 

(znSvS-b) - Skrajšani PoStoPek - ePa 1406-iv

MARJAN DROFENIK: Nerešeno 
stanovanjsko vprašanje je eden od 

pomembnih dejavnikov pri odločanju za 
lastno družino!

Zadnjo novelo za- kona o nacionalni 
stanovanjski shemi smo v državnem zbo-
ru potrdili na začetku lanskega leta. Novela 
je prinesla kar nekaj sprememb: jasno 
je določila namen- skost porabe privar-
čevanih sredstev oz. premij, spremenile 
so se obrestne mere in kot novost uvedle 
subvencije mladim družinam za prvo re-
ševanje stanovanjske- ga vprašanja. Slednja 
novost je bila seveda za mlade družine po-
membna in dobrodoš- la, čeprav gre pri tako 
pomembni in dragi in- vesticiji, kot je nakup 
stanovanja, zgolj za simbolično pomoč. Kljub temu smo ob obravnavi 
novele v letu 2006 poudarili, da gre za pomemben prvi korak države, s 
katerim se vendarle nakazuje eno od možnih pomoči predvsem mladim 
družinam pri reševanju stanovanjskega problema.

Zadnja novela je določila mladim družinam subvencijo za največ osem 
let in sicer prva štiri leta v višini 160 € in druga štiri leta v višini 100 €. 
Na razpisu, ki je sledil noveli zakona, pa je bilo od 319 prijavljenih dru-
žin do subvencije upravičenih le 176, kar je očitno posledica preostro 
postavljenega dohodkovnega praga. To je tudi razlog za pripravljene 
spremembe zakona. Druga pomembna novost pa je tudi širitev subven-
cije za primer rekonstrukcije ali spremembe namembnosti objektov ter 
posebna subvencija za študentske mlade družine. 

V poslanski skupini Slovenske ljudske stranke pozdravljamo širitev sub
vencije za več namenov in seveda tudi manj stroge dohodkovne pogoje za 
pridobitev subvencije. Verjetno ni treba posebej poudarjati, da je nerešeno 
stanovanjsko vprašanje eden od pomembnih dejavnikov pri odločanju 
za lastno družino. S tega vidika so seveda vsi ukrepi v smeri pomoči 
mladim pri reševanju stanovanjskega vprašanja več kot dobrodošli. Mo-
ram pa ob obravnavi tega zakona opozoriti na nujnost, da tudi druga 
pristojna ministrstva oziroma tudi vlada kot celota sprejme nekatere 
ukrepe za spodbujanje ustvarjanja družin. Nenazadnje obstajajo celo 
situacije, ko mladi zaradi poroke izgubijo marsikatero boniteto. Naj ome-
nim konkretni primer izpred nekaj let. Dva redno šolajoča se študenta, 
ki skleneta zakonsko zvezo, sta izgubila pravici do otroškega dodatka, 
ki bi ga sicer prejemala do konca svojega študija. Po zakonu sta namreč 
zakonca dolžna preživljati drug drugega. Takšne situacije mladih gotovo 
ne spodbujajo k zakonskemu in družinskemu življenju. 

Možnost subvencije za rekonstrukcijo ali spremembo namembnosti 
je zelo pomembna. Vedeti je namreč treba, da si večina mladih nakupa 
stanovanja ali stanovanjske hiše niti pod razno ne more privoščiti. S 
predlagano širitvijo se bo krog potencialnih upravičencev do subven-
cije gotovo povečal. Vsebinska novost predlagane novele zakona pa je 
subvencija najema mladim študentskim družinam, ko je eden od staršev 
zaključil šolanje. Dejstvo je, da vedno več mladih študira, po študiju pa 
vsaj nekaj mesecev porabijo za iskanje prve zaposlitve. Logično je, da v 
tem času zaradi negotovosti mladi ne razmišljajo o družini in otrocih. 

Ukrepi, ki olajšujejo situacijo mladim, ki imajo otroka že v času študija, 
so vsekakor zelo dobrodošli. Nenazadnje je dejstvo, da so študentje starši 
zaradi odgovornosti, ki jo prevzamejo ob rojstvu otroka v času študija, 

PredLog zakona o varnoSti v žeLezniškem Prometu 
(zvzeLP) - nujni PoStoPek - ePa 1485-iv

JOSIP BAJC: Pred nami je dober 
predlog zakona o varnosti v železniškem 

prometu!
Verjetno ne bom povedal nič novega, 

če rečem, da bomo Predlog zakona o var-
nosti v železniškem prometu v Poslanski 
skupini Slovenske ljudske stranke podpr-
li. Nisem strokovnjak, ko sem pa poslušal 
enega od kolegov, ko je predstavljal stališ-
če poslanske skupi- ne, sem ugotovil, da 
nisem pri pravi točki dnevnega reda. Vse-
bina njegove razprave je bila interpelacija 
zoper ministra za pro- met in predlagam, da 
to pove na neki drugi točki dnevnega reda 
ali pa na neki drugi seji državnega zbora. 

Prav zaradi slabega stanja v Slovenskih železnicah je bilo nujno, da 
se ta zakon obravnava in da se tudi sprejme. Razlog za zamudo, pa ne 
opravičujem tukaj strokovnih služb ministrstva, da je šele sedaj prišlo do 
sprejema tega zakona, je, da je ta zakon nadaljevanje nekaterih drugih 
zakonov. Vemo pa, kako je nastajal Zakon o železniškem prometu in 
potem tudi Zakon o garancijah za investicije na področju železniškega 
prometa. Jaz bi ob tej priliki moral reči, da sta ne samo Zakonodajno-
pravna služba državnega zbora, ki je imela pripombe na zakon, ampak 
tudi strokovna služba odbora za promet kot tudi strokovna služba Mi-
nistrstva za promet pripravila takšne amandmaje, ki celoviteje in bolj 
jasno opredeljujejo zadeve in dejansko postavljajo dober predlog Zakona 
o varnosti v železniškem prometu. 

Veljavni Zakon o železniškem prometu je bil sprejet v letu 2000 in 
potem noveliran v letu 2003. Že prej sem omenil, da smo pred časom 
sprejeli tudi Zakon o železniškem prometu in nadaljevanje le tega je 
dejansko sprejemanje današnjega zakona, ki med drugim tudi dejansko 
vnaša določbe evropskih direktiv s področja varnosti v železniškem pro-
metu. In s tem bomo na področju urejanja kot tudi na področju varnosti 
lahko primerljivi oziroma bomo izpolnjevali to, kar zahtevajo že v Evropski 
uniji sprejete direktive. 

Ne bi govoril o poglavitnih rešitvah, glede na to, da je v obrazložitvi k 
samemu zakonu vse to zapisano. Rad bi spomnil še tiste, ki pravijo, da 
je uvodna obrazložitev zakona skromna, da je pa v drugem delu več kot 
20 strani obrazložitev posameznih členov predloga zakona. Kot rečeno, 
zaradi potreb za sprejetje tega zakona in da bo lahko zaživel zakon o 
železniškem prometu kot tudi zakon o garancijah, ki smo jih sprejeli za 
investicije na področju izboljšanja železniškega sistema, bomo v poslan
ski skupini Slovenske ljudske stranke dopolnjeni predlog zakona podprli. 
Podprli pa bomo tudi amandmaje, ki so jih pripravile strokovne službe, 
predvsem pa strokovna služba državnega zbora in Zakonodajno-pravna 
služba. Pričakujem, da bomo lahko v najkrajšem času pričeli z izvajanjem 
Zakona o varnosti o železniškem prometu. 

iz poslanskih klopi
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PredLog zakona o štiPendiranju (zštiP) - druga 
obravnava

MARJAN DROFENIK: Kadrovske 
štipendije so korak k bolj 

enakomernemu razvoju Slovenije. 
V Sloveniji nimamo v zakonu pregledno urejenega štipendijskega siste-

ma. Štipendije so opredeljene v Zakonu o zaposlovanju in zavarovanju 
za primer brezposelnosti, podrobneje pa določa merila za pridobitev 
štipendij podzakonski akt in sicer Pravilnik o štipendiranju. Razprave o 
tem, da v Sloveniji potrebujemo dober in predvsem pregleden štipendijski 
sistem, so že zelo stare. V poslanski skupini Slovenske ljudske stranke 
zato pozdravljamo dejstvo, da imamo danes pred seboj Zakon o štipendi
ranju, ki je pregleden, in katerega cilj je spodbuditi razvoj štipendijskega 
sistema v Sloveniji in zagotoviti štipendije vsem, ki jih potrebujejo. 

Preden povem nekaj besed o samem zakonu in njegovih rešitvah, bi 
rad spregovoril o idealnem štipendijskem sistemu. Idealni štipendijski 
sistem - ali če sem še nekoliko širši - idealen sistem študija, štipendiranja 
in vseh spremljevalnih ukrepov bi bil tisti, ki bi zagotovil kvalitetno in 
hitro študiranje, čimprejšnje doseganje kvalitetne izobrazbe, veliko uspo-
sobljenih mladih strokovnjakov. Predvsem bi štipendijski sistem moral 
omogočiti vsakomur, da dokaže svoje sposobnosti. Dejstvo, da nekdo 
prihaja iz nerazvitega dela Slovenije, daleč od centra, ne sme in ne more 
biti razlog za to, ali bo posameznik študiral ali ne. 

Cilj mora biti, da lahko vsak človek razvije svoje potenciale, saj je to 
tudi za državo in družbo najbolj optimalno. Idealno bi torej bilo, da bi 
vsakomur omogočili študij, seveda v skladu z njegovimi sposobnostmi 
in da bi vsak posameznik doštudiral v predvidenem času in se zaposlil. 

pogosto uspešni študentje, ki študij kmalu zaključijo, saj se želijo čim prej 
zaposliti. V najbolj občutljivem obdobju po zaključku študija in iskanju 
prve zaposlitve pa se lahko srečajo z velikimi socialnimi problemi, saj 
morajo preživljati tudi svojega otroka, kar pogosto pomeni, da morajo 
imeti rešeno stanovanjsko vprašanje: ponavadi so najemniki. 

V poslanski skupini Slovenske ljudske stranke bomo predlagani zakon 
podrli. Iskreno upamo, da se bo ministrstvo kmalu znašlo v težavah zara
di pomanjkanja sredstev za namene subvencioniranega najema in ostala 
upravičenja po tem zakonu. To bo namreč pomenilo, da se število družin 
in otrok povečuje in da je pred Slovenijo svetla prihodnost. 

Trenutno stanje je zaradi podaljševanja let študija tako z vidika izgub-
ljenih priložnosti kot z vidika stroškov države in posameznika nevzdrž-
no. Omogočiti je treba študij, neupravičeno zavlačevanje študija pa jasno 
sankcionirati. 

Predlagani zakon je naravnan v smeri omogočanja dostopnosti študija 
čim več mladim posameznicam in posameznikom. Zlasti so dobrodošli 
ukrepi za pospeševanje števila kadrovskih štipendij, saj je to področje, ki 
je sedaj v Sloveniji še zelo nerazvito. Z ustreznim kadrovskim štipendira-
njem se lahko tudi bistveno pripomore k bolj premišljenemu odločanju 
mladih pri izbiri poklica. Razpoložljivost velikega števila štipendij na 
določenem področju bi bila namreč jasen znak, da je na nekem področju 
potrebno veliko novih strokovnjakov in da gre za perspektivne poklice. 
Poleg tega so kadrovske štipendije zanimive tudi z vidika zagotavljanja 
prakse šolajočim in obenem kot zagotovilo za prihodnjo zaposlitev, s 
tega vidika pa pomemben element varnosti za mladega dijaka oziroma 
študenta.

V kadrovskih štipendijah vidimo veliko priložnosti za skladnejši razvoj 
posameznih območij Slovenije. Podeljevanje teh štipendij preko regijskih 
štipendijskih shem bo prispevalo k usklajevanju interesov med lokalnim 
gospodarstvom oziroma delodajalci, državo in štipendisti. Posebej po-
membna lastnost kadrovskih štipendij je, da se bodo kadri iz centrov 
vračali nazaj v regijo, iz katere prihajajo, in tam začeli delati ter na ta 
način tudi prispevati k razvoju svoje domače regije. To bo gotovo po-
memben korak k bolj enakomernemu razvoju Slovenije. Seveda sam 
zakon tega še ne zagotavlja. Potrebno bo zlasti poskrbeti za ustrezno 
promocijo možnosti, ki jih bo prinesel novi zakon o štipendiranju. O tem 
bo potrebno seznaniti tako lokalne skupnosti kot delodajalce in ostale. 
Potreben bo koordiniran pristop in tu bo moralo svojo vlogo odigrati 
predvsem pristojno ministrstvo.

Predlagani zakon po našem prepričanju popolnoma ustrezno ureja tako 
kadrovske kot tudi Zoisove štipendije oziroma štipendije za nadarjene. 
V utemeljitvi predloga zakona o štipendiranju je predlagatelj zapisal, 
da se na podlagi novega cenzusa pričakuje povečanje števila državnih 
štipendij za okoli 10.000. Glede tega povečanja števila štipendij so bili 
v dosedanji razpravi izraženi določeni pomisleki, predvsem v povezavi 
z upoštevanjem dohodkov, na podlagi katerih se izračunava cenzus za 
pridobitev državne štipendije. Glede na to, da je cilj predlaganega zako-
na povečanje števila štipendij, je treba poudariti, da povečanje v skladu 
z napovedmi predlagatelja vsekakor pričakujemo. Če tega povečanja ne 
bi bilo, bo potrebna takojšnja sprememba zakona. 

Smo pa mnenja, da je pri vstopnem cenzusu za pridobitev državne šti
pendije smiselno uvesti milejše pogoje za študente, ki so bolj oddaljeni od 
kraja šolanja. V zvezi s tem smo v poslanski skupini vložili tudi amandma, 
o čemer več v nadaljevanju oziroma pri razpravi o amandmajih. Naj za-
ključim s tem, da zakon v poslanski skupini Slovenske ljudske stranke 
podpiramo in da pričakujemo po njegovem sprejemu tudi konkretne 
aktivnosti za to, da bo zakon tudi dejansko zaživel. 

29. redna seja, 18. 06. - 22. 06. 2007

iz poslanskih klopi
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PredLog PredSednika rePubLike SLovenije za 
imenovanje guvernerja banke SLovenije

JAKOB PRESEČNIK: V poslanski 
skupini SLS podpiramo dr. Marka 

Kranjca!
Poslanska skupi- na Slovenske ljudske 

stranke bo podprla predlog predsednika 
republike, da državni zbor za novega guver-
nerja Banke Slovenije imenuje dr. Marka 
Kranjca. Zaradi poz navanja dosedanjega 
dela kandidata smo se o njegovi kandida
turi pozitivno izrekli že pred razgovorom 
o kandidatu s predsed nikom republike, nes-
premenjena pa je na- ša odločitev tudi po 
razgovoru oziroma predstavitvi kandida-
ta poslanski skupini. Celo še bolj smo pre-
pričani, da je naša odločitev pravilna. 

Z vstopom v evroobmočje se delno spreminja funkcija Banke Slove-
nije. Poglavitna naloga je nadzor bančnega sistema, nemoteno opravlja-
nje plačilnega prometa, sodelovanje z Evropsko banko, sodelovanje z 
nacionalnimi bankami, še predvsem v naši neposredni soseščini. Naša 
monetarna politika bo toliko uspešna, kolikor bodo pravi ukrepi Banke 
Slovenije. Z vstopom Slovenije v evroobmočje pa postaja ključna ustrez-
na politika države na davčnem in plačnem področju. 

Predpogoj za usklajene ukrepe pa je seveda dobro sodelovanje med 
Banko Slovenije, Vlado Republike Slovenije in Državnim zborom RS. 
Dosedanje delo dr. Marka Kranjca v mednarodnih in domačih mone-
tarnih krogih in njegove zasluge pri monetarnem osamosvajanju Slove-
nije dajejo zagotovilo, da bo politika Banke Slovenije in sodelovanje z 
ostalimi inštitucijami države in mednarodnimi finančnimi ustanovami 
zagotavljala ustrezno gospodarsko rast in da bo Slovenija ostala trdna 
članica držav evroobmočja. Kot rečeno, Poslanska skupina Slovenske 
ljudske stranke bo kandidata za guvernerja Banke Slovenije dr. Marka 
Kranjca podprla.

PredLog zakona o SPremembah in doPoLnitvah zakona 
o omejevanju uPorabe tobačnih izdeLkov (zouti-c) 

- druga obravnava - ePa 1395-iv 

MIHAEL PREVC: Jasen in 
brezkompromisen zakon omogoča dober 

nadzor.
V Poslanski skupi- ni Slovenske ljudske 

stranke bomo zakon podprli predvsem iz 
treh razlogov: 

iz razloga pravi- ce vsakega, da živi 
v zdravem okolju; iz razloga pravice 
države, da omeji ško- dljiv vpliv uporabe 
tobačnih izdelkov, ker se s tem obvaruje 
marsikatero življe nje in privarčujejo 
dragocena sredstva za drago zdravljenje 
posledic in iz razloga ozaveščanja in vzgo-
je mladih, da sami lahko nekaj storimo 
za bolj zdravo okolje in prispevamo k ome-
jitvam škodljivih izpustov, ki nenazadnje že povzročajo tudi klimatske 
spremembe. 

V Poslanski skupini Slovenske ljudske stranke podpiramo najpo-
membnejše cilje in načela Zakona o omejevanju uporabe tobačnih 
izdelkov, ki so: popolna zaščita zaposlenih iz vseh poklicnih skupin 
pred izpostavljenostjo škodljivim vplivom tobačnega dima v delovnih 
prostorih in oseb v javnih prostorih, zmanjšanje dostopnosti do to-
bačnih izdelkov mladoletnim osebam ter uskladitev zakona z določili 
Okvirne konvencije za nadzor nad tobakom in nenazadnje zmanjša-
nje povpraševanja po tobačnih izdelkih ter zmanjšanje kajenja zlasti 
med mladimi. 

Podpiramo tudi poglavitne rešitve predloga zakona, ki se nanašajo 
na opremo embalaže s telefonsko številko za svetovanje in pomoč pri 
odvajanju kajenja. Zvišuje se starostna meja za nakup tobačnih izdelkov 
z dosedanjih 15 na 18 let. Pri tem pa opozarjamo, da je treba zagotoviti 
tudi nadzor nad izvajanjem takih določil za tiste, ki prodajajo tobačne 
izdelke. Predlog zakona natančneje definira, kaj je to zaprt javni ali 
delovni prostor. Izjem predlagani zakon ne dopušča več, s čimer bo 
odpravljena nedoslednost sedanje ureditve. 

Zdi pa se nam potrebno, da bi prisluhnili pripombam na zakon, ki 
bolje rešujejo izvajanje teh prepovedi v javnih prostorih, predvsem 
gostinskih lokalih, in opozarjajo na neprimernost uvedbe kadilnic. 
Sprašujemo se, ali res ni druge možnosti, kot da je izključno na last-
niku gostinskega objekta vsa odgovornost za izvrševanje prepovedi 
kajenja, pri čemer ima res na razpolago vrsto možnosti za zagotovitev 
izvajanja zakonskih določb. Mnogim, predvsem imamo tu v mislih na 
primer kmečke turizme, bo z nizkimi prihodki verjetno težko uvesti 
vse predpisane rešitve. Mogoče bi bilo bolje prisluhniti tistim, ki so 
predlagali ločitev na kadilske in nekadilske lokale, gostje pa naj se 
sami odločajo, kje bodo bolj uživali, sedeli, jedli in plesali. 

Na drugi strani pa je povsem legitimno, da ima država, ki mora 
zagotavljati tudi pravico vsakega do zdravega okolja in ki istočasno 
zagotavlja zelo drago zdravstveno oskrbo bolnikov, ki trpijo zaradi 
posledic kajenja, legitimno pravico postaviti pravila igre in omejiti 
uporabo škodljivih snovi na človeški organizem, kamor sodi tudi to-
bačni dim. Zavedamo se, da če želimo, da bo zakon učinkovit in bo 
nadzor mogoč, mora imeti čim manj kompromisnih rešitev, zakonske 
določbe pa morajo biti jasne, da se bodo tudi lahko nadzirale. Kot že 
rečeno, bomo poslanci Slovenske ljudske stranke ta zakon podprli.

29. redna seja, 18. 06. - 22. 06. 2007

iz poslanskih klopi
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PredLog zakona o Pogojih za StatuSno PreobLikovanje 
vzajemne zdravStvene zavarovaLnice d.v.z. (zPSPvzz) 

- nujni PoStoPek - ePa 1417-iv

MIHAEL PREVC: Vzajemna naj 
ostane družba za vzajemno zavarovanje.

V Poslanski skupini Slovenske ljudske stranke bomo podprli predlog 
zakona o statusnem preoblikovanju Vzajemne zdravstvene zavarovalni-
ce po nujnem postopku, ki ga je v Državni zbor Republike Slovenije v 
obravnavo in sprejem predložila Vlada Republike Slovenije iz preprostega 
razloga, da se s tem prepreči morebitna divja privatizacija tako pomem-
bne vzajemne zavarovalnice. 

Prepričani smo, da se s tem zakonom sledi osnovnemu cilju in sicer trans
parentni ureditvi možnosti statusnopravnega preoblikovanja Vzajemne kot 
družbe za vzajemno zavarovanje, ustanovljene s posebnim zakonom na 
način, da določi kriterije, pogoje in postopek statusnega preoblikovanja 
ter pravice ustanovitelja in upravičencev v primeru takšnega preobliko-
vanja. Vzajemna zdravstvena zavarovalnica, ki je po obsegu portfelja 
največji ponudnik dopolnilnega zdravstvenega zavarovanja, je speciali-
zirana zavarovalnica, ki je bila ustanovljena z zakonom o zdravstvenem 
varstvu in zdravstvenem zavarovanju iz leta 1998 kot družba za vzajemno 
zavarovanje in bi po našem mnenju morala ostati to tudi v prihodnje. 

V Slovenski ljudski stranki smo namreč prepričani, da je vzajemnost 
in medgeneracijska solidarnost na področju zdravstvenega varstva, pa 
tudi pokojninskega varstva, nuja in prihodnja usoda v Sloveniji glede na 
alarmantne demografske podatke. Zato je potrebno, da se pravočasno 
postavijo določeni pogoji in načela za nadaljnje delovanje te Vzajemne 
zdravstvene zavarovalnice in prepričani smo, da v tem trenutku zakon, 
ki je pred nami, to prinaša. Zato, kot že rečeno, ga bomo v Slovenski 
ljudski stranki tudi podprli.

29. redna seja, 18. 06. - 22. 06. 2007

iz poslanskih klopi

Državni svet RS podprl zahtevo 
za odložilni veto na zakon o 
spremembah in dopolnitvah zakona 
o zasebnem varovanju

Državni svet Republike Slovenije na 20. izredni seji odločal o zahtevi za 
odložilni veto na zakon o spremembah in dopolnitvah zakona o zasebnem 
varovanju (ZZasV-A) in zahtevo tudi podprl. Državni svetniki so ugotovili, da 
si država s tem zakonom podreja del gospodarske dejavnosti. Država določa 
vrsto, obseg, ceno ter se tudi sama nadzira, s čimer ustvarja monopolen po-
ložaj. Če država izvaja naloge izpopolnjevanja in usposabljanja varnostnega 
osebja, bi se morale naloge financirati iz državnega proračuna, tako pa se 
plačuje s strani zasebnikov. Člani Državnega sveta so se strinjali, da področje 
zasebnega varovanja sodi v gospodarstvo, da zakon ne temelji na nobenih ana-
lizah dejanskega stanja ali uporabe zakona, zato so zahtevo tudi podprli.

Javne razprave
Javna predstavitev mnenj k predlogu Resolucije o nacionalnem programu 

visokega šolstva Republike Slovenije 2007-2010
Na javni predstavitvi mnenj k predlogu Resolucije o nacionalnem pro-

gramu visokega šolstva Republike Slovenije 2007-2010 (ReNPVS), EPA 
1451-IV, ki je bila v torek, 26. junija, je bilo izraženo stališče, da je obravna-
va predloga Resolucije v Državnem zboru preuranjena, saj še ni končano 
usklajevanje med visokošolskimi in raziskovalnimi partnerji, ki bi ga bilo 
treba nadaljevati do jeseni in zato umakniti obravnavo navedene resolucije iz 
julijske seje Državnega zbora. Prisotni so poudarili, da je bilo ob usklajevanju 
predloga Resolucije s partnerji dogovorjeno, da se odprta vprašanja uredijo 
z novim zakonom, ki naj bi bil pripravljen na podlagi predloga Resolucije, 
vendar teze združenega Zakona o visokem šolstvu in razvojno raziskovalni 
dejavnosti, ki je bil v javnosti, temu dogovoru ne sledi, saj številne rešitve 
iz osnutka zakona nimajo podlage v predlogu resolucije. Zato so prisotni 
menili, da je zaradi različnih pogledov med stroko in predlagateljem pred-
loga Resolucije na bistvene elemente prihodnje ureditve visokošolskega in 
znanstveno-raziskovalnega prostora nujno, da se ta vprašanja uredijo že v 
predlogu resolucije, tako kot je navedeno tudi v mnenju komisije Državnega 
sveta za družbene dejavnosti z dne 20.6.2007. 

izredna seja dS rS

Predsednik Državnega sveta RS Janez Sušnik se je udeležil 
slavnostnega dogodka ob ustanovitvi gradbenega sistema GH 
holding, ki združuje gradbena podjetja Konstruktor VGR, Kraš-
ki Zidar in SGP Pomgrad.

Na sliki Blaž Miklavčič, predsednik uprave GH holdinga, Mar-
jan Pinter, direktor Konstruktorja VGR, Radoš Lipanje, glavni 
direktor Krašega zidarja, Tadej Ružič, direktor SGP Pomgrad, 
in Stanko Polanič, Iastnik Intering holdinga in predsednik nad-
zornega sveta GH holdinga. 

Strani iz DZ RS ureja Janez Tomšič
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EU – kako nadaljevati?
10. in 11. junija je bilo v Bruslju SKUPNO PARLAMENTARNO SREČANJE na temo PRIHODNOST EVROPE, ki se ga je v imenu državnega sveta udele
žil predsednik Komisije za mednarodne odnose in evropske zadeve Vincenc Otoničar.

Čemu je bilo namenjeno tokratno 
srečanje?

Tokratno srečanje je bilo namenje-
no razpravi o prihodnosti EU - kako 
nadaljevati. Kot smo videli kasneje, je 
nemškemu predsedstvu uspelo, da so 

se na vrhu EU 21. in 22. junija dogo-
vorili o besedilu ustavne pogodbe in 
ravno ta tematika je bila jedro tokrat-
nega srečanja v Bruslju.

Katere delovne skupine ste se udele
žili?

Sodeloval sem v tretji delovni sku-

pina, ki se je spopadla s temo “Vloga 
parlamentov v procesu reforme”. Veči-
na sodelujočih se je strinjala, da nacio-
nalni parlamenti ne potrebujejo “rde-
čega kartona”, ki bi bil zapisan v novi 
pogodbi, saj je test subsidiarnosti in 
proporcionalnosti dovolj močno orož-
je. Tudi večje potrebe po formalnem 
sodelovanju na medvladni konferenci, 
ki naj bi sledila vrhu EU, ni, saj ima 
vsak nacionalni parlament možnost 
vplivanja na svojo vlado in to pristoj-
nost naj bolje izkoristijo. Vlade držav 
članic se morajo tudi same potruditi, 
da bodo pritegnile svoje parlamente 
v sam postopek pogajanj in sprejema-
nja odločitev, če ne želijo, da bi se v 
njihovih državah pojavile težave z ra-
tifikacijo nove pogodbe. Poleg tega pa 
že samo ime medvladne konference 
pove, kdo zastopa nacionalne države. 
Ne bi bilo pa nič narobe, če bi bili na-
cionalni parlamenti poklicani kot vrsta 
opazovalcev. Prav tako so se sodelujo-
či strinjali, da srečanja COSAC ni po-
trebno spreminjati v neko institucijo, 
saj je način, po katerem deluje sedaj, 
popolnoma ustrezen. Nekega tretjega 
doma EU, v katerega bi se COSAC 
lahko preoblikoval, ne potrebuje. Raz-
misliti pa bi bilo potrebno, da bi se so-
delovanje znotraj COSACA okrepilo, 
mogoče tudi povezalo z drugimi med-
parlamentarni srečanji, kot je WES in 
podobno. Mnenje na delovni skupini 
je bilo tudi, da se besedilo PUE ne 
sme preveč spreminjati. Možne so bolj 
tehnične spremembe, ne sme pa se pre-
tirano spreminjati vsebine.

O čem pa so razpravljali na ostalih 
dveh skupinah?

V delovni skupini I so se ukvarjali z 
novimi izzivi za Evropo, posebej na po-
dročju klimatskih sprememb in ener-
getske varnosti, kjer so se osredotočili 
predvsem na razmerje goriva - biogo-
riva ter na doseganje ciljev kjotskega 
sporazuma. 

Delovna skupina II je razpravljala o 
zgradbi in vsebini prihodnje pogodbe. 
Izpostavili so stališče, da morajo biti 
vse države članice, tiste, ki so pogodbo 
že ratificirale, kot tudi tiste, ki je še 
niso, obravnavane enako. V ospredju 
mora ostati vsebina, ko pa se pogo-
varjamo o novi pogodbi, ne smemo 
mimo dejstva, da je bilo besedilo, ki 
ga je oblikovala Konvencija, podpisa-
no s strani vseh držav članic. Delovna 
skupina se je postavila tudi na stališče, 
da morajo simboli EU ostati tudi v 
bodoči pogodbi, vsa nesoglasja pa je 
potrebno razrešiti do in na medvladni 

Najpomembnejša lepota
je srčna lepota!

Srečanje Marjana Maučeca, državnega svetnika SLS z aktualno miss 
Slovenije, Tadejo Ternar

Ko govorimo o videzu in lepoti je prav, da govorimo o lepoti kot o nečem, 
kar ni absolutno in nesprejemljivo. Zunanji videz v veliki večini dojemamo 
skozi različne poglede, pa vendar narava z določenimi ljudmi ravna rado-
darneje, tako je tudi z novo miss Slovenije Tadejo Ternar.

Pravijo, da je najpomembnejša lepota, srčna lepota. Podobno kot mno-
ge manekenke, glasbeniki, gospodarstveniki in še bi lahko naštevali, tudi 
politiki v sebi nosijo srčno lepoto. Ta lepota je v vsakem srcu in se od tod 
širi naokoli, zato je priložnost za družabno srečanje z novo miss Slovenije 
Tadejo Ternar, ki je s svojo naravno lepoto in preprostostjo prepričala mno-
ge, izkoristil tudi Marjan Maučec. Z omenjeno miss ter njeno družino se 
je srečal v nedeljo, 24. junija v Beltincih, od koder prihaja.

Na prijetnem srečanju je njej in njenim staršem ter sorodnikom in pri-
jateljem čestital ob njeni izvolitvi ter ji zaželel še obilo uspehov vnaprej, 
predvsem pa, da bo uspešno zastopala barve Slovenije in Beltincev doma 
in v tujini.

tp

konferenci, saj EU potrebuje nove te-
melje za naslednje volitve v Evropski 
parlament.

Kakšni so bili skupni zaključki sre
čanja?

Na plenarni seji so poročevalci posa-
meznih delovnih skupin predstavili za-
ključke, zbrane pa sta nagovorila tudi 
nemški zunanji minister Frank Walter 
Steinmeier ter predsednik Evropske ko-
misije Jose Manuel Barroso. Oba sta 
poudarila, da je novo pogodbo potreb-
no sprejeti, saj se bo drugače EU znaš-
la v veliki krizi. Trenutno ni časa za 
sebičnost, temveč je potrebno misliti 
vnaprej - kaj vse nam je EU omogoči-

la in kaj nam lahko nudi v prihodnje. 
Novo nastajajoče gospodarske sile so 
države na Vzhodu in v Južni Ameriki, 
ki po velikosti in številu prebivalstva 
EU prekašajo, poleg tega pa so tudi 
precej bolj fleksibilne. V takem času 
posamezna država članica ne more 
uspevati sama, temveč potrebujemo 
povezavo, kot je EU, da tem državam 
sploh lahko konkuriramo, ta pa mora 
biti učinkovita. Barroso je poudaril, 
da sam obstoj problemov ni napačen, 
potrebno jih je le rešiti, za to pa mora 
obstajati volja. 

RR

iz svetniških klopi
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na, sem zelo trudil tudi za izgradnjo 
ceste čez Pavličevo sedlo s pomočjo 
obmejnih občin tako iz Koroške (Že-
lezna Kapla) kot iz Slovenije (Solča-
va). Projekt se je namreč zavlačeval 
in pripravljal kar 30 let, vendar nam 
je prav v mojem mandatu generalne-
ga konzula uspelo pripeljati stvar do 
konca in do otvoritve, na kateri sta 
bila navzoča predsednika obeh vlad 
Wolfgang Schüssel in dr. Janez Dr-
novšek. 

Kakšni pa so bili rezultati spodbuja
nja čezmejnega sodelovanja?

Najbolj se je razvijalo sodelovanje 
med sledečimi občinami: Pliberk z 
občinama Ravne in Prevalje, Globa-
snica z Mežico in Črno, Suha z Dra-
vogradom, Železna Kapla s Solčavo, 
Jezerskim in Kranjem, Sele s Škofjo 
Loko, Borovlje s Tržičem, St. Jakob 
in Beljak z Jesenicami, Podklošter 
s Kranjsko Goro, Radiše (Žrelec)z 
Radovljico, Velden-Vrba z Bledom in 
Celovec z Novo Gorico. 

Velika podpora pri prekomejnem 
povezovanju je bila tudi Avstrijsko 
- slovenska družba v Celovcu in v 
Gradcu, ki je organizirala več vsako-
letnih ekskurzij v Sloveniji ter tudi 
partnersko Društvo Slovensko Av-
strijskega prijateljstva. Po letu 2001 

je vsako leto organiziral »Koroške 
kulturne dneve v Ljubljani«, poleg 
tega tradicionalno srečanje društev 
v Brdih in Novi Gorici, po raznih 
krajih Slovenije in po Koroški in 
Štajerski.

Kako pa ste sodelovali s koroškimi 
Slovenci?

Redno sem se rad udeleževal slav-
nostnih akademij, predavanj in raz-
nih drugih svečanosti vseh koroških 
Slovencev, saj so mi še posebej pri 
srcu. Posebno rad pa sem zahajal na 
prireditve katoliških ustanov, ki so or-
ganizirale prireditve v domu v Tinjah, 
pri šolskih sestrah v svojih domovih 
v Celovcu, v višji šoli v Št. Petru in 
Št. Ruprehtu, ali pa pri salezijancih, 
minoritih in kapucinih, ali pa pri in s 
škofom dr. Kapellarijem na srečanjih 
koroških in slovenskih škofij.

Kakšno pa je bilo sodelovanje na 
področju izobraževanja?

Organiziral sem več srečanj med 
univerzami v Celovcu in Salzburgu z 
univerzami v Ljubljani in Mariboru. 
Še posebej je prišla do izraza inicia-
tiva salzburške univerze pri projektu 
Mednarodnega izobraževalnega pro-
jekta »Vipolže« v občini Brda in pri 
prireditvah mariborske univerze na 
celovški univerzi.

Kako pa ocenjujete gospodarsko so
delovanje med državama?

Po odprtju slovenskega konzulata 
v Salzburgu konec leta 1994 je prišlo 
do pobud in sodelovanja pri več pro-
jektih med Slovenijo in deželo Salz-
burg: promocija slovenskih izdelkov 
in kvalitetnih vin, vsakoletni obiski 
»Schwarzes Kreuz« na pokopališčih 
iz prve svetovne vojne, povezovanje 
občin iz Posočja z občinami Pongel, 
več obiskov Salzburga v Sloveniji, itd. 
Mislim celo, da gredo izvozi vrhun-
skih slovenskih vin v Avstrijo preko 
Salzburga. V marcu 1997 pa je bil 
tudi odprt slovenski častni konzulat 
na Tirolskem.

G. Jožef Jeraj, iskrene čestitke tudi 
v imenu Slovenske ljudske stranke!

RR

darkoli do sedaj s strani Republike 
Avstrije prejel državljan Slovenije. 

Gospod Jeraj, zakaj prav taka oseb
na zavzetost za sodelovanje z Avstri
jo?

Vse moje delo z Republiko Av-
strijo je izhajalo iz prepričanja, da 
sodelovanje sosednjih držav koristi 
napredku v zgodovini medsebojno 
povezanih narodov, ki imata podob-
no kulturno vrednostno osnovo. Zato 
sem si prizadeval za konkretne pove-
zave na področjih družbenega, poli-
tičnega, gospodarskega, kulturnega 
in znanstvenega življenja in to tako 
kot generalni konzul kakor tudi kot 
predsednik slovensko – avstrijskega 
društva. 

Pa konkretni projekti?
V prepričanju, da sta obe državi 

in naroda prometno preslabo poveza-

Odlikovanje pomeni priznanje nje-
govemu velikemu prizadevanju za 
poglobitev sodelovanja med repub-
likama Avstrije in Slovenije na poli-
tičnem, kulturnem, gospodarskem 
in znanstvenem področju, še zlasti v 
času njegovega opravljanja funkcije 
generalnega konzula Republike Slo-
venije v Celovcu v letih med 1992 in 
2000 ter v okviru njegovih aktivnosti 
na čelu Društva slovensko - avstrijske-
ga prijateljstva. Po naših informacijah 
gre za najvišje odlikovanje, ki ga je ka-

Visoko odlikovanje za Jožefa Jeraja
Republika Avstrija se je 25. maja letos v izraz zahvale za vsestranski doprinos pri naših odnosih in za 
pridobljene zasluge za Republiko Avstrijo Jožefu Jeraju simbolično oddolžila z visokim odlikovanjem  z 
Velikim zlatim častnim znakom Republike Avstrije z zvezdo, ki mu ga je slavnostno podelil veleposlanik 
Republike Avstrije v Sloveniji dr. Valentin Inzko. 

ŽIVLJENJEPIS
Jožef Jeraj se je rodil 28. februarja 

leta 1938 v Rečici ob Savinji, gimna-
zijo je dokončal v Celju, leta 1962 
paBiotehnično fakulteto v Ljubljani. 
Od leta 1963 do 1990 je bil zaposlen 
v zunanji trgovini in inženiringu v 
Agrotehniki, v Ljubljanskih mlekar-
nah in Mercatorju na vodilnih me-
stih, kjer je sodeloval tudi z avstrij-
skimi firmami.

Leta 1990 je bil izvoljen za pod-
predsednika Mestnega izvršnega 
sveta v Ljubljani, kjer je med drugim 
sodeloval tudi z avstrijskimi mesti Du-
naj, Gradec in Celovec. To je bilo tudi 
leto, ko so Titovo cesto v Ljubljani 
preimenovali nazaj v Dunajsko. Apri-
la 1992 je bil izvoljen za ministra za 
trgovino, kjer je ostal do imenovanja 
za generalnega konzula Republike 
Slovenije v Republiki Avstriji s se-
dežem v Celovcu. Pristojen je bil za 
sledeče zvezne dežele: za Koroško, 
Salzburg, Tirolsko in Predarlsko in 
to vse do upokojitve leta 2000. Do 
nedavnega je bil tudi predsednik mest-
nega odbora SLS Ljubljana. 

Od leta 2002 je član državnega sve-
ta, kjer je do nedavnega vodil komisijo 
za mednarodne odnose in evropske za-
deve. S poslanci avstrijskega parlamen-
ta se redno sestaja na mednarodnih 
srečanjih. Takoj po vrnitvi iz Avstrije 

je prevzel tudi Društvo slovensko - 
avstrijskega prijateljstva, ki ga je vo-
dil do nedavnega. Vse svoje delo je 
strnil in opisal v svoji knjigi »Preko 
Karavank«.

Gospod Jožef Jeraj je že v preteklosti prejel vrsto priznanj in 
odlikovanj: 
27.2.1998 - zlati častni znak dežele Salzburg, Solnograške
26.1.1999 - deželno odlikovanje dežele Koroške v srebru, za posebne za-

sluge za Republiko Avstrijo in Koroško
16.10.2000 - častni prstan mesta Celovec, za sodelovanje s pobratenimi 

mesti Nova Gorica in Ljubljana
september 1996 - častno odlikovanje za posebno podporo pri pripravi 

specializiranih strokovnih prireditev 
2.10.2000 - zahvala tržne občine Železna Kapla za izgradnjo ceste čez 

Pavličevo sedlo in za pobude za sodelovanje med občinami Solčava, 
Jezersko in Kranj 

25.4.2004 - Janežičevo priznanje za obnovo Koroških kulturnih dnevov 
v Ljubljani

26.2.1997 - častno članstvo Društva vinogradnikov Brda občina Brda za 
povezovanje s Koroško in Salzburgom pri ustanovitvi meduniverzitet-
nega središča „Vipolže”

22.1.1993 – odlikovanje Antona Janše II. reda Čebelarske zveze Slovenije 
za povezovanje čebelarjev s Koroško

Jožef Jeraj z odlikovanjem

Veleposlanik dr. Inzko izroča odlikovanje Jakob Presečnik čestita Jožefu Jeraju

SL(S)avni
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Predlog Zakona o pacientovih pravicah
Zakon pomeni uveljavitev pacienta kot osebnosti in varstva nje-

govih jasno opredeljenih pravic v celotnih procesih zdravljenja. 
Podrobneje ureja vsebino 14-ih pacientovih pravic, med katerimi 
so pomembnejše: pravica do samostojnega odločanja o sebi, pravi-
ca do upoštevanja vnaprej izražene volje, pravica do preprečevanja 
in lajšanja trpljenja, pravica do varstva zasebnosti in varstva oseb-
nih podatkov in rešitve procesnopravnega sklopa določb zakona. 
Zakon uvaja nov institut zastopnika pacientovih pravic, ki bo 
pacientom svetoval, pomagal in jih tudi zastopal v vseh postop-
kih, predvidenih z zakonom. Za območje države bo imenovanih 
več zastopnikov pacientovih pravic, ki bodo delovali na sedežih 
območnih zavodov za zdravstveno varstvo, njihovo število pa bo 
odvisno od dejanskih potreb.

 Prej do pravosodnega izpita?
Zaradi specifičnosti narave dela, ki se opravlja v okviru funk-

cij in poklicev, ki se opravljajo na podlagi opravljenega pravniš-
kega državnega izpita (sodniška funkcija, funkcija državnega 
tožilca in državnega pravobranilstva, poklica odvetnika in notar-
ja) oziroma za opravljanje drugih del, za katera se z zakonom 
zahteva kot pogoj pravniški državni izpit, predlog Zakona o 
spremembah in dopolnitvah Zakona o pravniškem državnem 
izpitu določa enoten okvir temeljnih pravnih znanj, ki se prido-
bijo in se bodo pridobila po bolonjskih študijskih programih 
v okviru izobraževanja na visokošolskih zavodih in ki ustreza-
jo potrebam za nadaljnje usposabljanje in delo v pravosodju.  
Kot ukrep za skrajšanje zelo dolgih čakalnih dob za vstop v sod-
niško pripravništvo, predlog vsebuje naslednje ukrepe:
a) Skrajšanje sodniškega pripravništva iz veljavnih 12 mesecev 

na osem mesecev 
b) Ustrezne praktične izkušnje enako kot na sodiščih na področju 

kazenskega sodstva lahko po predlogu zakona sodniški priprav-
niki pridobijo tudi z usposabljanjem na državnih tožilstvih. 

Delo vlade
c) Na podlagi novega 19.a člena bo posameznik ali posameznica 

po 32-mesečni delovni praksi na pravnih delih v rednem delov-
nem razmerju na sodišču, pri državnem tožilstvu, državnem 
pravobranilstvu, sodnem svetu, odvetniku, notarju ali ministrs-
tvu, pristojnemu za pravosodje s polnim delovnim časom po 
pridobljenem strokovnem naslovu, lahko neposredno pristopil 
k opravljanju pravniškega državnega izpita. 

125. seja, 14. junij 2007

Spremembe in dopolnitve Zakona o osnovni šoli 
S predlogom Zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o os-

novni šoli (ZOŠ) se na novo uredi in dopolni cilje osnovnošolskega 
izobraževanja. Zagotovi se učenje slovenščine za otroke tujce, prav 
tako pa se z zakonom uskladi veljavni predmetnik osnovne šole, 
sprejet na pristojnem strokovnem svetu, doda pa se poučevanje 
še enega tujega jezika kot obveznega predmeta. Predlog zakona 
omogoča učencem, da izberejo izbirne predmete brez omejitve 
izbire na družboslovno-humanistični in naravoslovno-tehnični 
sklop ter da so učenci v primeru, da obiskujejo glasbeno šolo, 
oproščeni sodelovanja pri izbirnih predmetih, če seveda tako želijo.  
Določene spremembe se nanašajo tudi na avtonomijo šol in sicer 
zakon omogoči šoli avtonomijo, da razporeja ure pouka znotraj 
enega razreda in šolskega leta samostojno, z nekaterimi omejitva-
mi pri slovenščini, italijanščini in madžarščini, matematiki, tujemu 
jeziku in športni vzgoji.

 Posebno mesto v predlogu ZOŠ-a ima tudi poglavje o »Vzgoj-
nem delovanju šole«, kjer se šolo zadolži, da izdela lasten 
vzgojni načrt, pri tem pa zakon določi nekatere nujne elemen-
te. Vzgojni ukrepi šole ne smejo posegati v pravice učencev.  
Predlog ZOŠ-a na novo določa, da je možno prešolanje učencev 
tudi brez soglasja staršev, kadar učenec kljub vzgojnim dejavnostim 
in ukrepom ter individualnemu vzgojnemu načrtu krši dolžnosti in 
odgovornosti, določene z zakonom, drugimi predpisi in akti šole.  
Predlog ZOŠ-a prinaša tudi spremembe na področju ocenjevanja. 
Uredi se številčno ocenjevanje v drugem triletju, učiteljem in stro-

Delo vlade
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kovnim organom šole pa se daje možnost, da odločijo o ponavljanju 
učenca v drugem triletju v okviru strokovnega odločanja, za kar ne 
potrebujejo soglasja staršev. Splošni učni uspeh se odpravi. 

Vlada za pospešitev reševanja denacionalizacijskih postopkov 
Vlada je na 124. redni seji dne 7.6.2007 obravnavala Poročilo o iz-

vajanju sklepov za pospešitev reševanja denacionalizacijskih postop-
kov in sprejela sklep z dne 7.6.2007, s katerim je naložila Ministrstvu 
za pravosodje, da v skladu z razpravo na seji vlade pripravi predloge 
sklepov, ki bodo omogočili zaključek procesa denacionalizacije.  
Na tej podlagi je Ministrstvo za pravosodje pripravilo predlo-
ge sklepov. Sprejeti sklepi vsebujejo ukrepe za pospešitev dena-
cionalizacijskih postopkov, in sicer s prerazporeditvijo kadrov 
in z racionalnejšo izrabo notranjih rezerv, določajo pa tudi ob-
veznost drugostopenjskega organa glede meritornega odločanja 
v denacionalizacijskih postopkih. Poleg tega vsebuje sklep tudi 
navodilo vlade o načinu ravnanja Slovenske odškodninske družbe 
glede vlaganja pravnih sredstev v denacionalizacijskih postopkih.  
Skladno s sklepi Ministrstvo za javno upravo prerazporedi enega 
javnega uslužbenca, veščega reševanja denacionalizacijskih zahtev-
kov, na Ministrstvo za kulturo za dobo 12 mesecev.

Ministrstvo za javno upravo zagotovi s sklenitvijo ustreznih po-
godb med posameznimi javnimi uslužbenci upravnih enot in Mi-
nistrstvom za kulturo, da se tem uslužbencem v reševanje prenese 
30 zadev, ki jih rešuje Ministrstvo za kulturo.

Pristojni organ druge stopnje (ministrstvo) v denacionalizacij-
skih postopkih vedno odloča meritorno, če pa je potrebno opraviti 
določena procesna dejanja, ministrstvo zaprosi upravno enoto, 
da opravi to procesno dejanje, o zadevi pa odloči ministrstvo.  
Slovenska odškodninska družba v denacionali-
zacijskih zadevah ne nastopa kot pritožnik 
zoper odločitve pristojnih državnih orga-
nov, kadar gre za odločanje o upravičeno-
sti zahtevka za denacionalizacijo, torej ko 
se odloča o temelju zahtevka. 

Dodatnih 6000 delovnih dovoljenj za leto 2007 
Vlada RS je za leto 2007 odobrila po-

večanje kvote delovnih dovoljenj s seda-
njih 18.500 na 24.500 delovnih dovoljenj, oziroma za 6.000 
delovnih dovoljenj. Za leto 2007 je bila kvota določena v viši-
ni 18.500 delovnih dovoljenj in je bila do srede maja letošnje-
ga leta izkoriščena v višini 17.765 delovnih dovoljenj, ali 96%.  
Zaradi izrednega povečanja izkoriščenosti skupne kvote, pri kateri 
so izstopale nove zaposlitve po pravilniku, izdanem v juliju 2006, 
po katerem se za poklice, ki jih na slovenskem trgu dela primanj-
kuje, trg dela ne kontrolira in za sezonske zaposlitve v gradbeniš-
tvu, je ministrstvo 18. maja do odločitve vlade o spremembah in 
dopolnitvah uredbe, začasno ustavilo izdajo novih dovoljenj za 
zaposlitev do IV. stopnje izobrazbe, dovoljenja za sezonska dela v 
gradbeništvu in dovoljenja za druga sezonska dela.
  
126. seja, 20. junij 2007

O pobudi za podpis Dogovora o sodelovanju pri oblikovanju evroregije
Minister Službe Vlade RS za lokalno samoupravo in regionalno 

politiko dr. Ivan Žagar je dne 21.6.2007prejel uradno vabilo pred-
sednika Furlanije Julijske krajine Republike Italije, gospoda Ricarda 

Illyja, na podpis Dogovora v Vili Manin. Vlada je sprejela stališče 
do pobude in pooblastila ministra, da s stališči vlade seznani Ri-
carda Illyja.

Republika Slovenija se zaveda pomena in možnosti za okreplje-
no transnacionalno sodelovanje. Razvojni interes Slovenije je, da 
se okrepi strateške prednosti območja Alpe – Jadran - Panonija na 
osnovi teritorialnega sodelovanja, da bi dosegli kritično maso za 
izkoriščanje prostorskih, socialnih in ekonomskih potencialov in 
s tem povečali konkurenčnost ter prepoznavnost tega območja v 
širšem evropskem prostoru.

Vlada izjemno ceni in pozdravlja prizadevanja Furlanije Julijske 
krajine za čim hitrejšo nadgradnjo obstoječih oblik teritorialnega 
sodelovanja, vendar glede na intenzivno sodelovanje vseh sodelu-
jočih partnerjev meni, da ni smiselno in racionalno podvajati ak-
tivnosti. 
 
127. seja, 26. jun ij 2007

Vlada sprejela rebalans državnega proračuna za leto 2007 
Vlada RS je na današnji seji sprejela rebalans državnega pro-

računa za leto 2007, ki je bil potreben zaradi organizacijskih in 
statusnih sprememb, ki jih prinašajo spremembe zakona o želez-
niškem prometu, rebalans proračuna je prav tako upošteval doka-
pitalizacijo Nove Ljubljanske banke.

Financiranje gradnje in modernizacije javne železniške infra-
strukture je do sedaj izvajala Agencija za železniški promet. Za 
namen fi- nanciranja Javne železniške infrastrukture je 

bil konec leta 2006 sprejet Zakon o poroštvu 
Republike Slovenije za obveznosti Javne 

agencije za železniški promet Republike 
Slovenije iz naslova kreditov, najetih za fi-

nanciranje razvoja javne železniške infrastruk-
ture zaradi zagotavljanja varnosti v železniškem pro-

metu. V letu 2007 je predvideno zadolževanje v višini 
125.989.071 EUR, v letu 2008 pa v višini 194.867.818 

EUR za zagotavljanje lastne udeležbe Republike Slove-
nije v letih od 2006–2009 za projekte, ki se izvajajo v 

okviru programa investicij, sofinanciranih s sredstvi EU.  
Druga pomembna sprememba v Rebalansu državnega proračuna 
za leto 2007 je dokapitalizacija Nove Ljubljanske banke v višini 
do 50 mio EUR. Vir za to dokapitalizacijo pa je kupnina od pro-
daje Slovenske industrije jekla. Dokapitalizacija NLB je nujno po-
trebna zaradi odkupa in pripojitve NLB Domžale, NLB Koroške 
banke in NLB banke Zasavje k Novi Ljubljanski banki in širitve 
na tuje trge.

4. november – dan slovenskega pravosodja
 S predlogom zakona Zakona o spremembah in dopolnitvah Za-

kona o sodiščih se vzpostavlja tudi Dan slovenskega pravosodja na 
dan 4. novembra 1918, ko je bila objavljena in začela veljati Uredba 
Ministra za pravosodje (Naredba poverjeništva za pravosodstvo) 
dr. Vladimirja Ravniharja o ureditvi in delovanju pravosodja, ob-
javljena v Uradnem listu Narodne vlade SHS v Ljubljani leta 1918 
(uradni jezik na sodiščih je slovenski, sodbe se razglašajo v imenu 
zakona,…) in ki jo lahko štejemo kot prvi korak oziroma prvi pravni 
dokument na poti k samostojnosti pravosodnega sistema Slovenije. 
Navedena uredba se je vsebinsko nanašala na pravosodje v širšem 
smislu, torej ne le na sodišča, ampak tudi na državna pravdništva 
- po današnjem izrazoslovju državna tožilstva.
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Intervju z dr. Ivanom Žagarjem, ministrom v Službi Vlade 
RS za lokalno samoupravo in regionalno politiko (v nada
ljevanju služba) 

Večina političnih strank v 
DZ RS se je strinjala, da 
je sveženj pokrajinskih 
zakonov dovolj primeren 
za obravnavo v 
Državnem zboru RS. 

Dr. Ivana Žagarja smo po sprejetju predlogov treh pokrajinskih zako
nov na Vladi prosili za pogovor. Beseda je tekla tako o pokrajinskem 
projektu, kot tudi o ostalih vsebinah iz delokroga službe.

Vaša služba ima v tem trenutku polne roke dela s pripravo 
pokrajinske zakonodaje. Zanima nas, kako pri tem projektu 
sodelujete s političnimi strankami in občinami?

Slovenija se danes izjemno uspešno razvija, vendar je razvojni 
kolač neenakomerno razporejen. Osnovni namen ustanovitve po-
krajin je “razvojno pogačo” razdeliti bolj enakomerno in pravičneje 
po celotnem območju Slovenije. Z regionalizacijo želimo naredi-
ti korak naprej v smeri decentralizacije države in skladnejšega, 
policentričnega razvoja. Potrebno je prenesti naloge iz državne 
pristojnosti na pokrajine, decentralizirati vire financiranja teh na-
log, prerazporediti kadrovske vire ter dati pokrajinam pravico sa-
mostojnega odločanja, upravljanja in financiranja nalog v skladu 
s potrebami in interesi prebivalcev pokrajine, torej od zgoraj navz-
dol. Projekt ustanovitve pokrajin je naravnan tako, da ne prinaša 
nobenih novih bremen. Pokrajine bodo financirale svoje naloge s 
prihodki od davkov in drugih dajatev, ki so sedaj prihodek države. 
Povečevanja davkov ali novih davkov ne predvidevamo, prav tako 
niso predvidena nova delovna mesta, pač pa njihovo prerazpore-
janje. Kvaliteta in dostopnost upravnih storitev bo ostala enaka 
oziroma višja tudi zaradi pričakovano učinkovitejšega delovanja 
pokrajin. Občinam ne jemljemo nalog in pristojnosti, dopuščamo 
pa, da občine prostovoljno prenesejo posamezne naloge na pokra-
jinski nivo, kjer bi jih lahko bolj učinkovito izvajale. 

Potrebo po ustanovitvi pokrajin lahko ilustriramo npr. z dvema 
pokazateljema: na nivoju lokalne samouprave (regionalno-razpr-
šeno) upravljajo danes občine le z dobrimi 5% BDP, praviloma 

uspešno in učinkovito, z uvedbo pokrajin, pa bi se ta odstotek 
povečal do 11%, kar pomeni, da bo z uvedbo pokrajin dosežen 
kvaliteten preskok k hitrejšemu razvoju manj razvitih območij v 
Sloveniji. Indeks razvojne ogroženosti kot merilo razvitosti obsto-
ječih statističnih regij pa nam kaže, da je razmerje med najbolj 
razvito (osrednje slovenska) in najmanj razvito slovensko regijo 
(Pomurje) približno 1:20. Prizadevamo si, da bi ta negativni trend 
omilili, kar pa brez ustanovitve pokrajin in decentralizacije, ki je 
za enakomernejši razvoj nujna, ni mogoče. Tudi na podlagi teh ka-
zalcev lahko rečemo, da je ustanovitev pokrajin v Sloveniji nujna, 
o čemer sta enotni tako strokovna kot politična javnost.

Sicer pa je naš namen pripraviti in sprejeti kar najbolj kvalitetno 
zakonodajo, zato ves čas usklajevanja temeljito preučujemo vse 
posredovane pripombe, tudi predloge občin. V največji možni meri 
jih bomo upoštevali, sicer pa smo ves čas procedure odprti za pred-
loge in sugestije, ki bi lahko izboljšale predlagano zakonodajo. 

Vlada Republike Slovenije je 24. maja sprejela sveženj pokrajin-
skih zakonov, ki urejajo delovanje pokrajin in vsebujejo predlog 
zakona o pokrajinah, zakona o volitvah v pokrajine in zakona o fi-
nanciranju pokrajin. Sveženj navedenih pokrajinskih zakonov je bil 
široko usklajevan tako na strokovni, medresorski in politični ravni, 
predstavili pa smo ga tudi občinam. Opravljenih je bilo več krogov 
usklajevanj v Državnem zboru RS in večina političnih strank (tako 
koalicijskih kot tudi opozicijskih) se je strinjala, da je zakonodaja 
dovolj primerna za obravnavo v Državnem zboru RS. 

Kakšna bo dejanska vloga občin pri dokončnem oblikovanju 
pokrajin in v kakšni meri bodo upoštevana mnenja občin?

Vloga občin bo pri določitvi območij pokrajin pomembna. Us-
tava namreč v 143. členu občinam zagotavlja, da sodelujejo v 
postopku sprejemanja zakona o ustanovitvi pokrajin. 

Ob sprejetju vsebinskega paketa pokrajinske zakonodaje je Vlada 
RS sprejela tudi sklep, v skladu s katerim je posredovala izhodiščni 
predlog območij pokrajin z imeni in sedeži v mnenje občinskim 
svetom in jih pozvala, da v 60 dneh podajo mnenja.

Izhodiščni predlog regionalizacije Slovenije, ki predvideva 14 
pokrajin, je narejen na podlagi teritorialne delitve, ki je trenutno 
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v Sloveniji v veljavi, in povzema tisto, kar je v slovenskem prosto-
ru politična realnost. Gre torej za 12 območij statističnih regij, ki 
sta jim bili dodani dve območji – Savinjsko–Šaleško in Spodnje 
Podravje, omenjeno število pokrajin pa je primerljivo s statistično 
razdelitvijo v drugih evropskih državah. Evropska unija je v svoji 
uredbi za statistične enote zapisala številko 150.000 prebivalcev 
za enote na nivoju naših pokrajin (NUTS 3), vendar je treba pou-
dariti, da gre za povprečno vrednost, ki v Sloveniji dopušča 13 
statističnih regij, kar pomeni, da smo blizu izbranega števila 14, 
ki ga predvideva predlagana zakonodaja.

V izhodiščnem predlogu smo že zajeli tiste pripombe občin, ki so 
bile posredovane pred javno razpravo, na podlagi mnenj občinskih 
svetov pa bomo v SVLR pripravili predlog zakona o ustanovitvi 
pokrajin. Predloge in pripombe občin bomo znotraj realnega ok-
vira v največji možni meri upoštevali, prepričan pa sem, da jih bo 
upošteval tudi državni zbor pri dokončnem sprejemanju zakono-
daje. Treba je namreč povedati, da se za ta zakon predvideva 2/3 
večina v Državnem zboru RS, kjer bodo opravljena tudi zaključna 
usklajevanja znotraj državnozborske procedure.

Menim, da je 14 pokrajin zgornja meja, ki še omogoča izvajanje 
nalog, ki se prenašajo navzdol. Želimo pa, da bi šle rešitve v smeri 
izenačevanja pokrajin po številu prebivalcev, osebno pa ne bi nas-
protoval, če bi se število pokrajin za kakšno zmanjšalo.

Ali bo posameznim občinam omogočen re
ferendum o uvrstitvi območja občine v eno 
ali drugo pokrajino?

Zakonodaja in statuti občin omogočajo izved-
bo posvetovalnih referendumov. Občinski sveti 
lahko razpišejo lokalne referendume v času, ko 
oblikujejo svoja mnenja do predloga Vlade RS o 
območjih, sedežih in imenih pokrajin. 

Državni zbor Republike Slovenije bo o tem 
lahko razpisal posvetovalni referendum v okviru 
procedure, ki poteka pri sprejemanju zakonov v 
državnem zboru. Kot sem dejal, je za predlog 
zakona o ustanovitvi pokrajin potrebna 2/3 veči-
na v Državnem zboru Republike Slovenije in tudi tu bo potrebno 
poiskati najširši možni politični konsenz. 

Kakšna bo vloga občin pri delovanju pokrajinskih orga
nov?

Predlog zakona o pokrajinah ureja razmerja občinskih in po-
krajinskih organov. Občinskim organom daje pravico, da sode-
lujejo pri upravljanju pokrajinskih zadev, ki se dotikajo položaja 
in interesov občin, kot ga določata statut pokrajine in poslovnik 
pokrajinskega sveta. Občinski organi imajo pravico biti obvešče-
ni o delu organov pokrajine, hkrati pa lahko o vseh vprašanjih 
upravljanja javnih zadev v pokrajini izrazijo svoje mnenje, dajejo 
pobude in predloge.

V zakonodaji je predvideno, da bo v vsaki pokrajini kot posve-
tovalni organ pokrajinskega sveta, deloval svet občin, ki ga bodo 
sestavljali župani z območja določene pokrajine. Predvideno je, 
da bo svet občin aktivno vključen v odločitve, ki se neposredno 
nanašajo na interese občin, tu pa poudarjam, da pokrajine ne bodo 
nadrejene občinam, pač pa bodo z njimi v partnerskem odnosu 
pri načrtovanju skladnega regionalnega razvoja in pomemben us-
klajevalec interesov v pokrajini.

To vprašanje je povezano z nevarnostjo nastanka t.i. pokrajinskih 
centralizmov. Z rešitvami, ki jih predlagamo, želimo zagotoviti, 

da pokrajine pri svojem odločanju ne bi »povozile« občin in na 
drugi strani, da posamezne občine ne bi »blokirale« razvojnih 
projektov pokrajine. 

Kjer se v okviru pokrajin predvideva proporcionalen volilni 
sistem, obstaja namreč bojazen, da bodo v pokrajinske sve
te izvoljeni predstavniki iz večjih urbanih središč. Ali zato 
razmišljate, da bi za prve volitve v pokrajinski svet državni 
zbor določil volilne enote znotraj posamezne pokrajine, s 
katerimi bi zagotovili enakomerno sestavo novih pokrajin
skih svetov?

Za zagotovitev enakomerne sestave novih pokrajinskih svetov 
določa predlog zakona o volitvah v pokrajine oblikovanje volilnih 
enot, ki bodo omogočile enakomerno zastopanost v pokrajinskem 
svetu. Za prve volitve pokrajinskih svetov bo volilne enote določil 
poseben zakon, ki bo pripravljen v skladu z delitvijo Slovenije na 
pokrajine. 

Edino pravilno oblikovanje volilnih enot bo lahko zagotovilo 
enakomerno zastopanost pri odločanju v pokrajinskem svetu, s 
tem pa bo dodatno onemogočena nevarnost uveljavljanja pokra-
jinskih centralizmov. 

Katere spremembe prinašata noveli Zakona o lokalnih vo
litvah in lokalni samoupravi, ki sta v obravnavi v državnem 

zboru?

Novela zakona o lokalnih volitvah prinaša dve 
poglavitni spremembi: določitev potrebnega šte-
vila podpisov volivcev pri vlaganju kandidatur v 
občinski svet in za župana ter natančnejšo uredi-
tev podlage in načina oblikovanja nadomestil za 
volilne organe. Druge spremembe se nanašajo na 
ureditev omejitve uresničevanja volilne pravice 
zaradi odvzema poslovne sposobnosti, določitev 
pravnega sredstva, s katerim je možno ugovarjati 
zakonitosti liste kandidatov glede njene sestave 
po objavi seznama list kandidatov in določitev 
enostavnejšega kandidiranje političnih strank v 
svete ožjih delov občin.

Glavne spremembe novele Zakona o lokalni samoupravi se na-
našajo na uskladitve z določbami spremenjene ustave, ki se nana-
šajo na pokrajine, na uskladitev z odločbo Ustavnega sodišča o 
odločanju o pritožbi zoper sklep državnega zbora, s katerim je 
zavrnjen predlog za spremembo območja nove občine oziroma 
za ustanovitev nove občine. Druge spremembe se nanašajo na 
uskladitev z zakoni s področja javne uprave, pri čemer zakon iz-
virno za občine ureja tiste zadeve, ki jih ti zakoni ne vsebujejo. 
To se nanaša predvsem na zakonske okvire za določitev material-
nih pravic nepoklicnih funkcionarjev in za ustanavljanje organov 
skupnih občinskih uprav.

Dopolnjene so še določbe veljavnega zakona o lokalni samou-
pravi, ki se nanašajo na romske skupnosti in sicer tako, da vlada 
z uredbo določi kriterije in merila, na podlagi katerih se opredeli 
avtohtonost romske skupnosti, ki je pogoj za določitev romskega 
svetnika v občinskem svetu.

Za nami je že več kot pol leta od lokalnih volitev, na kate
rih je bilo tokrat izvoljenih 210 županov. Kako ocenjujete 
delovanje 17 novih občin, ki so s svojim delom začele v 
letošnjem letu?

Ocenjujemo, da je delovanje novih občin uspešno in z župani 
dobro sodelujemo pri reševanju tekoče problematike. Večina novih 
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občin je že sprejela temeljne splošne akte in konsti-
tuirala delovna telesa občinskega sveta, nekaj težav 
pa opažamo na področju kadrovanja, saj postopki 
javnih natečajev tako za direktorje občinskih uprav 
in druge zaposlene v nekaterih primerih še niso 
zaključeni. Prepričan pa sem, da bodo vse občin-
ske uprave kmalu povsem usposobljene za celovito 
opravljanje nalog občin.

Večina novih občin je v fazi usklajevanja in pri-
prave delitve premoženja in sprejemanja osnovnih 
aktov kot tudi priprave proračunov in posledično na 
poti ustvarjanja pogojev za prehod na samostojno 
financiranje. Na tem področju nudi naša služba tudi 
strokovno pomoč glede na izražene potrebe s strani občin.

Vaša služba med drugim vodi usklajevanje z Evropsko Komi
sijo o 16. operativnih programih na področju strukturne in 
kohezijske politike ter čezmejnega sodelovanja. Kako daleč 
je končen dogovor o potrditvi operativnih programov za fi
nančno perspektivo 20072013?

V Službi Vlade RS za lokalno samoupravo in regionalno poli-
tiko (SVLR) smo v sodelovanju z resornimi ministrstvi za novo 
finančno perspektivo za obdobje 2007-2013 pripravili programske 
dokumente, ki predstavljajo podlago za črpanje evropskih sredstev. 
Gre za Nacionalni strateški referenčni okvir, ki ga je Evropska ko-
misija že potrdila in predstavlja splošno strategijo in cilje Republike 
Slovenije ter je konkretneje razdelan v treh operativnih programih, 
ki so v zaključni fazi potrjevanja na Evropski komisiji: Operativni 
program krepitve regionalnih razvojnih potencialov, Operativni 
program razvoja človeških virov in Operativni program razvoja 
okoljske in prometne infrastrukture.

Navedeni dokumenti usmerjajo pretežni del razpoložljivih sred-
stev kohezijske politike v letih 2007-2013, to je 4,1 milijarde 
evrov, preostalih 104 milijonov evrov pa se nanaša na področje 
teritorialnega sodelovanja oz. t.i. Cilja 3, kamor uvrščamo čez-
mejne programe (97 milijonov evrov) ter transnacionalne in 
medregionalne programe. Za Cilj 3 se programi pripravljajo v 
sodelovanju s partnerji iz drugih držav, zajemajo pa 13 opera-
tivnih programov, v okviru katerih Slovenija uspešno zastopa 
svoje nacionalne interese. Prve razpise iz naslova programov 
evropskega teritorialnega sodelovanja pričakujemo jeseni 2007, 
objavljeni pa bodo predvidoma do sredine leta 2008, kar pa je 
odvisno od uskladitve z Evropsko komisijo.

V okviru prvih treh operativnih programov, ki so tudi finančno 
najtežji, se 39,9% predvideva za področje infrastrukture (pro-
metne in okoljske), 18,4% za področje razvoja človeških virov, 
preostalih 41,7% pa za krepitev regionalnih razvojnih potencialov, 
to je tako razvoja regij, kot spodbujanja raziskav in razvoja, pod-
jetništva, razvoja gospodarske infrastrukture ter sofinanciranja 
investicij za boljše izkoriščanje naravnih in kulturnih potencialov, 
vključno s turizmom.

Za 4. razvojno prioriteto, t.j. Razvoj regij, v okviru Operativ-
nega programa krepitve regionalnih razvojnih potencialov, ki jo 
bo izvajala SVLR, je za celotno obdobje 2007-2013 namenjenih 
619 mio EUR, od tega 586 mio EUR za Regionalne razvojne pro-
grame in 33 mio EUR za Razvoj obmejnih območij s Hrvaško. 
Sredstva prednostne usmeritve »Regionalni razvojni programi« 
so namenjena projektom, ki jih kot prednostne določijo občine 
oziroma regije na Svetih regij, pri vseh ostalih prednostnih us-
meritvah pa odločitev o izboru projektov, ki bodo sofinancirani, 

sprejemajo pristojni resorji.
Naj omenim, da smo v naši službi v začetku 

meseca že objavili prve razpise, ki se nanašajo na 
operativni program krepitve regionalnih razvojnih 
potencialov za obdobje 2007 – 2013, razvojne prio-
ritete »Razvoj regij«, in sicer javni razpis za pred-
nostno usmeritev »Regionalni razvojni programi« 
in javni razpis za prednostno usmeritev »Razvoj 
obmejnih območij s Hrvaško«. 

S sodelavci pripravljate tudi razpis iz evropske
ga regionalnega sklada na področju prednost
ne prioritete razvoja regij in obmejne infrastruk
ture ob meji s Hrvaško. Kdaj lahko pričakujemo 

objavo tega razpisa?

V okviru operativnega programa krepitve regionalnih razvojnih 
potencialov za obdobje 2007 – 2013, razvojne prioritete »Razvoj 
regij« smo v Službi Vlade RS za lokalno samoupravo in regio-
nalno politiko za letošnje leto predvideli dva javna razpisa, ki 
smo jih že pripravili. Prvi javni razpis za prednostno usmeritev 
“Regionalni razvojni programi« je bil v Uradnem listu RS in na 
spletnih straneh SVLR objavljen v petek, 1. junija, prvi javni 
razpis za prednostno usmeritev “Razvoj obmejnih območij s 
Hrvaško” pa je bil objavljen 8. junija. 

Načrtujemo, da bomo v SVLR že konec letošnjega leta oz. v 
zgodnjem začetku prihodnjega leta objavili drugi javni razpis za 
prednostno usmeritev »Regionalni razvojni programi«, v okviru 
katerega bomo razpisali ostanek sredstev iz letošnjega razpisa 
in dodatna sredstva, za katera načrtujemo, da jih bomo zagoto-
vili s spremembo proračuna za leto 2008. Z obema razpisoma 
SVLR zagotavlja za t.i. regijske projekte, katerih nosilci so ob-
čine, na letni ravni za približno 7x več, kot se je zagotavljalo v 
preteklem obdobju, ko je bilo teh sredstev za približno 3 mili-
jarde tolarjev.

Za prednostno usmeritev »Razvoj obmejnih območij s Hrvaš-
ko« pa so zagotovljena dodatna sredstva v višini slabih 5 mio 
evrov na letni ravni. 

Črpanje EU sredstev (strukturni skladi in kohezijski sklad) 
v finančni perspektivi 20042006 se približuje koncu. Ste 
zadovoljni z rezultati?

Pri črpanju sredstev iz strukturnih skladov v okviru EPD 2004-
2006 je bil v zadnjih dveh letih narejen velik napredek (glej 
diagram) in ga ocenjujemo kot uspešno. Slovenija je v državni 
proračun v letu 2006 iz naslova strukturne politike proračuna 
Skupnosti prejela 20,5 mrd SIT in lahko rečemo, da je bil tudi s 
pomočjo tega v Sloveniji realiziran neto proračunski presežek. 
Menim, da se uspešnost realizacije odraža v konkretnih rezul-
tatih in številkah, kar nakazuje tudi dejstvo, da je Slovenija pri 
črpanju strukturnih skladov najuspešnejša med novimi državami 
članicami, med EU-25 pa je v pri črpanju sredstev ESRR, po 
podatkih iz leta 2006, na tretjem mestu. 

Za tekoče programsko obdobje 2004-2006 v okviru EPD, kjer 
je na voljo 78,9 mrd SIT sredstev (EU del in državni proračun), 
SVLR spremlja črpanje sredstev na petih ravneh, in sicer glede na 
razpisana sredstva, dodeljena sredstva (sklepi programskega sveta, 
vrednost programov), podpisane pogodbe, izplačila iz proračuna 
RS in zahtevke za povračilo, posredovane na plačilni organ.

Napredek pri realizaciji EPD 2004-2006 v celotnem program-
skem obdobju je razviden iz spodnje tabele: 
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Črpanje sredstev strukturnih skladov  konec leta 2004 – konec leta 2005 
– konec leta 2006 

Na dan 
31.12.04

Na dan 
31.12.05

Na dan 
31.12.06

v %1 v %1 v %1 v mrd 
SIT

Razpisana sreds
tva

58 88 110 87,0

Dodeljena sreds
tva

36 78 114 90,1

Podpisane pogod
be

11 58 105 84,4

Izplačana sreds
tva

7 30 69 54,0

Posredovani zah
tevki za povračilo 
na Plačilni organ 
(EU del)

0 20 59 35,1

1 Delež razpoložljivih sredstev, opredeljenih z EPD. 

Črpanje sredstev strukturnih skladov – dinamika na nivoju celot
nega EPD (v %), 31.12.2006
Opombe: 

- pri razpisanih sredstvih ni upoštevana TP
- Pri razpisanih in dodeljenih sredstvih se pojavljajo določena nihanja, ki 

izhajajo iz necelovite realizacije razpisov, kar je pogosto tudi posledica dolo-
čil zakonodaje na področju javnega naročanja in tudi nedoslednega izvajanje 
te zakonodaje. 

 Aktivnosti pri izvajanju EPD so se intenzivirale predvsem po sprejetju 
paketov vladnih sklepov v začetku marca in konec julija 2005 ter januarja 
2006. To pravzaprav kaže tudi na določeno stopnjo kampanjskega pristopa 
pri dosedanjem izvajanju strukturne politike.

Vir: MFP, 31.12.2006, SVLR

Razpisanih, dodeljenih sredstev in podpisanih pogodb je že čez 
100%, kar pomeni, da je Slovenija razpisala in dodelila več sredstev, 
kot jih je na voljo v okviru EPD za tekoče programsko obdobje, kar 
nakazuje, da bo Slovenija do konca datuma upravičenosti izdatkov 
(konec leta 2008), počrpala vsa sredstva iz naslova kohezijske politike. 
Z namenom doseganja optimalnega črpanja je Vlada RS na začetku 
leta 2006 sprejela tudi finančne ukrepe za optimizacijo črpanja sred-
stev s prerazporeditvami in dodelitvijo dodatnih pravic porabe. 

Tako je na dan 31.12.2006 v okviru EPD:
- razpisanih za 87 mrd SIT ali 110% razpoložljivih sredstev;
 dodeljenih sredstev za 90 mrd SIT ali 114% razpoložljivih sred-

stev; 
- podpisanih 105% pogodb v vrednosti 84 mrd SIT;

- izplačanih za 54 mrd SIT ali 69% razpoložljivih sredstev;
- na plačilni organ pa skupaj posredovanih za 35 mrd SIT ali 

59% zahtevkov za povračilo.
Načrti za prihodnje na tem področju se po eni strani nanašajo na 

zaključevanje obstoječih projektov in programov, po drugi strani 
pa na uspešen pričetek črpanja že novih sredstev.

Ne glede na uspešno izvajanje strukturnih skladov v Sloveniji se 
zavedamo, da nas v prihodnje čakajo še številni izzivi in priložno-
sti za izboljšanje sistema izvajanja in s tem povečanja absorpcijske 
sposobnosti, kar predstavlja dobro izhodišče za izvedbo kohezijske 
politike v novi finančni perspektivi. To je mogoče doseči predvsem 
s poenostavitvami postopkov znotraj celotnega sistema, zaposlova-
njem zadostnega števila strokovno usposobljenega kadra, poeno-
stavitvami domače zakonodaje, še bolj aktivnim upravljanjem z 
evropskimi sredstvi, ustreznim izobraževanjem, ipd. 

V obdobju 2004 – 2006 je imela Slovenija na razpolago za sofi-
nanciranje projektov iz Kohezijskega sklada v višini 189 mio EUR. 
Evropska Komisija je v omenjenem obdobju potrdila 4 prometne 
in 7 okoljskih projektov. S tem si je Slovenija zagotovila možnost 
črpanja vseh razpoložljivih sredstev.

Sicer pa bo sredstva iz KS za projekte, ki jih je Evropska komisija 
potrdila v obdobju 2004–2006 možno črpati do konca leta 2010. Tu 
pa apeliram na občine, ki so vključene v te projekte, da maksimalno 
pospešijo svoje aktivnosti in s tem omogočijo realizacijo projektov 
v že določenih časovnih okvirih. 

Prihodnje leto Republiko Slovenijo čaka pomembna naloga. 
Slovenija bo v prvi polovici leta predsedovala Evropski uniji. 
V združenju se na to nalogo že pripravljamo, saj bo potrebno 
soorganizirati vrsto dogodkov. Kako ocenjujete vlogo zdru
ženj v tem pomembnem projektu? Kaj lahko združenji priča
kujeta od države?

V Službi Vlade za lokalno samoupravo in regionalno politiko vo-
dimo v okviru priprav na predsedovanje Slovenije EU aktivnosti v 
zvezi s tremi dogodki, ki jih pripravljamo skupaj z Odborom regij in 
obema združenjema občin. Prvi predvideni dogodek je sestanek Biroja 
predsedstva Odbora regij v času od 17. do 18. januarja 2008, drugi je 
mednarodna konferenca »Teritorialni dialog 2008«, ki bo predvidoma 
potekala od 5. do 6. februarja 2008, na njej pa bo obravnavana vloga 
regij in lokalnih skupnosti pri izvajanju ciljev Lizbonske strategije 
oziroma nacionalnih reformnih programov. Tretji predvideni dogo-
dek je sestanek Komisije COTER v času od 19. do 20. maja 2008, 
ki bo namenjen predvsem obravnavi vprašanj s področja teritorialne 
kohezije in prispevka strukturnih skladov EU v tem procesu. Vsi trije 
dogodki so uvrščeni v uradni koledar dogodkov v času slovenskega 
predsedovanja. Priprave potekajo v sodelovanju in ob podpori obeh 
združenj slovenskih občin, pri čemer pa naša služba nudi tudi vso 
potrebno strokovno podporo in koordinacijo na državni ravni. Ker 
gre v vseh treh primerih za pomembne dogodke, ki bodo v Slovenijo 
pripeljali predstavnike iz več kot 300 regij iz vseh držav članic EU 
kakor tudi sosednjih območij, kot je Zahodni Balkan, bo organizacija, 
kljub podpori logističnega centra Vlade RS, zahtevala kvalitetno delo 
vseh sodelujočih. Zavedati se moramo priložnosti, ki jo takšni dogod-
ki nudijo za promocijo Slovenije in njenih razvojnih prioritet tako na 
nacionalni kot lokalni ravni. Pričakujemo, da bodo slovenske občine 
s svojim aktivnim prispevkom obogatile vse tri dogodke in pripravile 
usklajen nastop oziroma spremljevalni program. Vsekakor pa bodo 
ta skupna prizadevanja tudi ustrezno podprta s strani naše službe.

Hvala za pogovor.
D.S.P.
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Slovenija oddala operativni program z Avstri
jo za obdobje 20072013

Služba Vlade Republike Slovenije za lokalno samoupravo in regio-
nalno politiko (SVLR), ki jo vodi minister dr. Ivan Žagar, je v petek, 
22. junija, oddala Operativni program čezmejnega sodelovanja med 
Republiko Slovenijo in Republiko Avstrijo. 

Cilj programa je izkoristiti velik te-
ritorialni kapital (program pokriva 
73% slovenskega prebivalstva) za 
krepitev mednarodne konkurenč-
nosti slovenskega gospodarstva 
in njegovo hitrejšo rast, zaposlo-
vanje in večjo povezanost z dru-
gimi evropskimi regijami. Sreds-
tva bodo namenjena tudi krepitvi 
upravljanja z naravo, okoljem, raz-

voju naselij in regionalnemu ter kulturnemu in socialnemu razvoju.
V preteklosti so se že vzpostavile nekatere vezi med institucijami na 

obeh straneh meje, zato v novi finančni perspektivi pričakujemo še 
boljše sodelovanje kot doslej.

M.R.

POTRDITEV NSRO
Evropska komisija potrdila nacionalno strategijo in prednost

ne naloge Slovenije za novo finančno obdobje 20072013
Evropska komisija je 20. junija potrdila Nacionalni strateški referenč-

ni okvir 2007-2013 (NSRO), ki opredeljuje generalno strategijo drža-
ve za doseganje hitrejše konvergence, vključuje prednostne naloge, 
okvirno letno dodelitev sredstev in seznam operativnih programov. 
Služba Vlade RS za lokalno samoupravo in regionalno politiko v NSRO 
opredeljuje porabo 4,2 milijarde EUR, ki jih bo od EU prejela za zago-
tavljanje rasti in delovnih mest v sedemletnem obdobju.

Že v postopku priprave NSRO je Služba vlade RS za lokalno samoupra-
vo in regionalno politiko namenila veliko pozornost tesnemu sodelovanju 
med partnerji - državo in Evropsko komisijo na eni strani ter ostalimi organi 
in telesi kot so: pristojna regionalna, lokalna in druga javna telesa, gospo-
darski in socialni partnerji ter drugi resorni organi, ki predstavljajo civilno 
družbo, okoljski partnerji, nevladne organizacije in telesa, odgovorna za 
spodbujanje enakosti med moškimi iz ženskami - na drugi strani.

Splošna usmeritev NSRO je izboljšanje blaginje prebivalcev Republi-
ke Slovenije s spodbujanjem gospodarske rasti, ustvarjanjem delovnih 
mest in krepitvijo človeškega kapitala ter zagotavljanjem uravnotežene-
ga in skladnega razvoja, še posebej med regijami. Navedena usmeritev 
po eni strani opredeljuje blaginjo kot globalni cilj, po drugi strani pa 
daje poseben poudarek spodbujanju rasti in ustvarjanju delovnih mest, 
torej ključnima ciljema Lizbonske strategije, ter skladnemu razvoju.

Strateške prednostne naloge Slovenije za 2007–2013, določene 
v NSRO, so tako: spodbujati podjetništvo, inovacije in tehnološki raz-
voj; izboljšati kakovost izobraževalnega sistema, usposabljanja ter ra-
ziskav in razvojnih dejavnosti; izboljšati fleksibilnost delovne sile ter 
obenem zagotoviti gotovost zaposlitve, zlasti z ustvarjanjem delovnih 
mest in spodbujanjem socialne vključenosti; zagotavljati možnosti za 
rast s trajnostno mobilnostjo, ki izboljšuje kakovost okolja, in z zago-
tavljanjem ustrezne infrastrukture; spodbujati uravnotežen regionalni 
razvoj. Poudarek bo namenjen izboljšavi institucionalnih in upravnih 
zmožnosti, zlasti javnega sektorja, saj je to potreben pogoj za pospe-
šitev gospodarske rasti v Sloveniji.

Sloveniji ima v sedemletnem obdobju na voljo 4,2 milijarde EUR. 
Cilje NSRO bo dosegla z izvedbo treh operativnih programov: Operativ-
nega programa krepitve regionalnih razvojnih potencialov; Operativne-
ga programa razvoja človeških virov in Operativnega programa razvoja 
okoljske in prometne infrastrukture, saj takšna struktura operativnih 
programov predstavlja enostaven in transparenten programski okvir, 
znotraj katerega se bodo izvajale posamezne prioritete, projekti in 
aktivnosti. 

Na začetku smo poudarili vlogo partnerstva pri pripravi strateškega 

dokumenta, partnerstvo pa ni zajemalo le obdobja priprave, ampak je 
postavilo osnovo za nadaljnje trdno sodelovanje v izvajanju in spremlja-
nju NSRO. Z upoštevanjem načel sodelovanja je zagotovljena uspešna 
izvedba naporov za pripravo NSRO ter v nadaljevanju tudi uspešna 
prevedba dokumenta za uspešno izvajanje. 

Slovenskim organom, tako tudi vladni Službi za lokalno samoupravo 
in regionalno politiko, sta za uspešno sklenitev sporazuma z Evropsko 
komisijo o nacionalnem načrtu in prednostnih nalogah za kohezijsko po-
litiko 2007–2013, čestitala tudi komisarka za regionalno politiko Danuta 
Hübner in komisar za zaposlovanje in socialne zadeve Vladimír Špidla.

Komisarja Hübner in Špidla sta izrazila zadovoljstvo, ker je Slove-
nija pravočasno predložila svoje ključne dokumente in sprejela vse 
elemente zadevnih dokumentov, ter pozvala druge države članice, naj 
sledijo primeru Slovenije.

M.R.

Seja Nadzornega odbora za Enotni program
ski dokument 20042006

13. junija se je v Novi Gorici zaključila 6. redna seja Nadzornega 
odbora za Enotni programski dokument (EPD) 2004-2006. Seja je 
potekala pod vodstvom mag. Monike Kirbiš, direktorice Urada za ko-
hezijsko politiko na SVLR, po pooblastilu vodje organa upravljanja za 
strukturne sklade, ministra dr. Ivana Žagarja. Na Nadzornem odboru 
za EPD 2004-2006 so bili prisotni predstavniki Evropske komisije, 
predstavniki gospodarskih, socialnih in regionalnih partnerjev, nevlad-
nih organizacij in lokalnih skupnosti ter sodelavci z ministrstev, vladnih 
služb in uradov. Služba Vlade RS za lokalno samoupravo in regional-
no politiko (SVLR) kot organ upravljanja za strukturne sklade je med 
drugim Evropski komisiji in članom Nadzornega odbora predstavila 
osnutek Letnega poročila 2006 o izvajanju EPD v programskem ob-
dobju 2004-2006, ki predstavlja celosten prikaz izvajanja strukturnih 
skladov v letu 2006 ter skupni primerjalni prikaz izvajanja strukturnih 
skladov od začetka izvajanja projektov/programov maja 2004. 

V skladu z dnevnim redom nadzornega odbora so tako člani potr-
dili Letno poročilo 2006 o izvajanju EPD v programskem obdobju 
2004-2006 in pooblastili organ upravljanja, da v poročilo vnese vse 
relevantne pripombe v razpravi in redakcijske popravke ter ga posre-
duje Evropski komisiji najkasneje do 30. junija 2007. Potrdili so tudi 
manjše popravke kazalnikov za spremljanje izvajanja Programskega 
dopolnila ter meril za izbor projektov/programov, financiranih iz sred-
stev strukturnih skladov v okviru EPD 2004-2006.

Slovenija je bila v letu 2006 uspešna pri črpanju sredstev strukturnih 
skladov. V državni proračun je iz proračuna Skupnosti prejela 20,5 
mrd SIT sredstev iz naslova strukturne politike in tako ohranila status 
neto prejemnice sredstev. V letu 2006 je Slovenija tudi izpolnila pravilo 
»n+2« na vseh skladih v okviru EPD 2004-2006. Konec leta je bilo 
počrpanih skoraj 70 % razpoložljivih sredstev. 

Za dosego uspešnega črpanja je bilo treba sprejeti dodatne ukre-
pe, med katerimi so bili najpomembnejši: okrepljeno sodelovanje in 
komunikacija med organom upravljanja, plačilnim organom, Uradom 
RS za nadzor proračuna in resornimi ministrstvi; prenos funkcij po-
sredniških teles za ESRR in ESS na organ upravljanja, s čimer je bila 
odpravljena ena raven koordinacije, kar je prispevalo k večji odzivnosti, 
transparentnosti in učinkovitosti celotnega sistema; boljša promocija 
in informiranje o strukturnih skladih; 
številna izobraževanja kadrov doma 
in v tujini; dodatno zaposlovanje na 
področju kontrol po 4. členu Uredbe 
Komisije št. 438/2001 iz sredstev teh-
nične pomoči in nenazadnje, finančne 
prerazporeditve in dodelitev dodatnih 
pravic porabe. 

Tako so bile v začetku leta 2006 - 
na osnovi podrobne finančne in vse-
binske analize dotedanjih instrumentov 
- posameznim nosilcem proračunskih 
postavk povečane pravice porabe v 
skupni višini približno 15% in to za us-
meritev na tista področja, kjer so bili 
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projekti pripravljeni in sposobni za hitro ter učinkovito izvedbo in po-
menijo prioriteto v smislu doseganja ciljev razvoja Slovenije v okviru 
strukturnih skladov. 

Rezultati aktivnosti so vidni v številu sofinanciranih projektov iz posa-
meznih skladov. Tako je stanje po podatkih konec leta 2006 naslednje: 
iz ESRR je sofinanciranih 140 projektov (šteti so celoviti projekti v okvi-
ru ukrepa: Spodbujanje inovacijskega okolja in štirje programi v okviru 
ukrepa: Izboljšanje podpornega okolja za podjetništvo) v vrednosti 48,8 
mrd SIT, v okviru ESS so bila dodeljena sredstva za sofinanciranje pro-
jektov/programov v skupni vrednosti 24,3 mrd SIT, iz sredstev EKUJS 
in FIUR pa je bilo sofinanciranih 9497 projektov v vrednosti 13,5 mrd 
SIT. V okviru programa NO so bili članom NO in predstavnikom Evrop-
ske komisije predstavljeni primeri dobrih praks in organizirani ogledi 
projektov: Lipica hipodrom in golf igrišče ter Kajakaški center Solkan, 
ki so bili sofinancirani iz ESRR, HIT d.d., ki je prejel sredstva ESS za 
izobraževanje zaposlenih ter MIP d.d. iz sklada EKUJS-usmerjevalnega 
oddelka za izboljšanje predelave in trženja kmetijskih proizvodov.

Ne glede na uspešno izvajanje strukturnih skladov v letu 2006 pa se 
zavedamo, da so pred nami še številni izzivi in priložnosti za povečanje 
absorpcijske sposobnosti ter izpolnitev cilja, da Slovenija do konca 
leta 2008 porabi vsa razpoložljiva sredstva programskega obdobja 
2004-2006 in ohrani uspešno mesto pri črpanju sredstev strukturne 
politike - ne samo med novimi članicami EU, ampak tudi v primerjavi 
med EU-25.

M.R.

Na ustavnem sodišču javna obravnava Zako
na o financiranju občin

Na Ustavnem sodišču Republike Slovenije je 31. maja 2007 potekala 
javna obravnava v postopku za oceno ustavnosti Zakona o financira-
nju občin (ZFO), ki je stopil v veljavo 1. januarja 2007. Razprave se je 
udeležil tudi minister za lokalno samoupravo in regionalno politiko dr. 
Ivan Žagar. Zahtevo za oceno ustavnosti in zakonitosti zakona so na 
ustavno sodišče 19. januarja vložile Mestna občina Ljubljana, Občina 
Trzin, Občina Šempeter-Vrtojba in Občina Log-Dragomer. Po mnenju 
omenjenih občin le-te na podlagi zakona izgubljajo del prihodkov.

V skladu z mnenjem Vlade Republike Slovenije ZFO ni v neskladju 
z ustavo, navedbe občin pa ne držijo. Minister dr. Ivan Žagar je tako 
večkrat poudaril, da zakon upošteva evropsko listino in da prinaša pra-
vičnejše financiranje obveznih nalog občin, kot je bilo to v preteklosti. 
Rešitve zakona gredo namreč v smeri bolj enakomernega financiranja 
obveznih nalog občin, ki jih predpisuje država. Te naloge pa so pri-
merljive za celotno državo.

M.R.

Hüebnerjeva na srečanju z ministrom Ža
garjem v Bruslju izrazila zadovoljstvo nad 

delovanjem Slovenije
Minister Službe Vlade RS za lokalno samoupravo in regionalno po-

litiko dr. Ivan Žagar se je v Bruslju srečal s komisarko za regionalno 
politiko Danuto Hüebner. Razgovor je bil namenjen opredelitvi vsebin 
v času slovenskega predsedovanja EU in potrditvi kohezijskih pro-
gramov za obdobje 2007-2013, ki so osnova za črpanje evropskih 
kohezijskih sredstev. 

Programi bodo zaključeni še pred poletjem, prav tako pa bodo pred 
poletjem objavljeni že prvi razpisi za črpanje sredstev. Vladna služba za 
lokalno samoupravo in regionalno politiko, ki jo vodi minister dr. Ivan 
Žagar, je namenila precej pozornosti obveščanju občin o možnosti čr-
panja sredstev iz operativnega programa, ki je namenjen prvenstveno 
krepitvi razvojnih potencialov regij. 

Republika Slovenija bo v prihodnje več kot 60 odstotkov kohezijskih 
sredstev namenila ukrepom, ki najbolj spodbujajo razvoj. Sledimo 
ciljem, ki so pomembni z gospodarskega vidika, tako je Slovenija v 
kohezijskih programih upoštevala projekte iz resolucije o nacionalnih 
razvojnih projektih do leta 2023, ob tem pa pozornost namenila tudi 

projektom “od spodaj navzgor”, ki bodo pripravljeni s strani regij.
Sicer pa mora Republika Slovenija poleg priprav na izvajanje novih 

kohezijskih programov pozornost posvečati še črpanju sredstev iz 
perspektive 2004-2006. “Vse pogodbe so že podpisane in sredstev 
ne bomo izgubili,” je na srečanju dejal minister dr. Ivan Žagar. 

Minister dr. Ivan Žagar in komisarka Danuta Hüebner sta pozornost 
namenila tudi aktivnostim slovenskega predsedovanja Svetu EU na 
področju regionalne politike. Tako je minister dr. Ivan Žagar komisarki 
predstavil sodelovanje države z Odborom regij, s katerim bo vladna 
služba za lokalno samoupravo in regionalno politiko organizirala kon-
ferenco “Teritorialni dialog 2008”. V okviru omenjene konference bo 
posebna pozornost namenjena teritorialni koheziji. Cilj slednje je dose-
ganje bolj uravnoteženega razvoja, vzpostavljanje trajnostnih skupnosti 
v urbanih in podeželskih območjih in zagotavljanje večje usklajenosti 
med sektorskimi politikami, ki imajo prostorske vplive.

Komisarka Hüebnerjeva je na srečanju izrazila pohvalo nad delo-
vanjem Slovenije, saj na področju črpanja evropskih sredstev nima 
bistvenih pripomb. 

M.R.

Predlog območij pokrajin, njihovih sedežev in 
imen ter medresorsko sodelovanje pri pripra
vi predpisov za uvedbo pokrajin za leto 2007

Vlada Republike Slovenije je na predlog ministra dr. Ivana Žagarja 
na svoji redni seji, 24. maja, sprejela predlog območij pokrajin, njiho-
vih sedežev in imen ter določila medresorsko sodelovanje pri pripravi 
predpisov za uvedbo pokrajin za leto 2007.

Predlog območij pokrajin, njihovih sedežev in imen:
Vlada RS se je odločila, da je regionalizacija Slovenije na štirinajst 

pokrajin najprimernejša osnova za javno razpravo in obravnavo v občin-
skih svetih. Predlog temelji na upoštevanju predlaganih nalog in pri-
stojnosti pokrajin, predlaganemu 
sistemu financiranja ter prebivals-
tvenih, gospodarskih in zgodovin-
skih razlogih. Predlog upošteva 
razdelitev Slovenije na razvojne 
regije ter prevladujočo teritorializa-
cijo državne uprave.

V predlogu območij pokrajin v 
Sloveniji z imeni in sedeži so na-
vedene tudi do sedaj podane pri-
pombe in predlogi glede imen in 
sedežev nekaterih pokrajin. Doda-
na so tudi mnenja glede oblikovanja območij pokrajin. Pričakuje se, 
da se bodo občinski sveti, na katere se predlogi nanašajo, do njih 
tudi opredelili.

Vlada bo posredovala predlog območij pokrajin v Sloveniji, z imeni 
in sedeži občinskim svetom s pozivom, da najpozneje v 60 dneh ob-
likujejo svoja mnenja o predlogu.

Po roku za mnenja občinskih svetov bo vlada predložila predlog 
zakona o ustanovitvi pokrajin v državni zbor. Če bo mogoče, bo vlada 
v predlogu zakona upoštevala mnenja občin, sicer pa bo drugačna 
odločitev obrazložena v predlogu zakona.

Medresorsko sodelovanje pri pripravi predpisov za uvedbo pokrajin 
za leto 2007:

Vlada RS je sprejela sklep, da se najpozneje do 8.6.2007 oblikuje 
medresorska strokovna delovna skupina za pripravo usklajenih be-
sedil:
- Predloga zakona o prenosu pristojnosti na pokrajine, 
- Predloga uredbe o ukrepih za zagotovitev kadrovskih, prostorskih, 

informacijskih in materialnih pogojev za izvedbo postopkov konsti-
tuiranja pokrajinskih organov in začasno pokrajinsko upravo,

- Predloga uredbe o vrsti stroškov, ki se upoštevajo za izračun pri-
mernega obsega sredstev za financiranje nalog pokrajine in meto-
dologiji za izračun povprečnine.

Vlada RS je zadolžila ministrstva, da ob upoštevanju določb Pred-
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loga zakona o pokrajinah in Predloga zakona o financiranju pokrajin 
vsako na svojem področju dela do 30. 6. 2007, pripravijo strokovne 
podlage za:
• prenos pristojnosti na pokrajine, 
• zagotovitev kadrovskih, prostorskih, informacijskih in materialnih 

pogojev za pokrajine,
• opredelitev vrste stroškov, ki se bodo upoštevali za izračun primer-

nega obsega sredstev za financiranje pokrajin,
• umestitev pokrajin v sistem uprave, javnih uslužbencev in plač v 

javnem sektorju,
• umestitev pokrajin v sistem javnih financ.

PREDLOG OBMOČIJ POKRAJIN V SLOVENIJI Z IMENI IN SEDEŽI
1. Dolenjska pokrajina, ki obsega območja občin:
Črnomelj, Dolenjske Toplice, Kočevje, Kostel, Loški Potok, Metlika, 

Mirna Peč, Mokronog – Trebelno, Novo mesto, Osilnica, Ribnica, Se-
mič, Sodražica, Straža, Šentjernej, Šentrupert, Škocjan, Šmarješke 
Toplice, Trebnje in Žužemberk, s sedežem v Novem mestu.

2. Gorenjska pokrajina, ki obsega območja občin:
Bled, Bohinj, Cerklje na Gorenjskem, Gorenja vas –Poljane, Gorje, 

Jesenice, Jezersko, Kranj, Kranjska Gora, Naklo, Preddvor, Radovlji-
ca, Šenčur, Škofja Loka, Tržič, Železniki, Žiri in Žirovnica, s sedežem 
v Kranju.

3. Goriška pokrajina, ki obsega območja občin:
Ajdovščina, Bovec, Brda, Cerkno, Idrija, Kanal, Kobarid, Miren – Ko-

stanjevica, Nova Gorica, Renče – Vogrsko, Šempeter – Vrtojba, Tolmin 
in Vipava, s sedežem v Novi Gorici.

4. Koroška pokrajina, ki obsega območja občin:
Črna na Koroškem, Dravograd, Mežica, Mislinja, Muta, Podvelka, 

Prevalje, Radlje ob Dravi, Ravne na Koroškem, Ribnica na Pohorju, 
Slovenj Gradec in Vuzenica s sedežem v Slovenj Gradcu ali Ravnah 
na Koroškem.

5. Notranjska pokrajina, ki obsega območja občin:
Bloke, Cerknica, Ilirska Bistrica, Loška dolina, Pivka in Postojna, s 

sedežem v Postojni.
6. Osrednjeslovenska pokraji-

na, ki obsega območja občin:
Borovnica, Brezovica, Dobrepo-

lje, Dobrova - Polhov Gradec, Dol 
pri Ljubljani, Domžale, Grosuplje, 
Horjul, Ig, Ivančna Gorica, Kam-
nik, Komenda, Litija, Ljubljana, 
Log – Dragomer, Logatec, Lukovi-
ca, Medvode, Mengeš, Moravče, 
Škofljica, Šmartno pri Litiji, Trzin, 
Velike Lašče, Vodice in Vrhnika, 

s sedežem v Ljubljani.
7. Podravska pokrajina ali Osrednja Štajerska pokrajina, ki obsega 

območja občin:
Benedikt, Cerkvenjak, Duplek, Hoče – Slivnica, Kungota, Lenart, 

Lovrenc na Pohorju, Makole, Maribor, Miklavž na Dravskem polju, Op-
lotnica, Poljčane, Pesnica, Rače – Fram, Ruše, Selnica ob Dravi, Slo-
venska Bistrica, Starše, Sveti Jurij v Slovenskih goricah, Sveta Trojica 
v Slovenskih goricah, Sveta Ana in Šentilj, s sedežem v Mariboru.

8. Pomurska pokrajina, ki obsega območja občin:
Apače, Beltinci, Cankova, Črenšovci, Dobrovnik, Gornja Radgona, 

Gornji Petrovci, Grad, Hodoš, Kobilje, Križevci, Kuzma, Lendava, Lju-
tomer, Moravske Toplice, Murska Sobota, Odranci, Puconci, Raden-
ci, Razkrižje, Rogašovci, Sveti Jurij, Šalovci, Tišina, Turnišče, Velika 
Polana in Veržej, s sedežem v Murski Soboti.

9. Posavska pokrajina, ki obsega območja občin:
Brežice, Kostanjevica na Krki, Krško in Sevnica, s sedežem v Krš-

kem ali Brežicah ali Sevnici.
10. Primorska pokrajina, ki obsega območja občin:
Divača, Hrpelje – Kozina, Izola, Komen, Koper, Piran in Sežana, s 

sedežem v Kopru.
11. Savinjska pokrajina, ki obsega območja občin:
Bistrica ob Sotli, Braslovče, Celje, Dobje, Dobrna, Kozje, Laško, 

Podčetrtek, Polzela, Prebold, Radeče, Rogaška Slatina, Rogatec, 
Slovenske Konjice, Šentjur, Šmarje pri Jelšah, Štore, Tabor, Vitanje, 
Vojnik, Vransko, Zreče in Žalec, s sedežem v Celju.

12. Savinjsko – šaleška pokrajina, ki obsega območja občin:
Gornji Grad, Ljubno, Luče, Mozirje, Nazarje, Rečica ob Savinji, Sol-

čava, Šmartno ob Paki, Šoštanj in Velenje s sedežem v Velenju.
13. Spodnjepodravska pokrajina ali Vzhodna Štajerska pokrajina, 

ki obsega območja občin:
Cirkulane, Destrnik, Dornava, Gorišnica, Hajdina, Juršinci, Kidriče-

vo, Majšperk, Markovci, Ormož, Podlehnik, Ptuj, Središče ob Dravi, 
Sveti Andraž v Slovenskih goricah, Sveti Tomaž, Trnovska vas, Videm, 
Zavrč in Žetale s sedežem na Ptuju.

14. Zasavska pokrajina, ki obsega območja občin:
Hrastnik, Trbovlje in Zagorje ob Savi, s sedežem v Trbovljah.

Vlada RS objavlja tudi pripombe, ki jih je prejela pred pozivom. Pri-
pombe se nanašajo na območja pokrajin, njihova imena in sedeže:

Župan Mestna občina Ljubljana je v predlogu Mestne občine Ljub-
ljana za sklenitev dogovora o izvajanju nalog in programov po zakonu 
o glavnem mestu RS predlagal, da bi bilo območje mestne občine 
samostojna pokrajina. 

Občinski svet Občine Ilirska Bistrica je predlagal vključitev območ-
ja občine v Primorsko pokrajino. 

Občinska sveta Občine Vipava in Ajdovščine predlagata ustanovi-
tev enovite Primorske pokrajine s sedežem v Vipavi.

Župan Občine Ravne na Koroškem predlaga sedež Koroške po-
krajine v Ravnah na Koroškem.

Župan Mestne občine Slovenj Gradec je posredoval utemeljitev 
za sedež Koroške pokrajine v Slovenj Gradcu.

Župan Občine Ljutomer predlaga ustanovitev samostojne pokrajine 
na območju Območnega razvojnega partnerstva Prlekije.

Župan Občine Kočevje predlaga, da se upošteva predlog za vklju-
čitev občin Kočevsko – ribniškega območja v Osrednjeslovensko 
pokrajino ali pa ustanovitev samostojne pokrajine na območju občin 
Kočevje, Ribnica, Sodražica, Loški potok, Kostel in Osilnica.

Občinski svet Občine Zagorje predlaga ustanovitev večje pokra-
jine, ki bi poleg treh zasavskih občin obsegala še občine Radeče, 
Litija, Šmartno pri Litiji ter Lukovica in Moravče. Sedež pokrajine naj 
bi bil v Zagorju ob Savi. 

Župan Občine Litija predlaga ustanovitev Središčnoslovenske po-
krajine, ki bi vključevala občine Dol pri Ljubljani, Zagorje ob Savi, 
Trbovlje, Hrastnik, Radeče, Litija, Šmartno pri Litiji, Lukovica in Mo-
ravče ter tudi Domžale in Kamnik. Sedež Središčnoslovenske po-
krajine naj bi bil v Litiji.

Koordinacija županov občin Zgornjegorenjske Bleda, Bohinja, Je-
senice, Kranjska Gora, Žirovnica in Radovljica predlaga ustanovitev 
Zgornjegorenjske pokrajine.

Občinski svet Občine Trbovlje predlaga, da se v Zasavsko pokra-
jino vključi tudi Občino Radeče.

Župan Občine Brežice in predsedniki občinskih odborov političnih 
strank predlagajo, da je sedež Posavske pokrajine v Brežicah.

Župan Občine Krško je posredoval utemeljitev, da je sedež Posav-
ske pokrajine v Krškem.

Občinski svet Občine Sevnica predlaga, da je sedež Posavske 
pokrajine v Sevnici.

Občina Logatec meni, da bi bilo potrebno občino vključiti v No-
tranjsko pokrajino, saj so pristopili k izdelavi razvojnega programa 
2007-2013 v Notranjsko-kraški regiji.

UTEMELJITEV PREDLOGA
Območja pokrajin

Predlog pokrajinske členitve Slovenije na štirinajst pokrajin ima svojo 
osnovo v teritorializaciji Slovenije na dvanajstih planskih regijah, ki je 
nastala v sedemdesetih letih zaradi praktičnih potreb politike regio-
nalnega razvoja, regionalnega prostorskega planiranja in nekaterih 
javnih služb (šolstva, zdravstva, notranjih zadev, sodstva itd.) ter je 
bila nato preizkušena v preteklih desetletjih. Odločitev vlade, da je 
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regionalizacija na štirinajst pokrajin najprimernejša osnova za javno 
razpravo in obravnavo v občinah temelji na upoštevanju predvidenih 
nalog in pristojnosti pokrajin, predlaganemu sistemu financiranja, ter 
prebivalstvenih, gospodarskih in zgodovinskih razlogih. Upoštevali so 
se naslednji parametri tehtanja primernosti modelov členitve na pokra-
jine: velikost (območje, prebivalstvo), funkcije (naloge in pristojnosti), 
avtonomija (razmerja med državnimi oblastmi in občinami), fiskalna in 
funkcionalna soodvisnost. 

Območja predlaganih pokrajin so oblikovana tako, da je območje 
vsake pokrajine sklenjena in zaokrožena geografska celota. Predlog 
območij pokrajin oziroma določitev njihovih območij temelji predvsem 
na:
- prostorski členitvi, ki izhaja iz obstoječih procesov povezovanja, 
- regionalni identiteti in pripadnosti ljudi, 
- naravno geografskih značilnostih in poselitvi Slovenije, 
- specifičnosti slovenskih raz-

mer z zgodovinskega, geo-
grafskega, gospodarskega, 
kulturnega in drugih vidikov.

Najpomembnejši kazalci, na ka-
terih bi temeljila primerjalna 
analiza teritorialne členitve 
Slovenije, so:

- gospodarski (osnova za do-
hodnino, dodana vrednost 
na zaposlenega, stopnja de-
lovno aktivnega prebivalstva, 
stopnja zaposlenosti in brezposelnosti),

- prebivalstveni in geografski (število prebivalcev in indeks rasti pre-
bivalstva, naravno geografske značilnosti in poselitev, gravitacijska 
središča, površina območij, regionalna pripadnost prebivalcev, zgo-
dovinski in kulturni razvoj),

- funkcijski (predviden obseg nalog pokrajin, regionalni razvojni pro-
grami, razvojni potenciali posameznih območij, obstoječi procesi 
povezovanja na širšem območju).

Pri teritorialni komponenti pokrajin je treba kot izhodišče upošteva-
ti, da Zakon o spodbujanju skladnega regionalnega razvoja postavlja 
kot geografski okvir za izvajanje dejavnosti skladnega regionalnega 
razvoja dvanajst statističnih regij. V skladu z Zakonom o spodbujanju 
skladnega regionalnega razvoja ta vzpostavlja organizacijsko strukturo 
za izvajanje nalog regionalnega razvoja na treh teritorialnih ravneh in 
sicer, na ravni države, na ravni kohezijskih regij in na ravni razvojnih 
regij. Temeljna raven načrtovanja in izvajanja regionalnega razvoja 
so razvojne regije, oblikovane na območjih dvanajstih statističnih re-
gij. V skladu z nameravano decentralizacijo pristojnosti na področju 
regionalnega razvoja je ustaljena členitev države na razvojne regije 
sprejemljiva podlaga za določitev območij pokrajin. Glede na procese 
v prostoru, povezane s izvajanjem regionalnih razvojnih programov, je 
vlada dvanajstim območjem statističnih regij dodala predlog za ustano-
vitev Savinjsko – šaleške in Spodnjepodravske pokrajine.

Prednost delitve na štirinajst pokrajin je v tem, da ne tvori prevelikih 
ozemeljskih enot, ki bi jih prebivalci težje sprejeli. Občutek pokrajinske 
pripadnosti je v veliki meri odraz prepleta fizičnogeografskih in družbe-
nogeografskih značilnosti, zgodovinskih in kulturnih silnic ter upravno 
- političnih členitev na ozemlju Slovenije. Predlog členitve Slovenije na 
štirinajst pokrajin ne prezre dejstva, da je Slovenija pokrajinsko zelo 
pestra država, z veliko geomorfološko razgibanostjo, kar otežuje ob-
likovanje velikih gravitacijskih regij. Velika reliefna raznolikost z jasno 
oblikovanimi porečji, pestro pokrajinsko rabo in razvejanim omrežjem 
naselij opredeljuje izrazito pokrajinsko pestrost Slovenije. Prevlada raz-
pršenega vzorca poselitve in zgolj zasnove policentričnega urbanega 
sistema so pomembnejše geografske osnove za predlagano regiona-
lizacijo Slovenije. Pri predlogu regionalizacije na štirinajst pokrajin se 
posebej v povezavi z regijami, v katerih se izvajajo regionalni razvojni 
programi (statistične regije), pojavljajo območja, za katera je ponovno 
potrebno pretehtati njihovo vključitev v eno ali drugo pokrajino, zato 
vlada poziva prebivalce in občine, da posredujejo svoja stališča in 
pripombe.

Poimenovanje pokrajin
Pri predlogu poimenovanja pokrajin je prevladala odločitev, da je 

uporaba pokrajinskih imen nazornejša kot poimenovanje po možnih 
središčih. Nekatera predlagana imena pokrajin so povzeta po imenih 
statističnih regij kot npr. Goriška, Pomurska, Podravska, Koroška, 
Zasavska. Druga predlagana imena pa temeljijo na prevladujoči pokra-
jinski oznaki npr. Primorska ali Spodnjepodravska pokrajina.

Sedež pokrajine
Predlagana regionalizacija temelji tudi na štirinajstih središčih četr-

te do sedme hierarhične stopnje in njihovih vplivnih območij. To so 
mezoregionalna središča četrte in pete stopnje ter središči šeste in 
sedme stopnje. Slednji sta Maribor in Ljubljana. Nekatera središča so 
dokaj enostransko razvita ali pa imajo skromno gravitacijsko zaledje, 
pri teh pa je prevladala odločitev glede na realno situacijo v prostoru 
in navzočnost funkcij državne uprave.

Naloge pokrajin
Vprašanje oblikovanja območja pokrajine je neposredno povezano z 

vprašanjem nalog, oziroma pristojnosti pokrajine, finančnimi in drugimi 
materialnimi viri, ki so pokrajini potrebni za opravljanje njenih nalog. 
Temeljni namen ustanovitve pokrajin v Sloveniji je decentralizacija ob-
lastnih funkcij in prenos upravljanja pomembnega dela javnih zadev ter 
javno finančnih sredstev z državne na pokrajinsko raven. Predlagana 
območja štirinajstih pokrajin so bila upoštevana pri pripravi okvirnih 
določb o decentralizaciji državnih pristojnosti na raven pokrajin in po-
sledično pri določitvi deležev decentraliziranih javnofinančnih virov.

Pristojnosti, ki bodo z države prenesene na pokrajine, so javne 
zadeve regionalnega pomena, ki se nanašajo predvsem na skladen 
razvoj celotnega območja pokrajine, načrtovanje prostorskih ureditev 
pokrajinskega pomena, stanovanjsko politiko regionalnega pomena, 
upravljanje z vodami, razvoj prometnega sistema, izgradnja ter vzdrževa-
nje in upravljanje z javnimi cestami regionalnega pomena, razvoj gospo-
darstva, podjetništva in turizma. Pokrajine bodo pristojne tudi za razvoj 
visokega šolstva, znanosti ter razvoj šolstva in športa, za višje in srednje 
šolstvo, za zagotavljanje javnega interesa za kulturo, razvoj kulturnih 
dejavnosti (pokrajinski arhivi, muzeji in galerije, poklicna gledališča, re-
stavratorska središča, zavod za upravljanje z dediščino in spomeniki), 
za javne bolnišnice, specialistično zdravljenje, socialni razvoj pokrajine 
(center za socialno delo, javni socialno varstveni zavodi za otroke in 
za starejše, materinski domovi, svetovalnice) in drugo. Predlagano 
je, da bo v okviru svojih pristojnosti pokrajina izvajala lokalne zadeve 
širšega pomena, ki presegajo zmogljivosti občin in bodo določene 

z zakonom ali pa s predpi-
som pokrajine, sprejetim v 
soglasju z občinami. 

Predlagani sistemski za-
koni v skladu z ustavo in 
Evropsko listino lokalne 
samouprave zagotavljajo 
pokrajini pravni status prav-
ne osebe javnega prava in 
premoženjsko ter finančno 
avtonomijo, neločljivo pove-
zano s pristojnostmi pokra-
jine. To pomeni, da imajo 

pokrajine premoženje in vire financiranja, s katerimi na podlagi po-
krajinskega proračuna samostojno upravljajo. Premoženje pokrajine 
je namenjeno izvajanju njenih pristojnosti, viri financiranja (davčni in 
nedavčni viri), kombinirani s sistemom finančnih izravnav iz državnega 
proračuna, pa zagotavljajo financiranje nalog. S predlogi zakonov je 
urejen prenos pravic na stvarnem premoženju države, namenjenem 
izvajanju decentraliziranih nalog in prenos ustanoviteljskih pravic v 
osebah javnega prava tako, da bodo to urejali zakoni, s katerimi bo 
prenos opravljen. 

Obsežnejša pojasnila z obrazložitvijo ciljev ustanovitve pokrajin z 
zemljevidom ter nekaterimi osnovnimi kazalniki po pokrajinah so na 
voljo na spletni strani Službe Vlade RS za lokalno samoupravo in 
regionalno politiko (SVLR) www.svlr.gov.si.

M.R.
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Minister Podobnik na delovnem obisku v Pragi

O konkretnih ukrepih Slovenije in Češke v boju proti podnebnim 
spremembam
Minister za okolje in prostor Janez Podobnik se je 21. maja mudil na delovnem obisku v Pragi, kjer se je srečal z namestnikom predsednika 
vlade in ministrom za okolje Češke republike Martinom Bursikom. Glavna tema pogovora ministra Podobnika s svojim češkim kolegom so bili 
konkretni ukrepi obeh držav v boju proti podnebnim spremembam. 

Češka republika je zainteresirana za izkušnje Slovenije pri pripravi 
metodologije razdeljevanja emisijskih kuponov na nacionalni ravni, Slo-
venija pa je zainteresirana za razpoložljive emisijske kupone iz češke 
nacionalne kvote, ki bodo postali predmet trgovanja. Ministra sta zato 
izmenjala informacije o trenutnem stanju na tem področju v posameznih 
državah in se dogovorila za nadaljnje sodelovanje na strokovni ravni. 
Ministra sta se dotaknila tudi priprav na predsedovanje Evropski uni-
ji. Češka republika bo namreč predsedovanje prevzela za Slovenijo in 
Francijo, zato bodo v toku priprav nanj slovenske izkušnje zanjo zelo 
pomembne in dobrodošle. 

Minister Podobnik je z otvoritvenim govorom nastopil na zasedanju 
Ekonomskega in okoljskega foruma OVSE, ki je v Pragi potekal do 23. 
maja. Minister je v svojem govoru predstavil aktivnosti, ki jih za varnost 
in stabilnost v jugovzhodni Evropi vodi Slovenija. Še posebej je izpostavil: 
• vzpostavitev Regionalnega centra za sušo za jugovzhodno Evropo, ki bo v Slo-

veniji, o tem pa je bil v letu 2006 sprejet sklep v sklopu Svetovne meteorološke 
organizacije. Ustanovitveni sestanek centra je bil 17. aprila 2007, zanimanje 
zanj pa že kažejo tudi v drugih delih Evrope in sveta. Suša je eno od ključnih 
področij delovanja Komisije ZN za trajnostni razvoj v letih 2008-2009, zato 
je uspešno delovanje centra v Sloveniji še toliko pomembnejše;

• okvirni sporazum o Savskem bazenu, ki je bil sklenjen v okviru Pakta sta-

Teden kemijske varnosti

O kemijski varnosti in trajnostni 
potrošnji tudi ministra Podobnik in 
Bručan

V tednu kemijske varnosti (www.kemijskovaren.si), ki je bil od 29. 
maja do 5. junija, sta ministra za okolje in prostor Janez Podobnik in 
za zdravje mag. Andrej Bručan na novinarski konferenci spregovorila 
o kemijski varnosti in trajnostni potrošnji.

Ob tej priložnosti je bila predstavljena tudi “osvežena” publikacija 
“Vzemite manj. Imejte več.”

Na novi-
narski kon-
ferenci je so-
delovala tudi 
dr. Marta Ci-
raj, direktori-
ca Urada za 
kemikalije.

djg

bilnosti za jugovzhodno Evropo in 
katerega depozitarka je Slovenija. 
Omenjeni sporazum, prvi v regiji 

po mirovnem sporazumu iz Daytona, in na njegovi osnovi ustanovljena Sav-
ska komisija sta pomemben dejavnik povezovanja na področju varstva okolja, 
energetike in prometa;

• »Partnerstvo za Jadransko morje« kot način za širitev obstoječega sodelovanja 
treh držav (Slovenija, Hrvaška, Italija) za trajnostno rabo in varstvo voda sever-
nega Jadrana za območje celotnega Jadranskega morja. S širitvijo sodelovanja 
se postopoma na celoten del Jadrana širijo tudi obveznosti za preprečevanje 
škodljivih vplivov in ukrepanje v primeru njihovega pojava. Z omenjenim part-
nerstvom, ki je bilo ustanovljeno v Postojni junija 2006, bo Slovenija pustila 
viden pečat svojega dveletnega predsedovanja Barcelonski konvenciji o varstvu 
Sredozemskega morja. 

Minister Podobnik se je v Pragi sestal tudi z veleposlanikom Republike Slovenije 
v Češki republiki mag. Francem Butom, s katerim sta izmenjala oceno sodelova-
nja med obema republikama ter se pogovarjala o aktualnih temah meddržavnih 
odnosov s posebnim poudarkom na resornem področju Ministrstva za okolje in 
prostor.

djg

Na obisku v podjetju Revoz

Novi TWINGO je okolju prijazen 
avtomobil
Minister za okolje in prostor Janez Podobnik je 5. junija v Novem mestu 
ob svetovnem dnevu okolja obiskal podjetje Revoz. Vodstvo podjetja je 
ministru pokazalo svojo proizvodnjo in predstavilo svoje dosežke na po
dročju ravnanja z okoljem. 

Vodstvo podjetja je še posebej predstavilo tudi novi Twingo, ki je oko-
lju prijazen avtomobil, saj izpolnjuje zahteve, ki jih je Renault določil za 
pridobivanje oznake eco2. Namen te oznake je kupce seznaniti z name-
ro, da bo kot del prispevka k ohranjanju okolja Renault kupcem ponujal 
ekološka in ekonomična vozila. Ob tej priložnosti sta minister Podobnik 
in predsednik uprave Marcel Brouiller na novi Twingo nalepila nalepko 
eco2. Minister je hkrati ob obisku poudaril tudi širši ekonomski in socialni 
pomen podjetja, ki ga ima Revoz v regiji, predvsem z vidika ustvarjanja 
novih delovnih mest. 

djg
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Srečanje ministra Janeza Podobnika s predstavniki obči
ne Izola

Posebno pozornost so namenili 
urejanju prostora v izolski 
obmorski občini

Minister za okolje in prostor Janez Podobnik je 30. maja sprejel pred-
stavnike občine Izola. Pogovarjali so se o temah, povezanih z odprtimi 
vprašanji na okoljskem področju, posebno pozornost pa so namenili 
urejanju prostora v tej obmorski občini. Udeleženci sestanka so se stri-
njali, da ima občina Izola izjemne predispozicije za skladen okoljski in 
prostorski razvoj, posebej na področju razvoja turizma, kjer želi Mini-
strstvo za okolje in prostor dejavno sodelovati. 

djg

Minister Janez Podobnik obiskal občino Žužemberk

Predvsem o projektu 
vodooskrbe Suhe krajine

Minister za okolje in prostor Janez Podobnik se je 4. junija mudil na 
delovnem obisku v občini Žužemberk, kjer se je srečal s predstavniki 
občine. Pogovarjali so se predvsem o projektu vodooskrbe Suhe krajine, 
ki je vključen tudi v državni načrt razvojnih programov. Ob tej prilož-
nosti je bil sklenjen tudi dogo-
vor o deležu sofinanciranja 
sistema vodooskrbe v regiji, 
kot nadgradnja Dogovora o 
sodelovanju pri pripravi pro-
jekta vodooskrbe območja 
Suha krajina, podpisanega 
9.10.2006. Sestanek je slu-
žil tudi kot predpriprava na 
slavnostni podpis sporazuma 
ob obisku Vlade RS v regiji 
13.3.2007 (več o tem v poro-
čilu obiska Vlade). 

Minister Podobnik je v na-
daljevanju obiskal tudi OŠ 
Žužemberk, kjer se je z rav-
nateljico Jelko Mrvar pogo-
varjal predvsem o vzgoji in 
izobraževanju za trajnostni 
razvoj. Ob tej priložnosti si 
je ogledal tudi šolski muzej 
Znanih Suhokranjcev.

djg

Minister za okolje in prostor na neformalnem zasedanju okoljskih ministrov v Essnu

Minister Janez Podobnik: »Ministrstvo za okolje in prostor je v celoti 
pripravljeno na prevzem odgovorne naloge ob predsedovanju Slovenije 
Evropski uniji v prvi polovici 2008«

V Essnu se je 3. junija zaključilo tridnevno neformalno zasedanje mi-
nistrov za okolje, ki se ga je udeležil tudi minister za okolje in prostor 
Janez Podobnik. Tokratno zasedanje je bilo namenjeno vprašanjem oko-
lja, inovacij in zaposlovanja. Ministri so tako govorili o priložnostih, ki 
jih ekološke inovacije ponujajo varstvu okolja, industriji in zaposlovanju. 
Razpravljali so o okvirnih pogojih in prvih konkretnih ukrepih s ciljem 
oblikovanja celovite strategije spodbujanja ekoloških inovacij, kar so mi-
nistri za okolje tudi že potrdili v sklepih Sveta za okolje februarja 2007. 

Na srečanju se je predstavilo tudi eno najperspektivnejših slovenskih 
podjetij na področju inovacij – podjetje Hidria. 

Minister Janez Podobnik je v svojem prispevku poudaril, da mora 
Evropska unija igrati ključno vlogo na mednarodni ravni glede ekoino-
vacij, podnebnih sprememb in zmanjšanja emisij toplogrednih plinov, 
vključno s shemami trgovanja z emisijami toplogrednih plinov po letu 
2012. Evropska unija mora spodbujati eko-inovacije kot ključno strategijo 
za doseganje okoljskih ciljev in hkrati gospodarskih priložnosti. Pri tem 
so ključne okoljske tehnologije v najširšem pomenu, še zlasti tehnologije 
za zmanjševanje emisij toplogrednih plinov. Posebno pozornost je treba 
posvetiti prometnemu sektorju, kjer je prednostno potrebno zagotoviti 
razvoj novih tehnologij za proizvodnjo biogoriv druge generacije. Prav 
tako je poudaril, da je energetska učinkovitost najbolj gospodaren in 
najhitrejši način za zmanjševanje celotne porabe energije in s tem emisij 
toplogrednih plinov. Glede možnosti prispevka okoljskih ministrov za 
spodbujanje okoljskih tehnologij je navedel poročilo Evropske komisije 
o izvajanju Akcijskega programa za spodbujanje okoljskih tehnologij 
(ETAP), ki zelo jasno podaja usmeritve v letih 2005 in 2006 na področju 
eko-inovacij in okoljskih tehnologij. Samo poročilo že predlaga nadaljnje 
potrebne aktivnosti za spodbujanje razvoja in uporabe okoljskih tehnolo-
gij z namenom zagotoviti boljšo okoljsko učinkovitost družbe in hkrati 
gospodarsko rast in rast zaposlovanja. Poudaril je, da je potrebno slediti 
usmeritvam v tem poročilu, še posebej pa je izpostavil zelena javna naro-
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čila kot orodje jav-
nega sektorja za 
spodbujanje raz-
voja in uporabe 
okoljskih tehno-
logij. Na koncu je 
predstavil stanje 
in načrte v Slove-
niji glede učinkovi-
te rabe energije in 
obnovljivih virov, 
ki so bili priori-
tetno vključeni v Operativni program razvoja okoljske in prometne 
infrastrukture 2007-2013. V tem programskem obdobju bo v Sloveniji 
namenjenih okrog 11% sredstev kohezijskega sklada. V

okviru Operativnega programa razvoja podeželja bo Slovenija še do-
datno vzpodbujala uporabo obnovljivih virov energije z uporabo lesne 
biomase in vzpostavitvijo podjetij za proizvodnjo in distribucijo toplote, 
pridobljene iz obnovljivih virov energije.

djg

Mednarodno srečanje na pobudo 
ministra za okolje in prostor: »Razvoj 
finančnih instrumentov za upravljanje z 
vodami na podlagi Okvirne direktive o 
vodah 2000/60/ES«

Na Ministrstvu za okolje in prostor se je 11. junija pričelo uvodno sre-
čanje v okviru projekta medinstitucionalnega sodelovanja »Razvoj finanč-
nih instrumentov za upravljanje z vodami na podlagi Okvirne direktive o 
vodah 2000/60/ES«. Uvodni nagovor je imel minister Janez Podobnik. 
Srečanja so se udeležili tudi bavarski državni sekretar na Ministrstvu za 
okolje, javno zdravje in varstvo potrešnikov Otmar Bernhard, avstrijski 
veleposlanik v Sloveniji dr. Valentin Inzko in nemški veleposlanik v Slove-
niji dr. Hans-Joachim Götz. V okviru srečanja sta bavarska in slovenska 
stran podpisali skupno izjavo o sodelovanju med obema ministrstvoma, 
pristojnima za okolje.

djg

Podpisan Sporazu m v zvezi z reševanjem 
problematike nas elij za posebne skupnosti na 
območju MO Ljubl jana

Minister Janez Podobnik in žu-
pan MO Ljubljana Zoran Jankovič 
sta 11. junija podpisala Sporazum 
v zvezi z reševanjem problematike 
naselij za posebne skupnosti na ob-
močju MO Ljubljana. Podpisnika 
sporazuma soglasno ugotavljata, da 
obstaja namera obeh podpisnikov 
sporazuma, da aktivno sodelujeta 
pri reševanju problematike naselij 
za posebne skupnosti na območju 
Mestne občine Ljubljana na robo-
vih Ljubljanskega barja. 

Iz vsebine sporazuma: 
Podpisnika sporazuma sta sogla-

sna, da aktivno sodelujeta pri pri-
pravi in izvedbi prostorskega akta 
za širšo ureditev območja Ljubljan-
skega barja, na katerem je predvi-
dena ureditev naselij za posebne 
skupnosti, ter izvedbo komunalne 
opremljenosti stavbnih zemljišč, 
ki se nanaša na dopolnitev manj-
kajočega vodovodnega in kanaliza-
cijskega omrežja na predmetnem 
območju.

Predmet sporazuma je opredeli-
tev pravic in obveznosti obeh pod-
pisnikov za celovito prostorsko in 
komunalno ureditev širšega območ-
ja lokacije.

Ministrstvo za okolje in prostor 
se s tem sporazumom zavezuje, da 
bo aktivno sodelovalo pri pripravi 
in izvedbi prostorskega akta za šir-
šo ureditev območja, sofinanciralo 
komunalno opremljenost stavbnih 

Ob obisku občine Semič sta minister 
in župan slavnostno predala namenu 
novozgrajeni sistem vodooskrbe v občini

Minister Janez Podobnik je v 
torek, 26. junija, obiskal občino 
Semič, kjer je skupaj z županom 
Ivanom Jankom Bukovcem slove-
sno predal namenu vodovodni 
sistem za naselje Brezova reber 
in Maline. Vrednost investicije 

je približno 300.000 evrov, ob 
vzpostavitvi sistema je občina 
vzporedno vodila tudi investici-
jo asfaltiranja in ureditev lokal-
nih cest na območju, hkrati pa 
so občina in krajani skupaj finan-
cirali projekt vzpostavitve javne 

razsvetljave v obeh naseljih. 
Ministrstvo za okolje in prostor 

skupaj z lokalnimi skupnostmi 
izvaja projekt »Trajnostna os-
krba prebivalstva s pitno vodo 
in varovanje vodnih virov Bele 
Krajine«. Projekt je bil priprav-
ljen leta 2006 na podlagi Opera-
tivnega programa odvodnje in 
čiščenja komunalnih odpadnih 
voda s programom projektov vo-
dooskrbe kot sektorski program 
izvajanja prve faze Nacionalnega 
programa varstva okolja (NPVO) 
in Strateškega referenčnega okvir-
ja za Kohezijski sklad – sektor 
okolje za finančno obdobje 2004-
2006. Projekt se bo financiral iz 
sredstev Kohezijskega sklada za 
finančno obdobje 2007-2013. 

Osnovni cilj projekta »Trajnost-
na oskrba prebivalstva s pitno 
vodo in varovanje vodnih virov 
Bele Krajine« je zagotovitev za-
dostnih in kakovostnih vodnih 
virov za celovito oskrbo belo-
kranjske regije s pitno vodo ter 
odvajanje in čiščenje odpadnih 
voda na celotnem območju pri-
marne vodooskrbe prebivalstva. 
Investicijska sredstva iz Kohezij-
skega sklada EU in proračuna 
RS so namenjena sofinanciranju 
izgradnje infrastrukturnih objek-
tov primarnega sistema oskrbe 
prebivalstva s pitno vodo, odva-

janja in čiščenja odpadnih voda 
na varovanih območjih virov pit-
ne vode Bele krajine v občinah 
Črnomelj, Metlika in Semič.

Projekt zajema investicije:
- vodooskrbe z izgradnjo in re-

konstrukcijo objektov primarne-
ga sistema oskrbe prebivalstva s 
pitno vodo v dolžini 58,0 km. 

- odvajanja in čiščenja odpadne 
vode z izgradnjo objektov primar-
ne kanalizacije na varovanih ob-
močjih virov pitne vode v dolžini 
12,9 km, čistilne naprave Semič, 
kapacitete 2.100 PE, in čistilne 
naprave Črnomelj, kapacitete 
9.600 PE. 

Na osnovi vloge za dodelitev 
sredstev Kohezijskega sklada, ki 
je bila pripravljena in posredova-
na Evropski komisiji v mesecu 
marcu 2006, je skupna vrednost 
upravičenih stroškov po kriteri-
jih Kohezijskega sklada 25,080 
milijona evrov. Za pokritje inve-
sticije so predvideni naslednji 
finančni viri: Kohezijski sklad 
(60%), državni proračun, vključ-
no z okoljskimi dajatvami (30%), 
občinski proračuni (10%). Tako 
naj bi Kohezijski sklad prispeval 
dobrih 15 milijonov evrov, držav-
ni proračun 7,5 milijona evrov in 
občinski proračuni 2,5 milijona 
evra. 

djg
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Podpisan Sporazu m v zvezi z reševanjem 
problematike nas elij za posebne skupnosti na 
območju MO Ljubl jana

ministra sestala s predstavniki regije 
na temo 3. razvojne osi. Ob koncu 
dneva se je minister Podobnik sestal 
še s predstavniki občine Šentjernej, 
kjer so se pogovarjali o deponiji Le-
skovec in drugih aktualnih okoljskih 
in prostorskih temah.

V sredo, 13. junija, je po redni 
»terenski seji Vlade RS« na Turi-
stični kmetiji Štupar nad Dvorom 
skupaj z župani občin Dobrepolje, 
Ivančna Gorica, Kočevje, Mirna 
Peč, Dolenjske Toplice, Trebnje 
in Žužemberk podpisal dogovor o 
projektu vodooskrbe Suhe krajine. 
Podpisniki so se dogovorili, da bodo 
sodelovali pri pripravi potrebne inve-
sticijske in tehnične dokumentacije 
za prijavo na razpise za pridobitev 
sredstev iz EU skladov.

Predmet investicije je rekonstruk-
cija obstoječih vodovodov (zamenja-
va zdravstveno vprašljivih materialov 
in zmanjšanje izgub), oskrba naselij 
z vodo (tistih, ki še nimajo organizi-
rane vodooskrbe), varovanje vodnih 
virov ter zagotovitev stabilne oskrbe 
s pitno vodo. Ministrstvo za okolje in 
prostor ima predvidena sredstva v dr-
žavnem proračunu za sofinanciranje 
izdelave investicijske, tehnične, razpi-
sne dokumentacije ter za pripravo 
Vloge za sredstva Kohezijskega skla-
da v letih 2007 in 2008 v skupni vred-
nosti 45.902 €. Projekt je vključen v 
državni načrt razvojnih programov 
v vrednosti 15.887.997 €. Izvedena 
sta bila dva delovna sestanka z zain-
teresiranimi občinami za izgradnjo 
in rekonstrukcijo suhohokrajinskega 
vodovoda. Župani zainteresiranih 
občin so ustanovili projektni svet za 
reševanje problematike vodooskrbe 
Suhe krajine, ki ga sestavljajo župa-
ni oziroma njihovi pooblaščenci. Pro-
jektni svet je določil vodjo projekta, 
ki bo koordiniral projekt in poskrbel 
za realizacijo ciljev tudi s pomočjo 
državnih in evropskih sredstev. Pri-
dobljena je že ponudba za pripravo 
ustrezne dokumentacije. 

V nadaljevanju obiska je v sprems-
tvu župana občine Škocjan Antona 
Zupeta ter državnega sekretarja na 
Ministrstvu za delo, družino in so-
cialne zadeve Marka Štrovsa na 
Florjanovem trgu v Novem mestu 
slavnostno odprl Romski zaposli-
tveni center na Dolenjskem. Ob 
otvoritvi je Janez Podobnik v funci-

zemljišč, ki se nanaša na dopolnitev 
manjkajočega vodovodnega in kanali-
zacijskega omrežja, ter proučilo mož-
nost porabe sredstev za ta namen iz 
kohezijskih skladov. Aktivna vloga 
Ministrstva za okolje in prostor se 
nanaša na sodelovanje ministrstva 
pri usklajevanju interesov Mestne 
občine Ljubljana in posameznih re-
sorjev (prvi varovalni pas in omeji-
tveni režimi: varstvo narave, varstvo 
voda, kulturna dediščina, NATURA 
2000,……) v okviru postopka pripra-
ve in sprejema novega prostorskega 
načrta Ljubljane.

Podpisnika sporazuma sogla-
šata, da v roku enega meseca po 
sprejetju Občinskega strateškega 
prostorskega načrta (OSPN) in 
Občinskega prostorskega načrta 
(OPN) Mestne občine Ljubljana 
skleneta aneks k temu sporazu-
mu, s katerim se opredeli izdela-
va in roki izdelave Občinskega 
podrobnega prostorskega načrta 
(OPPN) za obravnavano območ-
je. S posebnim aneksom k spora-
zumu podpisnika tudi podrobneje 
opredelita obseg dopolnitve manj-
kajočega vodovodnega in kanali-
zacijskega omrežja na predmet-
nem območju, kot tudi način in 
višino sofinanciranja Ministrstva 
za okolje in prostor k komunalni 
opremljenosti stavbnih zemljišč 
na predmetnem območju.

djg

Obisk ministra Podobnika na Dolenjskem in v Beli krajini v okviru obiska Vlade RS v regiji

Dogovorili so se o sodelovanju pri pripravi potrebne investicijske in 
tehnične dokumentacije za prijavo na razpise za pridobitev sredstev 
iz EU skladov
Minister za okolje in prostor Janez Podobnik je s sodelavci 12. in 13. 
junija v okviru obiska Vlade RS v regiji izvedel številne delovne obiske 
na Dolenjskem in v Beli krajini. 

V torek, 12. junija, se je udeležil delovnega srečanja z župani Bele Kraji-
ne, na katerem so se pogovarjali o aktualnih zadevah v posameznih obči-
nah, povezanih z resorjem Ministrstva za okolje in prostor. V nadaljevanju 
se je minister s predstavniki občine Trebnje pogovarjal o deponiji Globoko 
in prostorskem načrtovanju v občini po sprejetju Zakona o prostorskem na-
črtovanju. Svoj obisk je nato nadaljeval na delovnem sestanku skupaj z mini-
strom za promet mag. Janezom Božičem v Dolenjskih Toplicah, kjer sta se 

ji predsednika Komisije za zaščito 
romske etnične skupnosti podpisal 
naslednjo izjavo: »V podporo trudu, 
ki ga skupaj z ostalimi občinami us-
tanoviteljicami vlaga koordinatorica 
projekta RP RZC občina Škocjan, 
izkazujem kot predsednik Komisije 
za zaščito romske etnične skupnosti 
načelno podporo projektu EQUAL 
Romski zaposlitveni center. Nave-
deni projekt na področju reševanja 
problematike zaposlovanja Romov 
ter njihove širše socialne vključeno-
sti ocenjujem kot uspešen ter hkra-
ti podajam stališče, da je vključitev 
države kot partnerice javnega zavo-
da smiselna in potrebna.«
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Minister za okolje in prostor Janez Podobnik na novinar
ski konferenci v občini Kostel

Posebej so bile izpostavljene 
aktivnosti v zvezi s 
poškodovanimi brežinami Kolpe 
s pritoki

Minister za okolje in prostor se je v soboto, 23. junija, ob občinskem 
prazniku občine Kostel udeležil novinarske konference. Z županom 
Valentinom Južničem sta predstavila uspešno sodelovanje med mini-
strstvom in občino na mnogih področjih; posebej so bile izpostavljene 
aktivnosti v zvezi s poškodovanimi brežinami Kolpe s pritoki. V okviru 
rednega vzdrževanja je v načrtu izvedbenih del 2007-2008 tudi sanacija 
poškodovanih jezov (pragov) na Kolpi – Slavski laz, Maverc, G. Žaga, 
Lobič, Malni. Ministrstvo za okolje in prostor poskuša tudi dodatno fi-
nančno podpreti izvedbo kanalizacijskih sistemov s ČN, ki bi bili skupni 
za naselja na slovenski in hrvaški strani (kanalizacija, ki povezuje MMP 
Petrina, Pirče, Vas, Jakšiči, HR Brod na Kupi ter oba dela naselja Kuželj 
- SLO in HR del). Prav tako so bili predstavljeni tudi načrti sanacije pla-
zov (na cesti Colnarji – Kostel, na cesti Fara – Krkovo, na cesti Jakšiči 
– Planina – Stružnica). Minister za okolje in prostor je poudaril tudi 
uspešno izvajanje politike upravljanja s populacijo rjavega medveda v 
osrednjem območju.

Poseben poudarek je bil dan tudi primeru dobre prakse razvoja de-
mografsko ogrožene občine prek gospodarskih investicij – na podlagi 
predloga ministra Podobnika je bila poleti leta 2005 sprejeta Uredba o 
koncesiji za odvzem podzemne vode iz vrtine Maks-2/04 za stekleničenje 
in proizvodnjo brezalkoholnih pijač. Investicija podjetja Uskok d.o.o. je 
danes zrasla v pojem gospodarskega razvoja občine ter kvalitetne blagov-
ne znamke ustekleničene pitne vode Costella, ki se je tako doma kot tudi 
v tujini že umestila v sam vrh najkvalitetnejših ustekleničenih voda. 
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Minister obiskal občino Hoče – Slivnica

Ob obisku v občini HočeSlivnica 
tudi o predvidenem vodnem 
kolektorju Hotinja vas – Rogoza

Zgodovinski dogodek izgradnje vodovoda zahodnih 
Haloz

Minister Podobnik: »Naredili 
smo to, kar si ljudje v 
zahodnih Halozah zaslužijo – 
enakovredne predispozicije za 
splošen socialni in ekonomski 
razvoj.«

Minister za okolje in pro-
stor Janez Podobnik je 19. 
junija s sodelavci obiskal ob-
čino Hoče-Slivnica. S pred-
stavniki občine so se pogo-
varjali o ponikovalnikih v 
Hotinji vasi, o predvidenem 
vodnem kolektorju Hotinja 
vas – Rogoza, o kopenskem 
logističnem centru Oreh ter 
o ureditvi kanalizacije do 
Fakultete za kmetijstvo v 
Pivoli (Pohorski dvor). Vse 
omenjene lokacije so si tudi 
ogledali. Na obisku je poleg 
predstavnikov občine sode-
loval tudi predsednik OO 
SLS Hoče-Slivnica. 

djg

Minister za okolje in prostor 
Janez Podobnik se je v petek, 
22. junija, mudil v Halozah, kjer 
je obiskal občine Videm, Majš-
perk in Žetale. Minister je v ob-
čini Videm ob zaključku I. faze 
investicije vodovoda zahodnih 
Haloz svečano odprl prvi del 
vodovoda, v občini Majšperk pa 

še obnovljeni vodohram. Ob tej 
priložnosti je v svojem govoru 
napovedal še drugo fazo, tj. na-
daljevanje in zaključek projekta 
izgradnje haloškega vodovoda, 
vrednega več kot 2 milijona ev-
rov. Poudaril je, da bo tako za-
gotovljena čista pitna voda še 
drugim prebivalcem zahodnih 
Haloz, ki se z njo oskrbujejo pre-
težno iz individualno urejenih iz-
virov ali vodnjakov. Minister je 
tudi povedal, da smo omenjeni 
projekt priglasili za sofinancira-
nje s strani kohezijskega sklada, 
kar pomeni, da bo investicijo 
možno izvesti v letih 2008 in 
2009. Minister je svoj obisk v 
Halozah zaključil v Žetalah, kjer 
pa je ob zaključku izgradnje vo-
dovoda le tega predal svojemu 
namenu. 

djg

iz dela vlade



��

V okviru obiska Vlade RS v 
Savinjsko Šaleško regiji tudi o 
3. razvojni osi
Minister Podobnik je svoj dvodnevni delovni obisk regije pričel v to
rek, 22. junija, kjer se je v Šoštanju skupaj z ministrom za promet 
mag. Janezom Božičem udeležil delovnega sestanka z župani regije 
na temo 3. razvojne osi. 

Obisk vlade v 
JV Sloveniji 

V okviru obiska vlade v JV 
Sloveniji se je minister Janez 
Podobnik v torek, 12. junija, 
v Šentjerneju sestal tudi z RO 
Dolenjske, Bele Krajine in Po-
savja. S člani in simpatizerji 
ter župani, ki so se srečanja 
udeležili, je spregovoril o ak-
tualnih političnih dogodkih, 
pripravah na tabor in kongres 
stranke. Ob tej priložnosti si je 
ogledal tudi prostore podjetja 
Areks, d.o.o., ki je eno najuspe-
šnejših podjetij v šentjernejski 
občini. 

iz dela vlade

Obisk ministra brez listnice za 
lokalno samoupravo dr. Ivana 
Žagarja
Župani slovenjegoriških občin so na kolegij županov, ki je bil 4. ju
nija pri Sveti Ani, povabili ministra brez listnice za lokalno samou
pravo dr. Ivana Žagarja.

Na kolegiju je minister pred-
stavil vsebino  prihajajočega 
razpisa za sofinanciranje pro-
jektov iz Evropskega sklada za 
regionalni razvoj. Občine se 
bodo imele priložnost prijaviti 
na razpis s svojimi projekti za 
sofinanciranje do višine 85 
% upravičenih stroškov (brez 
DDV). Nadalje so se seznanili 
s predstavitvijo paketa pokra-
jinske zakonodaje. Slovenija 
se bo delila na 14 pokrajin. 
Župani so podali pobudo, da 
se bodoča Podravska regija 

imenuje Osrednja Štajerska 
regija. Župani občin Sveta Ana, 
Lenart in Benedikt so tudi pod-
pisali pismo o nameri o skupni 
izgradnji lokalne ceste. Gre za 
modernizacijo lokalne ceste LC 
203-110 Zg. Porčič-Zg. Ročica 
v dolžini 4.650 m. S projektom 
modernizacije  LC 203-110 se 
omenjene tri občine prijavljajo 
na sofinanciranje iz Evropske-
ga sklada za regionalni razvoj. 
Nosilka projekta bo Občina 
Sveta Ana. Ocenjena vrednost 
investicije je 620.000 €.

Viktor Kapl

Minister za okolje in prostor 
Janez Podobnik je v sredo, 23. 
junija, po »terenski seji Vlade 
RS« obiskal občino Rečica ob 
Savinji, kjer se je s predstavni-
ki občine pogovarjal o prostor-
skem načrtovanju in komunal-
ni infrastrukturi v občini. Svoj 
obisk je nadaljeval z delovnim 
kosilom z županjo občine Ljub-
no ter predstavniki komunalnih 
podjetij Savinjsko-Šaleške regi-
je. Pogovori so potekali o aktual-
nih zadevah občine, povezanih 
z resorjem, ki ga vodi minister 

Podobnik, poseben poudarek je 
bil podan izvajanju javne službe 
varstva okolja.

Minister je istega dne obiskal 
tudi podjetje Erico Velenje - In-
štitut za ekološke raziskave, 
kjer je podjetje predstavilo 
lastne znanstveno-raziskovalne 
procese na področju varovanja 
okolja.

Na delovnem obisku v regiji 
ga je spremljal tudi vodja poslan-
ske skupine SLS Jakob Preseč-
nik. 

djg



�� komentar

Minister za zdravje opozarja:
Prekomerno pitje alkohola πkoduje zdravju!

P
IV

O
VA

R
N

A
 L

A
©K

O
 D

.D
., 

Tr
ub

ar
je

va
 2

8,
 3

27
0 

La
πk

o 
   
†

ad_bandidos_235x340.indd   1 11/2/05   3:08:33 PM
Process Cyan Process Magenta Process Yellow Process Black



��delo mo maribor

Minister za finance pri županu MOM

Vlada je sprejela sklep, da za 
nominacijo Evropska prestolni-
ca kulture 2012 institucijam EU 
predlaga Mestno občino Maribor 
s partnerskimi mesti – Mursko 
Soboto, Novim mestom, Ptujem, 
Slovenj Gradcem in Velenjem. 
Ministrstvo za kulturo bo pristoj-
nim institucijam EU posredovalo 
omenjeni predlog za nominacijo 

Župan Mestne občin Maribor 
Franc Kangler je izrazil zado-
voljstvo, da je minister za finan-
ce v relativno kratkem času že 
dvakrat obiskal Maribor in si vzel 
čas za delovni pogovor z vodstvom 
mesta. Na zadnjem razgovoru, ki 
se je nanašal predvsem na posto-
pek privatizacije Nove KBM in 
Zavarovalnice Maribor, sta se 
župan in minister dogovorila, da 
bo Ministrstvo za finance Mestno 
občino Maribor v nadaljnjem po-
stopku privatizacije obeh izjemno 
pomembnih institucij ne samo za 
Maribor, temveč za celotno regijo, 
redno obveščalo. Župan meni, da 
je medsebojno sodelovanje v tem 
primeru še posebej pomembno, 
hkrati pa tudi meni, da bi bilo po-

trebno opraviti cenitve in revizije 
institucij, preden se sprejmejo kak-
šne odločitve. 

Tudi minister dr. Andrej Bajuk 
se je strinjal z županom, da bi bilo 

neodgovorno prenagliti se pri ka-
kršnihkoli odločitvah s tem v zve-
zi. Ob tem je tudi povedal, da se 
mu zdi na nek način dobro, da je 
Maribor s svojim vodstvom izrazil 

Avstrijski poslanec ÖVP 
na obisku pri županu 
Kanglerju

velik interes in mogoče tudi malo 
zaskrbljenosti nad postopkom pri-
vatizacije dveh tako pomembnih 
mariborskih ustanov. Minister je 
poudaril, da je osnovni namen ce-
lotnega postopka privatizacije de-
jansko ta, da ne samo Maribor, am-
pak celotna regija dobijo močno, 
zanesljivo in učinkovito institucijo 
na področju bančništva in zavaro-
valništva. Nenazadnje bo to v pri-
hodnje privabilo v to regijo mnoge 
investitorje. Poudaril je, da bodo 
vse poteze v tem postopku premiš-
ljene, ob tem pa se bodo ukvarja-
li predvsem s tem, kako poiskati 
še vse neizkoriščene možnosti na 
tem področju. Zazrti so torej v pri-
hodnost in ne v preteklost. 

Na vljudnostnem obisku na Mestni občini Maribor se je mudil av-
strijski poslanec Avstrijske ljudske stranke (ÖVP) Johannes P. Zwey-
tick. Z županom Francem Kanglerjem sta se pogovarjala o aktualni 
situaciji v Sloveniji in Avstriji ter o možnostih sodelovanja med našim 
mestom in državo Avstrijo. Oba sta izkazala velik interes za krepitev 
gospodarskega sodelovanja med Mariborom in Avstrijo.

in ustrezno dokumentacijo.
Župan Mestne občine Mari-

bor Franc Kangler je odločitev 
komentiral z besedami, da »je 
vlada Republike Slovenije nagra-
dila trdo delo in priprave mesta 
Maribor s partnerskimi mesti za 
nominacijo Evropska prestolnica 
kulture 2012«.

Nominacija Maribora za 
EPK 2012 predana EU

Na delovnem razgovoru pri županu Mestne občine 
Maribor Francu Kanglerju se je mudil minister za finance 
dr. Andrej Bajuk. 
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Zadnje časa je v javnosti veliko 
govora in porajajočih se vprašanj o 
razmerju med politiko in kapitalom. 
Kdo je v službi koga? Ali sodi kapital 
pod domeno desnih strank, če ja, 
zakaj? Ali ravno odnos do kapitala 
ločuje levico od desnice ali pa je po-
glaviten element delitve ideološka 
opredelitev? Kje in kako se potemta-
kem ideološka opredelitev in odnos 
do kapitala srečata?

Zgodovinsko gledano je kapital že 
od samega začetka modernizacije 
družbe težil k ohranjanju obstoječe-
ga stanja in bil posledično na strani 
sil, ki so branile takrat obstoječ vred-
nostni sistem. 

Kakšen pa je danes mlad človek, 
ki je odraščal pod vplivom tradicio-
nalnih vrednot? 

Je odgovoren, delaven, ustvaril si 
je družino, od države pa pričakuje 
predvsem to, da ga ne omejuje in 
kaznuje zaradi svoje delavnosti. Želi, 
da država nagradi in spodbuja tiste, 
ki ustvarjajo in delajo več. Spodbuja 
naj tiste, ki ustvarjajo družino, viso-
ko dodano vrednost, delovna mesta 
itd. Enakost razume tako, da imajo 
vsi enake možnosti in ne vsi enako. 
Od tod sledi jasen pogled na gospo-
darsko, davčno in družinsko poli-
tiko. Popolnoma drugače razmišlja 
človek z bolj ohlapnim vrednostnim 
sistemom, ki je v mladosti izkusil vse 
prepovedane stvari, se navduševal 
nad najrazličnejšimi popularnimi 
glasbenimi skupinami, v preostan-
ku prostega časa poskušal končati 
kakšen zanimiv eksotični študij, po 
potrebi podaljšal študij, si privoščil 
enoletno potovanje po svetu in do 
30 leta preko študentskega servisa 
opravljal priložnostna dela. Seveda 
se bo tak posameznik prej navduše-
val nad raznimi popularnimi idejami 
o univerzalnem dohodku za vsake-
ga, nad tem, da mora država (ki jo 
je desetletje obravnaval kot nasprot-
nico) zagotoviti delovna mesta in 
pa seveda, da je potrebno obdavčiti 
tistega, ki je že kaj zaslužil.

V primeru močnih družinskih 
vrednot, ki se prenašajo skozi ge-

neracijo, lahko vidimo, da ohranja 
kapital tudi zgodovinski spomin oz. 
delo. Mnoga uspešna družinska pod-
jetja z dolgo tradicijo so dokaz za to. 
Ljudje, ki danes vodijo največja pod-
jetja in so gonilo razvoja, praviloma 
izhajajo ravno iz okolja, v katerem 
so bile prisotne močne tradicionalne 
vrednote. Tudi kapital se čuti bolj var-
nega v krogu ljudi, institucij ali družb, 
ki imajo dolgoročno in jasno vizijo 
prihodnosti, vključno z vrednostnim 
sistemom. Torej povezava med oseb-
nimi vrednotami in odnosom do kapi-
tala vsekakor obstaja.

Kot ponavadi Slovenija zaradi svo-
je majhnosti in polpretekle zgodovine 
zasluži posebno obravnavo. Preizku-
šeni vzorci iz zahodnih demokracij 
pri nas »še« ne veljajo. Nepoštena 
privatizacija je pustila posledice. 
Marsikaj je obrnjeno na glavo. Smo 
sredi globalizacije, ki v marsičem spre-
minja tudi odnos do kapitala (tudi v 
zahodnih demokracijah). Vzorci dru-
žinskih podjetij ne veljajo več. Mnogi 
ruski tajkuni so si v preteklem deset-
letju pridobili precej več premoženja 
kot znaša letni proračun države Slove-
nije. V takih razmerah je normalno, 
da mora država ohraniti določeno 
kontrolo nad ključnimi segmenti 
gospodarstva. Tržno ekonomijo smo 
sprejeli praktično čez noč, nekatere 
ključne mehanizme za demokracijo 
(npr. sodstvo) pa razvijamo oz. prila-
gajamo le postopoma.

Normalno je torej, da je določena 
politična stranka bolj naklonjena ka-
pitalu kot druga. Sožitje med kapita-
lom in politiko je nujno, saj kapital po-
membno vpliva na družbo. Problem 
nastopi takrat, ko se ravnotežje podre 
in politika postane hlapec kapitala. 
V Sloveniji kot mladi demokraciji 
je civilna družba še vedno šibka in 
kot taka nima moči, ki bi jo morala 
imeti. Tudi pravosodna veja oblasti 

šepa in vse težje nadzoruje kapital. 
S tem problemom se sicer ukvarjajo 
tudi nekatere zahodne demokracije. 
Zaradi čedalje večje politične apati-
je postaja kapital v politiki čedalje 
prodornejši. 

Nevarno postane takrat, ko ni več 
dovolj, da politična stranka zagovar-
ja interes kapitala, pač pa želi kapital 
voditi politiko. Tukaj politična usme-
ritev pogosto ni več pomembna, saj 
želi kapital v politiki svoje ljudi, po 
možnosti sorodnike kapitalistov ali 
pa zelo vodljive ljudi. Za kako vrsto 
ljudi gre, si lahko predstavljamo.

Kapital vodi politiko k svojim spe-
cifičnim interesom. Kapital ne bo 
skrbel za realne probleme družbe, 
kot so: izboljšanje zdravstva, sods-
tva, povečanje rodnosti,ohranjanje 
narave itd. 

Zato je še kako pomembno, da 
ostane politika tudi pod vplivom jav-
nosti, civilne družbe in ostalih intere-
snih skupin. Politična stranka mora 
biti in ostati tudi kulturni prostor, 
kjer se srečujejo sorodni pogledi in 
ideje ter izkristalizirajo usmeritve, 
pravilne za državo. Politik mora 
imeti širino in biti vpet v vse pore 
življenja. Kapital ne sme vplivati na 
zgodovinski spomin stranke ali na 
kulturni boj. Kadar so v ospredju le 
interesi kapitala ali celo interesi po-
sameznikov, kmalu postanejo vred-
note in ideologija politične stranke 
moteč element. Zato bodo (so) pod 
udarom najprej politične stranke s 
šibko ideologijo in slabo razvito no-
tranjo demokracijo. V Sloveniji je 
zaradi kratke demokratične tradici-
je, ko še niso do konca razviti civilna 
družba, zbornični sistem, elementi 
pritiska javnosti itd. politika še ved-
no ključna (na srečo ali žalost), ki 
odloča o družbi, zato bi njeno podre-
janje kapitalu imelo še toliko usod-
nejše posledice.

So posamezniki, ki potrebujejo 
stranko in so posamezniki, ki jih 
stranka potrebuje. 

Spomnimo se, zakaj smo ustano-
vili slovensko kmečko zvezo in slo-
vensko krščansko socialno gibanje. 
Zato, da se bo slišal naš glas, da se 
bo razvijala družba v skladu z naši-
mi vrednotami. 

M. Košak

Nekateri cilji so tako kot v življe-
nju posameznika ali pri delovanju 
podjetja tudi v politiki pomembnejši 
od drugih. Lahko bi rekli “višji cilji”, 
čeprav je bila ta besedna zveza že ve-
likokrat zlorabljena. Kateri so ti višji 
cilji za Slovenijo kot državo? Gotovo 
jih je več, je pa eden od največkrat za-
pisanih nedvomno tudi ta, da postane 
Slovenija družba znanja. Predpogoj 
za družbo znanja pa je seveda dober, 
kvaliteten šolski sistem, predvsem ka-
kovostne univerze, ki so sposobne izo-
braževati vrhunske strokovnjake. In te 
morajo biti dostopne vsem tistim, ki 
izkazujejo potrebne sposobnosti, ne 
glede na to, ali živijo v Ljubljani ali 
v kateri od bolj oddaljenih in manj 
razvitih regij. In to slednje je naloga 
štipendijskega sistema.

Državni zbor RS je na svoji 29. red-
ni seji med drugim sprejel tudi Zakon 
o štipendiranju. Gre za

zelo pomemben zakon, saj se pr-
vič celovito in na zakonski ravni ure-
ja področje štipendij. Na potrebo po 
ureditvi štipendijskega sistema sta 
Slovenska ljudska stranka in njen 
podmladek v preteklosti že večkrat 
opozarjala. Kljub siceršnjemu zado-
voljstvu s predlaganim zakonom si je 
poslanska skupina SLS prizadevala 
za dvig cenzusa za pridobitev držav-
ne štipendije v korist tistih dijakov in 
študentov, ki se šolajo izven kraja svo-
jega stalnega prebivališča. 

Poslanska skupina je, tudi na pobu-
do študentov, pripravila amandma k 
zakonu, v katerem je

zapisala, da je cenzus (določen je v 
odstotku od višine minimalne plače 
v Republiki Sloveniji) za pridobitev 
državne štipendije, ki se šolajo izven 
kraja svojega stalnega prebivališča, 
do 5 % višji kot pri tistih, ki se šolajo 
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nivoja se mora prenesti na državni 
nivo. Ob tem pa ne smemo pozabiti 
na strankarsko vizijo in poslanstvo 
kot dveh pomembnih temeljev do 
uspeha. Na teh temeljih SLS gradi 
že desetletja, zato je prav, da se teme-
lji nadgrajujejo, z gradnjo le teh pa 
med sabo povezujemo ljudi. Človek 
je ustvarjen, da se giba z majhno sku-
pino ljudi, zato je potrebno to sku-
pino povečati in ljudem vračati vse 
tisto, kar od njih dobimo. Dinamič-
no delo je pred nami, vendar bomo 
kot posamezniki težko uspeli, zato 
potrebujemo celoto, krog povezanih 
ljudi, ki bodo uspešno in tvorno za-
govarjali interese Slovenske ljudske 
stranke. Ne zavedamo pa se v ce-
loti, kako mogočen lokalni aparat 
ima SLS in takšnega nima nobena 
stranka, zato je v ta aparat potreb-
no vključiti ljudi, tako starejše kot 
mlajše, ki so optimisti in verjamejo 
v zmago.

Odnosi z ljudmi so v političnem 
prostoru specifična kategorija, pa 
vendar nujno potrebni za pridobi-
vanje zaupanja med ljudmi. Zaradi 
tega moramo imeti za vsako dosego 
cilja močan interes, voljo in energi-
jo. Dinamično dogajanje v lokalnem 
okolju bo tisto, ki bo pritegnilo širšo 
populacijo in vzbudilo pri ljudeh ob-
čutek zanesljivosti in varnosti. Naši 
volivci niso zahtevni, potrebujejo pa 
močno zakoreninjeno ideologijo in 
vrednostni sistem, da pridobijo ob-
čutek pripadnosti skupnosti, imeno-
vani SLS.

Kakšno vlogo ob tem igra politič-
na miselnost?

Politična miselnost nas hrani in 
navdihuje, da delamo tisto, kar je 
dobro za vse nas. Razpon želja ljudi 
je velik, saj imamo v svojih krogih 
vse - od preprostega kmeta do ve-
likega gospodarstvenika. Vsekakor 
pa je ta razpon potrebno pripeljati 
do faze, ko bodo volivci čutili, da je 
SLS stranka, ki bo poskrbela tako za 
svoje podeželske korenine, gozdove, 
travnike, družino, kot za finančni 
trg, gospodarstvo in zunanjo politi-

Postavimo si cilj spoznavati ljudi!

Če imam cilj, je tako, kot bi 
na izletu imel načrt ali na 
potovanju avtomobilsko karto. 
Kadar poznam svoj cilj, sem že 
na polovici poti do uspeha.

ko. Zato mora SLS v svojem delova-
nju zagovarjati čimširše interese, kar 
bo posledično privedlo do dobrega 
rezultata na volitvah. 

Verjeti moramo v korekten odnos 
in v zmago, če ne drugo leto, pa na-
slednje in naslednje. Upanje umre 
zadnje. Verjeti v zmago je že dovolj, 
korak naprej. 

Ko bomo sami verjeli, da smo 
sposobni preobrata v slovenskem 
političnem prostoru, bodo to verje-
li ljudje okrog nas.

Ključ do uspeha je torej spoznava-
nje ljudi. Delo na terenu, privablja-
nje mladih, uresničevanje projektov 
(okrogle mize, koncerti, predavanja, 
športni dogodki itd.), pomoč glav-
nih nosilcev funkcij pa so vzpored-
ne smernice delovanja za dosego 
uspeha.

Se najdemo v tem in verjamemo 
v uspeh?

Če je odgovor pritrdilen, se ni 
potrebno bati, da Slovenija spozna, 
kakšna je vrednost Slovenske ljud-
ske stranke. Pozitivna mera inova-
tivnosti, provokativnosti, vrednosti 
in vizionarstva pa so ključni segmen-
ti, da se ustvari močan sloves, ki ga 
SLS potrebuje.

Bodimo dostopni, energični, skrat-
ka ljudski in se povežimo v močno 
trdo pest, ki ji bodo težko prišli do 
živega, nato pa nastopi rešitev kot 
odgovor na mnoga vprašanja – volil 
bom SLS, ker je zagotovilo za varno 
in uspešno prihodnost! 

Tjaša Podergajs

Zakaj? Zato, ker svojemu cilju na-
menim čas, pozornost in energijo. 
Zavedam se, kaj želim uresničiti, 
kaj hočem postati... Cilj usmerja 
moje vedenje. Cilji mi pomagajo, 
da začutim, da ima moje življenje 
smisel in se je vredno potruditi. In 
nenazadnje, cilj mora biti tisti, ki 
pripomore h kvalitetnejši uresniči-
tvi ideje.

Naj bo torej cilj - spoznavanje lju-
di! Dandanes si težko predstavljamo 
vrednost osebnega stika in pogovora 
v življenju. Spoznavanje ljudi na te-
renu mora postati prioriteta dela na 
vseh ravneh Slovenske ljudske stran-
ke. Osebni kontakt kot gibalo ce-
lotnega družbenega komuniciranja 
bo tisto, ki bo pripeljalo Slovensko 
ljudsko stranko do dobrih rezultatov 
na državnozborskih volitvah.

Kaj moramo storiti?
Delovna energija iz lokalnega 
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v kraju svojega prebivališča. Natanč-
nejše pogoje glede na oddaljenost od 
kraja šolanja in razvitost regije, iz kate-
re prihaja šolajoči se, določi pristojni 
minister s podzakonskim aktom. 

Predlagani amandma je bil na seji 
državnega zbora potrjen s 36 glasovi 
“za” in 35 glasovi “proti”. Za amand-
ma so seveda glasovali vsi prisotni po-
slanci Slovenske ljudske stranke, le 
nekaj koalicijskih poslancev ter opo-
zicijski poslanci. Vlada oziroma mi-
nistrstvo za delo, družino in socialne 
zadeve je predlaganemu amandmaju 
nasprotovalo, ker naj bi določal nee-
nakopravno obravnavo kandidatov 
za pridobitev štipendije. Ker v koa-
liciji ni bilo mogoče doseči enotne 
podpore za predlagani amandma, je 
SLS sama vztrajala na predlogu in 
v državnem zboru prepričala večino 
prisotnih poslancev.

S čim so poslanci SLS utemeljevali 
svoj predlog? Dijaki in študentje, ki 
prebivajo izven kraja šolanja, imajo 
glede na dijake in študente, ki prebiva-
jo v kraju šolanja, višje stroške, četudi 
je sicer njihov materialni položaj pri-
merljiv. V primeru, da ostaneta brez 
štipendije tako dijak ali študent, ki 
biva izven kraja šolanja kot tudi di-
jak ali študent, ki biva v kraju šolanja, 
je med njima pomembna razlika. Štu-
dent, ki ne prihaja iz kraja šolanja, si 
bo namreč brez štipendije veliko težje 
zagotovil dostopnost do šolanja oziro-
ma študija. Ljubljančan lahko študira 
v Ljubljani, ker živi doma, šolo ima 
blizu, kakšnih posebnih dodatnih 
stroškov pa mu študij ne povzroča. 
Nekomu iz npr. Lendave, ki potre-
buje prevoz do Ljubljane oziroma 
stanovanje v Ljubljani, pa je študij 
v oddaljenem kraju brez štipendije 
onemogočen. 

Poslanska skupina amandmaja ni 
predlagala naključno. Gre za eno od 
konkretnih rešitev v smeri enakomer-
nega razvoja Slovenije in izenačevanja 
dostopnosti do šolanja in študija. Pri 
ključnih vsebinskih dilemah se je tre-
ba odločati v skladu z vizijo stranke, 
četudi se s tem ne strinjajo koalicijski 
partnerji. Pri pomembnih vprašanjih 
je treba vztrajati, prevzeti odgovor-
nost za svojo odločitev. Omenjeni 
amandma je vsekakor pomemben, ni 
pa ključen. Ključne odločitve na po-

dročju visokega šolstva nas čakajo v 
naslednjih mesecih. Ravno te dni se 
na matičnem odboru obravnava Re-
solucija o nacionalnem programu vi-
sokega šolstva RS, pripravlja se tudi 
enoten zakon o visokem šolstvu in 
raziskovalni dejavnosti. Pri tem pa 
je potrebno sprejemati jasne odloči-
tve. Neresno in neodgovorno bi bilo 
sprejemati zakon zaradi zakona sa-
mega (kar se po mojem osebnem 
mnenju dejansko dogaja v primeru 
resolucije o visokem šolstvu). Zakon 
o visokem šolstvu in raziskovalni de-
javnosti mora začrtati jasno smer. 
Treba je zagotoviti nujna sredstva 
ter omogočiti razvoj kvalitetnega 
visokega šolstva. Politično všečne 
odločitve ali rešitve, pisane na kožo 
ozkemu krogu posameznikov z last-
nimi interesi, so nesprejemljive. SLS 
si bo prizadevala za celovit pristop 
priprave in usklajevanja zakona z 
vsemi visokošolskimi partnerji ter 
za konkretne rešitve, ki bodo dejan-
sko omogočile družbo znanja. 

Janez Tomšič
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Slovenska ljudska stranka je drugo 
svetovno vojno pričakala v zelo težav-
nih razmerah. Dr. Anton Korošec, ki 
je stranko vodil več kot dvajset let in 
bil ves ta čas tudi najvplivnejši sloven-
ski politik, je umrl 14. decembra 1940. 
Na njegovo mesto je prišel dotedanji 
tajnik stranke dr. Fran Kulovec, ki si je 
kot novopečeni načelnik stranke in mi-
nister za gradbeništvo v jugoslovanski 
vladi odločno prizadeval za slovenske 
interese, žal pa je umrl prvi dan vojne, 
6. aprila 1941, v nemškem bombnem 
napadu na Beograd. Slovenska ljudska 
stranka je tako v izjemno zahtevnih 
zgodovinskih okoliščinah v manj kot 
štirih mesecih ostala brez dveh najbolj 
izkušenih političnih osebnosti. Po 
smrti dr. Kulovca je bil avgusta 1941 
imenovan nekakšen triumvirat, vods-
tvena trojka, ki jo je vodil dr. Marko 
Natlačen, v njej pa sta bila še Miloš 
Stare in Rudolf Smersu kot njegova 
svetovalca. Dr. Marko Natlačen je bil 
najvišje rangiran politik Slovenske 
ljudske stranke, ki je ostal v Slovenji, 
saj je bil pred okupacijo ban Dravske 
banovine. Ministra Slovenske ljudske 
stranke dr. Miha Krek in Franc Snoj 
sta namreč skupaj s celotno jugoslo-
vansko vlado odšla v tujino, kjer sta 
intenzivno sodelovala z zavezniki in 
si prizadevala za njihovo čimboljšo 
obveščenost o dogodkih v Sloveniji 
in tudi lobirala za čimboljši položaj 
Slovenije pri njih. 13. oktobra 1942 
je komunistična obveščevalna služba 
dr. Marka Natlačna ubila na njegovem 
domu. V začetku leta 1943 je vodenje 
stranke iz Londona prevzel dr. Miha 
Krek. On je ostal predsednik do kon-
ca vojne in še potem v izgnanstvu vse 
do leta 1968.

Slovenski ljudski stranki je bilo po-
polnoma jasno, da je v drugi svetovni 
vojni na strani zahodnih zaveznikov. 
Dne 30. marca 1941, ko je bilo že zelo 
verjetno, da bo vojna zajela tudi na-
še kraje, je vodstvo Slovenske ljudske 
stranke sprejelo daljnosežen zgodovin-
ski sklep: »Stranka bo doma skušala 
rešiti, kar se da. Toda eden je zakon 
za vse. Pod nobenim pogojem in pod 

Slovenska ljudska stranka med drugo svetovno 
vojno ni kolaborirala z nobenim od okupatorjev 
 nasprotno, sodelovala je z zavezniki!

V oddaji Vroči stol na televiziji Slovenija 8. junija je gledalec Jože iz Kranja 
trdil, da je Slovenska ljudska stranka med drugo svetovno vojno kolaborirala 
proti slovenskemu narodu. To seveda ni res, zato navajamo krajšo zgodovin
sko obrazložitev.

nobenim pritiskom se odborniki /funk
cionarji/ stranke, bodisi najvišji bodisi 
najnižji, ne bodo pustili zapeljati v kola
boracijo z okupatorjem in z njegovimi 
institucijami.« Na tem istem sestanku 
vodstva je bil tudi sprejet sklep, da dva 
člana odpotujeta s pooblastil stranke 
k zaveznikom (v Anglijo in ZDA, ki 
tedaj še niso bile v vojni) in storita, 
kar moreta. Tudi to povsem jasno iz-
pričuje, koga je v drugi svetovni vojni 
stranka imela za zaveznika.

Resnici na ljubo pa moramo pove-
dati, da se omenjenega sklepa v pol-
nosti čisto vsi funkcionarji stranke 
niso držali, tako kot se to še danes 
pogosto dogaja. Najbolj izpostavljen 
član stranke, ki je ta sklep za nekaj 
časa in do neke mere prekršil, je bil 
dr. Marko Natlačen. Predvsem na tej 
podlagi nekateri v javnosti ustvarjajo 
vtis, da je Slovenska ljudska stranka 
med drugo svetovno vojno sodelovala 
z okupatorjem, kar pa seveda ni res. 
Dr. Natlačna je zelo prizadelo, ko 
so Nemci takoj po okupaciji začeli 
izvajati hudo nasilje nad slovenskim 
prebivalstvom, prav tako tudi, da je 
bilo veliko Slovencev v italijanskih za-
porih. Ker je menil, da so Italijani bolj 
človeški in se bo z njimi lažje zmenil, 
je kot nekdanji ban posredoval pri Itali-
janih za zaprte Slovence v italijanskih 
zaporih, kakor tudi, da naj oni vplivajo 
na Nemce, da bodo prenehali z bru-
talnostjo nad Slovenci. Z namenom, 
da bi pomagal ljudem, je konec maja 
1941 privolil tudi v članstvo v poseb-
nem pokrajinskem sosvetu (konzulti) 
in se junija 1941 odpravil celo v Rim. 
Mussoliniju je predložil obsežen popis 
krivic, ki se dogajajo Slovencem, in ga 
prosil za posredovanje. Izkazalo se je, 
da brezuspešno. Naslednji dan, 9. juni-
ja, je trpljenje Slovencev pod Nemci 
predstavil tudi osebno papežu. Njegov 
obisk v Rimu so italijanske okupacij-
ske oblasti uporabile v propagandne 
namene, kot da dr. Natlačen podpira 
italijansko okupacijsko oblast. V ta na-
men so ponarejali tudi dokumente z 
njegovim podpisom. Članstvo v tem 
sosvetu je bilo sicer prisilno, saj so Ita-

lijani vanj brez predhodnega soglasja 
(z izjemo dr. Natlačna), vključili naj-
vidnejše predvojne slovenske politike 
različnih strank. Kar nekaj jih je zato 
v kratkem času podalo odstopne izja-
ve. 18. septembra 1941, ko je videl, da 
preko te organizacije ne more nič nare-
diti, je odstopil tudi dr. Natlačen. Dr. 
Natlačen je bil v dobrih namenih in 
skrbi za dobrobit trpečega slovenskega 
ljudstva dokaj politično naiven in ne-
previden. Dejstvo je, da sprejetega skle-
pa stranke ni v celoti spoštoval, kar 
so mu najvidnejši funkcionarji SLS, 
npr. kasnejši predsednik dr. Miha 
Krek, očitali in zamerili. To je bil tudi 
pomemben razlog, da ga, kljub temu, 
da si je za to prizadeval in da je bil 
najbolj izkušen predvojni politik SLS 
v domovini, avgusta 1941 niso izvoli-
li za samostojnega načelnika, ampak 
je vodenje stranke prevzela vodstvena 
trojka. To se nikoli do tedaj niti kasne-

je ni zgodilo. Da je bil dr. Natlačen 
v resnici človekoljub, ki je politične 
odločitve sprejemal v dobri veri, pa 
kaže tudi to, da je dal, kot dravski ban, 
nekaj dni pred okupacijo iz policijskih 
arhivov uničiti podatke o komunistih. 
Prepričan je bil, da jih bodo okupator-
ji, če jim pridejo spiski v roke, gotovo 
pobili. Ravno ti, ki jih je rešil, so ga 
spravili v grob, hkrati pa ga v javno-
sti do današnjih dni tako umazali, da 
je vprašanje, kdaj mu bo v zgodovini 
dano tisto mesto, ki mu dejansko gre. 
Reševanje življenj komunistov je bilo 
sploh značilno za politike SLS, kljub 
temu, da so vedeli, da je komunizem 
veliko gorje. Tudi dr. Anton Korošec 
je namreč kot jugoslovanski notranji 
minister na prošnjo očeta, dr. France-
ta Kidriča, iz zapora dal izpustiti nje-
govega sina Borisa, ki je bil kasneje 
eden najvidnejših komunistov. 

Kot rečeno, je vodstvo Slovenske 

Stališče dr. Janeza Arneža, raziskovalca zgodovine 
SLS in največjega poznavalca medvojnega delovanja 
SLS, med drugim avtorja obsežne knjige Slovenska 
ljudska stranka 1941 –1945

Spoštovani dr. Arnež, kako komentirate izjavo, da je SLS med 
vojno kolaborirala z okupatorjem?

To ni res. Stranka kot taka med okupacijo 
sploh ni formalno obstajala, ker so bile vse stran-
ke, politične organizacije, akademska društva, 
sindikati ipd. od okupatorja prepovedane. SLS 
se je morala umakniti v ilegalo in še v ilegali so 
okupatorji vidne člane SLS lovili in pošiljali v kon-
centracijska taborišča (npr. mariborskega župana 
Franja Žebota, univ. prof. dr. Andreja Gosarja…) 
Če nekdo reče, da je SLS sodelovala z okupator-
jem, mora povedati, kdo je to bil in povedati, kaj 
točno je delal. Vendar pa tudi to ne bi pomenilo, da je SLS sodelovala z 
okupatorji, saj je SLS kot stranka marca 1941 sprejela sklep, da noben 
funkcionar stranke ne sme sodelovati v nobenem slučaju z okupatorjevimi 
ustanovami. Če je kakšen posameznik imel po svojem položaju kakšen 
opravek z okupatorjem, tega ne moremo imenovati kolaboracijo. Ali so 
vsi ljudje, ki so ostali na delovnih mestih v raznih uradih, na univerzi, v 
šolstvu itn., ki so se financirali s strani okupatorja in jih je potemtakem 
okupator financiral, kolaborirali z okupatorjem? Na ta način bi lahko tudi 
najvidnejše predstavnike komunistov in OF obtožili, da so sodelovali z 
okupatorji, saj so bili mnogi od njih v takih službah, da so po funkciji v re-
snici sodelovali z okupatorjem na najvišjih ravneh. Npr. dr. Milan Vidmar, 
dekan tehnične fakultete, član akademije znanosti in umetnosti, komu-
nist in brat dr. Josipa Vidmarja, predsednika OF, se je redno srečeval in 
dogovarjal najvišjimi okupacijskimi oblastmi, da je omogočil delovanje 
tehnične fakultete. Podobno tudi cel kup drugih.
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Volovja reber, simbol, bojno polje v bitki, kakršne si Rupnik, medtem ko je pred 
drugo svetovno vojno čez kraške goličave postavljal betonske utrdbe in jarke, 
ne bi mogel predstavljati niti v najbolj bujni domišljiji. Goloroki varuhi narave 
jurišajo na obrambne linije in prav zanimivo je spremljati, kako se vojna sreča 
obrača zdaj na eno, zdaj na drugo stran. Kdo bo zmagovalec? Neusmiljeni in 
brezsrčni kapital, ki pod seboj tepta najobčutljivejše tkivo slovenske krajine 
ali gandijevski uporniki, ki strumno stojijo pred tankovsko cevjo?

VOLOVJA REBER

Izziv pravni stroki
ljudske stranke 30. marca 1941 spreje-
lo sklep, iz katerega izhaja, da noben 
strankin politični funkcionar ne sme 
politično sodelovati z zasedbenimi ob
lastmi. Iz tega sklepa in pa iz medvoj-
nega delovanja strankinih najvidnejših 
osebnosti doma in v tujini (specifičen 
primer dr. Natlačna smo v kratkih obri-
sih predstavili) izhaja, da je Slovenska 
ljudska stranka bila ves čas vojne na 
strani zahodnih zaveznikov. Za razliko 
npr. od komunistov. Ti so, s še neka-
terimi drugimi političnimi skupinami, 
27. aprila 1941 ustanovili celo protiim-
perialistično fronto, usmerjeno proti 
zaveznikom in so bili v prvih mesecih 
vojne bolj za okupatorje (Nemce) kot 
za zaveznike (Velika Britanija), saj je 
bila Sovjetska zveza, njihova vzornica, 
takrat še zaveznica Nemčije. To se je 
spremenilo šele z napadom Nemčije 
na Rusijo, 22. junija 1941. In kakšna 
ironija: v Sloveniji praznujemo kot 
dan upora proti okupatorju dan, ko 
je bila osnovana slovenska protizavez-
niška fronta. Prazniku je danes dana 
pomembna vsebina, saj je bil upor 
proti okupatorju eno najbolj častnih 
dejanj v slovenski zgodovini, za kar 
gre zasluga ogromni večini partizanov 
in še prej tigrovcem. Ti borci so bili 
za obrambo domovine pred okupator-
jem pripravljeni dati vse, tudi svoje živ-
ljenje. Nameni komunistične partije 
so bili čisto drugi, zato komunistične 
partije ne smemo enačiti z uporom, 
četudi si nekateri v naši državi za to 
še vedno prizadevajo. 

Da SLS med vojno ni kolaborirala 
z okupatorjem, je jasno iz zgoraj nave-
denih dejstev. Kar zadeva posamezne 
člane SLS, ki so ostali v domovini, pa 
lahko ugotovimo, da so se nekateri pri-
družili OF (med njimi npr. bivši ban 
Dravske banovine Dušan Sernec), 
nekateri so šli v partizane, nekateri 
k domobrancem, nekateri so delovali 
v ilegali, povezani z vodstvom SLS v 
tujini; nekateri so bili odpeljani v kon-
centracijska taborišča, veliko pa se jih 
je politično umaknilo in se niso priklju-
čili na nobeno stran, tako kot velika 
večina slovenskega prebivalstva.

Slovenska ljudska stranka spoštu-
je slovensko zgodovino in tradicijo. 
Spoštuje tudi drugače misleče, vendar 
pa obsoja nacizem, fašizem in komu-
nizem. Ne želimo več, kot je nujno 
potrebno, odpirati bolečih poglavij 
slovenske zgodovine, vendar pa je na-
ša zgodovinska, moralna in politična 
dolžnost, da ne dovolimo nekorektnih 
manipulacij z našo zgodovino. Sloven
ska ljudska stranka je bila v drugi sve
tovni vojni na pravi, zavezniški strani 
od začetka do konca vojne. 

Aleš Primc

Brez da se postavim na eno ali 
drugo stran, konec koncev nisem 
strokovnjak za varstvo narave, 
niti domačin, še manj pa zago-
vornik investitorja, me v tej zgod-
bi moti nekaj bolj usodnega in 
pomembnega za vse državljane: 
povsem legitimna in konec kon-
cev predpisana razprava o pred-
nostih in slabostih umeščanja 
vetrne elektrarne v krajino se je 
razvlekla čez vse razumne meje. 
Zakaj, kje tiči izvirni greh?

Volovja reber v vsej svoji raz-
sežnosti razkriva pravno uredi-
tev, ki jo je društvom, ki delujejo 
v javnem interesu, podelil zakon 
o ohranjanju narave. Po njem 
lahko namreč takšna društva 
zastopajo javni interes varstva 
narave v vseh upravnih in sod-
nih postopkih, so torej stranke 
v postopku.

Vendar zadeve niso tako pre-
proste. Javni interes je občutljivo 
področje. Gre namreč za interes, 

ki v upravnem postopku pomeni 
razmerje med posameznikom 
(fizično ali pravno osebo) in dr-
žavo oziroma skupnostjo. Drža-
va skozi institut javnega interesa 
omejuje pravico posameznika, 
zaradi pravic ali interesov dru-
gih ljudi. Če prav razumem uvod-
ne besede dr. Toneta Jerovška k 
zakonu o upravnem postopku, 
naj bi v izogib samovolji, zlorabi 
pravic ali neenakemu obravnava-
nju strank, slovenski pravni red 
natančno predpisoval postopek, 
v katerem naj bi se javne koristi 
ugotavljale.

Kot pravno neuk državljan »po-
stopek« razumem tako, da se jav-
ni interes vzpostavi skozi različne 
prostorske akte, ki jih v mojem 
imenu sprejemajo zastopniki, ki 
sem jih volil v lokalne in državne 
organe. V okviru postopka spre-
jema takšnega akta dajo različni 
strokovnjaki svoja mnenja, kaj 
se sme in kaj ne. Pri tem pa ne 

more biti strokovnjak kdorsibo-
di. Spodaj podpisani državljan, 
ki sem leta 90 podprl plebiscit 
tudi z namenom pridobiti mož-
nost življenja v demokratični in 
pravni državi, želim vedeti, kako 
in kdo pridobi status uradnega 
strokovnjaka, ki daje soglasja v 
upravnih in drugih postopkih. 
Prav zaradi tega so soglasjedajal-
ci lahko le tisti, ki so organizirani 
v javnih institucijah, se pravi na 
podlagi jasnega in javno objavlje-
nega pravila, zakona. V primeru 
spora pa o konfliktu interesov 
odloča sprva upravni ter v drugi 
fazi še sodni sistem, kjer prav tako 
o zadevah odločajo kvalificirani 
posamezniki.

Vsi vpleteni v »postopek« imajo 
torej javno pooblastilo na podlagi 
javnih in v načelu transparentnih 
pravil, ki jih lahko z malo truda 
najdem v uradnem listu. Kako pa 
je z društvi? Že na prvi pogled je 
razvidno, da društvo, ki ga ustano-
vijo trije, sicer opravilno sposobni 
polnoletni posamezniki, ne more 
zadostiti zgoraj opisanim kriteri-
jem. Mimo vseh pravil in predpi-
sov se te tri osebe odločajo, kaj je 
javni interes in kdaj je ogrožen. 
In še bolj pomembno: kako so ti 
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Pripombe in predlogi k 
“Strateškim ciljem in ukrepom 
za Plan zdravstvenega varstva” 
EVA: 200527110071, javna obravnava do 15.6.2007

Spoštovani minister mag. An-
drej Bručan,

v planske dokumente za načrto-
vanje zdravstvenega varstva in pri 
načrtovanju zdravstvene mreže 
ter ukrepov za ohranjanje in krepi-
tev ter izboljšanje zdravja kot tudi 
v “ Strateških ciljih in ukrepih 
za PLAN ZDRAVSTVENEGA 
VARSTVA” EVA: 2005-2711-
0071”, bi morali v vseh poglavjih: 
v izhodiščih, v ciljih in strategijah 
ter v ukrepih tega dokumenta 
opredeliti in upoštevati specifične 
potrebe in pristope za ohranjanje, 
izboljšanje zdravja žensk in njiho-
vo zdravljenje, ki je pogojeno s 
specifično vlogo ženske kot ma-
tere, predvsem pa s specifično in 
različno biološko sestavo telesa in 
duševnimi potrebami in težavami, 
ki so specifične za ženske. 

V sodobnem svetu vse teže us-
klajujejo družinske in poklicne 
obveznosti, kar pušča posledice 
in tudi škodljivo vpliva na zdrav-
je žensk. 

V ciljih in ukrepih se sicer nava-
ja “posebne skupine” in uporablja 
na določenih uvodnih mestih izra-
ze “posameznice”, vendar pa iz 
konkretnih določb ni mogoče raz-
brati posebne obravnave žensk in 
potrebnih posebnih postopkov in 
ukrepov za njihove potrebe.

Za zagotavljanje učinkovite in ce
lostne skrbi za zdravje prebivalk 
in prebivalcev ter za odpravljanje 
vzrokov in zmanjševanje razlik gle
de na spol morajo biti programi 
in storitve varovanja in krepitve 
zdravja prilagojeni specifičnim po
trebam žensk in moških. 

Samo tako bodo dosegle namen 
določbe tako pete razvojne prio-
ritete (zagotavljanje optimalnih 
pogojev za zdravje) v Strategiji raz-
voja Slovenije kot v pričujočem 
dokumentu, s katerimi želimo 
izpolniti med drugim tudi smer-
nice Svetovne zdravstvene organi-
zacije: “ZDRAVJE ZA VSE” in 
spoštovanje osnovnih vrednot, 
opredeljenih v teh dokumentih. 

Med osnovnimi vrednotami 

je na prvem mestu opredeljena 
“enakost”- v smislu, da ima vsak-
do enako možnost za čim boljše 
zdravje. Ta vrednota ima neposre-
den vpliv na oblikovalce zdravstve-
ne politike, da izberejo primerne 
prioritete.

Po našem mnenju je zdravje 
žensk in otrok gotovo prioriteta, 
ki ima daljnosežne posledice in 
vpliva tudi na ostale cilje. Gotovo 
vpliva tudi na drugi zastavljen cilj 
v poglavju 3. Cilji in strategije, gle-
dano predvsem dolgoročno: zago-
toviti finančno vzdržnost sistema 
zdravstvenega varstva. 

Namreč pravilen pristop in pre-
ventivni ukrepi dolgoročno goto-
vo prihranijo ogromna sredstva 
zdravstvene blagajne, ker ne bo 
potrebno izvajati dragih raziskav 
in zdravljenja dolgoletnih, trajnih 
in zelo težkih bolezni, kot so: rak, 
posledice osteoporoze ipd.

Pravičnost - kot druga pomem-
bna vrednota - družbe do žensk: 
kot odgovor na pričakovano od-
govornost žensk in na njihovo 
naravno vlogo roditeljice in ma-
tere, vzgojiteljice in negovalke 
družinskih članov. Osnovna os-
krba bodočih in mladih mamic 
ter otrok, posebni programi in 
svetovanja za izboljšanje zdravja 
in pripravo mladih na starševstvo, 
tudi iz vidika zdravja. 

Predvsem pa izboljšanje dostop-
nosti in več pravic za neplodne 
pare, ki si želijo otrok. Raste na-
mreč število neplodnih parov, ves 
postopek zdravljenja, vse do umet-
ne oploditve, pa je predolg. 

Odgovornost do starejših, da 
jim družba in zdravstveni sistem 
v najtežjem obdobju pomaga pre-
broditi težave kot npr. v perimeno-
pavzalnem obdobju in zgodnjem 
pomenopavzalnem obdobju. 

Predlogi in pripombe so bili 
sprejeti na kongresu SŽZ 12. maja 
2007 v Pekrah pri Mariboru.

S spoštovanjem,
Nada Skuk,

predsednica SŽZ pri SLS

trije ustanovni člani društva prišli 
do pooblastila, da zastopajo moje 
splošne pravice ali interese oziro-
ma, da v konkretnih upravnih in 
sodnih zadevah nastopajo v mo-
jem imenu? Celo zelo omejena 
zastopanja mojih ožjih interesov, 
na primer iz dela, so močno ome-
jena. Vsak sindikat mora namreč 
izpolniti kriterij reprezentativno-
sti, da pridobi pravico v mojem 
imenu podpisati panožno pogod-
bo, kljub neprimerno številčnejše-
mu članstvu pa še vedno ne more 
imeti statusa stranke v upravnih 
postopkih. Pri društvu pa zadostu-
je zgolj to, da trijeustanovitelji, ki 
so očitno nad ostalimi državljani, 
pridno delajo nekaj let in že lahko 
nastopajo kot stranke v postopku 
ob, na primer, prav vsaki izdaji 
gradbenega dovoljenja. Mimogre-
de: ali ne bi moralo biti kaj o tej 
vrsti strank in takšnem zastopa-
nju javnega interesa v upravnih 
postopkih omenjeno tudi v Zako-
nu o upravnem postopku?

In kateri organ mi zagotavlja, 
da v društvih ne prihaja do zlo-
rab, da ne gre zgolj za zaščito 
zasebnih interesov? Če gre zain-
teresiran sosed do upravnega or-
gana, pa mu za zavrnitev izdaje 
gradbenega dovoljenja ponudi 
storitev, temu rečemo korupcija, 
če pa tak sosed pride do društva 
in mu ponudi isto, pa je to legalni 
prispevek, ki lahko služi za zavla-
čevanje upravnega postopka in v 
končni posledici tudi za prepre-
čitev gradnje objekta, ki omenje-
nemu sosedu ni po godu, kakor 
se je to zgodilo ob širitvi nekega 

smučišča mimo »neprave« počit-
niške hišice.

Vprašanje in izziv za pravne 
strokovnjake torej je, ali je reši-
tev, po kateri so društva v imenu 
javnega interesa lahko stranke v 
upravnih in sodnih postopkih, us-
tavna ali ne? Da ne bo pomote, 
nič nimam proti, če društva, kot 
so planinska ali gasilska, deluje-
jo v javnem interesu, ali če kako 
prostovoljno združenje opravlja 
neke zaupane naloge države. Iz 
tega imajo takšna društva tudi 
določene privilegije, ne morejo 
pa imeti pooblastil mimo demo-
kratične in predvsem pravne 
ureditve. In prav v zvezi z »oko-
ljevarstvenimi« društvi je največ 
problemov, kar tudi povzroča po-
poln zastoj okoljskih projektov, 
zaradi česar sem prepričan, da 
ima največjo škodo prav narava. 
Menim, da bi bilo veliko bolj prav-
no korektno in demokratično, če 
bi člani okoljskih društev svoje 
razumevanje javnega interesa 
uveljavljali skozi volilni sistem. 
Če so problemi tako veliki in jih 
z zakonom ustanovljene institu-
cije ne rešujejo zadovoljivo, naj 
gredo s svojim programom na 
volitve in naj skozi demokratič-
no verificirane pravne postopke 
pridejo do svojega prav.

Sicer pa, ali se je kdo že vpra-
šal, koliko nas bo okoljevarstve-
na zakonodaja, po kateri smo 
zaščitili več kot tretjino Sloveni-
je, stala? Odgovor pa je že druga 
zgodba.

Teos Perne

aktualno
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Biomasa in njene priložnosti
Gostje:  Janez Podobnik, predsednik SLS ter minister za okolje in prostor
 Josip Bajc, poslanec SLS v DZ RS 
 mag. Hinko Šolinc, vodja Sektorja za aktivnosti učinkovite rabe in obnovljivih virov energije
  na Ministrstvu za okolje in prostor
 Franc Beravs, direktor Ekološkega sklada RS 
 Janez Kastelic, vodja Sektorja za politiko ohranjanja narave na Ministrstvu za okolje in prostor 
 Rok Suhadolnik, direktor Biomasa d.o.o.

Koordinator posveta:
 Janez Tomšič

Smotrna raba lesa poleg vodne energije predstavlja najpomembnejši obnov
ljivi vir energije v Sloveniji. Da je les resnično pomemben vir energije, se 
zavedamo tudi v Slovenski ljudski stranki, predvsem pa je naravni prostor z 
vsemi dobrinami, ki nam jih ponuja, predpogoj za opravljanje dela, ustvarjanje 
dohodka in za človeka dostojno življenje. Racionalna izraba lesa je pomemben 
člen v razvoju t.i. »zelene politike«, SLS pa je stranka, ki se zaveda, da je 
povečana raba lesa v modernih, skupinskih in industrijskih kurilnih napravah 
za ogrevanje, procesno toploto in proizvodnjo električne energije za Slovenijo 
pomembna že iz vidika izboljšanja zanesljivosti in konkurenčnosti oskrbe z 
energijo, zmanjševanje emisij toplogrednih plinov in varstvo okolja.

Zakaj ravno 
biomasa?

Energetika obravnava biomaso 
kot organsko snov, ki jo lahko upo-
rabimo kot vir energije. V to skupi-
no uvrščamo: les in lesne ostanke, 
ostanke iz kmetijstva, nelesnate 
rastline, uporabne za proizvodnjo 
energije, ostanke pri proizvodnji in-
dustrijskih rastlin, sortirane odpad-
ke iz gospodinjstev, odpadne gošče 
oz. usedline ter organsko frakcijo 
mestnih komunalnih odpadkov in 
odpadne vode živilske industrije. 
V tem pomenu sodi biomasa med 
obnovljive vire energije. Biomasa 
se uporablja večinoma (95%) za 
pridobivanje toplote, predvsem 
za gospodinjstva, preostalo pa v 

transformacijah v večjih 
sistemih, od tega samo 
2,2% za proizvodnjo elek-
trične energije. V večji 
meri se lesna biomasa 
še vedno izkorišča v kon-
vencionalnih sistemih s 
starejšimi tehnologijami 
z nizkim izkoristkom. So-
dobnejše tehnologije pa 
se uveljavljajo šele posto-
poma.

V skupino lesne bio
mase, ki jo je smotrno 
uporabljati v energetske 
namene, uvrščamo:
• manj kvaliteten 
les iz gozdov; 

• les iz površin v zaraščanju; 
• les iz kmetijskih in urbanih po-

vršin; 
• lesne ostanke primarne in se-

kundarne predelave lesa; 
• odslužen (neonesnažen) les.

Dejanski razpoložljivi potencial 
lesne biomase iz gozdov je manjši 
od teoretičnega potenciala lesne 
biomase zaradi naslednjih dejav-
nikov: 
• načela gospodarjenja z gozdovi 

– (upoštevamo smernice, cilje 
in ukrepe, predvidene v gozdno-
gospodarskih načrtih), 

• tehnologij pridobivanja in rabe 
lesne biomase (opremljenost in 
usposobljenost lastnikov goz-
dov in gozdarskih podjetij za 
pridobivanje lesne biomase), 

• trga gozdnih lesnih proizvodov 
(razmerje med stroški pridobi-
vanja in ceno lesne biomase oz. 
posameznih gozdnih lesnih sor-
timentov na trgu), 

• socio-ekonomskih razmer last-
nikov gozdov (značilnosti posa-
meznih socio-ekonomskih kate-
gorij lastnikov gozdov in iz tega 
izhajajoč odnos do gozda). 

Druga lesna masa: vsa lesna 
masa, ki ni zajeta v gozdnogospo-
darskih načrtih: podmerska gozdna 
lesna masa s premerom manj kot 
10 cm, vejevina, panjevina ter zu-
najgozdna lesna masa (žive meje, 
posamezno drevje, manjše skupine 
drevja, ki po zakonu o gozdovih še 
niso vključene v gozd, sadno drev-
je, vinogradi). Lesna biomasa iz Raznolikost gostov je zagotovila kakovostno razpravo

Med obnovljivimi viri energije 
(OVE) prevladujeta lesna bioma-
sa (53%) in hidroenergija (38%). 
Največ obnovljivih virov energije 
(59%) se porabi v toplotne name-
ne, preostali del pa za proizvodnjo 
električne energije.

 Janez Podobnik, pred
sednik SLS ter minister za 

okolje in prostor: »Zelena 
politika« je priložnost za Slo
vensko ljudsko stranko!

 Josip Bajc, poslanec 
SLS v DZ RS: Če želimo za
namcem prepustiti dobro 
ohranjeno naravo, bomo 
morali kvalitetno izkoristiti 
obnovljive vire energije!
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gozdov, izkoristljiva v energetske 
namene: vključuje drobne in manj 
kvalitetne sortimente in del druge 
lesne mase: podmerska lesna masa 
(premer < 10 cm), vejevina ter seč-
ni ostanki. Potencialno najmočnej-
ši vir lesne biomase je gozd, ki je 
obnovljivo narodno bogastvo in s 
katerim se zaradi njegovega pome-
na “... gospodari pod pogoji, dolo-
čenimi z zakonom.” (70.čl. Ustave 
RS). Zakon, ki opredeljuje pogoje 
gospodarjenja - varstvo, gojenje, iz-
koriščanje, rabo in razpolaganje z 
gozdom je Zakon o gozdovih (Ur.
l.RS, št.30/93, 13/98,.../2003). Ta 
zakon zagotavlja sonaravno in 
večnamensko gospodarjenje z goz-
dom, trajno in optimalno delovanje 
gozdov kot ekosistema in trajno ure-
sničevanje vseh funkcij gozda.

 Janez Podobnik, pred
sednik SLS ter minister za 
okolje in prostor: Okoljske 
tehnologije in ekoinovaci
je postajajo ključni temelji 
evropske industrije!

Kakšen je 
potencial lesne 
biomase?
Lesna biomasa iz gozdov

Ob trenutni višini možnega po-
seka bi lahko za potrebe po ener-
giji iz slovenskih gozdov pridobili 
vsaj še za 1 milijon m3 lesa, torej 
skupno s sedanjo energetsko rabo 
približno 2 milijona m3, ne da bi 
pri tem zmanjšali količine lesa za 
manj zahtevne lesne izdelke. Na 
podlagi nekaterih predpostavk je 
ocenjeno, da je bil posek v letu 
2005 3.242.000 m3 neto (79% od 
možnega poseka) in je višji, kot je 
uradni podatek. Po veljavnih gozd-
nogospodarskih načrtih je najvišji 
možni posek 4.100.000 m3/leto (za 
obdobje 2001-2010). Ti trendi torej 
ne vplivajo negativno na gospodar-
jenje z gozdovi, čeprav je razmerje 
med posekom in dovoljenim pose-
kom v glavnem odvisno od lastniš-
tva. Razlika med najnižjo in najviš-
jo oceno potencialov je zelo velika. 
Razlog za to je nizka realizacija 
dopustnega poseka. Dopustni ozi-
roma najvišji možni posek je dolo-
čen z gozdnogospodarskimi načrti. 

Realiziran posek pa je evidentiran 
s pomočjo odločb, ki jih izdaja Za-
vod za gozdove Slovenije.

Ostanki lesnopredelovalne indu
strije

Skupna letna količina lesnih os-
tankov v Sloveniji je manjša in zna-
ša 702.000t. Večino teh ostankov 
lesnopredelovalna podjetja porabi-
jo za pokrivanje lastnih potreb po 
toploti in v nekaterih primerih tudi 
elektrike.

Področje kmetijstva
Dejanska energetska vrednost 

žetvenih ostankov je manjša od 
potencialne. Vzroki so tehnološke 
in obratovalne narave. Potencial 
biomase za pridobivanje energije 
iz ostankov, nastalih po vezi vi-
nogradov, je ocenjen na 33.000t 
biomase oz. 589TJ, in ostankov iz 
intenzivnih sadovnjakov je ocenjen 
na 199TJ/leto. Na slovenskih kme-
tijah se tudi zberejo značilne količi-
ne biomase za energetske namene 
na zemljiščih, ki niso opredeljena 
kot gozdna oziroma za neposred-
no kmetijsko uporabo (kmetijska 
zemljišča z mejicami in kmetijska 
zemljišča v zaraščanju). 

Na podlagi meritev je bilo oce-
njeno, da je skupna lesna zaloga 
na negozdnih površinah v Sloveniji 
11.430.000 m3. 

Bilanca lesne biomase
Večina podatkov o trenutni rabi 

in potencialih lesne biomase so oce-
ne, ki temeljijo na različnih virih po-
datkov in na različnih ekspertnih 
ocenah. Najugodnejši je praviloma 
t.i. četrti scenarij, saj so potenciali 
gozdov najvišji. Zaradi trenutnih 
družbenoekonomskih razmer med 
zasebnimi lastniki gozdov pa lahko 
pričakujemo, da bo posek manjši 
od dopustnega.

 mag. Hinko Šolinc, 
vodja Sektorja za aktivnosti 
učinkovite rabe in obnovlji
vih virov energije na Mini
strstvu za okolje in prostor: 
Delež primarne porabe ob
novljivih virov energije se v 
zadnjih letih giba med 10,5 
in 11,5 %, odvisno od naraš
čanja porabe energije ter od 
suhih in mokrih let!

Biomasa 
– priložnost za 
podjetnike in 
vso Slovenijo?
DILEME: 
- Lesa ni dovolj;
- Biomasa je predraga;
- Kurjenje lesa ogroža slovensko 

lesno industrijo.

MOŽNE REŠITVE:
- Les je obnovljivi vir energije 

samo v določenih pogojih, 
npr. v Nepalu ni obnovljiv vir 
energije, ker ga pokurijo trikrat 
več, kot ga zraste, in ga porabijo 
več, kot pa zraste. V Sloveniji je 
les obnovljivi vir energije, saj je 
odobren poseg bistveno manjši, 
kot je predpisano, zato je lesa 
dovolj tako za lesno industrijo 
kot energetsko uporabo;

- Res je, biomasa je kot gorivo 
draga, vendar zato, ker je to 
delovno intenzivno gorivo, v 
katerega je potrebno vložiti 
bistveno več dela, za razliko od 
energetske vrednosti kurilnega 
olja. 

Biomasa je res dražja, z makroe-
konomskega vidika je ta »dražjost« 
zelo pozitivna, ker ta denar cirku-
lira in že s cirkuliranjem povzroča 
pozitiven makroekonomski uči-
nek; 

Lesni industriji, npr. v tovarni, na 
žagi, je žaganje dejansko ostanek 
oz. odpadek in če se spodbuja ža-
ganje, bodo lahko dražje prodajali 
svoj odpadek. Spodbujanje upora-
be žaganja ogroža samo tistih nekaj 
tovarn, ki žaganje uporabljajo, ne 
pa tistih, ki imajo žaganje za odpa-
dek. In to je osnovno. Najprej pa 
je potrebno preprečiti izvoz!

Pri nas mora imeti žaganje oz. os-
tanki žaganja enako ceno kot v Itali-
ji in to bo preprečilo izvažanje.

Avstrijski zgled v Sloveniji v okvi-
ru projekta GEF: Kako preprečiti 
izvoz lesa v Italijo in Avstrijo?

V poslovni stavbi Triglavskega na-
rodnega parka na Bledu bodo zgra-
dili kotlovnico na lesno biomaso, 
katere lastniki bodo trije kmetje, ki 
imajo veliko svojega gozda in ravno 
oni bodo dobavljali poslovni stavbi 
toploto. Upamo lahko, da bo pri-
šel k njim kakšen italijanski tovor-

Dr. Zevnik je spregovoril tudi o izrabi 

Predsednik stranke je bil s posvetom zadovoljen
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njak, ki bo želel zajeten kup lesa, 
pa vendar bodo rekli, da je cena 
res boljša, vendar imajo pogodbo 
za 20 let, ki jih zavezuje. Ta princip 
naj bi bil dobra rešitev predvsem za 
preprečevanje odliva lesa v tujino, 
v energetske namene pa se bo upo-
rabljal »domači« les. 

Problem:
V Sloveniji imamo 300.000 last-

nikov gozdov, velik del teh gozdov 
tudi ni ustrezno vzdrževanih in 
čiščenih. 

Rešitev:
Npr. davek na nevzdrževane goz-

dove!

 mag. Hinko Šolinc, 
vodja Sektorja za aktivnosti 
učinkovite rabe in obnovlji
vih virov energije na Mini
strstvu za okolje in prostor: 
Energetski zakon prične 
lesno biomaso obravnavati 
šele, ko je gorivo na dvoriš
ču!

Pri spodbujanju proizvodnje to-
plote iz lesne biomase je v prvi vr-
sti dejavno Ministrstvo za okolje in 
prostor, dejavnosti pa so podprte 
tudi z mednarodno donacijo Sve-
tovnega sklada za okolje ter kredi-
ti Ekološkega sklada RS, javnega 
sklada. Za proizvodnjo električne 
energije iz biomase je poglavitni 
spodbujevalni mehanizem shema 
zagotovljenih odkupnih tarif/pre-
mij za električno energijo iz OVE, 
ki je v rokah Ministrstva za gospo-
darstvo.

 Franc Beravs, direk
tor Ekološkega sklada RS: 
Naloga sklada je, da spod
buja vse vrste naložb na po
dročju okolja, prioriteta pa 
se mora dajati vsem tistim 
naložbam, ki bodo zmanjše
vale emisije v okolju!

Skupno je bilo v obdobju od 
2002 do 2006 s sredstvi MOP, 
GEF in Ekološkega sklada pod-
prta vgradnja daljinskih sistemov 
ogrevanja na lesno biomaso s skup-
no 103,6 MW instalirane moči in 
proizvodnjo 218 GWh toplote na 
leto. Pri tem je skupni obseg inve-
sticij znašal 30,4 milijona evrov. V 
bilanci rabe lesne biomase v Slo-
veniji predstavlja s temi sistemi 
proizvedena toplota približno 4% 
celotne proizvodnje energije iz le-

sne biomase v letu 2005. V okviru 
javnih razpisov za pravne osebe in 
samostojne podjetnike v obdobju 
2002-2006 pa je bilo izvedenih 58 
projektov v skupni finančni vredno-
sti 10 milijonov evrov, s katerimi 
je bila zagotovljena proizvodnja 
skoraj 110.000 MWh toplote na 
leto. Ekološki sklad je v istem ob-
dobju podprl 12 projektov in pode-
lil 2,896 milijonov evrov ugodnih 
kreditov. Hkrati pa se kaže izrazito 
zanimanje podjetnikov, saj so na 
Ekološkem skladu RS razdelili 14 
milijonov evrov. Pripravljenost pod-
jetnikov v naložbe varstva okolja je 
relativno velika, saj gre predvsem 
za ugodne pogoje kreditiranja.

 Franc Beravs, direk
tor Ekološkega sklada RS: 
Ljudi moramo prepričati, 
da zmanjšajo porabo ener
gije!

V okviru javnih razpisov za fi-
nančne spodbude investicijskim 
ukrepom za izrabo lesne biomase 
v gospodinjstvih je bila v obdobju 
2002-2006 podprta vgradnja 948 
kurilnih naprav (polena, peleti, se-
kanci), ki na leto proizvedejo sko-
raj 42 MWh toplote. Investicijska 
sredstva so znašala 4,77 milijonov 
evrov, od tega je 1,26 milijona evra 
prispevalo v obliki nepovratnih 
sredstev Ministrstvo za okolje in 
prostor. Ekološki sklad RS je v is-
tem obdobju kreditiral postavitev 
154 malih kotlov na lesno biomaso 
v višini 1,398 milijona evrov.

Investicijski projekti
V okviru projekta GEF v obdob-

ju junij 2004 – december 2006 je 
bilo financirano osem projektov 
daljinskega ogrevanja na lesno bio-
maso (DOLB).

Izvedeni projekti zmanjšujejo 
emisije CO

2
 za 10.740 ton/leto. 

Večina projektov je prejela tudi 
ugodne kredite s strani Ekološkega 
sklada Republike Slovenije, javnega 
sklada. Znesek podeljenih kreditov 
znaša 1,778 milijona evrov. Ekološ-
ki sklad Republike Slovenije bo v 
prihodnje spodbujal nove projekte 
DOLB preko naložbenega sklada, 
ki bo deloma financiran z vračili ka-
pitalskih vložkov projekta GEF.

Cilj operativnega programa rabe 
lesne biomase kot vira energije je 
povečanje uporabe lesne biomase 
v Sloveniji za proizvodnjo toplote 
in električne energije.

Rok Suhodolnik: “Biomasa omogoča tudi priložnosti za podjetnike”

Udeležence je pozdravil tudi župan Občine Dobrna, Martin Brecl

Predsednik stranke je bil s posvetom zadovoljen
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 Janez Kastelic, vodja 
Sektorja za politiko ohranja
nja narave na Ministrstvu za 
okolje in prostor: Potrebno 
je doseči optimalno rabo 
biomase, saj ne moremo iz
koristiti čisto vsega!

Cilji, ki si jih program zastavlja 
do leta 2013, so naslednji:
- proizvodnja toplote iz lesne bio-

mase se bo povečala za 2,77 PJ, 
proizvodnja električne energije 
pa za 36 GWh;

- neposrednih novih delovnih 
mest bo 200, kmetij, ki bodo 
svojo dejavnost dopolnile s pri-
dobivanjem energije in pripra-
vo kuriva, pa 120.

Možne posledice rabe biomase 
oz. biogoriv:
- intenziviranje kmetijske in goz-

darske proizvodnje za proizvod-
njo biomase;

- zmanjševanje biotske razno-

vrstnosti (npr. Nemčija – ogrš-
čica);

- rast cen hrane;
- sprememba namembnosti zem-

ljišč.
Možne prednosti rabe biomase 

oz. biogoriv:
- zmanjševanje emisij toplogred-

nih plinov in vpliv na klimatske 
spremembe;

- preprečevanje zaraščanja;
- obnovitev degradiranih povr-

šin;
- reaktivacija kmetijskih povr-

šin.

 Janez Kastelic, vodja 
Sektorja za politiko ohranja
nja narave na Ministrstvu za 
okolje in prostor: Obe poli
tiki, tako energetska kot 
politika ohranjanja biotske 
raznovrstnosti, sta povezani 
druga z drugo.

Slovenija ima omejene možnosti 

pri doseganju ciljev, ki jih določa 
Evropska unija, vendar bo z dobri-
mi strategijami in projekti dosegla 
optimalni način doseganja le teh. 
Potencial lesne biomase je ogro-
men, vendar je tudi na prostem 
trgu, tega pa se premalo zavedamo, 
predvsem pri doseganju ciljev, ki 
jih določa Evropska unija. Glavni 
cilj je vsekakor izkoristiti že obsto-
ječe potenciale, seveda v povezavi 
z učinkovito rabo energije.

Uspeh podjetja BIOMASA d.o.o.
Zgodba o podjetju BIOMASA 

d.o.o.Roka Suhadolnika se je zače-
la pred 10 leti v Logarski dolini z 
vgradnjo prvega kotla na lesne se-
kance podjetja Fröling v Sloveniji. 
Sedež podjetja je danes v Lučah 
v Zgornji Savinjski dolini, svojo 
dejavnost pa so v tem času zelo 
razširili. Poleg svetovanja, proda-
je, vgradnje in servisiranja kotlov 
na lesno biomaso, se ukvarjajo 
tudi z izdelavo in prodajo lesnih 
sekancev ter s prodajo ekološke 
energije. Mlad kolektiv sestavlja 
ekipa zanesljivih in delovnih ljudi, 
ki na podlagi praktičnih izkušenj 
vedno znajo pomagati in svetova-
ti. So tudi zastopnik za avstrijsko 
podjetje Fröling, ki izdeluje kotle vr-
hunske kvalitete na lesno biomaso. 
Podjetje Fröling ima na področju le-
sne biomase bogato tradicijo in so 
specializirani na področju izdelave 
kotlov na lesno biomaso. Ukvarjajo 
se tudi s transportom sekancev. 

Izkušnje: Individualne naprave s 
sistemom na polena se ogromno 
vgrajujejo, saj so energetsko zelo 

Primer

Dom duhovnih vaj v Logarski 
dolini

Ta dom se je pred leti adaptiral, vendar gre za objekt, ki je še 
vedno nujno potreben obnove, saj je ener-
getsko zelo potraten. V ta objekt so vgradi-
li kotel na lesne sekance, oskrbovanje pa 
poteka s strani Biomase d.o.o. Prav tako 
so pridobili tudi subvencijo, sama vgradi-
tev kotla pa se jim je kljub slabi izolaciji 
stavbe ekonomično povrnila.

Obnovljivi viri energije in učinkovita 
raba sta načina, s katerima lahko raba 
energije postane tudi v Sloveniji trajnost-
no naravnana, zato je smiselno, da SLS 
ni vejice kot politična stranka pripomore 
k ozaveščanju ljudi o pomenu kvalitetne, 

predvsem pa optimalne izrabe energije. Prav je, da se ljudje za-
vedajo, da je les že v svoji prvotni, tradicionalni obliki namenjen 
uporabniku in njegovi uporabi. S t.i. zeleno politiko je SLS tista, 
ki lahko pripomore k ustvarjanju pozitivne eko podobe Slove-
nije in navsezadnje lahko tudi promovira biomaso ni vejice kot 
energent, ki je nujen za prijaznejše okolje ter uporabnika. Navse-
zadnje je vloga biomase tista, ki razširja poznavanje možnosti, 
ki jih dajejo sodobni procesi priprave in izrabe lesne biomase 
kot pomembnega vira energije.

varčne, naprav s peleti je bolj malo, 
saj tudi sam trg še ni dovolj vzpo-
stavljen. 

 Rok Suhadolnik, direk
tor Biomasa d.o.o.: Investici
je za posameznike so zelo 
drage, predvsem ko govori
mo o individualnih hišah!

Tjaša Podergajs

Projekt DOLB / občina Moč kotla Omrežje
Investicija 
(DDV 0%)

 MW km 000 €
Vransko 2+1,2 4,7 2.210
Kočevje* 4,5 3,6 2.170
Mozirje in Luče    
Mozirje/šola 0,5 0,175 225

Mozirje/Podrožnik 0,5+0,11 0,59 454
Luče 0,5+0,11 0,79 787
Slovenske Konjice/Loče 1 1,34 806
Črnomelj/Čardak 2,2 1,84 2.020
Solčava 0,22 0,43 190

* vključuje kotlovni sistem na lesno biomaso in omejeno razširitev daljinskega 
omrežja 
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Popoldne smo spregovorili o stanovanjski 
problematiki ...

V popoldanskem delu je v Dobrni sledil posvet na temo stanovanjske problematike z naslovom: »Nadaljnji 
koraki pri reševanju stanovanjske problematike v Sloveniji«. Na posvetu so poleg predsednika SLS Janeza 
Podobnika sodelovali tudi direktor Stanovanjskega sklada Primož Pirc, direktorica gradbenega podjetja 
Vegrad Hilda Tovšak ter drugi gostje. Na posvetu so bile odprte ključne dileme na področju trenutne stano-
vanjske politike v Sloveniji in predlagane nekatere konkretne rešitve oziroma ukrepi, ki lahko pripomorejo 
k dejanskemu in učinkovitemu izboljšanju stanovanjske ponudbe v Sloveniji. 

Več o tem, kaj vse je še potrebno po mnenju sodelujočih gostov in udeležencev storiti in kaj izboljšati, si 
boste lahko prebrali v enem od naslednjih številk časopisa Odmev. 

ob upoštevanju primanjkljaja de-
lovne sile, ki bi bila pripravljena 
intenzivno delati na slovenskih 
kmetijah oziroma na podeželju. 
Kljub morebitnim pomislekom 
ali celo nasprotovanju posamezni-
kov glede ekološkega kmetijstva 
in siceršnje usmerjenosti v eko-
loško naravnano gospodarstvo, 
pa se verjetno vsi zavedamo, da 
je za Slovenijo (velikost države, 
razpoložljiva kmetijska zemljiš-
ča, poraščenost z gozdovi) rav-
no ekološko kmetijstvo tisto, ki 
nam lahko predstavlja možnosti 
za doseganje konkurenčnosti na
šega kmetijstva, gozdarstva in 
drugih dejavnosti na globalnem 
evropskem in svetovnem trgu. Če 
želimo biti aktualni in v korak s 
časom, moramo določiti svoje 
usmeritve tudi na področju eko-
logije ali kot bi rekli mladi: kar 
je “eko”, je “in”!

Janez Tomšič

Ne vem, ali je naključje ali kaj 
drugega, da je Slovenska ljudska 
stranka z imenovanjem zadnje 
Vlade Republike Slovenije prev-
zela tudi vodenje Ministrstva za 
okolje in prostor. Vsekakor izjem-
no zahteven resor, vendar tudi iz-
jemno pomemben, predvsem pa 
gotovo pristojen za področje, ki 
je v prihodnosti eno najbolj po-
membnih in perspektivnih, če 
ne celo najperspektivnejše. Eko-
logija namreč ni le tema politikov 
in gospodarstvenikov, ko se po-
govarjajo o omejitvah pri oprav-
ljanju gospodarskih dejavnosti, o 
preprečevanju negativnih vplivov 
na okolje, o nacionalnih in dru-
gih strategijah varstva okolja; eko-
logija je postala tema sodobnih 
filmov, umetnosti, vedno večje-
ga dela civilne družbe, nujen del 
vsakega izobraževalnega procesa 
in nenazadnje tako ali drugače 
tudi tema vsakega posamezni-
ka. Z ekologijo se srečujemo pri 
kupovanju v trgovini, pri porabi 
energentov (pa naj bo doma ali 
v prometu), pri vsakodnevnih od-
padkih. Nenazadnje je s to temo 
tako ali drugače povezanih ved-
no več televizijskih in radijskih 
oddaj, okroglih miz in posvetov, 
konferenc in podobno. 

Ekologija je torej postala ena 
ključnih tem človeštva. Če pa je 
ohranitev narave in bivanjskega 
okolja postala ključna tema na 
vseh nivojih, je gotovo zelo zani
miva tudi za politiko. V Sloveni-
ji sicer imamo nekaj strank, ki 
zelo intenzivno poudarjajo ze-
leno okoljsko politiko, vendar 
nobena od teh ni prisotna v par-
lamentu, torej na državni ravni. 
Vsekakor na tem področju obsta-
ja določena praznina; in menim, 
da je ravno Slovenska ljudska 
stranka s svojim tradicionalnim 
odnosom do slovenske zemlje 
in okolja tista, ki lahko s poudar-
janjem ekološkega gospodarstva, 
proizvajanja zdrave prehrane in 
ohranjanja narave zapolni prazen 

Kar je “EKO” je “IN”

Ekologija kot tema prihodnosti
Ekologija postaja vedno pomembnejša tema. Čisto človeško je pravzaprav, da smo se problema prekomernega onesnaženja, segrevanja ozračja, taljenja 
ledu in vedno bolj očitnih sprememb v okolju, začeli zavedati šele sedaj, ko je stanje že alarmantno. Ni dolgo nazaj, ko smo tiste, ki so malo bolj poudar
jali ekologijo in problematiko onesnaževanja, označevali za skrajneže, ki pretiravajo, ki vidijo samo (preveč) črne scenarije in podobno. Danes je situacija 
popolnoma drugačna. Kdor ob skrbi za okolje in problemu prekomernega onesnaževanja le skomigne z rameni, je s strani družbe in ostalih označen za 
neresnega, če ne za neodgovornega.

prostor. To seveda ne pomeni, da 
naj Slovenska ljudska stranka po-
stane “zelena stranka” v smislu 
zelenih strank na evropski ravni, 
ampak da v okviru svojega progra-
ma in dela posebej izpostavi tudi 
ekološko komponento. 

Vsi ti razlogi in dejstvo, da si 
predsednik SLS in minister za 
okolje in prostor Janez Podobnik 
- prizadeva za razpravljanje o eko-
logiji in z njo povezanih temah 
v stranki, so privedli tudi do or-
ganizacije posveta SLS na temo 
biomase kot enega od obnovljivih 
virov energije, ki je za Slovenijo še 
posebej zanimiv. Koncept posve-
tov Slovenske ljudske stranke, na 
katerih poleg politikov sodelujejo 
tudi ključni strokovnjaki in ljudje 
iz prakse, prinaša dobre rezulta-
te. Sodelovanje politike in ljudi iz 
strokovnih krogov na posvetih, na 
katerih se odpirajo razvojne teme, 
je ob prisotnosti ljudi iz prakse 
zagotovilo za določanje pravih po
litik. Slovenska ljudska strank na 
ta način oblikuje svoje usmeritve 
po posameznih področjih in skuša 
v skladu s svojimi možnostmi reše-
vati tudi konkretne probleme. 

Posvet Obnovljivi viri energije - 
Biomasa in njene priložnosti je bil 
namenjen iskanju novih idej in re-
šitev, ki bodo osnova za prihodnje 
usmeritve in delo Slovenske ljud-
ske stranke. Tematika biomase je 
za Slovenijo posebej pomembna, 

ker je naša država zelo gozdnata 
in razpolagamo z veliko biomase, 
ki pa sedaj pogosto propada, ne 
da bi izkoristili vse priložnosti, ki 
jih ponuja. V bodoče bo s posveti 
na to in podobne teme potrebno 
še nadaljevati. Verjetno bi bilo 
smiselno znotraj Slovenske ljud-
ske stranke tudi kadrovsko okrepi-
ti Zeleno zvezo in se področju še 
bolj posvetiti. 

Razmišljanje o zeleni komponen-
ti naše stranke v tem obdobju je 
več kot smiselno zlasti v luči pripra-
ve novega temeljnega programa, ki 
bi moral, vsaj po mojem mnenju, 
temu področju nameniti pomem-
ben del pozornosti. Seveda pa se 
moramo ob tem zavedati, da pou-
darjanje ohranjanja narave, okolja 
in zdrave pridelave hrane znotraj 
stranke gotovo odpira tudi določe-
ne pomisleke. Ekološko kmetijstvo 
oziroma zdrava pridelava hrane 
brez umetnih snovi je naporen pro-
ces, še po- s e b e j 
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Zadružništvo (tretji del)

17. del

Potem, ko so se na slovenskem 
ozemlju od leta 1872 ustanavljale 
zadruge, ki so delovale v osnovi na 
Schulze  Delitschevih načelih, so 
začele od leta 1894 naprej čedalje 
bolj množično nastajati zadruge na 
podlagi načel nemškega zadružnika 
Friedricha Wilhelma Raiffeisna, po 
katerem so se tudi zadruge pri nas 
ljudsko imenovale: rajfajznovke.

Osnovno zadružno izhodišče 
je tako pri Schulze – Delitschu 
kot Raiffeisnu enako: majhni 
proizvajalci (kmetje, obrtniki 
ipd.) se morajo povezati v orga-
nizacije vzajemne samopomoči, 
da bi lahko preživeli v čedalje bolj 
zaostrenih konkurenčnih pogojih 
(zaradi industrializacije, nujnosti 
čedalje večjih vlaganj v razvoj in 
nove tehnologije itn.). Vendar 
pa so bila med obema pojmova-
njema zadružništva tudi precejš-
nje načelne razlike. Za Schulze 
- Delitscha je zadružništvo zgolj 
gospodarska dejavnost, ki nima 

socialnih ambicij in v katero se dr-
žava s svojimi ukrepi ne sme vme-
šavati, npr. z državnimi spodbuda-
mi ipd. Zanj je zadruga posebna 
oblika gospodarske družbe, katere 
namen je poslovati z dobičkom, 
ki si ga člani razdelijo ob koncu 
leta. Tako kot je pri podjetjih eko-
nomija obsega pomemben pogoj 
za poslovni uspeh, je tudi v zadruž-
ništvu. Zato se je 
zavzemal za kar 
se da velike zadru-
ge. Raiffeisnovo 
stališče pa je bilo 
prav nasprotno. 
Zanj je eden te-
meljnih poudar-
kov zadružništva 
prav v njegovem 
socialnem (in celo 
moralnem) vidiku. 
Celo več, zadruga 
je za Raiffeisna 
v službi ne le za-
družnikov, temveč 
celotnega okolja, 
v katerem deluje. 
Ključen pogoj za 
uspeh zadruge je 
to, da je ljudem blizu, to pa pome-
ni, da mora biti vezana na dolo-
čen kraj oz. območje in biti tako 
zasnovana, da vanjo lahko vstopi 
čimširši krog ljudi, ki imajo za to 
pošten namen in interes. Izkaza-
lo se je, da sta oba zadružna kon-
cepta pravilna, vendar je Schulze 
- Delitschev bolj uporaben za obrt 
in mala podjetja, Raiffeisnov pa za 
združevanje kmetov. 

Zadruge so bile v začetku v ve-
liki večini posojilnice-hranilnice. 
Za to so obstajali tehtni razlogi. 
Ključen je bil ta, da je kmetom de-
narja obupno primanjkovalo. Nji-
hovo stisko so običajne hranilnice 
in banke, predvsem pa vaški ode-
ruhi, grdo izkoriščali. Kmetu zago-
toviti dostopen in poceni kredit je 
bil zato eden temeljnih namenov 
zadružnih posojilnic-hranilnic. To 
pa še zdaleč ni bilo lahko, saj šele 
hranilne vloge omogočijo dajanje 
kreditov. Ključno je bilo zato v za-
četku, seveda tudi kasneje, zbuditi 
v ljudeh željo po varčevanju. Da bi 
ljudje varčevali v zadrugah, pa je 
bilo pomembno dvoje:

1. zadrugi so morali zaupati, da 
je denar v njej varno naložen,

2. z zadrugo so se morali čutiti 
povezane in biti zanjo odgovor-
ni.

Vlivanje zaupanja v zadruge in 
sploh oblikovanje zavesti o pome-
nu zadružništva je predstavljalo 
tudi v začetku delovanja rajfajz-
novk precejšen problem. V naj-

večji meri je bilo vse odvisno od 
tega, kdo so bili pobudniki in vodi-
telji zadrug. Pomembno je bilo, da 
so bili v začetkih domači župniki 
mnogokrat njihovi pobudniki in 
voditelji, če pa to ne, pa vsaj zelo 
vneti podporniki. Kjer župnik do 
zadružništva ni imel pravega od-
nosa, tudi rajfaznovk praviloma 
ni bilo. Prisotnost duhovnika pri 
zadružnem projektu je bila po-
membna, ker so duhovniki tedaj 
večinoma uživali veliko zaupanje 
in spoštovanje, bili pa so tudi red-
ki visoko izobraženi ljudje tistega 
časa, ki so se pač za potrebe doma-
če zadruge najlažje priučili še os-
nov zadružnega denarništva. Kar 
predstavljajmo si, kako bi danes 
pridobili prvih 20 članov zadruge, 
ki bi bili npr. pripravljeni vplačati 
članski delež 100 EUR in jamčiti 
za njeno poslovanje z vsem svojim 
premoženjem. Tudi danes to ne bi 
bilo lahko in tudi danes ne bi bilo 
vseeno, kdo so pobudniki. K sreči 
so v tistem času vaški duhovniki 
imeli zaupanje in ga v veliki veči-
ni tudi upravičili, saj je največ po 

njihovi zaslugi in pa zaslugi dru-
gih zavzetih zadružnih delavcev 
ljudsko zadružništvo v nekaj letih 
doživelo velik razcvet.

Da so se ljudje čutili z zadrugo 
povezani in bili zanjo odgovorni, 
je poleg pobudnikov, podpornikov 
in vodij, poskrbel v veliki meri že 
sam Raiffeisnov zadružni koncept. 
Članski deleži so bili sorazmerno 

nizki, taki, da so si jih lahko privoš-
čili tudi manj premožni. Predvsem 
je bilo pomembno, da so bili član-
ski deleži enaki in tudi odločanje v 
zadrugi demokratično, po sistemu: 
en delež, en glas. Odgovornost do 
zadruge pa je bila spodbujena s 
temeljnim načelom rajfajznovk, 
da so delovale po načelu neome-
jenega jamstva. Vsi člani so za 
poslovanje zadruge odgovarjali z 
vsem svojim premoženjem in bili 
zaradi tega seveda zelo zainteresi-
rani, da zadruga ne bi zabredla v 
rdeče številke.

Ustanavljanje zadrug je bilo 
izredno mukotrpno delo. Fran Ja-
klič, ustanovitelj prve (oz. druge) 
rajfajznovke takole piše v pismu 
dr. Frančišku Lampetu (uredniku 
lista Dom in svet): »Za to je treba 
mnogo dela, potov, pisanja, sem in 
tja i.t.n. Bil sem skoraj za vse sam. 
Pridobiti in podučiti sem moral 
ljudstvo in vneti duhovščino. Prav 
zanimata se edino gg. Brence in 
Pintar. Drugi so prekomot ali  kaj 
bi djal? Tolaži me, da je Posojilnica 

»Dovolj jasen nauk so nam ta 
dejstva, da se s kmečkim stanom 
ni šaliti. Kjer propada kmečki stan, 
propada tudi država. In kjer so že 
položili kmečki stan v gomilo, tam 
se poruši kmalu tudi vse državno 
poslopje.«

Dr. Janez Evangelist Krek,
Črne bukve kmečkega stanu, 1895
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Tadeju Slugi, vnuku 
Frana Jakliča, se zahva
ljujemo za njegovo skrb
no hranjenje zapuščine 
Frana Jakliča, ki je eden 
zelo pomembnih virov 
tudi za proučevanje zgo
dovine Slovenske ljudske 
stranke ter za njegovo 
pomoč in pripravljenost, 
da omogoči njeno preuče
vanje.

ZAHVALA Janez Evangelist Krek
v spisih sodobnikov

Februarja letošnjega leta je izšel 28. zvezek zbirke Acta ecclesiastica 
Sloveniae. V njem so objavljena zanimiva besedila, ki so jih ljudje, ki 
so poznali dr. Janeza Evangelista Kreka, pisali o njem. Večinoma gre 
za pisma, namenjena Ivanu Dolencu, prvemu raziskovalcu življenja 
in dela dr. Kreka. Objavljenih pa je tudi nekaj pisem, namenjenih 
neposredno dr. Kreku. Posebej dragoceni sta tudi dve razpravi Iva-
na Dolenca: o življenju dr. Kreka in o sporu med dr. Krekom in 
dr. Šusteršičem. Objavljeno gradivo je sicer del obsežne zapuščine 
Ivana Dolenca. Besedila v mnogočem osvetljujejo osebnost in delo 
dr. Janeza Evangelista Kreka, pa tudi dogodke, ki jih je soustvarjal 
npr.: dr. Krekovo delo med dijaki, ustanovitev prve Katoliške de-
lavske družbe v Idriji 29. oktobra 1893 leta, delovanje Slovenske 
Krščansko socialne zveze, o sporu med dr. Šusteršičem in dr. Krekom… 

Delo je z veliko pozornostjo in znanstveno vestnostjo, skupaj z uvodom in povzetkom, za objavo 
pripravil dr. Metod Benedik. Dr. Benedik v zadnjem času veliko proučuje življenje in delo dr. Kreka, 
saj je leta 2005 v okviru iste zbirke pripravil in izdal skoraj 100 dr. Krekovih pisem različnim osebam. 
Za njegove prispevke mu čestitamo in se mu zahvaljujemo.

zagonu posojilnice je bil pobudnik 
tudi ustanovitve splošne kmetijske 
zadruge v Dobrepolju leta 1896, 
1898 mlekarne in sirarne in 1902 
še živinorejske zadruge. Fran Jaklič 
je bil eden najvidnejših slovenskih 
zadružnikov in tesen sodelavec dr. 
Janeza Evangelista Kreka in dr. Iva-
na Šusteršiča. Bil je dolgoleten član 
Slovenske ljudske stranke in njen po-
slanec v deželnem zboru v obdobju 
od 1901 do 1913, od 1913 do 1918 
pa poslanec dunajskega državnega 
zbora. Fran Jaklič se je ob učitelj-
skem poklicu, zadružništvu in politi-
ki ukvarjal tudi z leposlovjem. Pisal 
je realistično in zgodovinsko prozo, 
motive pa je jemal večinoma iz življe-
nja domačih ljudi. Znane so njegove 
povesti: Nevesta s Korinja, Sin, O 
ta testament!, Luka Vrbec, Pekle
na svoboda, Na grmadi…

Občina Dobrepolje si je za časa 
županovanja Antona Jakopiča zelo 
prizadevala, da bi Fran Jaklič dobil 
v Dobrepolju in tudi širšem sloven-
skem prostoru mesto, ki mu gre: 
zgradila je nov Jakličev dom na me-

V Dobrepolju je bil 10. junija 1894 
ustanovni shod za ustanovitev prve 
Raiffeisnove posojilnice na sloven-
skem ozemlju. Sama registracija se 
je nato nekoliko zavlekla, takoda je 
bila zadruga dejansko registrirana 
28. decembra 1894. Medtem pa je 
15.9.1894 že bila registrirana zadru-
ga v Trnovem pri Ilirski Bistrici, ki je 
ustanovni shod sicer imela kasneje, 
vendar pa so postopek registracije 
uspeli izpeljati hitreje. Glede na na-
vedeno bralcem prepuščamo, da 
odločite po svoji presoji, katera je 
prva »ljudska« zadruga na Sloven-
skem, saj se pisec teh vrstic ne bi 
rad zameril ne Dolenjcem ne Pri-
morcem.

V vsakem primeru je nesporno, 
da je bil pobudnik in najbolj zaslužen 
za ustanovitev prve dobrepoljske 
zadruge takrat mladi dobrepoljski 
učitelj, domačin Fran Jaklič – Pod
goričan (6.12.1868- 31.12.1937). 
Z veliko vnemo in požrtvovalnostjo 
je delal najprej za ustanovitev za-
druge-hranilnice in jo nato nekaj ča-
sa tudi vodil, preden je ni prepustil 
v vodenje domačemu župniku. Po 

zagotovljena.«1 Podobne izkušnje 
v organizacijskem delu, kot jih je 
imel Jaklič, so imeli v tistih časih 
pa vse do današnjih dni mnogi - 
tudi mnogi od vas, cenjeni bralci. 
Jakliču, na nek način pa tudi vsem 
nam, dr. Janezu Evangelist Krek 
takole odgovarja: »Osamljenega 
se čutite. Tako toži vsak, kedor se 
lotuje organizacijsko – reformatorič
nega dela, vsak, brez izjeme. Vzrok 
temu ni zlobnost ali brezbrižnost ob
dajajočega nas občinstva, marveč 
nevednost njegova.«2

Začetno obdobje »ljudskega« 
zadružnega gibanja je temeljilo 
na entuziazmu in požrtvovalnosti 
mnogih organizatorjev, od katerih 
so danes mnogi po krivici pozab-
ljeni. Ti so imeli veliko oporo v 
dr. Janezu Evangelistu Kreku, ki 
jih je spodbujal in podučeval ter 
jim s svojo neverjetno karizmo ob 
obiskih pomagal navduševati ljudi 
ter v dr. Ivanu Šusteršiču, ki je po 
zgledu avstrijskih rajfaznovk sesta-
vil prva zadružna pravila in se za-
gonu in organizaciji zadružništva 
zelo posvetil.

�	 	 Pismo	 Frana	 Jakliča	 dr.	
Frančišku	 Lampetu	 z	 dne	 5.	 6.	
�894,	zapuščina	Frana	Jakliča,	ki	
jo	hrani	njegov	vnuk	Tadej	Sluga
�	 	Pismo	dr.	Janeza	Evange

lista	Kreka	Franu	Jakliču,	nedatira
no,	predvideva	se,	da	iz	leta	�896,	
zapuščina	Frana	Jakliča,	ki	jo	hrani	
njegov	vnuk	Tadej	Sluga

stu starega, ki je osrednji hram 
kulture v občini in Jakličev trajni 
spomenik; organizirala simpo-
zij ob 130 letnici Jakličevega 
rojstva na temo: Zadružništvo 
včeraj, danes, jutri ter izdala 
istoimenski zbornik, postavlje-
na je bila spominska soba Fra-
na Jakliča ter stalna razstava sli-
karjev bratov Kralj, ki prav tako 
izhajajo iz Dobrepoljske doline. 
Spominsko sobo je z izjemnim 
občutkom za Frana Jakliča in et-
nologijo dobrepoljske doline za-
snovala in postavila Anka Novak. 
Žal ob odprtju spominske sobe 
gospod Jakopič, kljub temu, da 
je bil glavni podpornik tega pro-
jekta, ni bil več župan. Njegove 
zasluge so kljub temu nedvomne 
in neizbrisne. Za njegovo priza-
devanje in prizadevanje njegovih 
občanov za obuditev spomina 
na Frana Jakliča, ki segajo še 
v sedemdeseta leta prejšnjega 
stoletja, mu gredo vse čestitke 
in priznanje.



�0 SL(S)avni

Volitve so bile zelo napete. 
Kaj je bilo po vašem mnenju 
tisto, kar je glasove prevesilo 
na vašo stran?

Vedno sem bil izvoljen s pod-
poro stranke SLS, čeprav sem bil 
sam v začetku član SKD. Vselej 
sem zelo jasno povedal, da smo 
imeli vse do sedanjega obdobja 
enotno pomladno koalicijo, zato 
smo bili nekaterim v Ljubljani 
hud trn v peti, saj v večjih me-
stih na Gorenjskem ni nobenega 
desnega župana več. 

No, volitve na nek način še 
vedno trajajo, saj smo dejansko 
edina občina, kjer volitve še sedaj 
niso končane, pritožba na uprav-

Intervju z Igorjem Drakslerjem, 
županom občine Škofja Loka

»Predano 
uresničujemo 
našo skupno 
razvojno vizijo«

Igor Draksler je bil na zadnjih lokalnih volitvah tudi četrtič 
izvoljen za župana občine Škofja Loka. Gre za enega najbolj 
izkušenih županov iz vrst SLS, ki zadnja štiri leta kot predsed
nik Glavnega odbora vodi tudi najvišji organ SLS med dvema 
kongresoma. Leta 1994, ko je bil prvič izvoljen za župana, je 
v svoji predstavitvi zapisal: “Znanje in vzgoja mladini, dober 
zaslužek za pošteno delo ali zdrav pridelek, socialna varnost 
kmetom, delavcem in upokojencem, so pravica vsakega občana 
v ekološko prijazni, kulturni in človeško topli novi občini Škofja 
Loka. Osebno poštenje, pravičnost, odgovornost, strokovno delo 
in posvet s sodelavci bodo osnova za moje delo, ki bo služenje 
Vam občanom!” S svojo soprogo in tremi otroki živi na Trati 
v Škofji Loki, v tokratnem pogovoru pa smo se osredotočili 
predvsem na razvojne priložnosti in projekte občine v bližnji 

nem sodišču še ni rešena, računa-
mo pa, da bodo stvari končane v 
kakšnem mesecu dni. Trenutno 
sem župan že četrti mandat, for-
malno odločitev pa bomo videli 
po dokončni odločitvi sodišča, 
vendar menim, da se ne more 
zgoditi nič pretirano dramatič-
nega. Menim tudi, da so bile 
tokratne volitve do sedaj najbolj 
napete, da so prinesle mnogo 
različnih preobratov, predvsem 
pa letos prvič v Škofji Loki po 
volitvah nimamo več pomladane 
koalicije, ki smo jo držali skupaj 
celih 12 let! 

V Škofji Loki v tem mandatu 
nastopamo z drugačnimi koalicij-

skimi partnerji: SD, LDS in NSi 
in SLS skupaj z manjšo Listo za 
Škofjo Loko tako, da je stranka 
SDS sedaj prvič v opoziciji še z 
dvema manjšima listama in DE-
SUS-om. Glede na sedanjo koa-
licijsko sestavo kaže, da sem do-
volj odprt, vključevalen in da se 
lahko tvorno pogovarjam z vsemi 
političnimi skupinami, tudi s ti-
stimi, ki mi ideološko niso tako 
blizu.

Vendar pa moram reči, da ak-
tualna koalicija kaže tudi nov pre-
mik v Škofji Loki, da projekti, ki 
so bili v preteklosti zaustavljeni 
zgolj iz političnih razlogov, tre-
nutno dobivajo nov zagon.

Kaj menite, da je najbolj vpli
valo na odločitev volivcev, da 
vas izvolijo za župana?

Sam menim, da gre ključni raz-
log za ponovno izvolitev iskati 
prav v tem, da so volivci zaupali 
treznemu, realnemu programu, 
in da niso nasedli skrajnemu po-
pulizmu, ki je bil na zadnjih lokal-
nih volitvah v Sloveniji še posebej 
izrazit v mestnem okolju. Smo tri-
najsta gospodarsko najmočnejša 
občina v državi in to, da nismo 
mestna občina, je krivo izključno 
dejstvo, da ležimo preblizu Kra-
nja in Ljubljane, saj smo sicer več-
ji od Slovenj Gradca in Murske 
Sobote. Škofja Loka je tradicio-
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nalno industrijsko mesto, ki se 
postopoma uspešno prestruktu-
rira, brezposelnosti praktično ne 
poznamo že od devetdesetih let, 
vedno smo v samem vrhu tistih, 
ki imajo najnižjo stopnjo brezpo-
selnosti, tudi stečaj posamičnih 
podjetij ni pomenil kakšnega po-
sebej dramatičnega dviga nezapo-
slenosti v Škofji Loki. Po drugi 
strani pa je potrebno poudariti, 
da smo na zelo visokem mestu 
tudi po nataliteti in kot ena od 
večjih občin smo navadno tudi 
po tem kazalniku dvanajsti ali 
trinajsti v državi.

Celotno škofjeloško območje: 
občine Železniki, Žiri, Gorenja 
vas - Poljane, pa vse tja do Aj-
dovščine je nasploh območje z 
največjo rodnostjo v državi!

Menite, da boste potrjeni za 
župana zaradi projektov, ki 
jih predlagate za razvoj obči
ne Škofja Loka?

Škofjeloška (sub)regija, ki je 
geografsko zelo blizu središču 
Slovenije, je s prestolnico pro-
metno zelo slabo povezana in 
zato velja kot ključna operativna 
prednost, ki jo je treba optimalno 
razviti, vzpostavitev tako imeno-
vane četrte razvojne osi. Tu gre 
predvsem za povezavo Ljubljane 
skozi Škofjo Loko, Poljansko doli-
no in Cerkno proti zahodni meji, 
kjer je potrebo razviti sekundar-
no strateško os (t.i. notranji cest-
ni obod) proti italijanski meji, 
saj tukaj sedaj ljudje ostajajo v 
nekakšnem žepu, izven navezav 
na sodobni (avto)cestni sistem in 
to se v prihodnosti lahko izkaže 
kot zelo velika izguba za celot-
no omenjeno območje. Projekt 
je sicer že v teku in zdaj željno 
pričakujemo predvsem us-
treznejšo povezavo proti 
Ljubljani, nadalje pa 
seveda pričakujemo, 
da bo sedanja vlada 
končno le vzpostavila 
navezavo celotnega 
območja na obstoječi 
avtocestni sistem.

Za primer lahko povem, 
da se zjutraj iz Škofje 
Loke vozimo v Ljubljano 
kar 1.45 h, to pa pomeni, 
da si v Ljubljani od skrajne za-
hodne meje prej kot pa od nas, 

pa čeprav znaša razdalja do pre-
stolnice vsega 23 km! 

To je treba ljudem razložiti, saj 
te naše pereče prometne proble-
matike drugje v Sloveniji ne poz-
najo, za naše kraje pa to v tem 
trenutku predstavlja največjo 
težavo. Četrta razvojna os je za 
nas vitalnega, strateškega pome-
na tudi zato, ker je dnevna fluk-
tuacija ljudi v Škofjo Loko iz Po-
ljanske doline in iz Škofje Loke 
v Ljubljano ter Kranj zelo velika. 
Omenjena cestna povezava je na-
ša prednostna naloga, za katero 
prav dobro vedo tudi vsi štirje 
poslanci, ki prihajajo iz škofjeloš-
kega konca. Le-ti tudi sicer pred-
stavljajo pomemben (lobistični) 
vpliv na vladne odločitve.

Naš vpliv se kaže tudi v tem, 
da smo delovno sejo vlade ob 
njenem 1. obisku na Gorenjskem 
gostili prav v Škofji Loki in ne na-
primer v Kranju ali na Bledu, kot 
se je to dogajalo do sedaj.

Uspešnost občine je prav 
gotovo v veliki meri odvisna 
od uspešnosti gospodarske 
rasti znotraj občine. Kakšni 
so vaši načrti na tem področ
ju?

V zvezi z infrastrukturnimi pro-
jekti bi rad poudaril še to, da t.i. 
četrta razvojna os sega vse do 
uvoza na avtocesto, cesto mimo 
Medvod, Jeprce do Škofje Loke, 
od Loke pa na Poljansko obvoz-
nico, od tod naprej je praktično 
enosmeren promet za celotno 
Poljansko dolino. In prav ta Po-
ljanska obvoznica je naš temeljni 
razvojni projekt, ki ga uresničuje-
mo že približno 10 let, večino de-
narja za ta zahteven projekt je tre-
nutno v državnem 

proračunu 

že zagotovljenega, zato računam, 
da bomo dela, ki se fizično že 
izvajajo, tudi nadaljevali. Ta pro-
jekt razumemo občani Škofje 
loke kot temeljni projekt za reše-
vanje prometnih zagat v samem 
mestu. V prejšnjem mandatu 
smo s sprejemom novega pro-
storskega plana naredili še en 
pomemben razvojni preboj. 

Po tridesetih letih je mesto 
dobilo nova stavbna zemljišča 
– naše mesto je namreč zelo zaš-
čiteno tako v naravo-varstvenem 
kot kulturno-varstvenem smislu, 
zato se nova stavbna zemljišča v 
našem okolju – v večjem obsegu 
- praktično niso mogla zagotovi-
ti. 

Sprejeli smo tudi nov lokacij-
ski načrt za sodobno industrijsko 
cono ter večino zemljišč v tej IC 
tudi že prodali, tako da računa-
mo, da bomo sredi poletja tudi 
fizično začeli z gradnjo namen-
skih industrijskih objektov. Pri 
tem ne gre za gradnjo kakšnih 
skladišč, ampak za visoko teh-
nološko industrijo, ki se tudi iz 
ostalih predelov Slovenije že seli 
k nam. 

Odpiramo nova kvalitetna de-
lovna mesta, s tem v zvezi načrtu-
jemo tudi nov tehnološki center 
kot del širšega regijskega projek-
ta gorenjskega gospodarskega 
središča, ki naj bi združeval vse 
znanje, ki ga premoremo na 
našem kon-
cu. Razvoj 
v tej smeri 
je povsem 
logičen, ute-
meljen, 

saj imamo v naši regiji precej 
mladih, v našem kraju pa je vi-
soko razvita strojna in livarska 
industrija. Če človek danes po-
drobneje pogleda kak sodoben 
avtomobil, vidi, da je sestavljen 
iz kar precej ključnih delov, ki so 
narejeni v naših krajih. 

Naslednja zadeva, ki jo je po-
trebno omeniti in je za Škofjo 
Loko zelo pomembna, je izgrad-
nja vodovoda in kanalizacijskega 
omrežja, saj se je skozi desetlet-
ja pokazalo, da so nizke cene 
komunalnih storitev, ki so (bile) 
predpisane s strani države, prak-
tično zrušile vodovode in kana-
lizacijo. 

Tako sedaj izvajamo projekt 
celovite komunalne ureditve po-
rečja Sore.

Pri tem zelo dobro sodelujemo 
z ministrstvom za okolje in pros-
tor. Pričakujemo, da bo za pro-
jekt namenjeno okoli 20 mio eu-
rov, kar dolgoročno pomeni tudi 
razbremenitev naših občanov, 
saj samo iz lastnih sredstev tega 
nikakor ni mogoče zgraditi. 

V zadnjih letih smo veliko vla-
gali v tista področja družbenega 
razvoja, na katera ljudje navadno 
kar pozabimo. Predvsem mislim 
tukaj na razvoj sodobne socialne 
mreže. V prejšnjem mandatu smo 
tako odprli sodoben Center za so-
cialno delo in s tem mnogim dali 
možnost za normalno delo, v teh 

dneh pa pričakujemo tudi 
selitev Varstveno delovne-
ga centra za tiste skupine, 
ki so najbolj prizadete. 

V preteklosti smo kot 
prvi v državi zgradili po-
sebno osnovno šolo s 

prilagojenim programom 
in tudi postavili norme za 

tovrstno ustanovo. 
Trenutno pričenja-

mo z gradnjo telo-
vadnice pri omenjeni 
osnovni šoli.

Menim, da je bilo 
na tem področju stor-
jenega resnično veli-
ko, saj smo od javnih 
protestov pred 12-imi 
leti proti ljudem, ki so 
malo drugačni, dosegli 
stanje, da so nove šole 
zgrajene ob precejšnji 
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javni podpori.
Tako imamo denimo prvo – in 

dosedaj edino – terapevtsko skup-
nost, ki v okviru Projekta človek, 
uspešno deluje že vrsto let.

Brez mladih in njihovega izo
braževanja ter vzgoje ni na
predka. Kako je v vaši občini 
poskrbljeno za to?

Pri nas je tudi precejšnje šte-
vilo mladih in tudi zanje je po-
trebno poskrbeti, tako da lahko 
kvalitetno preživljajo svoj prosti 
čas. Mladini omogočamo najem 
prostorov za njihove aktivnosti 
po znižani najemnini, po drugi 
strani pa skrbimo za šolske objek-
te, saj poleg telovadnice, ki sem 
jo že omenil, gradimo tudi novo 
športno dvorano na Trati.

Nova telovadnica bo zgrajena 
v letošnjem letu in sicer po meto-
di ekološko varčne telovadnice, z 
vrtinami za nizko temperaturno 
ogrevanje. Mislim, da tudi na 
področju telovadnih površin or-
jemo ledino v državi. 

Rad bi poudaril tudi to, da je 
Škofja Loka mesto brez velike 
blagovnice. Glede na zapletene 
razmere in glede na dejstvo, da 
se trgovci niso mogli zediniti, na 
kateri lokaciji naj bi stala veleb-
lagovnica, menimo, da morajo 
dano situacijo trgovci razrešiti 
sami, saj imajo na voljo dovolj 
razpoložljivih površin, da lahko 
te stvari ustrezno uredijo. 

S konceptom, ki ga zagovar-
jamo, zasledujemo idejo, da bi 
predvsem tiste trgovine, ki so 
namenjene široki oskrbi prebi-
valstva, zgradili čimbolj blizu 
mestnega središča, poleg njih 
pa skušamo zagotoviti tudi do-
volj parkirnih površin, tako da 
starega mestnega jedra s tem ne 
bi osiromašili. To je ravno nas-
protno kot v ostalih slovenskih 
mestih, kjer so z veleblagovnica-
mi sredi polj izven mest naredili 
mestnim središčem veliko, celo 
nepopravljivo škodo. 

Kako boste razvijali kulturni 
turizem in Ločanom omogo
čali kakovostno preživljanje 
prostega časa?

Na področju družbenega in 
kulturnega življenja velja pove-
dati, da želimo v letu 2009 po-

novno izpeljati Škofje-
loški pasijon, ki smo ga 
imeli že v letih 1999 
in 2000, v letu 2006 
pa zaradi znanih raz-
logov, ki so bili pred-
vsem (pred)volilne na-
rave, in je bila zadeva 
s sklepom tedanjega 
občinskega sveta pre-
povedana, pasijona ni-
smo smeli izpeljati.

Sedaj smo v progra-
mu aktualne koalicije 
zapisali, da Škofjeloški 
pasijon v letu 2009 za-
gotovo bo. Za pripravo 
te nove izvedbe imamo 
posebej zadolženega 
podžupana, tako da 
računam, da bomo se-
daj z zadevo resnično 
lahko uspeli.

Poudariti pa bi veljalo, da smo 
bili prav pred kratkim sprejeti v 
mednarodno združenje ‘’Euro 
pasijon’’, kar pomeni veliko priz-
nanje našemu mestu za dobro 
opravljeno minulo delo. 

Z lastnimi sredstvi in sredstvi 
norveškega razvojnega sklada iz-
vajamo tudi prenovo večnamen-
ske kulturne dvorane v samem 
središču mesta.

S tem želimo obuditi življenje 
tako na Mestnem trgu kot tudi v 
širšem mestnem središču. 

Kako gledate na turizem in 
njegov razvoj v vaši občini?

Za razvoj turizma pri nas ob-
stajajo lepe možnosti, vendar 
je največja pomanjkljivost ta, 
da investitorjev za hotelske oz. 
namestitvene kapacitete na Go-
renjskem preprosto ni, dodaten 
razlog za takšno stanje pa tiči v 
dejstvu, da je bil naš del Gorenj-
ske v preteklost izključen iz vseh 
možnih razvojnih vzpodbud na 
področju turizma. 

Zdaj pričakujemo pospešen 
razvoj, glede na to, da smo v pre-
teklosti precej vlagali v smučišče 
Stari vrh, kjer smo lani postavili 
za 800 starih milijonov SIT vred-
no šestsedežnico. Žal preteklo 
zimo ni bilo kakšnega posebne-
ga vremena, da bi jo lahko opti-
malno izkoristili, vendar je nova, 
sodobna žičnica velikega pome-
na, saj računamo, da bomo z njo 

pridobili precej gostov, tudi dnev-
nih, saj to postaja glavno smučiš-
če za večerno smuko v državi. 
Seveda tudi za Ljubljano. 

Ena pomembnih gospodar
skih dejavnosti vaše občine 
je tudi kmetijstvo. Koliko pro
računskih sredstev mu boste 
namenili in za kaj?

Kar zadeva razvoj kmetijstva 
bi rad poudaril to, da je občina 
sestavljena iz dveh delov, en del 
je ravninski, kar pomeni usmer-
jenost v čisto tržno proizvodnjo, 
kjer se ukrepi sodobne ekonomi-
je že poznajo, kmetije se zapira-
jo in koncentrirajo. Na nekaterih 
kmetijah se ta koncentracija do-
gaja organsko, nekatere pa bodo 
same od sebe propadle, ker so, 
žal, premajhne. Na hribovskem 
delu smo imeli do sedaj kar do-
bro obdelane površine, treba pa 
se je vprašati, ali je zmanjševanje 
neposrednih subvencij na teh ob-
močjih sploh upravičeno.

Kaj za vašo občino pomeni 
sprememba Zakona o finan
ciranju občin? 

Zelo sem zadovoljen s tem, da 
smo uspeli z javnim lobiranjem 
razvojna sredstva za Gorenjsko 
povečati kar za desetkrat, da je 
to največji uspeh ministrstva 
za lokalno samoupravo in re-
gionalni razvoj, da je razvojnih 
sredstev precej in da se od nek-
danjih 500 starih milijonov SIT, 

o katerih smo se pogovarjali 
lani, zdaj pogovarjamo v mi-
lijardah. Tu gre prav za ti-
sta razvojna sredstva, ki jih 
občine najbolj potrebujejo 
za razvoj lastne infrastruk-
ture, saj brez teh sredstev 
infrastrukturne platforme 
enostavno ne bi bilo mogo-
če izpeljati. Mislim, da je 
tudi za stranko velik uspeh, 
da smo uspeli pridobiti ta 
sredstva. 

Kako kot župan gledate 
na predlog o pokrajinah 
in kaj bo to pomenilo za 
vašo občino?

Mislim, da se velja ob tem 
zelo jasno vprašati, ali vsi, 
ki deklarativno podpirajo 
razvoj pokrajin, to tudi re-
sno mislijo, ker menim, da 

so pokrajine izjemna razvojna 
priložnost.

Vsekakor pa je vzpostavitev in 
razvoj pokrajin potreben ukrep, 
saj gre v predlaganem konceptu 
za prenos državnih pristojnosti 
na regionalno raven. S tem ob-
čine ne bodo ničesar izgubile, 
ampak bodo celo pridobile na 
vplivu, to pa bo pomenilo tudi 
njihov hitrejši razvoj. Škofja 
Loka ima tako vse možnosti, da 
postane pomembno sub-regional-
no središče.

Kako in na kakšen način vam 
je pri izvolitvi stala ob strani 
SLS?

Lokalna lista SLS predstavlja 
listo izkušenih kompetentnih 
strokovnjakov, ki jih ljudje poz-
najo kot stvarne, preudarne in 
socialno čuteče ljudi. 

Kot takšne, ki nikoli ne izrab-
ljajo njihovega zaupanja. Kot 
takšne, ki skupaj z menoj - kot 
županom Škofje Loke - resnično 
predano uresničujejo našo skup-
no razvojno vizijo. Z združenimi 
močmi delamo za skupno dobro 
vseh naših občanov. In skupaj si 
že ves čas prizadevamo, da škof-
jeloška občina postane še bolj pri-
vlačno in prijazno okolje, ki bo 
vsem svojim prebivalcem – tako 
mladim, kot malce starejšim – nu-
dila kar najboljše bivalne in zapo-
slitvene pogoje.

Trajče Nikolovski 
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Volitve so bile zelo napete. Kaj 
je bilo po vašem mnenju tisto, 
kar je glasove prevesilo na va
šo stran? 

Mislim, da je bila moja prednost 
pred tekmecema v tem, da sem bil 
skozi dosežke v predhodnem man-
datu že bolj razpoznaven in hkrati 
tudi že pridobil zaupanje volivcev. 
Tudi program, ki sem ga predstav-
ljal po posameznih voliščih, je bil 
in je zastavljen realno. Tekmeca 
sta moj program predvsem kritizi-
rala, alternativ pa nista ponudila. 
Občina Škocjan ima izredno geo-
strateško lego in je velik magnet za 
bodoče vlagatelje. Imeli smo izred-
no malo časa, da smo iz zaspane 
podeželske občine zastavili inova-
tivne projekte, ki smo jih morali 
v zasnovi držati v tajnosti zaradi 
konkurence in konflikta interesov 
v okolju. Volivci so dobesedno zau-
pali v naše sposobnosti in v dejstvo, 
da želimo občini dobro.

Kaj za vas pomeni večinsko 
zaupanje občanov občine 
Škocjana? 

To zame nedvomno predstavlja 
ogromno odgovornost in še večjo 
obvezo, da v največji možni meri 
uresničujem zastavljene strateške 
projekte. Tako delovanje je lahko 
tudi precej dvorezno, ker zaradi 
jasno postavljenih prednostnih na-

Intervju z županom občine Škocjan Antonom Zupetom

»Projekti so 
zastavljeni 
dolgoročno, rezultati 
bodo vidni«

log marsikatera popularna poteza 
ne pride na vrsto – kot so na pri-
mer manjša asfaltiranja, hodniki 
za pešce in še posebej popularne 
javne razsvetljave. Zaradi varčeval-
nih ukrepov z namenom zagotoviti 
prepotrebna lastna sredstva za več-
je posamezne projekte, smo celo 
pred volitvami popolnoma priprli 
pipico za financiranje društev in 
s tem pokazali, da mislimo resno, 
tudi z zatiskanjem pasu, uresničiti 
zastavljeno. Ne morem pa presodi-
ti, ali smo bili s tem bolj prepričljivi 
ali pa smo s takimi potezami začeli 
tako pozno, da še nismo izgubili 
zaupanja. 

Kaj menite, da je najbolj vpliva
lo na odločitev volivcev, da vas 
izvolijo za župana? 

Imel sem prednost, ker me obča-
ni bistveno bolj poznajo, ker sem 
bil štiri leta že župan in pred tem 
osem let ravnatelj osnovne šole. 
Mislim tudi, da so volivci večinsko 
uvideli, da so pomembni gospodar-
sko komunalni projekti zastavljeni 
dolgoročno in je potreben čas, da 
bodo rezultati vidni. Istočasno pa 
so tudi presodili, da je mandat do 
leta 2010 odločilen za resnejše pre-
mike na gospodarskem in s tem na 
vseh ostalih področjih. Sem pa tudi 
realist in menim, da preprosto niso 
imeli alternative, ker oba protikan-

didata nista bila zadosti močna. 
Zaradi strukture prebivalstva sem 
vedel, da nekateri volivci ne bodo 
zmogli razumeti pomembnosti tega 
štiriletnega obdobja, zato sem ve-
sel, da smo zmagali v prvem krogu 
in s tem pridobili mandat za uresni-
čevanje naših skupnih ciljev. 

Kako, koliko in na kakšen na
čin vam je pri izvolitvi ob strani 
stala SLS? 

Mislim, da je povezava s stran-
ko, ki ima ministre v treh ključnih 
vladnih resorjih, zelo pomembna. 
Veliko mi je pomenila podpora 
SLS politikov v času volitev, še 
pomembnejša pa je podpora pri 
ključnih projektih. Vsi trije mini-
stri Podobnik, Božič in Žagar so 
me prepričali, da so jim pomembne 
vse občine, tudi relativno majhne 
z razvejano infrastrukturo cest, vo-
dovodov, brez kanalizacij ter razpr-
šenim poselitvenim vzorcem. Pred-
vsem bi rad pohvalil angažiranje 
našega predsednika stranke Janeza 
Podobnika. Res sem mu hvaležen, 
ker je vedno pripravljen za pogovor 
in konkretno podporo.

Kdo je po vašem mnenju naj

bolj zaslužen za vašo izvoli
tev? 

Zaslužni so strankarski kolegi: od 
vodilnih SLS politikov do SLS svet-
nikov v občinskem svetu, ki znajo 
potrditi prave projekte ob pravem 
času in delovati prepričljivo tudi v 
odnosu do ostalih svetnikov… Tu 
moram omeniti tudi podporo širo-
ke koalicije v občinskem prostoru 
pred volitvami, ki me je podprla 
predvsem zaradi programa in ci-
ljev, ki so nam vsem skupni. Pred-
vsem pa moram pohvaliti svoje ob-
činske sodelavce, ki pripomorejo, 
da se naloge izvršujejo strokovno, 
korektno, z ustrezno dinamiko in z 
ustreznim timskim duhom.

Kaj bi izpostavili kot prednost
no nalogo, ki ste si jo zadali na 
začetku vašega mandata? 

Lahko bi rekel, da ima ta man-
dat šest ključnih črk. GTC in 
VTK. Naj pojasnim, da je GTC 
Škocjan Gospodarsko tehnološki 
center Škocjan na priključku AC 
X. evropskega koridorja Ljubljana 
– Zagreb, VTK pa Vodovod, tehno-
loška voda in kanalizacija. Občina 
Škocjan je še brez javne čistilne na-
prave in ker bo centralna čistilna 

Anton Zupet, ki je na zadnjih županskih volitvah leta 2006 ponovno do
bil prepričljivo večino glasov volivcev, je otroštvo preživel v obrtniški 
družini v Škocjanu, višješolski študij je zaključil je na Strojni fakulteti, 
kasneje pa 8 let poučeval v tehniških in poklicnih šolah strojne in le
sarske smeri na Šolskem centru v Novem mestu, kjer je ob delu zaklju
čil tudi univerzitetni študij organizacije dela v Kranju. Od leta 1995 
naprej je ravnatelj Osnovne šole Frana Metelka Škocjan, z ženo Metko 
se vsakodnevno veselita novih razvojnih korakov svojih sinov Martina 
in Frana ter hčerke Tereze in najmlajše Hane. V svojo predstavitev je 
zapisal: »Kot župan si želim Občino Škocjan popeljati med uspešne, 
razvite in odprte občine. Moj pomembni cilj je, da se s svojimi idejami 
v razvoj Občine vključujejo vse generacije. Starejše z izkušenostjo, 
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naprava locirana v GTC-ju, sta oba 
projekta izredno povezana in ju je 
potrebno izpeljati sinhronizirano. 
V preteklih letih smo VTK uspe-
li uvrstiti med regijske kohezijske 
projekte, GTC pa v poslovne cone 
državnega pomena. Zavedamo se 
tudi pomembnosti povezave med 
V. in X. evropskim koridorjem, ki 
predstavlja 3. razvojno os. Pri tem 
izredno pomembnem nacionalnem 
projektu ne nastopamo kot »lobi-
sti«, ampak želimo sodelovati pri 
strokovnih rešitvah, ki jih bo defi-
nirala stroka, kapital in nacionalni 
interesi. Seveda se pa zavedamo 
naše lege med Dolenjsko in Posav-
jem, Sevnico in Novim mestom ter 
Savo in Krko. Pomembno je, da 
je vse pripravljeno (zagotovljena 
gradbena dovoljenja), da preko 
projektov pridobivamo sredstva iz 
evropskih kohezijskih in struktur
nih skladov in s tem oplemeniti-
mo občinski proračun in izjemno 
obogatimo našo občino. Temeljite 
analize in izračuni so pokazali, da 
lahko na komunalnem področju v 
občini naredimo več desetletni pre
mik naprej – le še do leta 2010. S 
svojimi sredstvi bi samo za sanaci-
jo vodovoda, ki bi še vedno deloval 
z izgubo, potrebovali nepredstavlji-
vih 70 let!

Menite, da ste bili izvoljeni za 
župana z veliko večino glasov 
zaradi projektov, ki jih pred
lagate za razvoj občine Škoc
jan? 

Precej je mojih zamisli, upo-
števam pa tudi pobude občanov, 
strokovnih sodelavcev, svetnikov, 
sodelavcev v občinski upravi in ne-
nazadnje svoje družine, ki mi ves 
čas stoji ob strani. Znati prisluhniti 
drugim in izluščiti bistveno je ključ-
no. Biti župan je strokovno izred-
no zahtevno, težko, odgovorno in 
častno delo. V preteklih štirih letih 
se lahko pohvalimo s skoraj dvema 
milijardama izvedenih investicij. V 
predhodnih dveh mandatih oziro-
ma osmih letih pred mojim župa-
novanjem pa so znašale približno 
300 milijonov na štiri leta. Samo 
iz tega se vidi, da smo sedemkrat 
učinkovitejši. Bistveno je z dobrimi 
projekti porabiti proračunska sreds-
tva ter jih oplemenititi z zunanjimi. 
Ostanki sredstev, ki so ob tako akut-
nih problemih ostajali v preteklih 
mandatih, so bili znanilci, da se ni 
delalo dobro in dovolj. Opozicija se 
je lotila nasprotne strategije in nas 
obtoževala »da smo vse zapravili«. 

Očitno so volivci večinsko preso-
dili, da smo delali dobro in nam 
dali možnost, da delamo še bolje 
naprej. V preteklem mandatu smo 
izpeljali prepotrebne investicije v 
šolske objekte v obsegu 600 mio 
SIT, investicije v vodovode in kana-
lizacije v obsegu 250 mio, ceste v 
obsegu 450 mio, v obnovo kultur-
nih domov smo investirali 100 mio, 
investirali smo v CEROD (Center 
za ravnanje z odpadki Dolenjske) 
in dobili zagotovilo za izgradnjo 
prepotrebnega vstopnega krožišča 

v GTC na priključku AC. 

Kaj vse nameravate urediti v 
naslednjih štirih letih? 

Nalog je veliko, mnoge so vsaj 
deloma ali tudi v veliki meri tudi 
že izvedene - kot izpolnitev obljub 
izpred štirih let:
• CESTE (Goriška vas-Zagrad-

Klenovik, Zbure; Škocjan-Dol. 
Dole-Jelendol in ostale ceste),

• VODOVOD IN KANALIZA-
CIJA (projekt VTK ŠKOCJAN 
– vodovod, tehnološka voda in 
kanalizacija, Jelendol že ima 
vodo),

• G O S P O D A R S K O 
TEHNOLOŠKI CENTER 
ŠKOCJAN (GTC ŠKOCJAN, 
izpeljali smo dedne postopke 
in postali lastniki skoraj 20 ha 
izredno atraktivne stavbno gos-
podarske zemlje v neposredni 
bližini avtoceste, dokončujemo 
vse postopke pridobitve doku-
mentacij do gradbenih dovo-
ljenj),

• UREDITEV VASI, VAŠKIH 
JEDER (pločniki in javna raz-
svetljava – v vseh večjih vaseh; 
Dobrava, Bučka, Zagrad, Do-
bruška vas, Zavinek, Dolnja 
Stara vas, Hrastulje, Dolenje 
Dole in drugod v drugi polovi-

ci mandata),
• UREDITEV PREOSTALIH 

POKOPALIŠČ IN VEŽIC 
(Škocjan, Sv. Tomaž, Tomažja 
vas, Gorenje Dole,…, tudi v dru-
gi polovici mandata),

• SODOBEN SUPERMARKET-
TRGOVINA (Mercator v Škoc-
janu se pričenja graditi s trime-
sečno zamudo),

• DOM ZA STAREJŠE 
OBČANE nameravamo zgradi-
ti z zasebno pobudo zunanjih 
investitorjev,

• 3. RAZVOJNA OS (s priključ-
kom v Dobruški vasi),

• GRADNJA SAMOSTOJNIH 
STANOVANJSKIH HIŠ (Do-
brava, Škocjan, Bučka in dru-
god v izredno atraktivnih pode-
želskih sredinah brez industrije, 
ki je locirana v območju GTC 
ob AC),

• ŠPORTNA DVORANA IN 
OSTALI ŠPORTNI OBJEKTI 
(v celotni občini),

• POMOČ BOLNIM IN OS-
TARELIM,

• IZDELAVA KAKOVOSTNGA 
OBČINSKEGA PROSTOR-
SKEGA NAČRTA (ki je pod-
laga za kakovosten bodoči raz-
voj),

• POMOČ ZA UVEDBO 
DOPOLNILNIH DEJAVNOS-
TI NA KMETIJAH IN V 
MALEM GOSPODARST-
VU.

Uspešnost občine je prav gotovo 
v veliki meri odvisno od uspešnosti 
gospodarske rasti znotraj občine. 
Tega se kot župan verjetno močno 
zavedate, saj v to področje namera-
vate investirati kar nekaj občinskih, 
republiških in evropskih proračun-
skih sredstev. Kakšni so vaši načrti 
na tem področju? 

Tu, moram reči, da je v preteklo-
sti pri nas, kljub bližini avtoceste, 
prihajalo do zastoja. Z izgradnjo 
GTC (Gospodarsko tehnološke-
ga centra) Škocjan pa se bo trend 
preusmeril. K temu je pripomogla 
tudi razširitev preozko zastavlje-
nega AC priključka z nadvozom 
v Dobruški vasi, kjer sta izredno 
veliko pomagala tudi ministra Bo-
žič in Podobnik s sodelavci. Tudi 
vnaprej pričakujem tvorno sodelo-
vanje naših politikov na državni rav-
ni z župani in ostalimi funkcionarji 
na lokalni ravni. Premalo uspemo 
unovčiti izredne rezultate Sloven-
ske ljudske stranke na lokalnih ni-
vojih, ki so še posebej odmevni na 

gospodarskem in infrastrukturnem 
področju, ki je temeljni podporni 
steber gospodarstva. Sodelovanje 
Kluba županov in medresorska 
usklajenost vseh treh resorjev je 
ključna. 

Ena pomembnih gospodarskih 
dejavnosti vaše občine je tudi 
kmetijstvo. Koliko proračun
skih sredstev in za kaj boste 
namenili temu področju? 

V proračunu občine Škocjan je 
rezerviranih 46.000 € za potrebe 
razvoja kmetijstva. To je več kot 
10% lastnih investicijskih sredstev. 
Preko občinskega glasila bomo, s 
pomočjo kmetijsko svetovalne 
službe, osveščali kmetovalce in 
jih spodbujali k izobraževanju, k 
spremljanju novosti in sprememb 
zakonodaje na področju kmetijstva, 
k seznanjanju s pogoji in možnost-
mi koriščenja evropskih sredstev, 
kajti le tisti, ki bodo tekoče sprem-
ljali vse dogajanje, bodo zmogli 
primerno pripravljati zahtevano 
dokumentacijo, slediti predpisom 
in se odločati tako, da bodo v kora-
ku z zahtevami časa in potrebami 
trga. Svoje delovanje bomo skuša-
li naravnavati čimbolj razvojno s 
ciljem, da se bodo razdeljena pro-
računska sredstva oplemenitila in 
bodo rezultati vidni. 

Lahko rečete, da v vaši občini 
kmetijstvo ima razvojno pers
pektivo in katera so ta področ
ja? 

Mislimo, da je treba kmetijstvo 
podpirati, zato je Občinski svet 
občine Škocjan sprejel nov Pravil-
nik o ohranjanju in spodbujanju 
razvoja kmetijstva in podeželja 
v Občini Škocjan za programsko 
obdobje 2007-2013, ki je usklajen 
z uredbami evropske skupnosti. 
Pravilnik opredeljuje 10 ukrepov, 
na katere se bodo lahko priglasili 
nosilci kmetijskih gospodarstev iz 
občinskega prostora. Ukrepi so na-
slednji: naložbe v kmetijska gospo-
darstva, s sklopu katerega bo mogo-
če sofinancirati agromelioracijska 
dela, postavitve večletnih nasadov, 
v manjši meri pa tudi nakup opre-
me in strojev. Ostaja ukrep Vars-
tvo tradicionalne krajine, znotraj 
katerega se bomo trudili ohranjati 
kulturno dediščino podeželja; sle-
di ukrep premestitev poslopij v 
javnem interesu – za primer, ko 
bi bilo potrebno določene objek-
te preseliti zaradi gradnje ceste, 
križišča, ipd. Zaradi spremenjene 
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kmetijske politike, ki vse bolj krči 
nadomestila za škodo v kmetijstvu, 
ki nastaja kot posledica naravnih 
nesreč, bodo kmetje primorani 
svoje posevke in živino zavarova-
ti. Del sredstev za pokritje zavaro-
valnih premij bo mogoče koristiti 
iz naslova občinskega proračuna. 
Ker želimo, da bi se lastniki zem-
ljišč odločali za združevanje par-
cel, smo pripravili ukrep Pomoč 
za zaokrožitev zemljišč, v sklopu 
katerega bi povrnili stroške prav-
nih in upravnih postopkov. Vsak 
nosilec kmetijskega gospodarstva 
se bo moral izobraževati; stroške 
seminarjev, delavnic, publikacij in 
podobno bo krila občina v obliki 
subvencioniranja storitev. Nekaj 
sredstev pa bo namenjenih tudi za 
spodbujanje dopolnilnih dejavno-
sti in trženje proizvodov kmetij. Z 
manjšimi sredstvi želimo usmerjati 
prevzemnike kmetij v izobraževa-
nje v kmetijske programe. 

Za vsako napredno institucijo 
so zelo pomembni projekti za 
naprej. Verjetno isto velja tudi 
za vašo občino. Kateri so ti pro
jekti? 

Nedvomno že omenjena VTK in 
GTC Škocjan, ki pa sta finančno 
odvisna predvsem od evropskih 
sredstev. Tu imamo projekte smelo 
zastavljene, projektante smo izbrali 
na podlagi svetovnih referenc. 

Brez mladih in njihovega izo
braževanja ter vzgoje ni na
predka. Kako je v vaši občini 
poskrbljeno za to? 

V letu 2006 smo lahko z vese-
ljem odprli vrata popolnoma pre-
novljene in tudi povečane osnovne 
šole. Je svetla, prostorna, sodobno 

opremljena. Vsi, predvsem pa otro-
ci in njihovi starši, so je zelo vese-
li. Investicija je znašala 600 mio 
SIT, 50% je bil delež države. Ob-
novili smo tudi podružnično šolo 
na Bučki, obe enoti vrtca, športne 
površine na Bučki, čaka nas pa še 
stadion in šolske športne površine 
v Škocjanu ter športna dvorana.

Kako pa boste na občinski ravni 
skrbeli za socialno in zdravstveno 
varstvo vaših občanov? Na zadnji 
seji občinskega sveta smo podelili 
naši priljubljeni zdravnici konce-
sijo. Imamo tudi kakovostno zob-
no-zdravstveno ambulanto z zoboz-
dravnikom s koncesijo. Pri obeh 
pričakujemo zasebne pobude za 
izboljšanje storitev in kakovostno 
delo z zadovoljnimi občani. Velike 
stroške predstavljajo domske oskr-
be, družinski pomočniki, obvezna 
zdravstvena zavarovanja, ki jih mo-
ramo plačevati brezposelnim ose-
bam (predvsem Romom) in nena-
zadnje stroški pogrebnih storitev, 
mrliških ogledov, pasjih zavetišč 
(ponovno Romi). Skratka kako-
vostne storitve in bivanjske ter gos-
podarske možnosti in s tem dvig 
socialnega statusa ljudi, so edino 
zagotovilo za nižanje stroškov in 
izboljšanje standarda teh storitev. 

Kaj za vašo občino pomeni 
sprememba Zakona o financi
ranju občin? 

Pozitivna sprememba, ki smo jo 
z nestrpnostjo pričakovali in tudi 
sam sem se v okviru Kluba župa-
nov zavzemal, da je do tovrstnih 
sprememb prišlo. Izredno hvaležni 
smo ministru dr. Ivanu Žagarju, da 
je smelo in pogumno v tako krat-
kem času uvedel spremembe, ki 
smo si jih v ogromni večini zelo 
želeli. 

Kako ocenjujete, da bo vplival 
novi Zakon o financiranju ob
čin na male občine? 

Že zdaj nekoliko lažje dihamo, 
saj so bili naši občinski proračuni 
glede na socialni status naših ob-
čanov zelo nizki. Zavedam se, da 
se strukturne premike ne da dela-
ti preko noči, prepričan pa sem, 
da je potrebno omogočiti človeka 
vredno življenje v še tako zakotni 
vasici. Naj se dotaknem še enega 
področja. Po nekaj letih izrednih 
nesorazmerij smo vsaj nekoliko 
uravnovesili tudi »plače« županov, 
ki bodo vplivale, da bodo morda 
kandidirali tudi bolj konkurenč-
ni kandidati in tudi vztrajali naši 
najboljši župani. Pri odpravi tega 
nesorazmerja imajo velike zasluge 
naša stanovska združenja ZOS, 
SOS, Klub županov ter naš pred-
sednik Janez Podobnik in minister 
Ivan Žagar. Izredno težko bo ob 
plačah v lokalni samoupravi obdr-
žati dober kader, ki tam že je, še tež-
je pa pridobiti novega. Ta izredno 
pomemben problem bomo morali 
razrešiti in ustvariti pogoje za na-
grajevanje sodelavcev, ki so odlo-
čilnega pomena za dobro delo v 
občinah. 

Kakšna je infrastruktura po
membnejših državnih in občin
skih cest? 

Zelo smo zadovoljni, da imamo 
novo avtocesto, pa čeprav zaen-
krat neprekinjeno le do Zagreba. 
Spopadali smo se tudi z vzpored-
no problematiko ob gradnji AC, 
kot so uničene lokalne ceste, ki 
jih izvajalci še danes niso sanirali 
kljub pomoči ministra Božiča. Na 
področju cest imamo moramo izve-
sti še izredno veliko investicij tako 
v okviru DRSC kot iz občinskega 
proračuna. Spadamo med občine, 
ki imajo glede na površino in šte-
vilo občanov sila veliko lokalnih 
cest in javnih poti (preko 125 km), 
prečka pa nas tudi nekaj regionalk 
in avtocesta Ljubljana – Zagreb. S 

cestami, kot vemo, je vedno 
problem. Pri nas zime in to-

vorni promet zelo uničuje-
jo njihovo stanje, sploh 
je problematika hujša 
tam, kjer so pred leti 

»šparali« in tudi zaradi 
drugih razlogov pri gradnji 

slabo izdelali podložne tampone 
ali spodnji ustroj. Letos smo name-
nili za lokalno cesto v zahodnem 
delu občine - več kot 1 mio evrov, 
kar je za nas izredno veliko.

Kakšno je komunalno omrež
je? 

Mi smo še občina brez javne čistil-
ne naprave in s tem brez čiščenja 
odpadnih voda, kar je v današnjem 
času popolnoma nesprejemljivo. Z 
že omenjenim projektom Vodovod, 
tehnološka voda in kanalizacija, že-
limo streti ta trdi oreh. Pri vodo-
vodu moramo magistralne vode in 
potrebne nove vodohrame, ki jih 
sploh še nimamo, zgraditi z regij-
skimi kohezijskimi projekti, ravno 
tako v okviru porečja reke Krke 
primarno komunalno omrežje s 
centralno čistilno napravo. Ostalo 
omrežje je v veliki meri potrebno 
obnove, kjer si nameravamo poma-
gati s strukturnimi projekti, javno 
zasebnim partnerstvom in lastno 
soudeležbo, vse v okviru projekta 
VTK. 

Kaj je bila prva stvar, ki ste jo 
naredili, ko ste se preselili na 
občino?

V tem mandatu smo najprej ure-
dili urbanistično pisarno in preraz-
poredili sodelavce po prostorih gle-
de na področja, ki jih pokrivajo. 
Zaradi prioritetnih projektov in 
pomembnosti nalog ter glede na 
obljube sem odstopil kot ravnatelj 
šole in pričel delati kot poklicni 
župan.

Koliko sodelavk in sodelavcev 
ste spoznali?

Poznal sem jih že od prej.

Kakšne načrte imate na kadrov
skem področju?

Obdržati dober kader in pridobi-
ti dva nova sodelavca za področje 
financ in komunale ter cest.

Napovedali ste nekaj novih pro
gramov, projektov, ali verjame
te da vam bo uspelo uresničiti 
vse?

Seveda trdno verjamem, da nam 
bo uspelo.

Kateri bodo vaši prednostni 
projekti?

VTK in GTC.

Za uspešno županovanje je 
zagotovo bistveno tudi sodelo
vanje z državo. Pričakujete, da 
bo sodelovanje korektno?

Prepričan sem in trdno verja-
mem v to.

Imate iz predvolilnega časa 
kakšno zanimivo anekdoto?

Na televiziji, ki se reklamira s slo-
ganom »v živi sliki«, mi niso dovoli-
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Ustanovitev Nove generacije
v Celju

Poletna šola podmladka 
Evropske ljudske stranke na 
Cipru
Med 27. junijem in 1. julijem je v Limassolu, drugem največjem cipr
skem mestu, potekala poletna šola YEPPa, podmladka Evropske ljud
ske stranke, z naslovom »Evropska sosedska politika s poudarkom na 
problematiki na Bližnjem vzhodu«.

Poletna šola z več kot petdeseti-
mi udeleženci predstavnikov podm-
ladkov desnosredinskih strank je za 
spremembo od ostalih seminarjev 
potekala v nekoliko bolj sprošče-
nem vzdušju, z manj natrpanim 
urnikom, a vseeno o pomembnih 
aktualnih temah bližnjevzhodnih 
konfliktnih območij. Ciper, ki se je 
Evropski družini pridružil skupaj s 
Slovenijo, je od nemirnih območij 
Izraela, Palestine in Libanona od-
daljen le 160 km. 

Na samem seminarju smo od 
predstavnikov političnih strank 
Izraela in Palestine kakor tudi uni-
verzitetnih profesorjev, poslancev 
Evropskega parlamenta ter pred-
stavnikov Evropske unije pobliže 
spoznali njihova videnja večdeset-
letnega spora ter možnost rešitve 
konfliktov. Prav tako je v okviru se-
minarja potekala seja sveta YEPP 
(council meeting), na katerem smo 
se od predstavnikov Nemčije ter 
Portugalske seznanili z uspešnim 
nemškim predsedovanjem EU ter 
načrtom portugalskega predsedova-
nja, ki se začenja v teh dneh.

Prav tako pa bo podobno kot Slo-
venijo tudi Ciper, ki je še vedno 
razdeljen na večji grški ter manjši 
turški del, prihodnje mesece zazna-
movala politična kampanja za pred-
sednika republike. Član Evropske-
ga parlamenta in bivši minister za 
zunanje zadeve ter hkrati najresnej-
ši kandidat za predsednika Cipra 
Ioannis Kasoulides nam je na gala 
večerji predstavil svoje poglede na 

prihodnost Cipra kot Evropske uni-
je v celoti. 

Poletno šolo pa smo pri za na-
še razmere neverjetnih 40°C ob 
hladni pijači na plaži zaključili 
predvsem s seznanjenjem in prido-
bivanjem izkušenj dosedanjih orga-
nizatorjev seminarjev ter seveda z 
načrtovanjem organizacije prihaja-
jočega seminarja, ki bo decembra 
letos v Ljubljani.

S.V. 

Seminar o mladih v današnji Evropi v Brnu
Člana Nove Generacije Aljoša Kmetec in Boštjan 

Furlan sva se med 17. in 22. aprilom udeležila konfe-
rence Mladi ljudje v današnji Evropi v Brnu, ki so jo 
že tretjič pripravili Mladi češki krščanski demokrati 
(MKD). Udeležili so se ga predstavniki desnosredin-
skih podmladkov iz Irske (Fine Gael), Poljske (PO), 
Češke (MKD), Madžarske (Fidelitas), Avstrije (JVP), 
Slovenije (NG SLS), Malte (National party) in Cipra 
(Democratic Rally), med udeleženci pa je bila tudi 
predstavnica evropske mladinske organizacije AE-

GEE iz Grčije. 
V medsebojnih 

pogovorih smo 

razpravljali predvsem o mladinskem političnem de-
lovanju, pa tudi o perspektivah mladih v združeni 
Evropi. Vsaka delegacija je na multikulturnih večerih 
predstavila svojo državo, ob predstavitvi Slovenije pa 
so se za najbolj zanimive izkazali slovenski evro kovan-
ci, prav tako pa so bili tudi navdušeni nad pokušino 
slovenskega vina, ki sva ga degustirala. Poleg ogleda 
čudovito urejenega mestnega jedra Brna smo obiskali 
tudi sedež češkega ustavnega sodišča in mestno hišo. 
Zadnji dan seminarja smo izkoristili za izlet v okolico 
Brna. Ogledali smo si čudovit romantični grad Ledni-
ce z največjim parkom na Češkem, ki se razprostira 
na 200 kvadratnih kilometrih. Dan smo presenetljivo 

zaključili v vinski kle-
ti in čeprav je Češka 
bolj poznana po od-
ličnem pivu, se lahko 
pohvali tudi z dobrim 
vinom.

Boštjan Furlan

Pravijo, da smo mladi tisti, na 
katerih svet stoji. Mladi, polni 
energije, zanesenosti in novih 
idej z željo po soustvarjanju bolj-
šega jutri smo se odločili stopi-
ti skupaj in vtisniti svoj pečat 
delovanja v družbenopolitično 
dogajanje v knežjem mestu. 
Ugotovili smo, da bomo skupne 
cilje ustrezneje dosegali, 
če se formalno organizi-
ramo in povežemo v 
podmladku SLS.

Slavnostna usta-
novna seja je bila v 
četrtek, 10. maja, v 
prostorih občinske-
ga odbora SLS, kjer 
smo za predsednico občinskega 
odbora podmladka SLS sogla-
sno izvolili Darjo Turk. Zbra-
ne sta nagovorila glavni tajnik 
podmladka Drejc Slatenšek in 
predsednik celjskega občinske-
ga odbora SLS Marko Zidanšek 
ter podala vizijo, vrednote, cilje 
in pozicioniranje podmladka v 
slovenskem političnem prosto-
ru. Predstavljeni so bili projekti 

in aktivnosti, ki potekajo pod 
okriljem Nove generacije. Pogo-
vor se je nadaljeval v neformal-
nem vzdušju, kjer smo se malce 
bolj spoznali, pokramljali o zani-
mivih tematikah ter se pogovo-
rili o tem, kakšna je naša vloga 
in kje se prepoznamo. 

Naša vizija je postati razpoz-
naven podmladek v občin-

skem okolju in sodelova-
ti z ostalimi izven lokal-
nih meja. Prizadevali 

si bomo povezovati 
mlade pri družab-
nih, kulturnih, 
športnih in ostalih 

zanimivih dogodkih, 
ki jih družijo, pri tem pa ne po-
zabili na starejše. 

Želimo biti tista nova kon-
struktivna energija, ki združuje 
različne ljudi z mnogovrstnimi 
pogledi na aktualne družbene in 
politične zadeve, hkrati pa ostati 
enotni in zvesti tradiciji, vredno-
tam in ciljem Nove generacije.

Darja Turk, 
predsednica NG SLS Celje
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Srečanje SLS 
Grosuplje

Občinski odbor SLS in Nova 
generacija Grosuplje so na 
prvo julijsko nedeljo organizi-
rali celodnevno družabno sre-
čanje za člane in simpatizerje 
na Kuclju - najvišjem vrhu v 
občini z odličnim razgledom. 
Več o pogovorih, igrah in dru-
ženju pa v naslednji številki 
Odmeva. 

Nova generacija predlagala 
Svetu SLS resolucijo o razmerah 
v kmetijstvu
Nova generacija SLS predlaga Svetu SLS, da sprejeme resolucijo oz. 
poziv Vladi RS, da se v skladu z obljubami ministrice za kmetijstvo in 
finančnega ministra iz konca leta 2006 vsa izplačila za predhodna 
leta kmetom dejansko izplačajo najkasneje do konca junija. 

Na zadnji seji Izvršilnega odbo-
ra Nove generacije SLS, 31. maja, 
smo se seznanili s problematiko 
neizplačanih izplačil v kmetijstvu. 
Za boljšo seznanitev s problemom 
smo oblikovali posebno komisijo 
za kmetijstvo, na podlagi njenih 
ugotovitev danes svetu SLS pred-
lagamo to resolucijo. 

V devetdesetih se je naše kmete 
prepričevalo, da se ne bo dalo več 
preživeti »s petimi kravami ali pa 
desetimi svinjami«, zato so začeli 
z velikimi investicijami v infrastruk-

turo in stroje. Na podlagi obljub 
npr. EU standardov za leto 200, so 
kmetje vzeli kredite, gradili gnojne 
jame, sedaj pa so prisiljeni prodaja-
ti živino, da lahko odplačujejo ob-
veznosti, saj jim je bil denar za leto 
2004 obljubljen do konca 2006. 
Sredstva, ki jih kmetje ne dobijo 
po načrtovanem planu, so zanje 
izredno draga, saj morajo vzeti kre-
dite, da lahko pokrijejo obveznosti, 
to pa posledično realno zmanjšuje 
vrednost prejetih sredstev. 

Rok Ravnikar

Avtonalepke za »člane kluba 
Nova generacija«

V Novi generaciji SLS smo pripravili posebne avtomobilske 
nalepke – »možiclja« Nove generacije SLS, naš logotip, v šti-
rih različnih barvah. Namenjene so samo članicam in članom 
podmladka Nove generacije SLS ter tistim, ki spoštujejo naše 
vrednote. Zakaj? Za izražanje pripadnosti, za prepoznavanje 
članov na cestah po vsej Sloveniji, za navezovanje stikov med 
tistimi, ki se (še) ne poznate,… Ko srečate avto z našo nalepko, 
mu namenite prijazen pozdrav. Sami lahko izbirate, katera barva 
vam najbolj ustreza na avtomobilu, motorju, kolesu, traktorju,… 
Nalepko smo tako ob priložnostih že podarili in nalepili nekate-
rim iz vodstva stranke (predsednik, glavni tajnik,…), dobili pa 
jih boste tudi vsi predsedniki in župani iz vrst SLS. 
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Nova generacija SLS Vojnik: Šport je 
najboljša droga!

V soboto, 18. maja, smo se člani Nove generacije SLS Vojnik udeležili vseslo
venske športno humanitarne akcije Veter v laseh  s športom proti drogi. Tako 
smo se pridružili 95 mladim, s katerimi smo igrali košarko, odbojko in nogomet 
na športnih površinah v Vojniku.

S svojo udeležbo smo dokazali, da s športom lahko aktivno in kvalitetno preživljamo 
prosti čas in se hkrati zabavamo ter družimo. Razveseljivo pa je tudi to, da je v košarki 
zmagala ravno ekipa Nove generacije, čeprav prvotni namen akcije ni bil zmagovati, 
temveč sodelovati.

V Novi generaciji SLS zagovarjamo, da je šport najboljša droga, predvsem pa, da je 
športna aktivnost tista, ki pripomore k boljši fizični in psihični kondiciji posameznika.

Tjaša Podergajs,
predsednica Nove generacije SLS Vojnik

Droge tudi naš problem
Nova generacija SLS Semič je 2. junija v Kulturnem domu Jožeta Mihelčiča v Semiču organizirala okroglo mizo z naslovom »Ali obstaja problem 
drog v Beli krajini?«. Problem drog v Beli krajini je vsem znan, vendar le površinsko, zato si je NG Semič zadala, da globlje predstavi droge, posle
dice uživanja ter institucije, na katere se lahko obrnemo v primeru zasvojenosti in pri iskanju pomoči.

Omizje so sestavljali gostje dr. Ervin Strbad, predstavnik Centra za zdravlje-
nje odvisnosti od prepovedanih drog Novo mesto, Klemen Vitkovič, predsed-
nik LAS Črnomelj, župan občine Semič Ivan Bukovec, ravnateljica osnovne 
šole Belokranjskega odreda Semič Silva Jančan kot predstavnica šolstva, 
splošna zdravnica Gabriela Plut, predsednik NG SLS Slovenije Rok Ravni
kar kot predstavnik mladih ter ozdravljeni odvisnik in predsednik LAS Novo 
mesto Toni Kočevar. Voditeljica okrogle mize je bila Anica Jakša. 

Razmere na področju zlorabe prepovedanih drog v Beli krajini so bile na
tančno predstavljene. Metadonsko ambulanto obiskuje 20 Belokranjcev, od 
tega 7 iz semiške občine. Sicer pa ocenjujejo, da jemlje heroin okrog 80 
mladih Belokranjcev. Polovica mladih, starih od 15 do 17 let, je že poskusila 
marihuano ali jo kadi, vsak sedmi pa bo po 
raziskavah končal na heroinu. Starostna meja 
tistih, ki so prvič poskusili nelegalno drogo, 
se znižuje, in med njimi so že dvanajstletniki. 
Ravnateljica je poudarila, da v šoli o nevarno-
stih drog podučijo tako učence kot starše. Za 
slednje vsako leto pripravijo izobraževanje, ki 
je zadnji dve leti zelo dobro obiskano. Župan 
Bukovec je opozoril na žalostno izkušnjo, ko 
je starše opozoril, da njihovi otroci uživajo 
drogo, pa je od nekaterih dobil odgovor, češ, 
kaj ga pa to briga.

Po predstavitvi gostov so imeli gledalci v 

dvorani tudi možnost aktivnega sodelovanja, saj so lahko gostom za-
stavljali vprašanja. Okrogla miza se je končala ob 22. uri s sklepom, da 
je o problemu drog potrebno še veliko doreči in dosti narediti, da se bo 
problem zmanjšal. 

Vsi pa so bili enotni v tem, da bi morali biti otroci bolj zaposleni, za 
zdravo življenje brez drog pa bi jih morali motivirati od malega, že v 
vrtcu. Ni dovolj, da jim tudi ob koncu tedna odprejo telovadnico, če 
mladi ne vedo, kaj bi v njej počeli. Mogoče bo prvi korak že to, kar je 
bilo povedano tudi na okrogli mizi, ustanovitev Mladinskega centra v 
Semiču, ki bi mladim omogočal aktivnosti na vseh področjih in s tem 
potencialno izboljšal kakovost življenja mladim.

Rada bi se zahvalila vsem gostom, ki 
so se udeležili okrogle mize ter obiskoval-
cem, še posebej pa članoma NG SLS Se-
mič Tomažu Črnetu in Nataliji Malnarič, 
ki sta veliko pripomogla pri izpeljavi pro-
jekta, prav tako predsedniku NG Roku 
Ravnikarju, tajnici NG Maji Erbežnik in 
tajniku sveta NG Domnu Korošcu, Ani 
Vrtin iz Črnomlja, snemalcu Robiju Vid-
marju in vsem ostalim, ki so mi pomagali 
pri izpeljavi projekta. 

Vanja Gruden, 
predsednica NG SLS Semič
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V soboto, 26. maja, je padel rekord proge na Grmado pri Celju. V neverjetnih 17 minutah je na cilj pritekel 
Škofjeločan Simon Alič. 10. juriša na Grmado se je udeležilo dvakrat več tekmovalcev kot v preteklem 
letu. 

Strm in napo-
ren vzpon na 718 
metrov visoko Gr-
mado pri Celju, 
ki sta ga organizi-
rala Nova genera-
cija SLS Celje in 
športno društvo 
Ventilček, je le-
tos premagovalo 
okoli 80 tekačev 
in pohodnikov iz 
Celja in okolice, 

kar je dvakrat več kot v preteklih letih. Še posebej smo veseli, da so 
se tekme udeležili izkušeni gorski tekači, ki sodijo v sam vrh tudi v 
svetovnem merilu, tako da ni bilo nobeno presenečenje, da je bil podrt 
rekord proge.

36-letni Simon Alič je 480 metrov višinske razlike premagal v pičlih 
17 minutah. Absolutna zmagovalka med ženskami pa je bila Marta 
Gričar s časom 25:29. Presenetil je tudi komaj 10-letni Vid Kramer s 
časom 26:31 in si tako priboril pokal v kategoriji dečkov do 14 let. Z 
zmago v roki pa je med moškimi do 30 let odšel 28-letni Goran Dobrije

vič. Posebne pohvale gredo še Ivanu 
Hrovatu, ki je kljub slepoti, na cilj 
prišel v uri in 22 minutah ter naj-
starejšemu udeležencu 64-letnemu 
Jožetu Turnšku, ki je prišel na cilj v 
47 minutah. Dober rezultat je imel 
tudi eden najbolj znanih obrazov 
na tekmi celjski župan Bojan Šrot. 
Več podrobnosti o rezultatih si lah-
ko ogledate tukaj:
http://www.nova.generacija.
org/index.php?stran=vsebina&
menu=298. 

Nove moči po napornem vzponu 
so udeleženci nato nabirali na Celj-
ski koči, kjer sta jih čakala hrana in 
pijača, živa glasba, kolajne, pokali 
in še žrebanje bogatih praktičnih na-
grad. Organizatorji pa so z mislimi že v prihodnjem letu. Pozitivni odzivi 
tekmovalcev so nam spodbuda, da projektu Juriš na Grmado dodamo 
še nove vsebine in razsežnosti. Tako bomo v prihodnjem letu skušali 
približati pohod na Grmado tudi širši množici ljudi. 

Darja Turk

Na 10. jurišu na Grmado padel rekord proge!

Nova generacija Pomurje slavila 
na 2. igrah klasja v Markovcih

Zadnjo junijsko soboto smo se z vseh koncev Slovenije odpravili v 
Bukovce v občini Markovci, kjer je tamkajšnje Društvo mladih obči-
ne Markovci organiziralo že druge »Igre klasja«. Letošnji zmagovalci 
so po težkem boju in dodatnih igrah postali člani ekipe Nova genera-
cija SLS Pomurje, ki so pod vodstvom podpredsednika podmladka 
na nacionalni ravni Tiborja Vöröša ponosno odnesli pokal in s tem 
izboljšali uvrstitev Nove generacije, ki je 2005 osvojila 2. mesto. 

Organizirali že dve razpravi o 
programu stranke

Nova generacija SLS se je že ob prvih napovedih o posodabljanju 
programa SLS aktivno vključila v pripravljalne aktivnosti. Zato smo že 
v času nastajanja prvega osnutka organizirali pogovor o temeljnih vpraša-
njih vsake organizacije - o vrednotah, o viziji in o poslanstvu stranke ter 
k debati povabili vse mlade, ki jih ta tematika zanima. Naša prva ocena 
je, da takih pogovorov v naši stranki primanjkuje, saj se le ob izmenjavi 
razmišljanj o teh vsebinah gradi in sooblikuje skupna identiteta stranke.

Sledil je še drugi »debatni večer«, ko smo imeli pred seboj že prvi 
konkreten predlog programa. Razprava je bila zelo zanimiva, na trenut-
ke tudi presenetljiva. Člani, to smo videli pri mladih, zagotovo pa je 
nekaj podobnega pri starejših, prihajamo iz različnih okolij, ne samo 
v regionalnem smislu, ampak tudi z različnimi izobraževalnimi, dru-
žinskimi in materialnimi izkušnjami in ozadji. Še več, prihajamo iz 
različnih družbenih skupin, socialnih mrež, s katerimi preživimo pre-
cej prostega časa. Zato imamo na določeno vprašanje, problem, zelo 
različna stališča in zelo različne načine soočanja z njimi. O določenem 
političnem pojmu imamo tudi včasih izrazito nasprotujoče si definicije, 
predstave in predsodke. 

Med mladimi je prisotna močna želja po definiranju stranke kot prepoz
navne, desnosredinske stranke, z načelnimi in odločnimi stališči do Slo
venstva, evropske identitete, pravičnosti, spoštovanja tradicije,… …hkrati 
pa se bojimo, da bi bili preveč omejeni, nemoderni in s tem neprivlačni 

za mlade. Gre pravzaprav za pogovore o bistvu 
našega obstoja, delovanja in prihodnosti. O naši 
identiteti. Pogovori na to temo so kot osebna 
izpoved, niso lahki, zato je v prvi vrsti take po-
govore treba ponavljati še pogosteje. 

Rok Ravnikar
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Kar sem resnično pogrešal, je 
bilo mnenje ljudi, ki živijo na tako 
imenovanih »območjih medveda«. 
Ljudi, ki imajo precej več možno-
sti srečati to veličastno žival, kot 
ostali prebivalci naše dežele. Ne bi 
se spuščal v točne številke, ker sem 
zasledil občutno preveč variacij, da 
bi lahko navedel pravo (od 400 pa 
tja do 800 primerkov). Ne glede na 
to, koliko jih je v resnici, pa lahko 
rečem, da jih velika večina živi na 
ozkem področju, ki se razteza od 
kočevskega preko ribniškega območ-
ja in notranjskih gozdov tja do Cerk-
nice. Ali je potem tu smiselna sta-
tistična enačba, koliko prebivalcev 
pride na enega medveda v državi, 
ki jo uporablja stroka? Povsod dru-
god je medved zaenkrat redkost in 
je tja ponavadi zablodil prav s prej 
omenjenih območij; tudi v okolico 
naše prestolnice. Torej imamo mno
go več medvedov kot vsa ostala Evro
pa, naseljenih na tako imenovanem 
območju medveda, ki smo ga prej 
približno definirali. Medved tukaj 
ni od včeraj, prav tako ne lokalno 
prebivalstvo. In vendar, ko so se po-
javili določeni problemi v tem sobi-
vanju, je širna Slovenija, strokovna 
in laična, začela učiti te iste prebival-
ce, kako živeti z medvedom, kako je 
to pozitivna stvar za vse nas, kako je 
medved nevaren le v redkih prime-
rih, kako se izogniti napadu, kako so 
oblasti neuvidevne, ker pobijajo to 

Medved  ne nacionalni,
temveč lokalni problem
V sklopu kampanje, ki jo je pripravil podmladek Slovenske ljudske stranke Nova Generacija, »Pozor 
medved, gibanje omejeno!«, sem prebral in preučil več kot 40 strokovnih člankov, komentarjev in mnenj, 
izdanih v dnevnem časopisju v zadnjem letu dni na temo medved in njegovo domnevno ogrožanje človeka. 
Poleg nekaj novinarskih povzetkov dogodkov in redkih pisem bralcev sem opazil še nekaj značilnosti. Kar 
visoko število prispevkov je napisanih s strani predstavnikov za pravice živali, ljubiteljev okolja, zaščitni
kov življa itd. Tu je tudi nekaj prispevkov priznanih strokovnjakov, ki so podali svojo izjavo oz. razmišljanje 
na temo medveda, v člankih pa zasledimo veliko mero teoretiziranja in predstavljanja različnih raziskav o 
sobivanju človeka z medvedom na področjih Severne Amerike ipd. 

našo skupno dragocenost itd…vse v 
smislu: ni medved kriv, da ne znate 
več živeti z njim. 

Če se vrnem nazaj na že omenje-
ne časopisne prispevke, ugotavljam, 
da so borci za pravice živali in nara-
vovarstveniki uspeli v zadnjih nekaj 
letih iz medveda narediti »nadžival« 
oz. nedotakljivo živalsko ikono. Bi-
jejo bitko, kjer sploh ni vojne! Ne 
gre za vprašanje »ubiti ali ne ubiti«. 
Vsako leto se odstreli na tisoče je-
lenjadi, srnjadi, divjih prašičev, 
v klavnicah pa za potrebe našega 
prehranjevanja nešteto glav govedi, 
svinj, piščancev in celo konjev. In 
vendar je medved, ki že kar nekaj 
časa dokazljivo ni ogrožena vrsta 
na omenjenih področjih, nekaj po-
sebnega!? Edina divja žival je, ki 
nas potencialno lahko ogrozi, prav 
tako pa nima naravnega sovražnika. 
V več prispevkih sem zasledil, da 
medvedi poškodujejo oz. usmrtijo 
razmeroma malo prebivalstva, pa 
še v teh primerih naj bi žrtve same 
nosile kožo naprodaj. Skratka, da 
ni razloga za kakršen koli poseg v 
medvedji živelj. Toda štetje nepo-
srednih žrtev je nesmiselno početje 
v medvedji problematiki. Govorimo 
o tem, da nas marsikdo hoče prepri
čati o direktnem sobivanju z medve
dom, vendar  ali leta ve, kako je to 
v praksi? Kakšen občutek je srečati 
medveda? Kako se je ukvarjati s špor
tom v naravi, planinariti, gobariti in 
zraven živeti v večnem strahu, ker 
obstaja možnost srečanja? In če re-
cimo še sprejmemo odgovornost 
nase, ko nas medved ogroža sredi 
kočevskega pragozda, pa tega ne 
moremo trditi, ko smo ogroženi 
nekaj sto metrov od naših bivališč! 
Ali lahko potem rečemo, da imamo 
enake možnosti in pogoje za življe-
nje kot ostala Slovenija? Prav vsak 
domačin, lovec ali pa poznavalec 
obnašanja živali vam bo znal po-

vedati, da je npr. prav medvedka z 
mladiči ena najbolj nepredvidljivih 
in agresivnih živali. Prav tako sem 
imel priložnost govoriti z ljudmi, ki 
so na srečo brez posledic preživeli 
neposredno srečanje z medvedom. 
To opisujejo kot hudo neprijetno iz-
kušnjo, ob kateri prav lahko, zaradi 
strahu in panike, narediš napačno 
potezo in s tem daš medvedu napa-
čen znak ter povod za napad. Raz-
pravo o posledicah šoka in učinkov 
naj nadaljujejo strokovnjaki… 

In vendar tu ne živimo krvoloč-
neži z željo po iztrebitvi medveda. 
Verjamem, da je marsikdo ponosen 
na medvedjo populacijo na Sloven-
skem, saj smo na ta način prava 
evropska posebnost, kočevski in 
snežniški gozdovi pa premorejo 
tudi risa in volka, ki je nekoč že 
bil na robu izumrtja. Vendar prav 
tam, v teh gozdovih, je medvedu 
njegovo mesto. Daleč od mestnega 
direndaja, daleč od ostankov hrane 
v smeteh, daleč od obmestnih po-
hodnih poti, kaj šele šolskih objek-
tov. Poudarjam, medvedi se vedno 
bolj vključujejo v bivalno okolje člo-
veka. Srečujemo jih tam, kjer nekoč 
nikoli niso bili videni. Njihove poti 
vodijo mimo naših domov, soočenja 
z njimi na lokalnih cestah in tudi 
magistralkah so vse pogostejša. 
Govorimo o občutku varnosti pri 
lokalnem prebivalstvu. Kateri gobar 
bo tvegal za nekaj kilogramov gob 
srečanje z medvedom, ki se zadnje 
čase potika po bližnjem, že dolgo 
znanem mestu za nabiranje? Kdo še 
lahko reče, da povsem brezbrižno zju
traj svojega šolarja pošlje v šolo, če 
ima informacijo, da se je okoli prav 
te šole nedavno potikal medved? Tu 
ne pomaga nobena statistika o mož-
nostih napada in o preprečevanju 
le-tega ipd…Tu moramo pogledati 
praktičen življenjski vidik regij, ki se 

poleg slabše gospodarske situacije, 
nezaposlenosti in odseljevanja zdaj 
soočajo še z zaraščanjem podeželja 
in posledično tudi z medvedom.

Nihče ne trdi, da je povečan od
strel edina možna in prava rešitev. 
Lahko se razpravlja o preselitvah, 
sterilizaciji, tudi zloglasna mrho-
višča so možna tema razgovora. 
Bistvo je, da se o problematiki po-
govori na vseh nivojih, od stroke, 
ustreznih javnih služb, do lokalne-
ga prebivalstva, ki ga to tudi najbolj 
zadeva. Nenazadnje pa mora tudi 
širša slovenska javnost enkrat za 
spremembo prisluhniti svojim so-
državljanom in poskušati razumeti 
njihovo bit problema in ne samo 
prebirati propagandne in naravo-
varstvene floskule. Naj se že konč-
no najde trajnejša ali celo končna 
rešitev, da bomo lahko Evropi s po-
nosom predstavili našo posebnost: 
medveda v naravnem okolju.

Če ohranimo populacijo medveda 
na neki bolj uravnoteženi številki gle-
de na površino, bo še vedno nekaj-
krat večja kot v vsej osrednji Evropi, 
a vendar nenevarna za prebivalstvo. 
Ob sedanjih razmerah na območjih 
medveda bo slej kot prej znova priš-
lo do hude telesne poškodbe ali celo 
smrtne žrtve ob napadu medveda 
na človeka. Kdo bo tedaj prevzel od-
govornost, ko bodo časopisi polni 
krvavega obračuna? Pozdravljamo 
vsakršno utemeljeno in argumenti-
rano kritiko naše pobude, saj vodi 
h kvalitetni razpravi in izpostavitvi 
problema. Vrata so odprta za vsa 
mnenja in morebitne rešitve. Ven-
dar zavedajmo se, da medtem ko 
mi tu samo razpravljamo, bo jutri 
nekdo spet imel »čast« srečati naj-
mogočnejšega prebivalca sloven-
skih gozdov.

Gregor Košir, 
Projekt »Pozor, medved!«

NG SLS Kočevje

POZOR 
medved!

GIBANJE OMEJENO

zveze, klubi, gibanja, podmladek
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Pričakujemo povabilo na 
pogovore o prihodnosti SLS 

V Novi generaciji, podmladku Slovenske ljudske stranke, z 
veseljem sprejemamo dejstvo, da sta tako sedanji predsednik 
Janez Podobnik kot podpredsednik Bojan Šrot pripravljena 
sprejeti položaj predsednika Slovenske ljudske stranke na na-
slednjem kongresu, saj gre nedvomno za eni najbolj uglednih 
osebnosti v državi. 

V Novi generaciji SLS pričakujemo, da bosta oba kandidata 
za predsednika povabila podmladek na pogovore o prihodnosti 
in viziji Slovenske ljudske stranke. Na teh pogovorih bo tudi 
Nova generacija SLS predstavila svojo vizijo s poudarkom na 
mestu mladih v stranki in slovenski družbi. Ti pogovori bodo 
podlaga za odločitev, katerega kandidata bo Nova generacija 
podprla za predsednika na kongresu SLS.

Nova generacija SLS ima kot najbolj množično organizirana 
organizacija znotraj SLS in še posebej kot njena mladinska or
ganizacija interes dolgoročno sooblikovati prihodnost Slovenske 
ljudske stranke, zato si želimo, da bo vodstvo Slovenske ljudske 
stranke resno obravnavalo tudi stališča podmladka.

Rok Ravnikar, 
predsednik NG SLS

Koga motijo vsebinska 
in jasna stališča Nove 
generacije?
Jasna in odločna stališča Nove generacije so bila zopet trn v peti 
kvaziliberalnim in anarhističnim piscem, eden izmed teh pa je tako 
2. junija v Mladini objavili žaljiv pamflet pod naslovom »Rok Ravni
kar in njegova pravica«, v katerem so nas razglasili za nič manj kot 
»samooklicane svečenike prave demokracije, ki povsod vidijo zaroto 
sil kontinuitete, njihova retorika pa je prisrčna zrcalna slika tiste iz 
bivšega sistema«. V nadaljevanju sledi naš odgovor. 

»V članku avtor popolnoma 
neosnovano in brez dokazov 
tendenciozno diskreditira delo 
Nove generacije SLS, podmlad-
ka Slovenske ljudske stranke. 
Samo že izbor uporabljenih be-
sed (cvetober, neumnost, blod-
nje, zelnik, burkaštvo, dušebriž-
ništvo, svečeniki) neposredno 
kaže na to, da je bil avtorjev 
edini namen zaničljivo in poni-
žujoče prizadeti podmladek in 
posameznike v njem. 

Dejstva so popolnoma nas-
protna, žal pa se avtor o njih 
niti ni poskušal pozanimati. 
Dejstvo je, da besedilo v zlo-
ženki »Pozor, medved!« niti 
slučajno ni zavajajoče, ampak 
temelji na uradnih podatkih iz 
gradiv Vlade RS iz junija 2006, 
kar je v zloženki tudi navede-
no. Razloge za zače-
tek naše kampanje, s 
katero opozarjamo na 
nevzdržne razmere, v 
katerih živijo prebival-
ci osrednjega območ-
ja rjavega medveda v 
Sloveniji, smo podrobno pred-
stavili tudi na novinarski kon-
ferenci 17. maja 2007. Skoraj 
zagotovo ste se pri vašem tedni-
ku s temi razlogi seznanili, saj 
ste fotografijo s te novinarske 
konference uporabili tudi pri 
vašem članku. Pozitivni odzivi 
prizadetih ljudi z omenjenih 
območij nam pravilnost naših 
usmeritev samo potrjujejo. 

Avtor članka nadalje naše nas-
protovanje vsakoletni prireditvi 
»marihuana marš« popolnoma 

neutemeljeno označi za »duše-
brižnistvo. Dejstvo je, da naša 
stališča do te škodljive prire-
ditve temeljijo na uradnih po-
ročilih Inštituta za varovanje 
zdravja RS, kar imamo tudi 
navedeno v zloženki »Marš, 
marihuana!«. 

V Novi generaciji SLS pri pri-
pravi naših stališč in projektov 
precej časa namenimo pripravi in seznanja-
nju z dejstvi, podatki in s strokovno literatu-
ro, zato tako pavšalne in neresnične ocene, 
s katerimi se nas posamezniki lotevajo, oce-
njujemo lahko zgolj kot nerazumna dejanja 
neznanja, besa ali obupa. 

Kar zadeva akcije Nove generacije SLS, 
s katero smo se decembra 2006 odzvali na 
problematične izjave Gregorja Golobiča, je 
dejstvo, da se je že v nekaj mesecih izkazalo, 
da smo imeli prav. Prav Slavoj Žižek, ki sode-
luje pri ustanavljanju nove stranke, je pove-

dal, da je Golobič slovenski Sta-
lin, mi pa opozarjamo, da se več 
kot očitno sedaj v gonji za po-
noven vzpon na 
oblast preoblači 
v jagenjčka.

Popolnoma 
neosnovana in brez dokazov 
je tudi trditev, da je retorika 
Nove generacije SLS »zrcal-
na slika retorike bivšega si-
stema«. Ravno nasprotno 
- prav ta članek, objavljen v 
Mladini, je najlepši primer 
metode neosnovane hujskaš-
ke diskreditacije na osebni 
in vsebinski ravni, vključujoč 
zlorabo medijev, ki je značilna 
za totalitarne režime.

 
Rok Ravnikar 

POLETNI TABOR 
NOVE GENERACIJE 
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Ob začetku poletnih počitnic smo za 

vse člane Nove generacije SLS 

pripravili

Lokacija: Lovska koča v Zelšah pri 

Cerknici
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DOBER POLITIK SE GRADI ŽE OD MLADIH NOG

Od predsednika razreda do 
predsednika društva navzgor 

4. razširjena seja ZU pri SLS 
je potekala v prijetnem okolju 
Kmetijske šole Grm, Novo mesto, 
kamor nas je povabil njen direk
tor in predsednik sveta SLS Tone 
Hrovat. 

Na seji smo podali obširnejše 
poročilo o vključitvi ZU pri SLS 
v Evropsko zvezo seniorjev, za kar 
ima posebne in največje zasluge 
naš aktivni član Erik Ložak iz OO 
SLS Trbovlje, ki je temu delu posve-
til veliko truda in svojega prostega 
časa. Prevedel je statut in vso doku-
mentacijo gradiva iz dela EZS, od 
ustanovitve leta 1995 v Madridu 
do njene 10. obletnice. Zatem je 
bil Erik Ložak povabljen na sejo IO 
stranke in tam predstavil pomen in 
namen te zveze in pomen vključitve 
ZU pri SLS. IO je na podlagi tega 
izčrpnega poročila sprejel sklep, 
da podpira ZU pri njenih prizade-
vanjih za vključitev v EZS in odo-
bril plačilo vseh stroškov v zvezi 
z njenim delovanjem. Predsednik 
Bogdan Bradač se Eriku Ložaku 

ponovno zahvalju-
je za njegov trud in 
uspešno delo, kajti 
brez njegove pomo-

či tega pomembnega projekta ne bi 
izpeljali in upa, da bo tudi v bodo-
če aktivno sodeloval pri delu EZS 
in se po potrebi udeleževal njenih 
zasedanj. Tudi vse prisotne prosi 
za aktivno sodelovanje in pripravlje-
nost sodelovati na zasedanjih zve-
ze, ki potekajo v Bruslju, Dunaju 
ali kakem drugem evropskem me-
stu, če posameznik obvlada angleš-
ki ali nemški jezik. V času pa, ko to 
poročamo, smo že prejeli vabilo za 
zasedanje kongresa EZS v Kölnu 
od 29.9. do 2.10.2007.

Na 4. redni seji smo razpravljali 
tudi o podpori sredinskih strank 
Lojzetu Peterletu ob kandidaturi 
za predsednika države. Podprli 
smo predlog IO stranke in tudi ta, 
da se kandidat predstavi na eni od 
sej sveta stranke. 

Razpravljali smo tudi o Taboru 
SLS, ki bo 9. sep. 2007 v Postojni 
in vse povabili k čim večji udeležbi, 
ker bo to prilika za prijetno in ko-
ristno druženje vseh članov stranke 
kot tudi njenih simpatizerjev. Pred-

sednik OO Novo mesto Alojz Turk 
je predlagal, da naj bi bil naslednji 
Tabor SLS v Novem mestu.

Prisotne je predsednik seznanil 
tudi o kongresu stranke, ki bo v me-
secu novembru. Mnenja je, da ima 
stranka premalo mladih na odgo-
vornejših mestih in da bo to na kon-
gresu potrebno upoštevati. Mladim 
je potrebno dati priložnost, starejši 
pa naj bi bili njihovi mentorji in jim 
stali ob strani. Stranka mora prido-
biti tudi več politične samozavesti 
in se znebiti malodušja.

Na državnozborske volitve v 
prihodnjem letu je opozoril Tone 
Lečnik. Povedal je, da nam sledi 
zelo dinamična politična letošnja 
jesen in tudi prihodnja, ko bodo 
volitve poslancev v DZ. Stranka se 
na to že aktivno pripravlja in po vo-
lilnih enotah Slovenije organizira 
srečanja, kjer obvešča članstvo o 
pripravah na volitve. Ta srečanja 
so zelo dobro obiskana, kar je po-
membno. Poudaril je, da se mora 
ZU pri SLS v ta dogajanja aktivno 
vključevati.

Alojz Turk je dejal, da je SLS 
stranka iz preteklosti in vedno 
bolj na dobri poti in je potrebno 

tradicionalne vrednote nadgraje-
vati. Meni, da je sožitje generacij 
ena od idej predsednika, kar zelo 
podpira, mladih pa največkrat ne 
razumemo. Glede volitev pa je po-
membno, da se veliko naredi na 
lokalni ravni. 

Župan občine Škocjan in pod-
predsednik kluba županov pri SLS 
Anton Zupet se je zahvalil za naše 
povabilo. Povedal je, da imajo župa-
ni na lokalnih nivojih veliko dela in 
odgovornosti in da so na terenu ve-
liki vsakodnevni problemi, ki jih je 
potrebno čimbolj sproti reševati.

Sprejet je bil
SKLEP: 
Glede na to, da imamo veliko 

gozdov naj bi se stanovanjska in in-
dustrijska naselja gradila na ozem-
lju kjer je poraščeno z gozdovi in 
ne na kmetijskih in obdelovalnih 
zemljiščih, saj smo do sedaj ta zem-
ljišča že preveč pozidali. Treba je 
zaščititi obdelovalno zemljo in na-
še vrtove. 

Predvidena naslednja seja bo po 
Taboru SLS najverjetneje v Mari-
boru.

Tajnica ZU pri SLS
Ivanka Brezigar

zveze, klubi, gibanja, podmladek
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Predsednik SLS dr. Janez Podobnik je 
konec januarja 2006 s posebnim pismom 
povabil strankine občinske in regijske od-
bore k sodelovanju v akciji »Povežimo Slo-
venijo in Slovence«.V soboto 19. maja, je 
ljubljanska SLS v okviru te akcije pripravi-
la ekskurzijo v Park Škocjanske jame.

Park Škocjanske jame je edini slovenski 
kraj, vpisan v UNESCOV seznam svetov-
ne dediščine. Leta 2004 je bil na sedežu 
UNESCA sprejet v svetovno mrežo ob-
močij MAB kot biosferno območje Kras, 
ki odkriva povezanost človeka z naravo in 
pomen izobraževanja za ohranjanje kako-
vosti bivanja. Škocjanske jame so bile leta 
1999 vpisane v seznam svetovno pomem-
bnih mokrišč Ramsarske konvencije in 
so skupaj s podzemnim tokom Reke eno 
najdaljših kraških podzemnih mokrišč v 
Evropi. So v občini Divača, ki jo od zad-
njih volitev vodi župan, član SLS, Matija 
Potokar, ki je kandidiral in zmagal kot 
kandidat SLS. 

Avtobus smo zapustili na Gradišču 
pred znamenito cerkvijo sv. Helene z več 
kot petsto let starimi freskami avtorja Ja-
neza iz Kastava (tudi avtor Mrtvaškega 
plesa; več o njih v reviji Kras št. 76, avgust 
2006 v članku Edvilija Gardine »Poklon 
treh kraljev Krasu«), ki je med najpomem-
bnejšimi spomeniki srednjeveške umetno-
sti na naših tleh. Prijazno sta nas sprejela 
vaščana Branko Cerkvenik, avtor barvne 
monografije o tej vasi in njeni cerkvici, 
ki nam je cerkev predstavil, in Ivan Ber-
netič, pri katerem je shranjen ključ. Na 
bogati freski, ki prikazuje prihod Svetih 
treh kraljev, je posebej zanimiva podo-
ba ptiča klavžarja, ker se je po 400 letih 
leta 2006 spet pojavil pri Postojni (več 
v prispevku B. Cerkvenika v isti številki 
revije Kras). Prijazna domačina sta nam 
z razgledišča nad vasjo pokazala Vremš-
čico, Snežnik, Brkine in okoliške kraške 
udorine ter nas pospremila na označeno 
peš pot proti jami.

Ta nas je mimo kraških učnih poti 
in razgledišča nad prepadno 150 metr-
sko steno Velike doline, kjer smo sedli 
na kamnito klop, narejeno ob obisku 
cesarice Štefanije, pripeljala do jamske-
ga sprejemnega centra. Direktor parka 
Albin Debevec je nekoliko odložil svoj 

Ekskurzija v
Park Škocjanske jame

poslovni obisk v Italiji, da nam je pred 
obiskom jame izrekel dobrodošlico in 
povedal nekaj zanimivosti.

Videti jamo je posebno doživetje. 
Celo za podpisanega, ki sem jo obi-
skal več kot dvestokrat, tudi ob zadnji 
veliki povodnji 2. septembra 1965, ko 
je Reka poplavila vse mostove v jami 
in se dvignila skoraj do stropa.

Po prihodu na svetlo nas je med 
okusnim kosilom v jamski restavraciji 

čakal pozdrav krajevne javne in cerk-
vene oblasti. Na vprašanje o skrivno-
sti uspeha na volitvah je župan, ki je 
rojen v Šmarju Sap blizu Ljubljane, 
odgovoril, da je ta v trdem delu in 
pridobljenem ugledu poklicnega dela 
preteklih let. Zaupanje, da bo pri ob-
ljubah mož beseda, opravičuje s tem, 
da »odkljukava« dane obljube, tako da 
bo kmalu pri koncu seznama in jih ne 
bo nič ostalo za morebitni prihodnji 
mandat. Da je to res, smo se prepri-
čali pozneje, ko smo obiskali prvega 
maja odprto mednarodno letališče 
Gabrk in dela za saniranje plazu pri 

romarski cerkvi Marije Vnebovzete v 
Vremah.

Ogledali smo si še dva muzeja in se 
mimo cerkvice sv. Kancijana v Škocja-
nu in znamenite jame Okroglice spu-
stili v Betanijo, do starega mlina ob 
Reki, naprej po kanjonu Reke pred 
njenim vstopom v jamo, se povzpeli 
na grad Škol in v Famljah stopili v av-
tobus, ki nas je popeljal na letališče 
Gabrk. Predsednik OO SLS Divača 
Drago Škamperle nam je ob ponujeni 
pijači in prigrizku povedal, da sedaj 
tu pristajajo letala z do 21 potniki, ko 
bo asfaltna steza podaljšana, pa bodo 
lahko pripeljala tudi 50 potnikov.

Pri Marijini cerkvi v Vremah so nas 
pričakali župnik, predsednik krajevne 
skupnosti Ivan Grandič, članici žup-
nijskega sveta Breda Raspet in Darin-
ka Prunk, ki sta poskrbeli za okrepčilo 
in osvežitev, kot se na Krasu spodobi, 
drugi člani SLS in krajani. Živo in 

hvaležno so pripovedovali o tukajšnji 
skupnosti »Srečanje«, župnijskih načr-
tih, predvsem pa o poteku in nujnosti 
ukrepov za sanacijo plazu, ki so prišli 
ravno v pravem času, da so preprečili 
najhujše.

Ko smo med potjo domov obujali 
spomine, smo sklenili, da se zahvali-
mo vodstvu stranke za vzpodbudo in 
za sodelovanje sodelavk sedeža stran-
ke na Beethovnovi 4, posebej Mateje 
Bizjan, pri organizaciji ekskurzije.

Doživeli smo nekaj prijetnega, kra-
jem, koder smo hodili, pa smo sporo-
čali, da v Ljubljani znamo delati, tudi 
če nas trenutno ni v mestnem svetu.

Udeleženci smo pripravljeni deli-
ti vse izkušnje s tistimi, ki bi želeli 
v nadaljevanju predsednikove akcije 
»Povežimo Slovenijo in Slovence« 
program ekskurzije ponoviti s svoji-
mi skupinami.

Dr. Drago Čepar

Regijski odbor SLS Prlekija o 
pokrajinski zakonodaji

V četrtek, 28. junija, se je v Ljutomeru na svoji redni seji sestal RO SLS Prlekija. 
Obravnavana je bila tudi problematika v zvezi z ustanavljanjem pokrajin, ob kateri 
ugotavljamo, da je predlagani Zakon o pokrajinah sicer dobra osnova za nadaljnjo 
diskusijo, vendar pa glede na pomembnost predlaganega zakona za razvoj Prlekije 
stranki SLS in njenemu odgovornemu ministru dr. Ivanu Žagarju predlagamo, da 
se proučijo in upoštevajo naslednja naša stališča:
- v primeru, da bo javna in politična diskusija odprla možnosti za večje število 

pokrajin od sedaj predlaganih 14, se med nove pokrajine uvrsti tudi pokrajina 
Prlekija, ki se glede na svoj zgodovinski, gospodarski in družbeni pomen lahko 
uspešno razvija in uveljavi tudi kot samostojna pokrajina;

- če pa se bo oblikovalo 14 pokrajin, pa naj se uporabi namesto imena pokrajine 
»Pomurje« ime »Prekmurje in Prlekija«.

V smislu delovanja pokrajinskega sveta in vodenja pokrajine ter glede prepozna-
nih nalog regionalnega pomena smo v odboru zakon ocenil kot dober, nekaj prilož-
nosti za izboljšanje pa vidimo predvsem na področju organiziranja in pristojnosti 
pokrajinske uprave. Sedanji zakonodajni predlog namreč povečuje pomen mest, kjer 
so predvideni sedeži pokrajin, in sicer na račun ukinjanja upravne samostojnosti 
dosedanjih tradicionalnih središč (bivših enovitih občin oz. sedaj sedežev upravnih 
enot). Tako obstaja realna nevarnost, da bo pokrajina za večino njenega prebivalstva, 
to je vseh, ki ne živijo v njenem glavnem mestu, prinesla postopno novo upravno 
centralizacijo in odmik od sedanje dostopnosti in standarda upravnih storitev, kar 
pa gotovo ni politika SLS. Menimo, da navedeno ni le problem območja Gornje 
Radgone in Ljutomera kot dosedanjih upravnih središč Prlekije, ampak tudi drugih 
krajev, ki niso predvideni kot sedeži pokrajinskih uprav. Zato predlagamo, da se 
predvsem, kar se tiče upravnega odločanja in upravne pristojnosti, ponovno prou-
či sedanji predlog, in se poišče nova rešitev, ki bo sedanjim upravnim središčem 
ohranila vsebinsko in dejansko upravno samostojnost in s tem družbeni pomen 
kraja kot samostojnega lokalnega upravnega središča. K temu bi veliko pripomoglo 
že zakonsko določilo, da bi bilo izven pokrajinskih središč lociranih najmanj 2/3 
delovnih mest pokrajinske uprave in da bi bili izven središča locirani tudi sedeži 
posameznih regijskih služb. 

Na seji so člani v skladu s statutom stranke obravnavali in ocenili tudi delo vodstva 
regijskega odbora v iztekajočem se mandatnem obdobju in bili mnenja, da je regijski 
odbor dobro izpolnjeval svoje poslanstvo in vlogo povezovalca ter koordinatorja med 
občinskimi odbori SLS na področju Prlekije. Izvoljeno je bilo tudi novo vodstvo RO 
SLS Prlekija, v katerem je bil za predsednika ponovno izvoljen mag. Tomi Nemec 
(Ljutomer), za dva podpredsednika pa Alojz Štuhec (Sv. Jurij) ter Slavko Petovar 
(Veržej), za tajnika odbora pa Alojz Štih (Ljutomer). Za člana sveta stranke v ime-
nu regijskega odbora pa so člani izglasovali sklep, da le-tega naknadno sporoči in 
določi OO SLS Križevci. 

mag. Tomi Nemec,
predsednik RO SLS Prlekija
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svojem nagovoru izpostavil kar 
nekaj pomembnih projektov, ki 
so jih tudi uspešno izpeljali v izte-
kajočem se političnem mandatu. 
Enotno ugotavljajo, da so bila vsa 
njihova prizadevanja usmerjena v 
enakomeren razvoj občinskega sre-
dišča kot podeželja. Pospešeno so 
ob osnovni šoli izgradili večnamen-
sko telovadnico, uredili nakupoval-
ni center, prostore stare tankovske 
vojašnice so preuredili v muzej, us-
pešno zaključili z izgradnjo centra 
za ekološko zbiranje odpadkov, 
pospešeno gradijo in obnavljajo 
cestno infrastrukturo tako v mestu 
Pivka kot po vaseh itd. Predsedu-
joči volilnemu občnemu zboru in 
občinski svetnik Andrej Godina je 
orisal delo občinskega sveta in svet-
niške skupine v občini Pivka.

Seji volilnega občnega zbora 
je kot gost prisostoval tudi Josip 
Bajc  poslanec DZ, ki je prisotnim 
predstavil stališča Slovenske ljud-
ske stranke o pomembnih gospo-
darskih in političnih temah. Izog-
niti se ni mogel niti vprašanjam o 
regionalni delitvi Slovenije. 

Po opravljenih razpravah na po-
dana poročila je volilni občni zbor 

na volitvah izvolil novi občinski 
odbor v sestavi:

Milan Mozetič – predsednik
Minka Sušelj - podpredsedni

ca
Nadzorni odbor:
Marta Bergoč 
Julka Dekleva 
Nada Vičič 
Člani SLS OO Pivka:
Janez Čuček
Andrej Godina
Stane Kapelj
Marjan Knafelc
Dušan Kristan
Robert Smrdelj
Jože Želko 
Po končanem volilnem opra-

vilu je izvoljeni predsednik OO 
Pivka Milan Mozetič na kratko 
orisal ključne programske us-
meritve delovanja v prihodnje 
s posebnim poudarkom na delu 
z mladimi, za kar je še posebej 
zadolžena Mateja Želko, čla-
nica upravnega odbora Nove 
generacije pri SLS, aktivnem 
delu svetniške skupine na sejah 
občinskega sveta kakor na sejah 
delavnih teles občinskega sveta, 
aktivno sodelovanje vseh pri raz-
vojnih projektih v občini. Odprti 
za sodelovanje pa ostajajo tudi 
do vseh OO znotraj regije.

V četrtek 24. maja, je bil ob izte-
ku štiriletnega mandata vodstvu 
OO SLS Pivka sklican redni volil-
ni občni zbor. Na njem je aktualni 
predsednik SLS OO Pivka Milan 
Mozetič ob pomoči župana Obči-
ne Pivka Roberta Smrdelja podal 
celovito poročilo o opravljenih 
političnih aktivnostih na lokalni 
ravni in na SLS RO KRAS, kate-
rega član je tudi OO Pivka.

Posebej je beseda stekla o oprav-
ljenih aktivnostih in doseženem 
volilnem rezultatu na zadnjih 
lokalnih volitvah in prispevku 
članic in članov SLS OO Pivka 
ob sooblikovanju ali realizaciji 
smernic za čimboljše zasledova-
nje skupnih razvojnih ciljev Ob-
čine Pivka. Župan Občine Pivka 
Robert Smrdelj, izvoljen v prvem 
krogu na listi stranke SLS, je v 

Po pravočasnem začetku priprav in načrtovanem evidentiranju kandidatov za poslance do 
9. septembra, je potrebno pravočasno razmišljati in delovati tudi na programskem področju. 
Priprava kvalitetnega programa in boj za njegovo realizacijo mora biti ključnega pomena pri 
delovanja stranke in politikov. Kadrovske pozicije ter koalicija morajo biti predvsem vzvodi za 
izvajanje programa SLS.

Na programskem področju pred-
lagamo delovanje v štirih smereh, 
kar sem tudi predstavil na srečanju 
6. volilne enote:
1. ANALIZA REALIZACIJE 

NAŠEGA PREDVOLIL-
NEGA PROGRAMA IZ L. 
2004. Naš paradni konj takrat 
je bil decentralizacija Slovenije 
v smislu selitve državnih sede-
žev in institucij po vsej državi. 
Koliko smo že realizirali? Vsaj 
za Posavje lahko rečemo, da še 
ni vse realizirano. Glede na to, 
da smo v koaliciji, imamo veli-
ko odgovornost in dolžnost, da 
program v veliki meri realizira-
mo. Novinarji in volivci bodo 
od nas zagotovo terjali odgovo-
re in nas nagradili ali kaznovali 
na državnozborskih volitvah l. 
2008.

2. Dajanje NOVIH POBUD IN 
PREDLOGOV. Pobude lahko 

imajo možnost dajanja predlo-
gov vse članice in člani SLS 
kakor tudi simpatizerji. Predlo-
gi naj se zbirajo, vrednotijo in 
odobravajo že na občinskem ni-
voju – nato pa še na regijskem 
in državnem nivoju. Program 
naj vsebuje točke, ki zadevajo:

a) vse državljanke in državljane,
b) specifične točke, ki zadevajo 

prebivalce posamezne občine 
ali regije.

Tudi tu je potrebno postaviti ča-
sovni rok za oblikovanje predloga 
programa (najkasneje do konca 
junija 2008) in rok za dokončno 
odobritev programa s strani SLS 
(najkasneje septembra 2008?).

Zbiranje predlogov za pripravo 
programa pa naj se začne takoj.

Ivan Sušin,
Predsednik OO SLS Brežice

V SLS moramo biti pravočasni tudi pri pripravi kvalitetnega 
PROGRAMA za državnozborske volitve 2008!

Ali  zdravniki res delamo v 80% slabo?
Zdravstvo in problemi v njem 

so postali prvovrstna notranje po-
litična tema. Prav je, da se o tem 
pogovarjamo odkrito, kritično, ker 
pa je tema zelo občutljiva, bi bilo 
prav, da se o njej pogovarjamo na 
osnovi argumentov ter odgovor-
no do javnosti. Zaradi pomena je 
zdravstvo žal postalo tema, ki jo za 
svojo promocijo izrabljajo politiki, 
ki vedo o tem zelo malo, izrabljajo 
jo mediji v borbi za svoj uspeh in 
vse, kar je povezano z zdravstvom, 
če je le mogoče prikažejo z nagativ-
nim predznakom ali senzacionalis-
tično. Korist pri tem imajo politiki, 
ki si tako skušajo nabirati točke in 
mediji, ki si zvišujejo sredstva na 
svojih računih, zaradi dobro proda-
janih reklam v odmorih oddaj. Kaj 
pa bolniki? Vtis je, da vsi to delajo 
le v dobro bolnikov. Ali je temu res 
tako? Nekateri politiki delajo to le 
za svojo promocijo, posledično za 
svojo moč, vpliv in denar, mediji se 
trudijo najti nepravilnosti tudi tam 
kjer jih ni, ponovno vse le za denar. 
V sodobnem novinarstvu »je slaba 
novica dobra novica«, ker je zanimi-
va in povečuje naklado. Seveda pa 
to ne bi šlo brez nas odjemalcev in 
nad tem se velja še posebej zamisli-
ti. Posledica vsega navedenega je 
lahko le dodatno nezaupanje ljudi 
v sistem zdravstva, ki pa vendarle 
opravi veliko dobrega. Zdravstvu 
tak način obravnave ne prineša 
nikakršnih koristi in s tem tudi ne 
bolnikom! 

Zakaj? Ker enostavno ne morem 
sprejeti vsega, kar je slabega izreče-
nega iz ust posameznih politikov, 
zapisanega izpod peres novinarjev 
in predvajanega v posameznih TV 
oddajah. Ni potrebno braniti zdravs-
tva, ker je prav, da smo tam kjer je 
potrebno, kritični, rad pa bi pripom-
nil, da v zdravstvu le ni vse samo 
slabo, kar bi si lahko mislil nekdo, ki 
sledi naše medije, kjer ni o zdravstvu 
zapisanega ali objavljenega prav nič 
ali zelo malo pozi-
tivnega. Pri 
poro-

Volilni občni zbor SLS OO Pivka

prihajajo od vseh članic in čla-
nov SLS preko občinskih odbo-
rov in drugih organov stranke, 
ki se nato vrednotijo v vodstvu 
stranke. Odobreni predlogi naj 
se najprej promovirajo v sloven-
ski javnosti, da se tako borimo 
za avtorstvo naših predlogov. 
Nato pa naj se predlogi posre-
dujejo znotraj koalicije in vlade, 
kjer se moramo po najboljših 
močeh truditi za njihovo čim-
prejšnjo realizacijo.

3. PRIMERNO REAGIRANJE 
SLS NA PREDLOGE DRU-
GIH STRANK (podpora 
predlogom, dopolnitev predlo-
gov, dajanje nasprotnih pred-
logov,...) TER USTREZNO 
REAGIRANJE SLS NA AK-
TUALNOSTI V DRŽAVI.

4. PRIPRAVA PREDVOLIL-
NEGA PROGRAMA OD L. 
2008 DO L. 2012. Tudi tu naj 

Volilni občni zbor SLS OO Pivka
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Ali  zdravniki res delamo v 80% slabo?
čanjih o temi, pomembni za vsakega 
od nas bi pričakoval več razsodnosti 
in objektivnosti. Seveda vem, ker 
zaenkrat tudi v zdravstvu samemu, 
kot tudi sicer v naši družbi še nismo 
dorasli za odprt dialog, ker mediji za-
sledujejo le svoj finančni cilj, nekateri 
opozicijski politiki pa žele uničiti vse, 
za vsako ceno in le z videnjem svoje-
ga političnega uspeha. To je stanje 
današnje slovenske družbe in nad 
tem se velja zamisliti.

Kje naj začnem, da bi vendarle pri-
kazal nekaj več objektivnosti? Najprej 
z vprašanjem: ali smo vsi res prepriča-
ni, da smo pred 1990 imeli popolni 
zdravstveni sistem? To vprašanje je 
namenjeno predvsem tistim, ki se 
tako vneto zavzemajo za ohranitev 
javnega zdravstva. Kdo pa ga sploh 
ukinja? Ali jim naj začnem naštevati 
kaj vse je bilo narobe? Od neustrezne 
tehnologije, ki je sramotno zaostajala 
za tisto, ki so jo imeli v svetu, da ne 
omenjam tega, da je nadzor deloval 
le z avtoriteto predstojnika, ki je bil 
nezmotljiv in je odločal o življenju in 
smrti. Kdo si pa je tedaj upal zapisa-
ti, da je na kliniki v Ljubljani recimo 
umrl bolnik zaradi napake? Ali se 
kdo spominja medijskih razprav na 
to temo? Vsi smo imeli vse in proble-
mov z dostopnostjo sploh ni bilo! Ali 
res? Kdaj je že prišel navaden držav-
ljan do operativnega posega, ki se pri 
nas ni opravljal? Način financiranja 
zdravstva je pomenil enega glavnih 
virov inflacije, ki nas je pripeljala na 
rob ekonomskega sesutja. Vendar, 
vse to smo kar pozabili! Ali se mor-
da bore za to, da bomo spet tako kot 
tedaj morali iskati posamezna, do-
kaj preprosta zdravila v tujini? Ali se 
bore za to, da bodo o politiki zdravs-
tvenega zavoda, oprostite, ponovno 
odločale snažilke v svetu zavoda, ali 
se morda bore za to, da bodo tako 
kot tedaj, bogatejše regije imele boljše 
zdravstveno varstvo. Dalje. Ali se 
bore za podcenjujoče plače vseh 
zaposlenih v zdravstvu 

kot si jih 
nekateri še 

spominjamo. Poz-
nam zdravnika, izjem-

nega strokovnjaka, ki 
mu ob upokojitvi pokoj-

nina ne bi zadoščala za 
oskrbo v domu za ostarele, 

če bi bil nepokreten (v pokoj-
nino mu pač niso šteli tistega kar 

je zaslužil z dežurstvi) Ali se bore za 
to, da bo zdravnik ponovno raje delal 
preprosta dela pri gradnji hiše, ne iz 
veselja, temveč, ker se mu bo to bolj 
izplačalo, kot pa da se uči, pridobiva 
znanje ali da dela v ambulanti oziro-
ma bolnišnici? Ali se bore se za ohra-
nitev javnega zdravstvenega varstva 

kar tako, ker se to sliši demokratič-
no, socialno? In tako se zgodi, da si 
recimo ga. Andreja Černjak-Meglič, 
dr.med, pripadnica zagovornikov jav-
nega zdravstva, dovoli očitati, da se 
izvaja reforma zdravstva brez analiz, 
sama pa navaja, da je zdravstvo manj 
kakovostno in slabše; gospa na osno-
vi kakšnih analiz? Ali ni taka izjava 
neodgovorna in zavajajoča. V bivšem 
sistemu se sploh nismo pogovarjali 
o kakovosti, kajti naše zdravstvo je 
bilo najboljše! Ob vseh teh zavajanjih 
moram ponovno poudariti, da nihče 
ne ukinja javnega zdravstva, vendar 
pa to javno zdravstvo potrebuje kon-
kurenco, tako znotraj sebe kot tudi z 

zasebnim sektorjem, vključenim v jav-
no zdravstvo. Zamisliti se moramo 
tudi nad nezadovoljstvom zaposlenih 
v zdravstvu zaradi razmer, medseboj-
nih odnosov. tudi to sodi v enak sklop 
problemov današnje slovenske druž-
be; vsi kritiziramo vse pri tem pa se 
ne vprašamo, ali teh razmer v dokajš-
nji meri ne ustvarjamo sami?

Da, stvari so se odprle, tudi v zdravs-
tvu, delamo pred in na očeh javnosti 
in prav je tako. Rad pa bi poudaril 
tudi to, da je z finančnimi sredstvi, ki 
jih imamo na voljo, nemogoče pokriti 
in zadostiti potrebam in željam vseh 
bolnikov. Vsi bi želeli imeti vse in to 
za enaka finančna sredstva. Ne bo 
šlo. S staranjem, drago medicinsko 
tehnologijo in zdravili ter zahtevnost-
jo bolnikov se sistem iz dneva v dan 
nahaja v večjem neravnotežju. Ob sta-
nju, ki je pred nami, pa se najdejo ljud-
je, ki vedo vse rešitve, pa naj si bodo 
poznani ekonomisti ali pa tisti, ki se 
bore za “ohranitev javnega sistema 
zdravstva”. Jasno je, da je v taki situa-
ciji lahko biti kritičen, težko pa je najti 
prave odgovore. Privržence »ohranja-
nja javnega zdravstva« je treba prav 
tako vprašati, kdaj je po njihovem 
mnenju prišlo do problemov kot so 
Onkološki inštitut, kdo je odgovoren 
za pomanjkanje zdravnikov v Sloveni-
ji, kdo je odgovoren za neustrezen na-
čin študija na medicinski fakulteti in 
še in še bi se našlo. Ali so prepričani, 

da bodo ob odprtih mejah najboljši 
zdravniki delali v sklopu kolektivnih 
pogodb in ostali v Sloveniji? Kaj lah-
ko se zgodi, da bomo, ko bomo potre-
bovali vrhunskega strokovnjaka, pa 
čeprav Slovenko ali Slovenca, morali 
zato oditi v tujino? Vendar saj to ne 
zanima nikogar:

Menim, da je vse preveč zavajanja 
javnosti, ki hitro pozablja, zaradi če-
sar sem nanizal le nekaj vprašanj, da 
obudim spomin. Prav tako pa se mi 
zdi potrebno, da bi se vsi skupaj vpra-
šali: ali sploh vemo kako je zdravs-
tvo urejeno in kako deluje v finančno 
nam primerljivih državah? Vsakdo 
bo zamahnil z roko in poudaril, da 
nas to nič ne briga. Res je in prav je, 
da gremo svojo pot, vendar ta pot je 
vendarle vpeta v našo preteklost in 
našo trenutno finančno zmožnost 
po eni strani, po drugi strani pa po-
vsem sproščena glede dostopnosti do 
vseh informacij, kar seveda močno 
zvišuje našo zahtevnost in kritičnost 
bolnikov, javnosti, ki pa pogosto ni in 
ne more biti uravnotežena z našimi 
zmožnostmi. O tem pa se ne pogo-
varjamo!

Da je nekaj hudo narobe, se kaže 
tudi v poročanju medijev, ki v zad-
njem času na vse možne načine pro-
movirajo zdravilstvo in če se le da, 
nadvse kritično poročajo o zdravstvu. 
Ali je res v zdravstvu vse, prav vse 
narobe in ali je res, da delujejo zdra-
vilci odlično in vsem svojim klientom 
vračajo upanje in zdravje? Kaj prav-
zaprav žele mediji? Sporočila, ki jih 
poslušamo v zadnjem času so: medici-
na ni zanesljiva, dela napake, vse več 
ljudi se obrača na zdravilce. Stvari so 
postale resne. Komu in zakaj so na-
menjena taka sporočila? Ali ob tem, 
kdo čuti kakršnokoli odgovornost? 
Nepovezani poslanci izražajo neiz-
merno razočaranje ob prvi obravnavi 
zakona o zdravilstvu. In zakaj? Ker 
zakon ni usklajen z priporočili WHO, 
Evropske komisije in Sveta Evrope, 
ki priporočajo državam naj urede 
povezave med uradno medicino in 
zdravilstvom. Res je, da je naš zakon 
konzervativen prav v tem pogledu in 
res je, da za to obstojajo razlogi. V dr-
žavah EU so najprej jasno opredelili, 
kaj je medicina in kaj ne, zakonodaja 
natančno ločuje privatno od javnega 
dela v zdravstvu, mešanje bolnikov je 
takoj sankcionirano! Seveda imamo 
podobno zakonodajo tudi pri nas, 
vendar v preteklih 15 letih se jo je 
vse preveč izigravalo. Urejanje teh re-
či ima zaenkrat še več nasprotnikov 
kot podpornikov. In ob takem stanju 
duha pri nas bi poslanska skupina 
Zares, ki se med drugim prizadeva 
za ohranitev javnega zdravstva, kar 
takoj dopustila vse možne povezave 

in kombinacije. Ali ni to nekako čud-
no? Ali so res prepričani, da bi vse 
teklo le v korist bolnika? Pri tem bi, 
ob poročilu s sestanka poslanke že 
imenovane poslanske skupine, ki z 
veliko vnemo podpira zdravilce, rad 
poudaril, da se mimogrede navede 
kar celo vrsto neresnic in se na tak 
način, celo v časopisu kot je Delo, 
zavaja javnost! Dejstva so, da Zakon 
o zdravilstvu v ničemer ne prepreču-
je komuniciranja zdravnika z zdravil-
cem, res pa je, da ostro loči medicino 
od zdravilstva, kar je konec koncev 
tudi namen zakona. Ali ni nasprot-
no, dopuščanje mešanja zdravilstva 
in medicine, zavajanje javnosti in da-
janje laiku sporočila, da je tudi zdra-
vilstvo medicina. Seveda, prav to bi 
zdravilci radi! Ne zanikam, da veliko 
na smrt ali kronično bolnih išče po-
moč v zdravilstvu, kar je logično, ker 
upanje umira zadnje, res pa je, da se 
to s strani zdravilcev prevečkrat izko-
rišča. Načinom takega »zdravljenja« 
se daje prevelika teža, čeprav gre le 
za kratkotrajno upanje, kar pa ni za-
nemarljivo. Vsekakor pa je koristi 
dela in ukrepov zdravilca v primer-
javi z koristjo za bolnega, vredno pos-
vetiti veliko pozornosti. V ta namen 
bodo morali zdravilci tudi zapisovati 
in poročati vse o svojem delu. Ob 
argumentaciji za tesnejše povezova-
nje uradne medicine in zdravilstva, 
da se namreč vse več ljudi zateka k 
zdravilstvu, se velja še posebej zami-
sliti. Res je, da se zdravniki premalo 
poglabljamo v bolnika kot osebo, res 
pa je, da je vse kar je v zadnjem času 
zapisanega o medicini slabo in da je 
vse kar je povezano z zdravilstvom 
zavito v tančico skrivnosti in prika-
zano pozitivno!? In prav v slednjem 
tiči tudi odgovor, zakaj je potrebno 
stvar urediti. 

Naj zaključim z ugotovitvijo, da 
ljudje še vedno lahko verjamejo 
uradni medicini. Prav je, da so do 
nje kritični, istočasno pa tudi pošte-
ni. Zavedati se moramo, da medicina 
ni vsemogočna, res pa je, da takoj, 
ko se neka nova metoda zdravljenja 
izkaže za koristno in je ta korist tudi 
preverljiva, je taka metoda vključena 
v uradno medicino. Vsi v zdravstvu 
bomo morali postati izjemno pošteni 
do bolnikov in ne samo do njih tudi 
do sodelavcev, če hočemo, da se bodo 
zadeve začele urejati. Sem optimist in 
ocenjujem, da smo na začetku. Kljub 
temu bo zdravilstvo obstojalo in to 
zaradi kompleksnosti človekovega bit-
ja z njegovo zmožnostjo verovanja in 
upanja in prav to zdravilci velikokrat 
izkoriščajo, zdravniki pa temu ne da-
jemo dovolj pozornosti. 

Janez Remškar
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Obisk župana občine Krško in 
člana Izvršilnega odbora SLS 
Franca Bogoviča v ZDA
Župan občine Krško se je nedavno vrnil iz delovnega obiska Združe
nih držav Amerike. Tam ga je v delegaciji 18. predstavnikov različnih 
držav sveta gostila ameriška Vlada, ki ga je povabila na priporočilo 
veleposlanika ZDA v Sloveniji Thomasa Robertsona.

s črnskim aktivistom, z vodjem zdru-
ženja muslimanov v ZDA, z etično 
komisijo, z vodjem emigrantske sku-
pine, s predstavnicami Lige ženskih 
volivk, ki vzpodbujajo k vključevanju 
v politiko, z meščani in predstavniki 
medijev. Številne vtise župan zaključu-
je s spoznanjem, da je ameriška druž-
ba drugačna od tiste, o kateri smo si 
mnenje ustvarili na podlagi tega, kar 
zasledimo v medijih, kjer izstopa naj-
prej vojna in vpliv Združenih držav 
na svetovni mir. Ko ZDA doživiš od 
znotraj, si zapomniš predvsem veliko 
gostoljubnost ljudi na vsakem koraku, 
njihovo odprtost in pripravljenost po-
magati, dodaja župan in nadaljuje, da 
je ena od pozitivnih posebnosti tudi 
prostovoljstvo, ki množice posamezni-
kov združuje pri družbeno koristnem 
delu. Velikih kritik pa je deležna zu-
nanja politika, ki ustvarja negativno 
podobo. 

ZDA je dežela, ki ponuja veliko pri-
ložnosti, odgovornost zase pa mora 
prevzeti vsak sam, kar se odraža tudi 
v zdravstvenem in socialnem sistemu 
sistemu. Kar 35 mio Američanov je 
namreč brez zdravstvenega zavaro-
vanja, v enem najbogatejših mest, 
v San Franciscu, pa živi kar 10.000 
brezdomcev. Je pa lepo vidna sprejem-
ljivost raznolikosti, ki naši družbi še 
vedno manjka. V ZDA, kjer živijo 
ljudje s vsega sveta, so to zgodbo že 
davno prešli. 

V delegaciji povabljenih so bili 
poleg župana občine Krško še pred-
stavniki Argentine Bahraina, Burme, 
Kambodže, Ekvadorja, Estonije, Nem-
čije, Grenlandije, Libanona, Nigerije, 
Poljske, Južne Afrike, Španije, Šri Lan-
ke, Ugande, Ukrajine in Palestine. 

Povabilo ameriške vlade županu 
Francu Bogoviču je tako zanj kot za 
občino, ki jo vodi, velika čast. Zaupa-
nje ameriškega veleposlanika potrjuje, 
da je v dosedanjem delu in načrtih 
občine Krško prepoznal razvojni za-
gon, ki ga velja predstaviti svetu. Spoz-
nanja in osebne vezi, pa tudi širok 
pogled na demokratično dojemanje 
vseh vidikov družbe, bo župan lahko 
koristno uporabil pri nadaljnjem vo-
denju občine. 

Petra Rep Bunetič

tom peljala na kratek izlet po bližnji 
okolici, do mesta Newcastle, ki je tako 
kot angleški bolj industrijski. Tudi si-
cer je »doli tam spodaj« veliko mest z 
imeni z »bratskega« britanskega otoka. 
A najti je tudi nekaj drugih imen mest 
iz ostalih delov Evrope, denimo Paris 
in Hamburg. Nekaterim manjšim kra-
jem pa so vrnili prvotna aboriginska 
imena. Od Marije in Emila sem se 
poslovil ter zapustil kraj Cardiff. Po-
poldan sem se okopal v reki Karuah, 
četudi sem se hotel v Pacifiku, a cesta 
z imenom Pacific Highway ne vodi 
dovolj blizu oceana. Zvečer sem le pri-
peljal do obale v kraj Hawkes Nest in 
prespal na plaži. 

V torek sem se vozil po stranskih 
cestah ob oceanu in ustavil pri eni od 
samotnih peščenih plaž. Le sem in tja 
je bilo nekaj ljudi. Opazoval sem delfi-
ne, ki so se poigravali z valovi in tudi 
sam sem se hotel poigrati z njimi, z 
valovi namreč. A bilo je ravno obrat-
no, veliki valovi so se poigrali z menoj 
in malo je manjkalo, da se nisem uto-
pil. Ko sem plaval bolj na odprto, se 
nikakor nisem mogel vrniti nazaj, kaj-
ti pacifiški valovi so me premetavali 
sem in tja. Ko sem se vrnil na kopno, 
sem komaj stal na nogah in iz nosu 
se mi je ulila kri. Polurno »mučenje« 
z valovi me je bolj utrudilo, kot če bi 
ves dan kolesaril. Raje sem sedel na 
kolo in se odpeljal naprej. Nekaj časa 
sem kolesaril tudi po makadamu in s 
splavom prečkal jezero Myall. Pozno 
popoldan sem pripeljal v vas Bulahde-
lah, od koder je bilo do mesta Brisba-
ne še 500 km. Čez 24 ur sem imel od 
tam rezerviran let na Novo Zelandijo 
in vedel sem, da mi s kolesom ne bo 
uspelo. Na bencinski črpalki sem »za-
štopal« tovornjakarja Denisa, ki me 
je odpeljal do kraja Tweed Heads, ki 
leži na meji med zveznima državama 
New South Wales in Queensland; od 
tam je do Brisbanea ostalo še 100 km, 
do letališča pa še 20 več. Prispela sva 
sredi noči in prenočil sem na plaži.

Dopoldan sem se ustavil na plaži 
v mestu Gold Coast, ki slovi po de-
skarjih na valovih, saj mu pravijo tudi 
Surfers Paradise. Ljudi na plaži je bilo 
vse več, a jaz sem moral iti. Še prej 
sem zakrpal zračnico zadnje gume, 

Program »International visitors« se 
izvaja že več kot 60 let kot priložnost, 
ki jo ameriška vlada ponudi ljudem, ki 
jih ameriške ambasade po svetu izbe-
rejo, da bi od znotraj spoznali sistem 
in delovanje njihove države. V zadnjih 
letih je bilo v ta multiregionalni pro-
gram vključenih okoli 4500 udeležen-
cev, med njimi tudi Toni Blair, Indira 
Gandhi, Janez Drnovšek, Gerhard 
Schrőder in Wolfgang Schuessel.

Župan je na štiritedenskem obisku 
spoznal upravno ureditev ZDA, tega 
230 let starega sistema, v katerem 
prevladuje izrazit federalizem, saj so 
Združene države sestavljene iz 50-ih 
federalnih držav. Kot posebnost dr-
žavne ureditve pa velja, da je oblast 
v rokah ljudstva, kar simbolizira tudi 
Parlament na Kapitolskem griču, ki 
je dvignjen nad mestom in nad Belo 
hišo.

V štirih ameriških mestih: Washing-
ton, Cincinnati, San Francisco in Den-
ver so gostje pod okriljem Inštituta za 
mednarodno izobraževanje spoznali 
ureditev na federalni ravni, na ravni 
držav (state’s) in na lokalnem nivo-
ju. Ob tem pa se je delegacija imela 
priložnost srečati z mladimi v srednji 
šoli v Lakoti, na univerzi Maryland, 
Berkeley in Stanford, sestali so se tudi 

… Na cvetno nedeljo sem se ob zori prebudil v krasno jutro s pogle
dom na krasno sydneysko opero, največjo avstralsko znamenitost in 
eno največjih človeških stvaritev na našem planetu, ki so jo po dan
skem arhitektu zgradili leta 1973 in ima obliko jader.

V bližini je tudi most čez zaliv 
Sydney Harbour Bridge, dograjen 
leta 1932, ki velja prav tako za eno 
večjih avstralskih znamenitosti. Se-
veda sem oba objekta fotografiral 
in ravno, ko sem pred opero hotel 
narediti še zadnji posnetek, mi je 
fotoaparat padel iz rok in se poš-
kodoval tako hudo, da ni bil več 
zmožen opravljati osnovne funkci-
je. Kupil sem plastičen fotoaparat 
za enkratno uporabo. Še pred tem 
sem se v Marijini katedrali, katoliški 
seveda, udeležil maše na cvetno ne-
deljo, ki ji v Avstraliji pravijo palm 
sunday, saj notranjost cerkva okra-
sijo z vejicami dateljevih palm, le-te 
pa delijo tudi vernikom pri vhodu. 
Enako storijo še v drugih krščanskih 
cerkvah, ki jih je v Sydneyu veliko 
vrst (anglikanska, prezbiterijanska, 
unionistična…). Sprehodil sem se 
do bližnje italijanske restavracije, 
kjer sem se pri osebju, ki je bilo iz 
Napolija in Kalabrije, pohvalil, da 
sem lani kolesaril skozi njihove kra-
je. Tudi sicer je v tem delu Avstralije 
najti veliko italijanskih priseljencev. 
Podobno zastopani so še drugi naro-
di iz Sredozemlja, predvsem Grki. 
Kar nekaj je tudi Srbov in Hrvatov. 
Slednji v nogometni reprezentanci 
Avstralije v dobri meri zastopajo do-
movino svojih prednikov. Poleg tega 
je Croatia Sydney v preteklih letih 
dominirala v avstralskem nogomet-
nem prvenstvu. Ravno na tribunah 
teh tekm, včasih celo na ulicah, je 
prihajalo v minulem desetletju do 
velikih spopadov med potomci nek-
danjih Četnikov in Ustašev. Kar za-
deva šport je seveda Sydney najbolj 
zaznamoval z olimpijskimi igrami 
septembra leta 2000, ko je Rajmond 
Debevec v strelstvu osvojil zlato ko-
lajno. Zapeljal sem se proti severu 
čez veliki most in zgodaj popoldne 
štirimilijonsko metropolo zapustil. 
Zvečer sem po dobrih 100 km pri-
peljal v Cardiff, kjer sem obiskal 
Marijo, teto sodelavca Roberta, in 
njenega moža Emila. V tistem okrož-
ju je kar nekaj Slovencev. Po 5.000 
jih je v obeh največjih mestih, v vsej 
Avstraliji pa jih je okoli 20.000.

Zjutraj me je gospa Marija z av-
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Doli tam 
spodaj na 
kolesu (3.del)

Aleš Juvanc

ki je spustila. Poleg tega je bil zlom-
ljen eden od dveh nosilcev prtljažnika, 
tako da je bilo tudi s tem nekaj težav. 
Peljal sem mimo milijonskega mesta 
Brisbane in se žal izognil središču, saj 
ni bilo časa. Dobro uro pred letom 
sem prikolesaril na letališče. Da bris-
bansko letališče ni Brnik, sem ugotovil 
dokaj kmalu. Končno sem našel pravo 
okence, a žal prepozno. »Zamudil si,« 
so mi dejali pri novozelandski družbi. 
»Saj bo letalo še skoraj celo uro na 
pisti,« sem jim zabrusil nazaj. Nič kaj 
prijazen njihov starejši uslužbenec mi 
je zatrdil, da zdaj karta ne velja več 
in, da lahko kupim novo za naslednje 
popoldne, ki pa ni bila poceni. Nisem 
je kupil. Na vsak način sem poskušal 
priti na letalo, a mi ni uspelo. Noč sem 
prebil v letališki zgradbi.

V četrtek zjutraj sem najprej odhi-
tel do okenca novozelandske družbe, 
kjer je bilo seveda drugo osebje in bolj 
prijazno. Ko sem enemu od njih pove-
dal, kaj se je zgodilo prejšnji dan, se 
je le nasmehnil in dejal: »Lahko bi te 
pustili na letalo.« Ni mi bilo potreb-
no kupiti nove 
karte, le nekaj 
malega sem do-
plačal, tudi na 
popoldanski 
let nisem čakal. 
Kljub temu, da 
smo bili 13., se 
je na koncu vse 
dobro izteklo. 
Ob devetih sem 
se vkrcal na 
prvo letalo, ki 
je letelo v Christchurch. Po treh urah 
leta sem prispel v mesto Kristusove 
Cerkve, ki je največje na Južnem oto-
ku. Sredi aprila je bila že prava jesen 
in vreme popolnoma drugačno, kot še 
pred nekaj urami v Queenslandu. Do-
mačini – Maori Novi Zelandiji pravijo 
Aotearoa, kar pomeni Dežela dolgega 
belega oblaka. Res je bilo kar precej ob-
lakov in žal ne samo belih, tudi pihalo 
je, temperatura pa 16 stopinj. Tisti dan 
sem bolj malo kolesaril, le do središča 
mesta, kjer sem prespal v mladinskem 
hotelu.

Na Veliki petek sem se odpeljal proti 
severu. Pihalo mi je v prsi, poleg tega 

je občasno še deževalo. Zaradi šte-
vilnih klancev sem občutil goratost 
Nove Zelandije. Na Južnem otoku 
se nahaja najvišji vrh Mt. Cook, vi-
sok 3.764 m, v njegovi okolici pa 
je kar nekaj smučišč. V športu so 
Novozelandci najboljši v rugbyju. 
Nastopajo v popolnoma črni opra-
vi in se zato imenujejo »all black.« 
Na poti, ki je bila že tako težavna, 
se mi je zlomil še drugi nosilec pri 
prtljažniku. Velikokrat sem se moral 
ustavljati, ker so mi torbe lezle na 
gumo. Prav počasi sem do večera 
»prilezel« v vas Greta, kjer sem pri 
domačinu začasno namestil prtljaž-
nik in prenočil v njegovi leseni ba-
raki poleg hiše.

Naslednji dan je bilo vreme za od-
tenek lepše, vsaj deževalo ni. Tudi 
na Novi Zelandiji se vozi po levi in 
ravno tako je dovoljeno kolesariti po 
avtocestah. Čelada na glavi je obvez-
na, a jaz je sploh nimam. Ustavil 
me je policist, rekoč: »10 km pred 
teboj je najbližja vas. Tam kupi čela-
do. Preveril te bom.« Pripeljal sem v 

vas, kjer ni bilo nobene kolesarske 
trgovine, še manj kolesarske čelade. 
Malo naprej od vasi me je ustavil isti 
policist: »Še vedno nimaš čelade.« 
Odvrnil sem mu: »Vi kot domačin 
veste, da v vasi ni kolesarske trgo-
vine.« Nič ni pomagalo. Napisal je 
kazen in dejal, da jo lahko plačam v 
roku 28 dni kjerkoli na Novi Zelan-
diji. Nisem je plačal. Policija Nove 
Zelandije mi je domov na Škofljico 
doslej že trikrat poslala račun. Zve-
čer sem prikolesaril v mestece Kai-
koura, kjer živi kar nekaj prvotnih 
prebivalcev Maorov in mešancev z 
belci. Na večer pred Veliko nočjo so 

me domačini povabili v lokal na pija-
čo, potem pa še na zasebno zabavo 
v hišo. Najprej so dejali, da lahko 
prespim v hiši, nato ena od žensk, 
da lahko prespim v že postavljenem 
šotoru na vrtu njene hiše nedaleč 
stran. Noč se je bližala koncu in 
okrog četrte ure sem se spravil spat 
v šotor. A le za pol ure, kajti prišel 
je njen mož in dejal, da moram proč, 
ker je to zasebno posestvo. Odšel 
sem in legel pred cerkvena vrata.

Na Veliko noč pred cerkvijo zju-
traj ni bilo nikogar, saj je bila maša 
šele ob devetih. Seveda sem se je na 
največji krščanski praznik udeležil. 
Zaradi vnovičnih težav s prtljažni-
kom in pomanjkanja časa sem se do 
mesta Blenheim peljal z avtobusom; 
od tam pa 30 km do kraja Picton s 
kolesom. Našel sem župnišče z žup-
nikom na invalidskem vozičku, kjer 
sem prespal v spodnjih prostorih na 
kavču.

Na Veliki ponedeljek sem imel 
tudi sam svoj »Emaus.« Z ladjo je 
bilo potrebno priti na Severni otok, a 

to nikakor ni bilo lahko. Dve ladijski 
družbi nekajkrat na dan organizirati 
prevoz do Wellingtona. Na okencu 
so mi dejali, da bo na prevoz treba 
čakati dva dni, ker so ladje zasede-
ne zaradi nastopa skupine Rolling 
Stones v Wellingtonu. Stopil sem še 
do druge ladijske družbe, kjer so mi 
povedali isto, a prijazna uslužbenka 
je rekla, naj poskusim čez kako uro, 
saj prevoz lahko kdo odpove. Vrnil 
sem se in res je bilo prosto mesto. 
Južni otok, kjer živi milijon ljudi, 
sem le zapustil in po treh urah je 
ladja priplula v Wellington, prestol-
nico Nove Zelandije, ki leži na jugu 

Severnega otoka, kjer živi tri milijo-
ne ljudi. Pravijo mu tudi vetrovno 
mesto in to sem občutil takoj, ko 
sem se odpeljal naprej. Nisem prišel 
daleč, vse bolj je deževalo in mračilo 
se je že, tako da sem se vrnil nazaj in 
prespal v mladinskem hotelu.

Zjutraj je bilo vreme lepše, a pi-
halo je še vedno in prestolnico sem 
navzlic večernemu koncertu zapu-
stil. Poleg vetra mi je nagajal še ved-
no prtljažnik in tudi ta dan nisem 
veliko kolesaril. V kraju Porirua sem 
noč preživel v parku. V četrtek zju-
traj sem najprej odkolesaril v bližnje 
mesto Auckland, največje mesto na 
Novi Zelandiji, ki leži na severu Se-
vernega otoka in ima milijon in pol 
prebivalcev. Ob dveh popoldan sem 
imel rezerviran let proti domovini in 
mislil sem, da je to moj zadnji dan 
na Novi Zelandiji, a ni bil. Zopet se 
je ponovila zgodba iz Avstralije in 
pred letališko zgradbo sem se zna-
šel dobro uro pred letom; prepozno! 
Prijazni uslužbenci singapurske le-
talske družbe, z isto sem priletel iz 

Evrope, so mi organizirali let 24 ur 
kasneje, za kar mi ni bilo treba nič 
doplačati. Imel sem dovolj časa in 
se z avtobusom vrnil v mesto, kjer 
sem si ogledal še nekaj znamenito-
sti. Zvečer sem se vrnil na letališče, 
kjer sem prenočil. V petek sem raje 
ostal kar na letališču. Končno sem 
dočakal let, najprej v Singapur (orig. 
Singapore) in nato preko Frankfur-
ta na Brnik, kamor sem prispel v 
soboto sredi dne. Zaman sem čakal 
na prtljago, ki so mi jo na dom pri-
peljali tri dni kasneje.

(nadaljevanje prihodnjič)
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Dragi prijatelji! 

Izredno sem vesel, da nam 
je zaupana čast organizirati 
16. Tabor SLS v Notranjsko 
- kraški regiji 9. septembra 
2007 v Postojni.

Veselimo se, da vas bomo 
smeli pozdraviti in pogostiti ter zabavati pred in 
v podzemnem biseru Slovenije - svetovno znani 
Postojnski jami. Prepričan sem, da bo tudi letoš-
nji tradicionalni tabor Slovenske ljudske stranke 
z udeležbo in predstavitvijo obiskovalcev iz vseh 
slovenskih regij ponovno srečanje Slovenije v 
malem.

Želimo si, da prinesete s seboj obilo dobre vo-
lje in pozitivne energije, mi pa bomo poskrbeli 
za vaše dobro počutje.

Na snidenje v Postojni! 
Josip Bajc

Predsednik OO SLS Postojna,
Poslanec SLS v DZ RS,

Predsednik organizacijskega odbora

PROGRAM
•	od 8.00 dalje
  Prihod udeležencev
•	ob 8.30, 9.00 in 9.30
  Odhod vlakov do koncertne dvorane v Postojnski jami
  s prilagojenim ogledom jame (obvezna predhodna prijava
  na tajništvu stranke)
•	od 10.00 do 11.00
  Osrednja sveta maša v koncertni dvorani Postojnske   

 jame (maševal bo koprski škof msgr. Metod Pirih),
  sveta maša tudi v župnijski cerkvi sv. Štefana v Postojni
•	od 11.00 do 12.30
  Program na glavnem prizorišču
•	od 12.30 do 13.30
  Osrednja prireditev z nagovorom Janeza Podobnika,
  predsednika Slovenske ljudske stranke
•	od 13.30 dalje
  Družabno srečanje s ČUKI, SAŠO LENDERO, ALFIJEM  

 NIPIČEM z ansamblom in skupino PEPEL IN KRI
•	od 13.30 do 18.00
  Možni ogledi Postojnske jame

ZA UDELEŽENCE TABORA Z ZLOŽENKO POPUST           
PRI VSTOPNINI ZA OGLED POSTOJNSKE JAME

B: Za osebna vozila
-	 Invalidi	 imajo	 dostop	 v	 neposredno	 bližino	

prireditvenega	prostora	–	parkirni	prostor	na	
hotelskem	parkirišču	pod	hotelom	Jama.

-	 VIP	gostje	(s	posebno	oznako,	da	je	VIP	gost)	
-	parkirni	prostor	na	hotelskem	parkirišču	pod	
hotelom	Jama.

-	 Nastopajoči	 -	 parkirni	 prostor	 na	 hotelskem	
parkirišču	pod	hotelom	Jama.

-	 Vsi	ostali	udeleženci	tabora	SLS	z	osebnimi	av-
tomobili	parkirajo	na	parkiriščih,	označenih	za	
individualne	goste	-	po	Jamski	cesti	se	zapeljejo	
čez	most	in	čez	100	metrov	parkirajo	na	levo	
ali	desno	parkirišče.

Nekaj podrobnosti, ki jih je dobro vedeti:

16. Tabor SLS v Postojni

Po	izstopu	z	avtoceste	se	na	prvem	semaforiziranem	križiš-
ču	zavije	desno	na	Titovo	cesto	(vozniki	morajo	slediti	signa-
lizaciji	prometnih	znakov,	ki	jih	vodijo	do	Postojnske	jame),	
nato	po	Titovi	cesti,	kjer	na	drugem	semaforiziranem	križišču	
zavijejo	na	levo,	na	tako	imenovano	Jamsko	cesto.

A: Za avtobuse
Na	koncu	drevoreda	avtobusi	zavijejo	desno	na	hotelsko	

parkirišče,	kjer	jih	bo	usmerjal	redar;	sledijo	naj	njegovim	
navodilom.	Avtobusi	bodo	potnike	odložili	na	parkirišču	pred	
Postojnsko	jamo	in	se	vračali	v	center	mesta,	kjer	bodo	tudi	
parkirali;	ravno	tako	bo	prometni	sistem	organiziran	ob	od-
hodu	s	prizorišča.	

I. PRIHOD - PROMETNI REŽIM

NA
VO

DI
LA

16. tabor SLS - nedelja, 9. 9. 2007
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16. Tabor SLS v Postojni

OPOZORILO: Postojnska jama ima stalno tem
peraturo 10°C, zato so priporočljivi, če že ne 
obvezni: topla obutev in topel vrhnji del oblači
la!!!

A: Postojnska jama

aa: Sveta maša z ogledom Postojnske jame 
	 SAMO	NA	 PODLAGI	 PREDHODNE	REZERVACIJE	 IN	

NAKUPA	VSTOPNIC	NA	TAJNIŠTVU	STRANKE!!!
	 Cena	za	vstopnico	je	5	EUR	na	osebo.	Vstopnica	je	vel-

javna	samo	na	dan	prireditve.
	 Vodje	avtobusa	oz.	individualni	obiskovalci	predhodno	

plačane	vstopnice	prevzamejo	na	tajništvu	SLS	do	če-
trtka,	6.	septembra.

	 Urnik	vstopa	v	jamo	in	ogleda	jame:	
	 •	ob	8.30	(12	avtobusov	–	enoinpol	urni	turistični	ogled	

Postojnske	jame	+	Sv.	maša),	
	 •	ob	9.00	(12	avtobusov	–	delni,	enourni	turistični	og-

led	Postojnske	jame	+	Sv.	maša	+	preostali,	polurni	
turistični	ogled	Postojnske	jame),	

	 •	ob	9.30	(6	avtobusov	+	300	individualnih	udeležencev	
–	odhod	do	koncertne	dvorane,	kjer	bo	Sv.	maša	+	
enoinpol	urni	ogled	Postojnske	jame).

	 Po	končani	Sv.	maši	se	udeleženci	v	zgoraj	navedenem	
in	 točno	dogovorjenem	vrstnem	redu	odpeljejo	proti	
izhodu	oz.	predhodno	opravijo	preostali	ogled.

	 Vodje	avtobusov	in	individualni	udeleženci	lahko	ob	mo-
rebitnih	prostih	mestih	v	zgoraj	določenih	terminih!!!	
kupijo	vstopnice	za	udeležbo	Sv.	maše	z	ogledom	Po-
stojnske	jame	po	ceni	5	EUR	na	osebo	ob	predložitvi	
taborske	zloženke	(katero	boste	prejeli	po	pošti	in	bo	
za	udeležence	16.	Tabora	SLS	na	razpolago	tudi	na	pri-
zorišču	tabora)	tudi	od	7.30	ure	dalje	na	info-stojnici	
nasproti	hotela	Jama.

bb: Ogled Postojnske jame
	 Ogled	Postojnske	jame	za	preostale	avtobusne	skupine	

in	individualne	udeležence	je	možen	od	13.30	ure	da-
lje.

	 Cena	za	vstopnico	je	5	EUR	na	osebo.	Vstopnica	je	ve-
ljavna	samo	na	dan	prireditve.

	 Med	9.30	(zadnji	jutranji	ogled)	in	13.30	(prvi	popoldan-
ski	ogled)	ogled	Postojnske	jame	NI	MOŽEN.	

	 Vodje	 avtobusov	 lahko	 tudi	 za	 popoldanske	 oglede	
Postojnske	jame	naročijo	in	prevzamejo	vstopnice	na	
tajništvu	SLS	do	četrtka,	6.	septembra.	

	 Vodje	avtobusov	in	individualni	udeleženci	lahko	kupijo	
vstopnice	za	popoldanske	oglede	Postojnske	jame	po	
ceni	5	EUR	na	osebo	ob	predložitvi	taborske	zloženke	
(katero	boste	prejeli	po	pošti	in	bo	za	udeležence	16.	Ta-
bora	SLS	na	razpolago	tudi	na	prizorišču	tabora)	tudi	od	
13.30	ure	dalje	na	info-stojnici	nasproti	hotela	Jama.

B: Predjamski grad
	 SAMO	NA	PODLAGI	PREDHODNE	REZERVACIJE	IN	

NAKUPA	VSTOPNIC	NA	TAJNIŠTVU	STRANKE!!!
	 Cena	za	vstopnico	je	3	EUR	na	osebo.	Vstopnica	je	

veljavna	samo	na	dan	prireditve.
	 Vodje	avtobusa	oz.	individualni	obiskovalci	predhod-

no	plačane	vstopnice	prevzamejo	na	tajništvu	SLS	
do	četrtka	6.	septembra.	

	 Urnik	ogleda	Predjamskega	gradu:	
	 •	ob	8.00	(1	avtobus	oz.	50	oseb),	
	 •	ob	8.20	(1	avtobus	oz.	50	oseb),
	 •	ob	8.40	(1	avtobus	oz.	50	oseb),
	 •	ob	9.00	(1	avtobus	oz.	50	oseb),
	 •	ob	9.20	(1	avtobus	oz.	50	oseb),
	 •	ob	9.40	(1	avtobus	oz.	50	oseb)	in	
	 •	ob	10.00	(1	avtobus	oz.	50	oseb),
	 •	ogledi	se	nadaljujejo	po	14.00	uri	(1	avtobus	oz.	50	

oseb	na	20	minut).
	 Med	 10.00	 (zadnji	 jutranji	 ogled)	 in	 14.00	 (prvi	

popoldanski	 ogled)	 ogled	 Predjamskega	 gradu	NI	
MOŽEN!!!

	 Vodje	 avtobusov	 in	 individualni	 udeleženci	 lahko	
ob	morebitnih	prostih	mestih	v	zgoraj	določenih	ter-
minih!!!	kupijo	vstopnice	za	oglede	Predjamskega	
gradu	po	ceni	3	EUR	na	osebo	ob	predložitvi	tabor-
ske	zloženke	(katero	boste	prejeli	po	pošti	in	bo	za	
udeležence	16.	Tabora	SLS	na	razpolago	tudi	na	pri-
zorišču	tabora)	od	7.30	ure	dalje	tudi	na	info-stojnici	
nasproti	hotela	Jama.

C: Pivka in Črna jama
-	 SAMO	NA	PODLAGI	PREDHODNE	REZERVACIJE	IN	

NAKUPA	VSTOPNIC	NA	TAJNIŠTVU	STRANKE!!!
-	 Cena	za	vstopnico	je	3	EUR	na	osebo.	Vstopnica	je	

veljavna	samo	na	dan	prireditve.
-	 Vodje	avtobusov	oz.	individualni	obiskovalci	predhod-

no	plačane	vstopnice	prevzamejo	na	tajništvu	SLS	do	
četrtka,	6.	septembra.	

-	 Urnik	ogleda	Pivke	in	Črne	jame:	
	 •	ob	8.00	(1	avtobus	oz.	50	oseb),	
	 •	ob	8.15	(1	avtobus	oz.	50	oseb),
	 •	ob	9.30	(1	avtobus	oz.	50	oseb),
	 •	ob	9.45	(1	avtobus	oz.	50	oseb),
	 •	ob	14.00	(1	avtobus	oz.	50	oseb),
	 •	ob	14.15	(1	avtobus	oz.	50	oseb),
	 •	ob	15.30	(1	avtobus	oz.	50	oseb),
	 •	ob	15.45	(1	avtobus	oz.	50	oseb),
	 •	ob	17.00	(1	avtobus	oz.	50	oseb)	in	
	 •	ob	17.15	(1	avtobus	oz.	50	oseb).
-	 V	 ostalih	 terminih	 ogled	 Pivke	 in	 Črne	 jame	NI	

MOŽEN!!!
-	 Vodje	avtobusov	in	individualni	udeleženci	lahko	ob	

morebitnih	prostih	mestih	v	zgoraj	določenih	termi-
nih!!!	kupijo	vstopnice	za	oglede	Pivke	in	Črne	jame	
po	 ceni	 3	 EUR	 na	 osebo	 ob	 predložitvi	 taborske	
zloženke	 (katero	 boste	 prejeli	 po	 pošti	 in	 bo	 za	
udeležence	16.	Tabora	SLS	na	razpolago	 tudi	na	
prizorišču	tabora)	od	7.30	ure	dalje	tudi	na	info-
stojnici	nasproti	hotela	Jama.

II. OGLED POSTOJNSKE JAME, PREDJAMSKEGA GRADU IN PIVKE TER 
ČRNE JAME
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16. Tabor SLS v Postojni

III. GOSTINSKE STORITVE
-	 Na	prizorišču	bomo	med	11.00	in	14.00	udeležencem	tabora	stregli	brezplačen	golaž;
-	 Od	8.	ure	dalje	in	do	zaključka	prireditve	bo	na	vseh	prodajnih	mestih	gostinstva	Postojnske	jame	in	na	

samem	prizorišču	16.	Tabora	SLS	na	razpolago	pestra	ponudba	hrane	in	pijače	po	ugodnih	cenah.

IV. RAZNO
A: Rezervacija miz za predhodno najavljene občinske odbore SLS

-	 V	tajništvu	SLS	bomo	poskrbeli	za	izdelavo	tabel	z	imenom	vašega	Občinskega	odbora	SLS;
-	 Rezervirali	vam	bomo	mize	ob	vaši	predhodni	najavi	udeležbe;	rezervacija	bo	upoštevana	do	12.00,	tako	

da	vas	prosimo,	da	do	te	ure	zasedete	svoje	prostore.

B: Press center v hotelu Jama
	 Podrobne	informacije	o	dogajanju	na	prizorišču	16.	Tabora	SLS,	kakor	tudi	na	vzporednih	prizoriščih,	bodo	

udeležencem	na	voljo	v	press	centru	v	hotelu	Jama.

V. ŠPORTNE AKTIVNOSTI

A: Kolesarjenje
	 Zbor	vnaprej	prijavljenih	udeležencev	8	km	dolge	kolesarske	ture	bo	med	8.00	in	8.45	pred	hotelom	Jama	

v	Postojni.	Udeleženci	bodo	prevzeli	štartne	številke	in	dobili	podrobna	navodila.	Krožna	tura	bo	potekala	
po	gričevnatem	kraškem	terenu	po	asfaltiranih	cestah	in	poteh;

	 Start	bo	ob	9.00.

B: Košarka
-	 Prijave	ekip	v	košarki	sprejemamo	na	tajništvo	SLS	do	četrtka,	6.	septembra	2007,	ali	do	11.00	na	prizo-

rišču	16.	Tabora	SLS,	9.	septembra	2007;
-	 Žreb	in	vrstni	red	tekem	bosta	objavljena	ob	zaključku	uradnega	dela	programa	16.	tabora	SLS	predvidoma	

ob	13.30;
-	 Vodja	tekmovanja	bo	zagotovil	odhod	na	prizorišče	tekem!

C: Mali nogomet
	 Prijave	ekip	v	malem	nogometu	(4	+	1)	sprejemamo	na	tajništvo	SLS	do	četrtka,	6.	septembra	2007,	ali	

do	11.00	na	prizorišču	16.	Tabora	SLS,	9.	septembra	2007;
	 Žreb	in	vrstni	red	tekem	bosta	objavljena	ob	zaključku	uradnega	dela	programa	16.	tabora	SLS	predvidoma	

ob	13.30;
	 Vodja	tekmovanja	bo	zagotovil	odhod	na	prizorišče	tekem!

D: Tenis
-	 Prijave	posameznikov	sprejemamo	na	tajništvo	SLS	do	četrtka,	6.	septembra	2007,	ali	do	11.00	na	prizo-

rišču	16.	Tabora	SLS,	9.	septembra	2007;
-	 Žreb	in	vrstni	red	tekem	bosta	objavljena	ob	zaključku	uradnega	dela	programa	16.	tabora	SLS	predvidoma	

ob	13.30;
-	 Vodja	tekmovanja	bo	zagotovil	odhod	na	prizorišče	tekem!

E: Revijalna nogometna tekma SLS proti ŽNK Pomurje
-	 Vodja	ekipe	SLS	bo	nosilce	funkcij	SLS	zbral	na	igrišču,	kjer	se	bodo	že	tradicionalno	pomerili	v	spretnostih	

s	pokalnimi	prvakinjami	ŽNK	Pomurja.

VI. HUMANITARNA AKCIJA
Udeležence	16.	Tabora	SLS	in	vseh	prireditev	pred	taborom	pozivamo,	naj	sodelujejo	v	humanitarni	akciji	zbi-

ranja	prostovoljnih	finančnih	prispevkov,	katere	izkupiček	bomo	podarili	Materinskemu	domu	Postojna.

Prostovoljni finančni prispevek lahko:
-	 Do	7.9.2007	nakažete	na	transakcijski	račun	03100-

1061239561,	sklicna	št.	16000,	namen	humanitarna	
akcija;

-	 Ali	na	samem	taboru	9.9.2007	podarite	v	le	za	to	na-
menjeno,	posebej	označeno	in	varovano	skrinjico.

16. tabor SLS - nedelja, 9. 9. 2007
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Tudi letos vas na Taboru SLS čakajo privlačne nagrade! Kupone 
na dan 16. Tabora SLS 9. septembra 2007 do 12h oddajte v za 
to pripravljene in dobro označene zabojnike. 

Nagrade:
•	 komplet	zimskih	ali	letnih	pnevmatik	za	osebni	avto-

mobil;
•	 darilni	bon	Mizarstva	MAR,	Veliki	otok	43,	Postojna	v	

vrednosti	250	evrov;
•	 vikend	paket	v	Avtokampu	Pivka	jama	(VENUS	TRADE	

d.o.o.	Partizanska	9,	Rakek	PE	AC	Pivka	jama);
•	 družinsko	kosilo	v	Kmečkem	turizmu	pri	Andrejevih,	

Narin;
•	 družinsko	 kosilo	 v	 Restavraciji	Milena,	 Hruševje	 4,	

Hruševje;
•	 darilni	paket	Pivka	Perutninarstvo	d.d.

16. tabor SLS v Postojni.
Še	v	tem	mesecu	lahko	pričakujete	zloženko	z	vabilom	na	Tabor	in	več	informacijami	o	le-tem,	do	
samega	Tabora	9.	septembra	2007	pa	tudi	še	eno	številko	časopisa	Odmev,	v	katerem	boste	izvedeli	
zadnje	podrobnosti	o	letošnjem	Taboru	SLS.	Vse	naštete	in	tudi	dodatne	informacije	bomo	vsakodnev-
no	obnavljali	na	naši	spletni	strani	www.sls.si,	vse	poletje	pa	vam	bomo	na	voljo	v	tajništvu	SLS	na	
tel.	številki	01/241	88	20.	

Na snidenje torej 9. septembra 2007, na 16. Taboru SLS v Postojni!

PRIJAVNICA - TENIS
TABOR SLS 2007 V POSTOJNI

IME in PRIIMEK:
NASLOV:
KRAJ:
LETNICA ROJSTVA:
OBČINSKI ODBOR:
TELEFON:
E-POŠTA:
PODPIS: DATUM

PRIJAVNICA - KOLESARJENJE
TABOR SLS 2007 V POSTOJNI

IME in PRIIMEK:
NASLOV:
KRAJ:
LETNICA ROJSTVA:
OBČINSKI ODBOR:
TELEFON:
E-POŠTA:
PODPIS: DATUM

PRIJAVNICA - MALI NOGOMET
TABOR SLS 2007 V POSTOJNI

IME EKIPE:
OBČINSKI ODBOR:
KONTAKTNA OSEBA
    IME in PRIIMEK:
    NASLOV:
    KRAJ:
    TELEFON:
    E-POŠTA:
PODPIS: DATUM

PRIJAVNICA – KOŠARKA (TROJKE)
TABOR SLS 2007 V POSTOJNI

IME EKIPE:
OBČINSKI ODBOR:
KONTAKTNA OSEBA
    IME in PRIIMEK:
    NASLOV:
    KRAJ:
    TELEFON:
    E-POŠTA:
PODPIS: DATUM:

VII. PREDTABORSKA OMIZJA
V	okviru	tradicionalnega	16.	Tabora	SLS	bomo	tudi	letos	

organizirali	 številna	 tematska	omizja.	možno	bo	naročiti	
tudi	zbornik	le-teh.

Tema Datum Ura Kraj

Soočenje družin z izzivi sodobnega 
življenja

torek, 21. 8. 
2007

19.00 Metelkov dom, Škocjan 35,

Škocjan pri Novem mestu

Blejska obvoznica za nadaljnji razvoj 
blejsko  bohinjskega turizma

sreda, 22. 8. 
2007

19.00

Hotel Ribno turizem d.d., 

Izletniška 44,

Bled

Kmetstvo in podeželje  korenine 
slovenske identitete

četrtek, 23. 8. 
2007

19.00 Dom krajanov Gomilsko,

Gomilsko

Nova generacija za SLS kot vodilno 
stranko desne sredine 2012?

petek, 24. 8. 
2007

19.00

MO SLS Celje, Stanetova 

17,

Celje

Medgeneracijska solidarnost kot 
odgovor na demografske izzive

ponedeljek, 27 
8. 2007

18.00

Grad Gewerkenegg, Prelov-

čeva 9,

Idrija

4. razvojna os (Tolmin  Cerkno  Škofja 
Loka): priložnost za dvig kakovosti 
življenja!

torek, 28. 8 
2007

19.00

Gostilna 
KAŠČA, 
Spodnji trg 1, 
Škofja Loka

Pokrajine  osnova za zmanjševanje 
razvojnih razlik!

sreda, 29. 8. 
2007

19.00

Krajevna skupnost IMPOL, 
Leskovarjeva ulica 2,

Slovenska Bistrica

Razvojni potenciali Prekmurja
četrtek, 30. 8. 

2007
19.00

Hotel Vivat, Ulica ob igriš-

ču 3,

Moravske Toplice

SLS kot jamstvo za ohranitev celo
vitosti Piranskega zaliva in prostega 
dostopa Slovenije na odprto morje

petek, 31. 8. 
2007

19.00

Prostori KS Portorož, Obala 

16,

Portorož

Ali znamo pridobivati evropska 
sredstva?

ponedeljek, 3. 
9. 2007

18.00
Prostori občinskega 
odbora SLS v Litiji, Valva-
sorjev trg 3, Litija

Komunalni odpadki kot priložnost!
torek, 4. 9. 

2007
19.00

Sejna dvorana gostinsko 
rekreacijskega centra 
Zapolje, IOC Za polje 
II I/5,

Logatec
Bo 3. razvojna os instru
ment regionalnega pove
zovanja?

sreda, 5. 9. 
2007

19.00 Sevniški grad,

Sevnica

Koroška pokrajina  ali jo bomo znali 
izkoristiti?

četrtek, 6. 9. 
2007

19.00

Restavracija Bellevue, Zidanško-

va ulica 1,

Slovenj Gradec

Notranjskokraška regija  zgled 
slovenskega turizma?

petek, 7. 9. 
2007

19.00

Jamski dvorec pred 
Postojnsko jamo, 
Jamska cesta 30,

Postojna

16. tabor SLS - nedelja, 9. 9. 2007
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